
13

مراقب مثلث خواب خرگوشی عجیب دستگاه های نظارتی، طمع مشتری و ضربه های سلبریتیسم باشیم

کوروش کمپانی های جدید در راهند؟
واقعیتی که نمی خواهند ببینید

صفحه  12

دوپینگ با فوتبال
»فرهیختگان« آخرین یافته های تعداد مخاطبان 

برنامه های صداوسیما را منتشر می کند

صفحه 7

درباره سفر فرزند قالیباف به کانادا و افشاگرها

حمله گازانبری به مشارکت انتخاباتی

گر سیاست در وضع طبیعی بود الان که با سرعت نور به  ا
انتخابات نزدیک می شویم، باید درباره تفاوت گروه های 
سیاسی حول مسائل اصلی کشور حرف می زدیم. درباره 
این حرف می زدیم که گروه الف نظرش درباره کنترل تورم و 
... فلان است و گروه ب نظر مخالفی  سیاست های ارزی و
دارد. نظر این آقایان سیاسی درباره مسکن و عقب ماندگی 
کشـــور در ساخت وساز چیست؟ گره ســـرمایه گذاری در 
. اما در  صنعـــت نفـــت کجاســـت؟ و ده ها مســـاله دیگـــر
واقعیت یک طرف سیاســـت به خاطر سال ها تندروی و 
ســـاختن یک تصویر غیرواقعـــی از نهادهای انتخابی در 
حال طناب کشی برای اصل مشارکت سیاسی هستند و 
در طرف دیگر رقابت خنده دار »لیست کشی« ادامه دارد. 
یم. اما  این  بحث ها را قبلا کرده ایم و حرف جدیدی ندار
گری« های درون جناحی  مســـاله تازه تر ورود به ایام »افشا
است که رای دهندگان مردد را از فکر کردن به انتخابات 

پشیمان و بدنه رای سنتی را هم متزلزل می کند. 
صورت مســـاله اینطور اســـت: ائتلاف اصولگرایان که در 
مجلـــس فعلـــی جنـــاب قالیباف را از میـــدان اجرایی به 
بهارستان آورد و رئیس کرد، با یک انشعاب بزرگ روبه رو 
شـــده اســـت. انشـــعابی که هیچ معنابخشـــی کارکردی 
و اجتماعـــی نـــدارد و فقـــط به وزن کشـــی سیاســـی چند 
ی سیاســـی مشـــابه مربوط است. قبلا اجمالا  گروه و نیرو
نوشته بودیم »جمنا«ی سابق که به »شانا« تغییر نام داده 
همچنـــان می خواهد لیســـت قبلی تهـــران را با درصدی 
تغییـــر کم به میدان بفرســـتد. درمقابل ائتلاف جدیدی 
پاش هســـتند با چند چهره  از »شـــریان« که نزدیکان بذر
... »امنا« را راه انداخته اند. درحالی که این  سابق پایداری و
دو گروه در هفته های اخیر در شـــبکه های اجتماعی در 
گری بزرگ  حال زد و خورد شدید بودند، به یکباره یک افشا
درباره ســـفر پســـر محمدباقر قالیباف به کانادا فضایی 
شبیه ماجرای »سیسمونی گیت« برای او درست کرد. خبر 
جدید گویای این اســـت که آقـــازاده رئیس مجلس برای 
تحصیـــلات می خواهد به یکی از مقصدهای مهاجرتی 
گر فامیلی آقای »اسحاق« قالیباف  مهم ایرانی ها برود. ا
نبـــود اتفـــاق خاصی از منظر سیاســـی رخ نـــداده بود. او 
مثـــل یکـــی از هزاران جوان ایرانی می  شـــد کـــه به دلایلی 
درست و غلط قصد ترک وطن کرده اند اما او پسر رئیس 
مجلســـی اســـت که با صفت »انقلابی« شـــناخته شده و 
جنـــاب قالیباف بـــه این صفت افتخار می کند. شـــاید 
رئیس مجلس مثل آنچه در حاشیه راهپیمایی 22 بهمن 
درباره ماجرای ســـفر اعضای خانواده اش به ترکیه گفت 
را اینجـــا هـــم خـــرج کنـــد. او گفته بود مگر ســـفر به ترکیه 

»گنـــاه« اســـت؟ مخاطبان این حـــرف فقیه نبودند، مثل 
ی  ما! اما در شـــرایطی که کشـــور به خاطر کمبود منابع ارز
تحت فشار سنگین اقتصادی است و مسئولان محترم 
هـــر روز از ســـختی مدیریت اقتصاد ایـــران برای جامعه 
ســـخنرانی می کنند، ســـفر اعضای خانواده رده بالاترین 
ی،  مســـئولان کشـــور به خارج از کشور برای امر غیرضرور
خلاف شـــعارها و ادعاهای دهان پرکن آنهاســـت. وقتی 
مجلـــس و دولـــت فعلی به خاطر تجربـــه آبان 98 جرات 
ی را ندارند و  یـــک شـــدن بـــه قیمـــت حامل هـــای انـــرژ نز
مجبورند فشـــار ســـنگینی به بودجه عمومی وارد کنند، 
یعنـــی زندگـــی عموم مردم در شـــرایط ســـختی قرار دارد. 
، مهاجرت، تحصیل در بهترین دانشگاه های دنیا  ســـفر
و اصـــلا زندگـــی در بالاترین ســـطح هر شـــخصی جزئی 
از حقوق عادی فرد اســـت اما هر مســـئولیت سیاســـی و 
اجتماعـــی بزرگی همان طور کـــه مواهبی برای افراد دارد، 

محدودیت هایی برای آنها ایجاد می کند.
هیچ کـــدام از سیاســـیون راســـت و چـــپ، اصولگـــرا و 
اصلاح طلب، عدالتخواه و آزادی خواه نمی توانند صبح 
تا شـــب برای مردم ســـخنرانی کنند و دنده »نصیحت« 
چـــاق کننـــد اما خودشـــان و اطرافیان شـــان آن کار دیگر 
کنند. جناب قالیباف می دانند هر کســـی با شـــعاری که 
می دهد ســـنجیده می شود. کاش رئیس مجلس جوابی 

قانع کننده برای ما داشت.
از سوی دیگر اما برای اهل سیاست این سوال جدی وجود 
دارد که چه کسانی دسترسی به اطلاعاتی اینچنین دارند. و 
هدف از افشاگری آنها چیست؟ اگر در ماجرای سیسمونی 
گر آن بار معلوم شـــد  فهمیدیـــد، ایـــن بار هم می فهمیم! ا
که کجای »سیســـتم« از روش شفافیت »موردی« برای به 
ینگ بردن قالیباف استفاده کرد، این بار هم معلوم  گوشه ر
می شـــود. شـــاید کســـی بگوید چه اهمیتی دارد؟ از منظر 
خطـــای خانواده جناب قالیباف اهمیتی ندارد، اما آنها 
که این اطلاعات را به این سبک و سیاق منتشر می کنند، 
می دانند این سبک ضد مشارکت عمومی و برای جامعه 
ناامید کننده اســـت. شـــاید برای پیروزی در انتخابات و 
تکیه کردن بر صندلی قدرت هر قدر رای دهندگان کمتر 
گری ها  باشند، آنها راحت تر خواهند بود! روش این افشا
و نحـــوه ساخت و ســـاز این بمب های سیاســـی، علاوه بر 
صندلی رقیب »درون جناحی« به ســـاختار سیاست در 

ایران هم آسیب می زند.
گر گروه های  به چند سطر اول این یادداشت برمی گردم؛ ا
سیاسی حرفی برای گفتن دارند چرا مجبورند برای کسب 
رای دیگـــری را بترکاننـــد؟ آن هم با اطلاعات »آنچنانی«! 
روزگاری در فضـــای انتخابـــات از کاندیداهـــا خواســـته 
می شد وعده های قابل انجام بدهند، کار به جایی رسیده 

که کسی وعده نمی دهد.

معمای »طبقه  متوسط« در ایران

در رسانه ها بارها درمورد »طبقه  متوسط« شنیده ایم. بسیاری معتقدند راه 
تحقق توســـعه  اقتصادی در ایران از فربه تر شـــدن طبقه  متوسط می گذرد. 
همچنین آمارها نشان می دهند که تحریم ها در دهه  1390 -خصوصا پس از 
خروج آمریکا از برجام- طبقه  متوسط را ضعیف کرد. اما دقیقا افراد با کدام بازه  
درآمدی، طبقه  متوسط اقتصاد ایران را تشکیل می دهند و صاحب نظران 
در مورد این طبقه چگونه می اندیشند؟ به طور تقریبی و براساس تعریفی از 
طبقه  متوسط که در ادامه خواهد آمد، خانوارهای سه نفره ای که بین 9 تا 29 
میلیون تومان در سال 1402 درآمد دارد، در طبقه  متوسط قرار دارد. دست کم 
دو گروه درمورد این طبقه  در ایران اظهارنظر می کنند. به طور کلی می توان 
گفت گروه نخست منافع طبقه  متوسط موجود را نمایندگی می کنند و گروه 
دوم نماینده  طبقه  فقیر بوده و به دنبال ارتقای سطح درآمد ایشان تا سطح 
، گروه اول به دنبال »طبقه متوسط  طبقه  متوسط هستند. به عبارت دیگر

« هستند و گروه دوم خواهان »فربه تر کردن طبقه  متوسط.«  موجود فربه تر
 

   درآمد طبقه متوسط
بانک جهانی نرخ فقر برای کشورهای با درآمد سرانه  بالاتر از متوسط را 7.6 
دلار )براســـاس نرخ دلار برابری قدرت خرید( برای هر نفر در هر روز در نظر 
، محدوده  طبقه   می گیرد. طبق یک تعریف، بین 1.5 برابر تا 5 برابر نرخ فقر
 )ppp متوسط است. به عبارت دیگر اگر کسی بین 11.4 تا 38 دلار )با نرخ
در روز داشته باشد، طبقه متوسط محسوب می شود. بانک جهانی نرخ دلار 
برابری قدرت خرید برای سال 2022 )تقریبا معادل 1401 شمسی( را حدود 6 
هزار و 450 تومان محاسبه کرده است. بر این اساس، اگر یک خانواده  3نفره 
در سال 1401 بین 6 میلیون و 660 هزار تومان تا 22 میلیون و 230 هزار تومان 
در ماه درآمد داشت، در طبقه متوسط قرار می گرفت. اگر براساس روند رشد 
نرخ دلار برابری قدرت خرید، برای سال جاری این نرخ را 8 هزار و 500 تومان 
در نظر بگیریم، اگر یک خانواده 3نفره تقریبا بین 9 تا 29 میلیون تومان در ماه 

درآمد داشته باشد، در طبقه  متوسط قرار می گیرد. 

   در برابر طبقات پایین
نویسندگان کتاب »تحریم ها چگونه کار می کنند« معتقدند طبقه  متوسط 
بخشـــی از جامعه اســـت که »بیشتر مقاومت علیه جمهوری اسلامی از آن 
سرچشـــمه می گیرد و باید تحت حمایت های غرب قرار گیرند.« در جای 
دیگری از این کتاب آمده است: »در طول سال های گذشته، نیروی محرکه  
، گشـــایش کشـــور و چرخش به سمت غرب، طبقه   جامعه  ایران برای تغییر
متوسط بوده است.« همچنین نوید رئیسی در تجارت فردا )شماره 533( 
در مورد طبقه  متوســـط این طور می نویســـد: »طبقه متوسط نقش مهمی در 
انتخاب محمد خاتمی اصلاح طلب به ریاست جمهوری در سال 1376 
و پیروزی حســـن روحانی طرفدار عادی ســـازی روابط با غرب در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 1392 ایفا کرد. بایکوت انتخابات در سال های 1384 
و 1400 توسط طبقه  متوسط در نقطه  مقابل، به تقویت محمود احمدی نژاد 
پوپولیست که به لحاظ نظری و عملی درپی تغییر مبنای حمایت سیاسی 
از طبقه  متوسط به طبقات پایین بود و ابراهیم رئیسی محافظه کار منجر شد.«

    به دنبال ارتقا
در مقابل، نگاه دیگری به طبقه  متوســـط وجود دارد. صاحبان نگاه دوم 
وقتی از »فربه شـــدن طبقه  متوســـط« صحبت می کنند، درواقع به دنبال 
تقویت منافع طبقه  متوسط موجود -حتی به قیمت ضعیف تر شدن طبقه 
- نیستند بلکه درحقیقت منافع طبقه  فقیر را نمایندگی می کنند و  فقیر
دوســـت دارند فقرا از طبقات پایین درآمدی به طبقه متوســـط ارتقا پیدا 
کنند. به طور مثال جواد صالحی اصفهانی )روزنامه  فرهیختگان - شماره 
4066( می گوید: »آینده  ایران فقط با اینکه فقیرها را زنده نگه داریم تامین 
نمی شـــود. بلکه آینده  ایران در این اســـت که فقیرها را به طبقه  متوســـط 
ببرد. در تمام کشورهایی که رشد کردند و توسعه یافتند، افرادی از پایین 
جامعه به طبقه  متوسط آمدند.« او همچنین انتقاداتی به طبقه  متوسط 
موجود هم دارد. مثلا می گوید: »سیاست هدفمندی یارانه ها که در دولت 
احمدی نژاد اعمال شد هم سیاست خیلی خوبی بود... متاسفانه طبقه   
متوســـط هم در این مورد با دولت همراه نیســـت و دنبال این اســـت که از 

دولت بنزین ارزان بگیرد.«

   نقد واقع گرایانه
جواد صالحی اصفهانی )که البته یکی از نویسندگان کتاب »تحریم ها 
چگونه کار می کنند« نیز هست( آمریکا را »قدرتی استعماری« می داند. 
از نظر او -خصوصا بعد از وقایع تراژیک اخیر خاورمیانه- »این دیدگاه 
دارد جا می افتد که آمریکا به منطقه )غرب آسیا( نگاه استعماری دارد 
و در مناسبات استعماری هیچ وقت منطق هزینه-فایده  اقتصادی کار 
نکرده است.« صالحی اصفهانی می گوید »من گوشم پر است از اینکه 
»اقتصـــاد مـــا )در اثـــر تحریم ها( چنین و چنان شـــده و اگر با آمریکا کنار 
بیاییم، همه  اینها درست می شود. این واقع گرایانه نیست.« بنابراین وقتی 
جواد صالحی اصفهانی و سایر کسانی که در گروه دوم جای می گیرند و 
از طبقه  متوسط حرف می زنند، درواقع در مورد طبقه ی فقیر و ضرورت 
تلاش برای بالا آوردن آنها تا طبقه  متوسط صحبت می کنند. او همچنین 
به برخی تمایلات سیاسی-اقتصادی طبقه  متوسط موجود نیز نقد دارد: 
نظیر مخالفت طبقه  متوسط با سیاست هدفمندی یارانه ها در اقتصاد 
و تمایل بخشی از این طبقه به دادن امتیاز به غرب برای رفع تحریم ها. 

   برای ایران
بنابراین می توان تفاوت زاویه  پرداختن این دو گروه به طبقه ی متوســـط 
را در ایـــن مـــوارد خلاصه کرد. گروه نخســـت خـــود را نماینده  منافع طبقه 
- می دانند اما مســـاله  گروه دوم،  متوســـط موجود - و در برابر طبقه فقیر
ارتقای فقرا از طبقات درآمدی پایین به طبقه  متوســـط اســـت. گروه اول 
تمایلات سیاسی-اقتصادی طبقه متوسط را بی چون و چرا می پذیرند 
اما گروه دوم در کنار حمایت از فربه تر شـــدن طبقه  متوســـط، براساس دو 
شاخص »واقع گرایی« و »منافع ملی« تمایلات سیاسی-اقتصادی طبقه  
متوســـط را نقد می کنند و خواهان اصلاح نقاط ضعف طبقه  متوســـط  
اســـت. درنهایت گروه اول نگاه مثبت به آمریکا دارند، طبقه  متوســـط را 
نماینده منافع ملی آمریکا در ایران می دانند و از این باب خواهان تقویت 
آن هســـتند اما گروه دوم، آمریکا را اســـتعمارگر می دانند و طبقه  متوســـط 

ایرانی را برای ایران می خواهند. 

دانیال داودی 
دانشجوی دکتری توسعه  اقتصادی 

یادداشت

دکتر ولایتی در گفت وگو با الجزیره:

 آینده منطقه متعلق به آمریکا
 و صهیونیست ها نیست

دکتر علی اکبر ولایتی، مشـــاور مقام معظم رهبری در مصاحبه با شـــبکه الجزیره به تحلیل تحولات منطقه 
پرداخت و تاکید کرد: »آینده منطقه قطعا از آن آمریکا، انگلیس و صهیونیست ها نخواهد بود.« علی اکبر 
ولایتی، مشاور رهبر معظم انقلاب در مصاحبه ای با شبکه الجزیره به تحلیل تحولات اخیر در منطقه پرداخت. 
مشاور امور بین الملل رهبر معظم انقلاب در این مصاحبه اظهار داشت گروه های مقاومت اسلامی به صورت 
خودجوش در مناطق حساس جغرافیایی اعم از آبراه های مهمی چون باب المندب و دیگر نقاط مهم منطقه 
حضور دارند. وی ادامه داد: »حمایت گروه های مقاومت از یکدیگر روز به روز به صورت منسجم تر و به مرحله 
شکست ناپذیر رسیده است.« ولایتی تاکید کرد: »تهاجم اخیر رژیم صهیونیستی منجر به یکپارچگی مردم 

منطقه و دیگر آزادی خواهان در کشورهای مختلف جهان با ملت فلسطین شده است.«
وزیر امور خارجه اســـبق کشـــورمان در ادامه گفت: »طوفان الاقصی در نوع خود در صحنه فلســـطین بی نظیر 
است و با منازعات گذشته تفاوت های مهمی دارد، نوع و شدت ایستادگی مبارزان فلسطینی نیز در برابر 
صهیونیست ها پس از گذشت بیش از چهارماه نشان می دهد اعتماد به نفس این مجاهدین به مراتب بیش 
از گذشته است.« ولایتی درباره نقش یمن در صحنه حمایت از فلسطین گفت: »انصارالله یمن با وارد کردن 
ضربات سخت به دشمنان سبب شکست هیمنه پوشالی آمریکا، انگلیس و رژیم صهیونیستی و همپیمانان 
آنها در منطقه شده است. یمنی ها اکنون در مقابل شکل گیری ائتلاف های غربی و منطقه ای جدید السلطه 
بر اقیانوس هند که به ادعای مقابله با چین تشکیل شده، ایستادگی کرده اند.« وی در عین حال افزود: »اگر 
گوس، گواد و آی 2 یو2( در اقیانوس  غربی ها بتوانند با تشکیل ائتلاف منطقه ای و حضور نظامی همچون )آ
هنـــد آتش افـــروزی کننـــد، طبیعتا به این بخش مهم از دنیا اکتفا نخواهند کرد و نا آرامی را به اقیانوس آرام نیز 
سرایت خواهند داد.« مشاور رهبر انقلاب در ادامه گفت: »عملیات یمنی ها در دریای سرخ و دریای عرب 
تا زمان رفع محاصره نوار غزه و به منظور افزایش فشار علیه رژیم صهیونیستی ادامه خواهد و مانع از تشکیل 
یک ائتلاف خارجی در منطقه خواهد بود.« ولایتی در پاســـخ به ســـوالی درباره پیامدهای عملیات طوفان 
الاقصی و ضربات آمریکایی ها علیه مقاومت منطقه در عراق، سوریه و یمن گفت: »تاکید می کنم که از یمن 
تا عراق و لبنان، مقاومت اسلامی فلسطین و سوریه از مشکلات با پیروزی و سرفرازی عبور کرده اند.« وی 
افزود: »آمریکایی ها در افغانستان و عراق شکست خوردند و از این کشورها گریختند و اکنون نیز کشورهای 
عضو مقاومت در مبارزه علیه ظلم و تروریسم در خاورمیانه موفق بوده اند و از این به بعد نیز با توجه به آنچه 
پیش بینی می شود قطعا آینده منطقه غرب آسیا به نفع مثلث آمریکا و انگلیس و صهیونیست ها نخواهد بود.« 
ولایتی خاطرنشان کرد که گسترش محور مقاومت فرصت های زیادی را در مبارزه و مقابله با زیاده خواهی های 
صهیونیست ها و آمریکا در منطقه خواهد داشت و هدف این گروه در منطقه، مبارزه با رژیم صهیونیستی و 
حامیان آنها و پایان دادن به تسلط غرب بر منطقه غرب آسیا و دفاع از مظلومان و مردم فلسطین است. ولایتی 
در پاسخ به این سوال که آیا افزایش حملات نظامی رژیم صهیونیستی علیه سوریه، همکاری ایران و سوریه را 
تحت تاثیر قرار خواهد داد، گفت: »روابط جمهوری اسلامی ایران و سوریه روابط عمیق و استراتژیک و کاملی 
است. جمهوری اسلامی ایران پس از انقلاب روابط همه جانبه و راهبردی را با سوریه به عنوان حلقه طلایی 

بین کشورها و عناصر مقاومت ایجاد کرده است.«
ولایتی ادامه داد: »روابط جمهوری اسلامی ایران و سوریه روابط عمیق و استراتژیک و دارای سابقه تاریخی است. 
سوریه به عنوان یکی از کشورهای مهم محور مقاومت نقش بسیار تعیین کننده ای در معادلات منطقه ای داشته 
است. جبهه مقاومت توانسته با اتحاد و کنار یکدیگر بودن توطئه های دشمنان و اهداف شوم آنها را خنثی 
کند و به پیروزی های فراوانی دست یابد و بی تردید پس از این نیز موفقیت های بیشتری را کسب خواهد کرد.« 
مشاور رهبر انقلاب با اشاره به گذشته قریب به ١٢ سال از جنگ در سوریه تاکید کرد: »قطعا سوریه امروز نسبت 
به آغاز جنگ توان بیشتری در برابر تجاوزات صهیونیست ها و حامیان آنها به دست آورده است.« وی همچنین 
نقش سوریه را در موازنات بین المللی سرنوشت ساز توصیف کرد. مشاور رهبر انقلاب در پاسخ به سوالی درباره 
ترورهایی که اخیرا آمریکا و اسرائیل علیه فرماندهان جنبش های مقاومت در سوریه، لبنان و عراق در پیش 
گرفته و این سوال که راهبرد تهران و متحدانش برای مقابله با سیاست ترور چه خواهد بود، گفت: »ایران خود 
قربانی تروریسم و مخالف ترور است. آمریکا با حمایت از رژیم صهیونیستی و سیاست های تروریستی آن رژیم 
در حق ملت فلسطین متهم است. همانگونه که آمریکا با تشکیل و حمایت از گروهای تروریستی مانند داعش 

در غرب آسیا و نمونه دیگر آن در آمریکای لاتین )تاسیس گروه کنترا( سردمدار حمایت از تروریسم است.«
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نزاع درون جبهه اصلاح طلبی این روزها و در آســـتانه نزدیکی به روزهای 
انتخابات اسفند به اوج خود رسیده اســـت. در یک سمت این اختلاف 
جبهه اصلاحات و اتحاد ملتی ها قرار دارند که با انتشـــار بیانیه راهبردی 
خود عملا از تحریم انتخابات صحبت به میان آوردند و در سمت دیگر نیز 
اصلا ح طلبان معتدل و میانه رو با انتشار نامه 110 نفره و دفاع از مشارکت در 
انتخابات نیز موضع مشخص خود درباره مشارکت در انتخابات را مطرح 
کردند. در این میان موضع گیـــری رئیس دولت اصلاحـــات و پدر معنوی 
اصلاح طلبان درباره این شـــکاف عمیق میان اصلاح طلبان که در حال 
بیشتر شدن است قابل توجه است. خاتمی در واقع و به نسبت هر کدام از 
مواضع اصلاح طلبان موضعی متناسب با خواست هر دو طیف می گیرد اما 
نمی تواند این شکاف ایجادشده را مدیریت کند و اصلاح طلبان را یکپارچه 
نگه  دارد، در موضع گیری هـــای خاتمی درباره مشـــارکت در انتخابات و 
بیانیه دو طیف اصلاح طلبان ردی از تردید دیده می شود و به نظر می رسد 
همین تردید نیز باعث شده تا او موضع قاطع و مشخصی درباره انتخابات 
و چگونگی کنش و موضع گیری اصلاح طلبان نگیرد و تلاش کند همچنان 

در وسط این شکاف قرار بگیرد. 

موضع رادیکال جبهه اصلاحات و حمایت خاتمی
پیش از این و چند ماه پیش از انتخابات شروع ثبت نام و آغاز فضای انتخاباتی 
کشـور جبهه اصلاحات و اعضای حزب اتحاد ملت زمزمه هایی مبنی بر عدم 
مشارکت یا همان مشارکت مشروط را مطرح می کردند، امری که با نزدیک شدن 
گرچـه ایـن پیش بینی  بـه انتخابـات اسـفندماه با شـدت بیشـتری مطـرح شـد. ا
وجود داشت که جبهه اصلاحات موضعی همانند آنچه در انتخابات مجلس 
یازدهم مطرح کرد بگیرد و با عدم مشارکت موثر در انتخابات افراد را برای حضور 
یا عدم حضور آزاد بگذارد، اما جبهه این بار و در موضعی رادیکال تر از گذشته 
گر آنچه لازمـه انتخابات آزاد  کید کرد کـه ا در اول بهمن ماه بیانیه ای منتشـر و تا
گـر مـردم بخواهنـد در  در کشـور اسـت از جانـب نظـام حکمرانـی فراهـم شـود و ا
انتخابـات حضور داشـته باشـند، جبهـه اصلاحـات نیـز در انتخابات شـرکت 
می کند در غیر این صورت مشـارکتی در انتخابات نخواهند داشت. جبهه در 
ادامه به این موضوع هم اشاره می کند که دیگر اعضا نمی توانند خلاف تصمیم 
جبهه با نام اصلاح طلبی یا جبهه اصلاحات، اقدام به انتشار لیست کنند. این 
بار جبهـه اصلاحـات علاوه بر عـدم مشـارکت در انتخابـات مجلـس دوازدهم، 
گـر مـا نیاییـم دیگـران نیـز نبایـد بیاینـد. ایـن بیانیـه البته  صریحـا اعـلام کـرد که ا
اختلافات میان اصلاح طلبان را بیش از گذشـته مشـخص کـرد. اختلافاتی که 
ی به عنوان رئیـس جبهه اصلاحـات در درون جبهه  بعـد از انتخاب آذرمنصـور
به وجـود آمده بـود بعـد از انتشـار ایـن بیانیه شـدت بیشـتری پیـدا کـرد. در میان 
اختلافـات، رئیـس دولـت اصلاحـات امـا دو هفتـه بعـد از انتشـار این بیانیـه در 
قالب پیامـی بـه انجمـن اسـلامی جامعـه پزشـکان ایـران از ایـن بیانیـه حمایت 
کـرد و گفـت: »شـرط قطعـی انتخابـات مطلـوب ایـن اسـت کـه اولا آزاد باشـد و 
تصمیم گیرنـده اصلـی و نهایـی خـود مـردم باشـند؛ دومـا رقابتـی باشـد تـا همـه 
مردم با سـلیقه های مختلف قدرت انتخاب را داشـته باشـند و سـوما تاثیرگذار 
باشـد، یعنـی حاصـل آن، نهـاد و نهادهایـی باشـد متعلـق بـه مـردم، مسـئول در 
برابر مردم و حرکت کننده به سوی آنچه به مصلحت و منفعت مردم است و به 
عبارت دیگر انتخابات مطلوب آن است که منجر به اسـتقرار قدرت و سامان 
ی نظارت شده و کاردان و پاسخگو باشد. من در این  حکمرانی و سیاست ورز
باره بارها صحبت کرده ام و دیگران هم مطالب خود را گفته اند و اخیرا هم جبهه 
اصلاحات، راهبرد انتخاباتی خود را که متین و خوب اسـت ارائه داده اسـت.« 

خاتمـی در پیام دیرهنـگام خود تلاش می کنـد از موضع رسـمی جبهه حمایت 
کیـد می کند  تـی کـه در ایـن رابطـه وجـود دارد نیـز تا کنـد امـا بـا توجـه بـه اختلافلا
که ایـن راهبرد ناظر بـه انتخاباتی خاص نیسـت. با ایـن همه ادامـه موضع گیری 
جبهه اصلاحات نشـان داد که بنای آنها بر تحریم انتخابـات مجلس دوازدهم 
اسـت، جبهه ابتدا به طور صریح اعلام کرد که در تهران لیسـتی منتشر نخواهد 
کـرد و بعـد از آن نماینـدگان جبهـه در شهرسـتان ها نوبت بـه نوبت اعـلام کردند 
که لیسـتی در شـهر خـود منتشـر نخواهنـد کـرد، ایـن در واقع اجـرای دقیـق آنچه 
جبهه در بیانیه خود اعلام کرده بود به شمار می رفت. تحریم انتخابات مجلس 
دوازدهـم بعـد از انتخابات مجلـس یازدهم این بار به شـکلی تندتر مطرح شـد، 
امری که نشـان مـی داد جبهه در حال حرکت به سـمت رادیکالیسـیم اسـت اما 
در ایـن میان موضعـی که نشـان دهد نظـر خاتمـی دقیقا دربـاره این سـوگیری در 
جبهه چیست دیده نمی شود، از طرفی برخی نظر مثبت خاتمی برای انتخاب 
ی کـه از جمله افـراد رادیکال اصلاح طلب اسـت و حمایت از برخی  آذرمنصور
موضع گیری ها این گزاره را مطرح می کند که خاتمی همراسـتا با موضعی اسـت 
که اتحاد ملتی هـا در جبهه اصلاحـات آن را دنبال می کنند اما در سـمت دیگر 
تـلاش خاتمی بـرای عـدم موضع گیـری تنـد و تیـز در مـوارد مختلـف این گـزاره را 
تقویـت می کند که رئیـس دولـت اصلاحات قصـد ندارد در مسـیر رادیکالیسـم 
حرکـت کنـد، بـا ایـن حـال می تـوان گفـت موضع گیـری خاتمـی دربـاره اتفاقـات 
نشـان می دهـد خاتمـی قصـد نـدارد مشـخصا بـه سـمت جبهـه یـا طـرف مقابل 

میل کند و موضعی نسـبتا خنثـی در این باره گرفته اسـت. 

شکاف عمیق میان اصلاح طلبان
در سمت دیگر اصلاح طلبان میانه رو اگرچه از روزهای آغاز ثبت نام برای انتخابات 
درموضعی همراســـتا با جبهه اصلاحـــات، انتقاداتی دربـــاره پیش ثبت نام ها 
مطرح می کردند اما به مرور موضع آنها درباره انتخابات مقابل جبهه اصلاحات 
ی نیز  قرار گرفت. این طیف از اصلاح طلبان کـــه در جریان انتخاب آذرمنصور
اختلافاتی پیدا کرده بودند، اما تلاش هایشان برای یکپارچه نگه داشتن جبهه 
اصلاحات به نتیجه نرسید و مشخصا در مقابل جبهه اصلاحات، از مشارکت 
در انتخابات به هر قیمتی، حتی با وجود ردصلاحیت ها در انتخابات حمایت 
کردند. در ادامه همین امر بود که اعضای نزدیک به این طیف بیانیه ای با عنوان 

»روزنه گشایی« منتشر کردند. اصلاح طلبان در این بیانیه پاسخ مشخصی به 
جبهه اصلاحات دادند و تاکید کردند که تحریم انتخابات و عدم مشارکت چیزی 
است که اصلاح طلبان در چند سال گذشته آن را تجربه کردند اما نه پیروزی برای 
ی انتخابات شده  آنها به همراه داشـــته نه منجر به تغییر قابل توجهی در برگزار
است. این بیانیه حالا اختلافات درون جبهه اصلاح طلبی را پررنگ کرد. جبهه 
اصلاحات دو روز بعد از انتشار این بیانیه نشست خبری برگزار کرد و سخنگو و 
رئیس جبهه اصلاحات نسبت به بیانیه روزنه گشایی مواضعی را مطرح کردند. 
جواد امام، سخنگوی جبهه درباره این بیانیه گفت: »نگاه این دوستان، مستقل از 
تصمیم جمعی جبهه اصلاحات است. جبهه اصلاحات تصمیم خود را گرفته 
اما ما هیچ تقابلی با این دوستان نداریم... دوستان باید به جای روزنه دنبال معبر 
می بودند. آن دسته از دوستانی که این بیانیه را امضا کرده اند در همین جمع جبهه 
اصلاحات حضور داشتند و اگر استدلال ها و راهکارهای ارائه شده از سوی آنها 
در اینجا پذیرفته می شد، حتما ما به همان مسیر می رفتیم.« آذر منصوری، رئیس 
جبهه اصلاحات، در صحبت های خود به بیانیه خاتمی اشاره کرد و گفت: »آقای 
خاتمی به صراحت می گوید سیاست ورزی دوم خردادی اگر نگوییم ممتنع شده 
است، اما با صخره ستبر بن بست مواجه شده است. این گویا و روشن است و 
دلیلش هم مکرر گفته شده، انتخابات و نهادهای انتخاباتی آن اثر بخشی که 
مورد خواســـت و مطالبه جامعه و پایـــگاه رای اصلاح طلبان بودند را از دســـت 
داده است.« در ادامه نیز برخی از شخصیت های سیاسی اصلاحات از جمله 
یان به دنبال دفاع از ایده تحریم و هـــل دادن تمام اصلاح طلبان  ســـعید حجار
یان در گفت وگویی  به سمت تحریم و عدم مشارکت در انتخابات بودند. حجار
با روزنامه اعتماد درباره حضور در انتخابات گفت: »من در دو انتخابات ۱۳۹۸ 
و ۱۴۰۰ شرکت نکردم و در این دوره هم مشخص است که شرکت نمی کنم. اما 
این عدم شرکت به این معنا نیست که از این به بعد در هیچ انتخاباتی شرکت 
نخواهم کرد. شاید روزی نظام سیاسی سر عقل آمد و ماشین استصواب و حذف، 
آرام گرفت و مجددا روزنه ای برای اصلاح باز شـــد.« این موضع گیری ها نشـــان 
می داد، اتحاد ملتی ها در ادامه تبعیت از ایده مصطفی تاجزاده، درباره تحریم و 
عدم مشارکت در انتخابات، به دنبال این هستند تا طیف معتدل اصلاح طلبان 
را نیز در همین مسیر قرار دهند. اما موضع مشخص و قاطع اصلاح طلبان میانه رو 
برای مشارکت و حضور موثر در انتخابات شکاف ها میان این دوطیف را گسترده 

پاره شدند و این اختلافات نیز احتمال جدایی این دو  کرد و اصلاح طلبان دو
طیف از ذیل جبهه اصلاحات را تقویت کرده است. 

موقعیت تردید خاتمی برای مشارکت یا تحریم انتخابات 
یادی به  انتشـــار بیانیه ۱۱۰نفر و اظهـــارات بعد از آن، حواشـــی و واکنش هـــای ز
همراه داشـــت. در این میان اما جای خالی کنـــش و اظهارنظر از جانب رئیس 
دولت اصلاحات، در مورد این اختلاف ها و شکاف میان این دو طیف همواره 
احساس می شود. خاتمی اما بعد از حواشی زیادی که این بیانیه به همراه داشت 
بالاخره روز پنجشنبه در دیدار با اعضای حزب مجمع ایثارگران درباره انتخابات 
و مشارکت گفت: »اصلاح طلب واقعی با انتخابات، با حاکمیت و به خصوص 
با مردم قهر نخواهد کرد. در مســـاله انتخابات هم بایـــد از انتخابات دفاع کرد؛ 
که انتخابات راه رســـیدن به یک نظام مردمی مردم سالار است که می تواند  چرا
خیر مردم را تامین کند و مردم در آن احساس رضایت کنند؛ هم دنیای مردم را 
بهتر کند و هم آنها که اهل آخرت هستند احساس کنند که در این دنیا می توانند 
مســـیر آخرت خود را بدون آنکه مزاحم کسی شـــوند و بدون اینکه کسی مزاحم 
گر انتقادی  آنها شود، طی کنند... پس از نظر ما انتخابات بسیار مهم است و ا
هم هست، به این اســـت که انتخابات در جای خود نیســـت.« دفاع خاتمی از 
انتخابات و عدم قهر از صندوق های رأی در شـــرایطی اتفـــاق افتاد که پیش از 
این رئیس دولت اصلاحات از بیانیه راهبردی جبهه اصلاحات که تلویحا در 
ادامه صحه گذاشتن بر قهر با صندوق های رای بود، حمایت کرد. موضع گیری 
خاتمی در شرایط فعلی اصلاح طلبان چند نکته را مورد توجه قرار می دهد؛ جبهه 
اصلاحات این روزها حال و احوال خوبی ندارد، شکاف ها و اختلافات بعد از 
انتخاب آذر منصوری که با توصیه خاتمی اتفاق افتاد، شدت پیدا کرده و حالا 
با نزدیک  شدن به انتخابات و تند شدن موضع جبهه، خود را در قالب بیانیه ها 
نشـــان می دهد. با این حال حداقل در رسانه های رســـمی موضع گیری دقیق و 
درستی از جانب خاتمی مبنی بر پایان دادن اختلافات و کم کردن شکاف ها دیده 
نمی شود. موضع گیری های رئیس دولت اصلاحات درباره اتفاقات و رویدادهای 
درون جبهه اصلاح طلبی بیش از آنکه اصلاح طلبان را در یک نگاه متحد کند 
و شکاف ها را کم کند، در نگاهی خنثی و منفعلانه مطرح می شود. خاتمی در 
میان اظهارنظرهای مختلفی که از سمت جبهه یا اصلاح طلبان میانه رو مطرح 
می شود، موضعی سلبی نمی گیرد و به تایید ضمنی موضع گیری ها بسنده می کند. 
خاتمی حتـــی در تایید موضع گیری هـــای جبهه اصلاحـــات و اصلاح طلبان 
میانه رو نیز قاطع عمـــل نمی کند. درواقع ضمن دفـــاع از بیانیه راهبردی جبهه 
اصلاحات، در ادامه اشـــاره می کند که این تنها یک راهبرد اســـت و صرفا ناظر 
به انتخابات فعلی نیست. در سمت دیگر و در صحبت های اخیر نیز ضمن 
مخالفت با قهر با صندوق رأی، همچنان انتقـــادات خود به روند انتخابات را 
مطرح کرد. به نظر می رسد در میان این موضع گیری ها، رئیس دولت اصلاحات 
نیز خود موضع مشـــخصی ندارد و در میانه تحریم یـــا عدم تحریم انتخابات در 
اسفند ماه در رفت و برگشت است. شاید بتوان بخشی از شرایط فعلی که منجر 
به انشقاق در جبهه اصلاحات شـــده و موضع گیری منفعلانه خاتمی در میان 
این اختلافات را ناشی از این دانست که خاتمی خود اکنون نسبت به تحریم یا 
عدم تحریم انتخابات اسفند تردید دارد و هنوز تصمیمی مبنی بر تحریم انتخابات 
یا دعوت اصلاح طلبان به مشارکت نگرفته است و براین اساس موضع گیری او 
نیز نمی تواند در کم کردن این اختلافات و یکپارچه کردن مواضع درون جبهه 
اصلاحات موثر واقع شود و هر دو طیف از اصلاح طلبان با استناد به بخشی از 
کید می کنند که موضع آنها همراستا با موضع خاتمی  صحبت های خاتمی تا
گرچه بیانیه اخیر خاتمی به حزب مجمع ایثارگران به نوعی  است. با این حال ا
دفاع از انتخابات و مشارکت به حساب می آید، اما به این حال نمی توان این امر 
را تایید کرد که خاتمی عملا از حضور موثر و مشارکت در انتخابات اسفندماه 

حمایت می کند. 

روز گذشته نرم افزار ایتا دچار یک اختلال چندساعته شد تا کاربران این 
ســـکو برای چندمین دفعه در امور شـــخصی که با اســـتفاده از این بســـتر 
پیگیـــری می کردند دچار مشـــکل شـــوند. اختلال ها به ویـــژه پس از آنکه 
کاربران در اســـتفاده از ســـکوهای خارجی با محدودیت مواجه شده اند 
می تواند برای آنها بســـیار آزاردهنده بوده و منجر به نارضایتی شـــود. این 
دومین بار در هفته اخیر اســـت که اختلال در نرم افزار ایتا جنجال برانگیز 
می شود. اگرچه منقدان به عملکرد گردانندگان سکوهای داخلی همواره با 
این پاسخ مواجه شده اند که رشد روز افزون کاربران باعث ایجاد اختلال 
بوده و به مرور با ارتقای سخت افزاری این مشکل حل می شود اما هیچ وقت 
پاسخی درباره اینکه چرا علاج واقعه پیش از وقوع نشده است دریافت 
لات به وجود آمده  نکرده اند. در ادامه ضمن مرور پاسخ ها به چرایی اختلا
لات چندین باره سکوی ایتا بر کاهش اقبال عمومی به  اثرات وقوع اختلا
استفاده از سکوهای داخلی درصورت عدم دریافت پاسخ های قانع کننده  

گوشزد شده است.

مشکل از کجاست
قبل از آنکه نامی از سکوهای ایتا، بله و روبیکا بر سر زبان ها بیفتد مردم ایران 
با نرم افزار سروش به به عنوان پیام رسان داخلی آشنایی داشتند. پیامرسانی 
که هم زمان با ایام آغاز فیلترینگ تلگرام تبلیغات گسترده ای برای سوق دادن 
کاربران داخلی به آن می شد نهایتا به دلیل عدم توانمندی در ارائه خدمات 
گذار کرد. علی رغم  به کاربران رو به رشد خود به مرور عرصه را به سایر رقبا وا
تجربه ای که از نرم افزار ســـروش وجود دارد همچنان چالش افزایش کاربران و 
ی حل نشده و به  ی و نرم افزار کشـــش نداشتن زیرســـاخت های ســـخت افزار
جای انتقال تجربه ســـینه به ســـینه و ارائه راه حل برای رفع چالش این بحران 
عدم توانمندی ارائه خدمات اســـت که بین مدیران ســـکوها دست به دست 
کنون با ســـناریویی مشـــابه توسط ایتا دنبال  می شـــود. پروژه اختلال ســـروش ا
می شـــود. درحالی که با ســـفت و ســـخت تر شـــدن محدودیت های تلگرام و 
گسترده شدن دامنه محدودیت به سایر سکوهای خارجی رجوع به سکوهای 
داخلـــی یکـــی از معدود راه های باقی مانده برای  حضور اجتماعی در فضای 
مجازی است بار دیگر چالش همیشگی نداشتن ظرفیت پر رنگ شده است. 

گرام«  بر اســـاس نتایج آخرین نظرســـنجی ایسپا، ۴۶.۵ درصد مردم از   »اینستا
استفاده می کنند. ۳۵.۳ درصد از »واتس آپ«، ۳۴.۶  درصد از »تلگرام«، ۲۵.۲ 
درصـــد از »ایتـــا«، ۲۴.۱ درصـــد از »روبیـــکا« و ۸.۷  درصد نیز گفته اند از »بله« 
استفاده می کنند. میزان استفاده از سایر  پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی 
کمتر از ۷ درصد بوده است. میزان استفاده مردم از پیام رسان ها و  رسانه های 
گرام، واتس آپ و تلگرام در  دوســـال اخیر  اجتماعی خارجی از قبیل اینســـتا
ی که اســـتفاده از  پیام رسان واتس آپ از  با نوســـاناتی همراه بوده  اســـت، به طور
۷۱.۱ درصد در خرداد ۱۴۰۱ به ۳۵.۳ درصد در  دیماه ۱۴۰۲ کاهش یافته است. 
رسانه های اجتماعی داخلی مثل روبیکا  و ایتا نیز بعد از دوران فیلترینگ، با 
کنون، میزان استفاده  افزایش قابل توجهی مواجه  شده اند اما از اسفند ۱۴۰۱ تا
آنها، تغییر قابل  توجهی نداشـــته اســـت.  مدیرعامل پلتفرم ایتا در گفت و گو با 
صداو ســـیما با اشـــاره به اینکه تعداد کاربران ایتا و حجم اســـتفاده کاربران از 
گزیر دانسته و درمورد  این بستر رو به رشد بوده تقویت زیرساخت های فنی را نا
لات روز گذشته اینگونه توضیح می دهد: »خبر قطعی ایتا  چرایی وقوع اختلا
ی سیســـتم و  را از ۲ روز پیـــش اعـــلام کـــرده بودیم. قرار بود برای افزایش تاب آور
ارتقای زیرســـاخت ها، ایتا از ســـاعت ۱ تا ۵ بامداد امروز قطعی داشـــته باشد 

اما این روند فنی طولانی شده است.«

توجیهات مدیران برای اقناع افکارعمومی کافی نیست
مدیرعامل ایتا که درمورد چرایی به وجود آمدن اختلال رشـــد حجم اســـتفاده 
کاربران را به عنوان توجیه ذکر می کند باید توجه داشته باشد ایتا تنها سکویی 
ی یا باید  نیســـت که در جهان با رشـــد کاربر مواجه می شـــود. سکوهای مجاز
خود را متناســـب با نیازهای روز تطبیق داده و یا محکوم به زوالند. ایتا هم از 
این قاعده مســـتثنی نیســـت. طبیعتا زمانی که امکان اســـتفاده از سکوهای 
خارجی سلب می شود مردم به سمت استفاده از بسترهای داخلی می روند. 
کنون مدیران ســـکوهای داخلی باید پاســـخگو باشـــند  با توجه به این گزاره ا
که چرا برای افزایش میزان اســـتفاده مردم که امری بدیهی محســـوب می شـــد 
کنون مجبور نباشند با گفتن این جمله که کاربران  چاره اندیشه نکرده اند تا ا
یاد شده اند از خود سلب مسئولیت کرده و افزایش حضور کاربران را مقصر  ز
ی امری  ی و نرم افزار اختـــلال معرفی کنند. افزایش ظرفیت های ســـخت افزار
یج در دســـتور کار مدیران ســـکوهای داخلـــی قرار گیرد؛  اســـت کـــه باید  به تدر
یج رخ داده اســـت.  همان طـــور کـــه افزایـــش حضور مـــردم دفعتا نبوده و به تدر
یجی میزان استفاده مردم از ایتا با اصلاحات دفعی پاسخ  اینکه افزایش تدر

گزیر تبدیل کرده و  داده شـــود رخ دادن اختلال های چند ســـاعته را به امری نا
بـــه طـــور روز افـــزون میزان نارضایتی مردمی که چـــاره ای جز حضور در فضای 

ی به وجود آمده ندارند را تشدید می کند.  انحصار

مثال زدن سکوهای خارجی معیوب پاسخ درستی به مطالبه 
مردم نیست

یکـــی از پاســـخ هایی که بعضا به منتقدان ســـکوهای پر اختـــلال داخلی داده 
می شود این است که برخی سکوهای خارجی نیز دچار چنین اختلالاتی بوده اند 
امـــا تـــا این حد مورد انتقاد قرار نمی گیرند. در این بـــاره نرم افزار واتس آپ یکی از 
دیگر از ســـکوهای تحت مدیریت شـــرکت متا، همان شرکت مدیریت کننده 
گرام، مثال زده می شود. نرم افزاری که رسما به رصد اطلاعات کاربرانش  اینستا
نیز اعتراف کرده است. در پاسخ به این توجیهات باید گفت انتقاد از ایرادهای 
پلتفرم های داخلی به معنی نادیده گرفتن ایرادهای پلتفرم های خارجی نیست، 
اما طبیعی است که مردم به ایرادهای یک سکوی داخلی که از آن حمایت های 
مادی شده و همچنین فضای انحصاری در اختیارشان قرار داده شده است 
انتقاد بیشتری داشته باشند تا یک سکوی غیرایرانی که متصدیان آن در ایران 
نیســـتند. حضور در یک فضای رقابتی هر کســـب وکاری که نتواند خودش را با 
یجا از بیـــن می برد. در این رقابت  نیازهـــای روز و لـــوازم رقابـــت تطبیق دهد تدر
حضـــور دولت هـــا و ارائـــه برخی حمایت ها از کســـب وکارهای پراهمیت امری 
ضروری است. اما این حمایت به این معنی نیست ضعف های مدریتی نادیده 
گرفته شـــود. اتفاقا کســـب وکارهایی که از بودجه عمومی و حمایت های دولتی 

استفاده می کنند باید در مقابل نقاط ضعف به وجودآمده پاسخگوتر باشند.

جناب وزیر، دستی به گیرنده خود بزنید
وزیـــر ارتباطـــات یکـــی از چهره هایی اســـت که بارهـــا به دادن اخبـــاری از آمار 
مخاطبان سکوهای داخلی از این رشد استقبال کرده است اما هیچ وقت آمار 
درمورد میزان رضایت کاربران منتشر نکرده است. درحالی که بسیاری از کاربران با 
محدود شدن سایر سکوهای چاره ای جز عضویت در سکوهای داخلی ندارند. 
یابی  عضویت شان به عنوان دلیلی بر رضایت از عملکرد سکوهای داخلی ارز
شده و از برخی زبان مسئولان روایت می شود. با به وجود آمدن اختلالاتی که دلیل 
آن افزایش کاربران عنوان می شود توقع می رود افرادی که با افتخار از قبال عمومی 
صحبت می کردند پاسخ دهند که آیا پیش بینی برای جلوگیری از چالش های 
کنونی داشته اند و اگر داشته اند چرا تلاشی برای پاسخ اقبال عمومی نکرده اند و 

آیا اگر تلاشی کرده اند چرا به موقع به ثمر ننشسته است. اختلالات به وجود آمده 
ناشی از این است که زیرساخت های لازم به موقع رشد نکرده اند. چرایی این 
اتفاق نیز دو پاسخ بیشتر ندارد؛ یا حمایت های مادی از گردانندگان سکوهای 
داخلی به موقع نبوده که باید در قبال آن پاسخگو باشد و یا مدیران سکوها به 
موقع از حمایت های مالی اســـتفاده نکرده اند که وزارت ارتباطات باید آنها را 
در باره چرایی این مساله مورد مطالبه قرار دهد. عدم توجه به مطالبات مردم و 
حمایت های قاطع علی رغم قصور احتمالی باعث می شود مردم که مراودات 
اجتماعی شان را از طرق برخی سکوهای داخلی دنبال می کنند و یا بخشی از 
داده های مورد نیاز خود را در این فضا به اشـــتراک گذاشـــته و یا ذخیره کرده اند 
دچار نارضایتی شده و حتی نسبت به سکوهایی که عملکرد فنی قابل قبولی 

هم دارند بی رغبت شوند.

حریم خصوصی بیشتر از قانون زیرساخت می خواهد
اخیـــر لایحـــه ای در دولـــت بـــا هدف تضمیـــن حفظ حریم خصوصـــی افراد در 
ســـکوهای داخلی در دســـت بررسی است تا از این طریق اعتماد عمومی برای 
استفاده بیشتر از این سکوها بیشتر جلب شود. اگرچه هدف تعیین شده برای 
این لایحه ارزشـــمند اســـت اما باید توجه داشـــت که حفظ حریم خصوصی در 
فضای مجازی بیشتر از قانون به زیرساخت هم نیاز دارد. امکاناتی که برخی 
سکوهای خارجی ارائه می دهند باعث می شود تا برخی از آنها به عنوان فضای 
ابری استفاده کرده و انبوهی از اطلاعات خود را در آن ذخیره کنند. خطر نقض 
حریم خصوصی در ســـکوهای خارجی به مراتب بیشـــتر از ســـکوهای داخلی 
است. به طور مثال نرم افزار واتس آپ به صراحت به کاربرانش اعلام کرده است 
که حق رصد گفت و گوها و اطلاعات کاربرانش در این فضا را برای خود محفوظ 
می داند. با این وجود آنچه باعث می شود بسیاری از مردم از حضور در چنین 
ســـکوهایی اجتناب نورزند نبود جایگزین های مورد اعتماد داخلی اســـت. به 
طور مثال اگرچه فضای کاربری نرم افزارهایی همچون ایتا با هدف پر کردن خلا 
تلگرام بسیار مشابه آن طراحی شده است اما عملکرد این نرم افزار در مقایسه 
با تلگرام  در مورد ارائه یک فضای ذخیره ســـازی اطلاعات بســـیار ناچیز بوده و 
اختلال  های مکرر آن نیز باعث می شود تا مردم برای ذخیره اطلاعات خود در 
آن رغبتی نشان نداده و به سکوهای خارجی مراجعه کنند. لذا هر گونه قانون 
در مورد صیانت از حریم خصوصی افراد در فضای مجازی زمانی کارایی دارد 
که پلتفرم های داخلی به لحاظ فنی قوی عمل کرده و انگیزه جایگزین شدن با 

سکوهای خارجی را در کاربرانش به وجود بیاورد. 

خاتمی بازهم موضع مشخصی درباره نزاع انتخاباتی اصلاح طلبان نگرفت

دردسرهای آقای تردید

مدیران برخی سکوهای داخلی درباره اخلال مکرر چه می گویند؟

زیاد عضو شوید مختل می شویم
علی مزروعی

خبرنگار گروه نقد روز

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز
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دکترطهرانچیدرهمایشعلمیهیاتوآیینهایمذهبی:

حیات طیبه افق نظام فرهنگی دانشگاه است
همایـــش علمـــی هیـــات و آیین هـــای مذهبـــی بـــا حضور 
محمدمهدی اســـماعیلی وزیر فرهنگ و ارشـــاد اسلامی و 
دکتر محمدمهدی طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
ع( برگزار شد. دکتر طهرانچی در  در دانشـــگاه امام صادق)
ع(  این همایش با بیان اینکه هیات در دانشگاه امام صادق)
سال هاست که برگزار می شود، اظهار کرد: »رئیس دانشگاه 
امروز از خود می پرسد چرا باید هیات برگزار کنم و اصلا هیات 
کجای دانشگاه قرار می گیرد و هیات های دانشجویی اساسا 
در اصل دانشگاه است یا فرع آن. این سوالی است که باید 
بپرسیم و روشن شود که چگونه باید به آن فکر شود.« رئیس 
دانشـــگاه آزاد با بیان اینکه ســـوال آن است که اگر دانشگاه 
را نهـــاد علـــم در نظر بگیریم اثرگذاری آن در ســـطح جامعه 
چگونه است، تاکید کرد: »ما دانشگاه را از غرب گرفتیم. اول 
باید بدانیم این نهاد برگرفته از مدرنیته چیست؟ اگر غرب 
هیات داشت با آن چه می کرد. تعریف انیورسیته عبارت از 
یک نهاد جامع و الگوی کوچک از جامعه درحال ساخت 
غـــرب برای خلق مفاهیم راهبران سیاســـی در خلق تمدن 
غربی است؛ نه یک جامعه ساخته شده. یعنی انیورسیته 
همان گلخانه ای است که مرحله  نشاء جامعه در آن شکل 
می گیـــرد و بعـــد به ســـطح جامعـــه می آیـــد.« وی ادامه داد: 
»ما به لحاظ مســـاله تمدنی اســـم آن را دانشـــگاه گذاشتیم 
درحالی که دانشگاه، انیورسیته نیست. نهادی که به ایران 
آمد انیورسیته بود.« دکتر طهرانچی عنوان کرد: »بعد از انقلاب 
صنعتی حداقل سه دوره دانشگاه داریم؛ دانشگاه نخبگانی، 
دانشگاه اجتماعی و دانشگاه شبکه ای. ما در دوره دانشگاه 
اجتماعی با نهاد دانشگاه آشنا شدیم، ولی رفتار دانشگاه 
نخبگانی را تسری می دهیم. غرب از ۱۹۴۶ و پس از جنگ 
دوران دانشگاه اجتماعی شروع شد. دانشگاه تهران بعد از 
جنگ جهانی دوم شکل گرفت. امروز وارد عصر شبکه ای 
و دانشـــگاه های شـــبکه ای شـــده ایم. فناوری های همگرا، 
ظهور فرادیسیپلین ها، مطالعات کوانتومی، هوش مصنوعی، 
تحولات اقتصادی، حضور امپراطورهای جهانی اقتصادی و 
اقتصاد دانش بنیان بحث های جدیدی است که باید متوجه 
آن باشیم.« وی خاطرنشان کرد: »آیا دانشگاه اجتماعی غرب 
؟ اساسا وظیفه این دانشگاه  با فرهنگ، قرابتی دارد یا خیر
اجتماعـــی ایفـــای نقش در آموزش گســـترده اســـت. قبل از 
جنگ جهانی، ۱۳ درصد دانش آموزان به مدرسه می رفتند 
که امروز به ۵۲ درصد رســـیده اســـت. نظام معلم به دانشجو 
تمام شده و انتشار جامع در سطح جامعه حاکم شده است. 
افراد دیگر به اســـتاد منتســـب نمی شوند بلکه به دانشگاه 
نســـبت پیدا می کنند. این دانشگاه مفهومی تحت عنوان 
شـــهروندی را دنبال می کند.« رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی 
تشـــریح کرد: »دانشـــگاه نخبگانی منشا جنگ سرد بود اما 
دانشـــگاه اجتماعی منشا فروپاشی شـــوروی شد. شوروی 
متوجه تغییر نسل دانشگاه در غرب نشد و توانستند با مفاهیم 

حقوق بشر و دموکراسی شوروی را زمین بزنند. این دانشگاه 
با دو جامعه ارتباط دارد؛ یک دانشگاه مدنی و یک دانشگاه 
جهانی، یعنی دانشگاه دیگر صرفا تولیدکننده دانش نیست 
بلکه نقش این نهاد شکل گیری و انتقال فرهنگ نیز هست 
و یک کنشـــگر اجتماعی اســـت. این دانشگاه فقط کانون 
اصلـــی تولید دانش نیســـت، بلکه در قـــرن ۲۰، از این مفهوم 
نیز درحال خروج بود. مفهومی که درحال شکل گیری است 
جایگاه دانشگاه را در تبیین ارزش های فرهنگی و شکل گیری 
نهادهای اجتماعی که مقوم یکپارچگی اجتماعی است، قرار 
داده است. در حقیقت دانشگاه در غرب سازنده یکپارچگی 
اجتماعی اســـت.« دکتر طهرانچی گفت: »مفهوم دیگری 
در دانشـــگاه های غرب پیدا شده تحت عنوان فرهنگ در 
کنار علم و فناوری که این فرهنگ مقوم همان یکپارچگی 
اجتماعی است. اساسا الگوی دانش در نظام فرهنگی نفوذ 
کرد که نظامات شغلی جدیدی را در جامعه به وجود آورد و 
یکپارچگی اجتماعی مبتنی بر دین و خانواده را با دانشگاه 
قرن ۲۰ به یکپارچگی اجتماعی مبتنی بر گروه های شغلی 
و وابســـتگی متقابل آنها و نخبه ســـالاری آموزشـــی متحول 
کـــرد. امـــروز از هویت و ملیت هم تحت عنوان یکپارچگی 
اجتماعی مبتنی بر هویت در جهان شبکه ای فراملیتی در 
حال عبور هســـتند.« وی اظهار کرد: »جاذبه و دافعه منشـــا 
تشـــکیل نظامات دنیا است. خودســـازی، جامعه پردازی 
و تمدن ســـازی را از دانشـــگاه انتظار داشـــت. این دانشگاه 
باید تربیت کننده قوه عاقله کشور باشد که این تربیت سه 
ساحت فرهنگ، علم و فناوری دارد. در این میان دانشگاه 
چهار نظام دارد؛ نظام آموزشی تربیتی که نقش تربیت نیروی 
انســـانی، نیروی متخصص و ماهـــر و تبدیل دانایی فردی 
بـــه توانایی اجتماعی را عهده دار اســـت.« وی افزود: »نظام 
پژوهـــش وظیفه تولید علـــم را دارد. نظام نوآوری قدرت حل 
مساله و خلق فناوری ارزش آفرین و نظام فرهنگی دانشگاه 
توسعه فرهنگی تعالی بخش فردی و اجتماعی و اثرگذار در 
فضای عمومی و یکپارچگی عمومی را برعهده دارند.« عضو 
هیات امنای دانشگاه آزاد تاکید کرد: »اگر یک مولفه دانشگاه، 
فرهنگ است، دانشگاه باید بسان مولفه علم، نظام فرهنگی 
باید کارکرد و اجزا داشته باشد. ما که دارای پیشینه فرهنگی 
غنی هستیم، باید زودتر از دیگران به فرهنگ می پرداختیم 
درحالی که آن را کاملا رها کردیم. تا جایی که در سال ۱۳۸۳ 
عنوان فرهنگ را از وزارت فرهنگ و آموزش عالی برداشتیم 
و رکن سوم که فرهنگ بود را حذف کردیم درصورتی که حالا 

که باید فرهنگ ساز باشد، کلا فرهنگ را حذف کردیم.« 

   دانشگاه ما باید سبک زندگی اسلامی بسازد
دکتـــر طهرانچـــی گفت: »حیات طیبـــه افق نظام فرهنگی 
دانشگاه است. نظام علمی، دانشمند، نظام نوآوری، فناور 
و نظام فرهنگ باید کسانی که حیات طیبه را رقم می زنند، 

بســـازد. ذیل آن، ســـلامت اجتماعی، عدالت اجتماعی، 
یکپارچگی اجتماعی، افزایش ســـرمایه اجتماعی را تامین 
و در کف قاعده، سبک زندگی اسلامی را بسازد. دانشگاه 
ما باید سبک زندگی اسلامی بسازد، همان طور که دانشگاه 
غـــرب ســـبک زندگـــی غربـــی را می ســـازد.« وی با اشـــاره به 
اینکه منشـــا گسست اجتماعی دافعه و منشا یکپارچگی 
اجتماعی جاذبه است، تصریح کرد: »جاذبه بین انسان ها، 
مودت و دافعه بین انســـان ها عداوت می شـــود. ســـبک ما 
در فرهنگ ســـازی دانشـــگاه باید چگونه باشـــد؟ باید توان 
جریان سازی، گفتمان سازی، شبکه ســـازی، نهادسازی، 
نمادســـازی و رفتارســـازی را داشـــته باشـــد. دانشـــگاه باید 

رفتارساز باشد که چنین مسیری را طی می کند.« 

   دانشگاه باید مقوم خدامحوری، الفت، 
اقتصاد و امنیت جامعه باشد

ع( در نامه به  رئیس دانشگاه آزاد عنوان کرد: »امیرالمومنین)
مالک اشتر تذکر به دو نکته می دهد؛ عدل که موجب پایداری 
می شـــود و دوم مودت مردم نســـبت به تو که حاکم هســـتی. 
خداوند در سوره مبارک قریش، قریش را به عنوان یک جامعه 
در ام القرای جهان اسلام در نظر می گیرد و به ترتیب یکپارچگی 
مـــردم قریـــش، خدامحوری، آثار اقتصـــادی و امنیتی را برای 
آن جدی می بیند. دانشـــگاه باید مقوم خدامحوری، الفت، 
اقتصاد و امنیت جامعه باشد. این دانشگاه باید الفت ساز 
اجتماعی باشد تا یکپارچگی اجتماعی شکل بگیرد زیرا با 
گسست اجتماعی جامعه دوام پیدا نمی کند.«  وی با بیان 
اینکه ولایت، مودت و رفتار اجتماعی با هم ارتباط مستقیم 
دارند گفت: »وقتی صحبت از مودت می شود، باید دوست 
بداریم و دوست داشته باشیم. زیارت امین الله روشن می کند که 
چه کسی را دوست داشته باشیم و توسط چه کسانی دوست 
وْلِیائِک و مَحْبُوبَةً 

َ
ةً لِصَفْوَةِ أ داشته بشویم؛ بیان می دارد که »مُحِبَّ

رْضِک وَ سَمَائِک« اگر ما هم محب باشیم و هم محبوب 
َ
فِی أ

این جریان مودت در جامعه شکل می گیرد.« دکتر طهرانچی 
گفت: »تنها پیامبری که اجر خواست، پیامبر اسلام)ص( بود 
که اجر خود را یکپارچگی اجتماعی با محوریت »مودت فی 
القربی« خواست. اربعین یک نمونه عینی »مودت فی القربی« 
است که یکپارچگی اجتماعی را شکل داده که در آن با نام و 
جیبت کاری ندارند. نهاد دانشگاه علم آفرین، کلاس و نمادش 
، مرکز رشد و نمادش نوآوران  دانشمندان و نهاد دانشگاه فناور
، هیات و نمادش باید اهل  است. نهاد دانشگاه فرهنگ ساز

ع( باشد.«  بیت)

   دانشکده های فرهنگ و تمدن تغییر 
جدی دانشگاه برای رونق گردشگری است

 دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد همچنین 
در همایش ملی جامع گردشـــگری ســـلامت،  با بیان اینکه 

گردشـــگری ماحصل مجموعه اقداماتی اســـت که در یک 
زیست بوم رخ می دهد، اظهار کرد: »اگر کشوری مانند ایران 
صاحب تمدن و میراث تمدنی باشد در آن گردشگری تمدنی 
شکل می گیرد، یا اگر مانند کشور ما زیست بوم جغرافیایی 
و آب وهـــوای چهارفصل نیز داشـــته باشـــد، نـــوع دیگری از 
گردشگری در آن رونق می گیرد اما گردشگری سلامت، ناشی 
از مرجعیت علمی است که ابتدا باید رخ دهد و پس از آن 
گردشگری سلامت به عنوان یک معلول شکل بگیرد.« دکتر 
طهرانچی با تاکید بر اینکه تا مرجعیت علمی پیدا نکنیم و 
در حوزه سلامت الهام بخش نشویم، اتفاقی در گردشگری 
سلامت نخواهد افتاد، افزود: »مقدمه گردشگری سلامت، 
وجود مرجعیت علمی است پس باید در حوزه بهداشت و 
درمان به مرجعیت رسید، الهام بخش شد تا مردم به ما رجوع 
کنند.« رئیس دانشگاه آزاد با تاکید بر لزوم توسعه سازوکارهای 
فرهنگی و زیرساختی در حوزه گردشگری، گفت: »باید به 
سازوکارهای کلان نظارت پذیر و استفاده از ظرفیت علمی 
کشور در حوزه گردشگری توجه داشته باشیم. خوشبختانه 
در چند سال اخیر تعداد دانشجویان غیرایرانی کشور افزایش 
یافته و نظام گردشگری می تواند از این ظرفیت استفاده کند، 
تا بتوانیم در کنار تبلیغ نظام علمی، چهارچوب زیرساختی را 
نیز تقویت کنیم و این ظرفیت به عنوان کنشگر فعال در عرصه 
گردشگری به کار گرفته شود. ظرفیت های ایجاد شرکت های 
گردشگری سلامت و دیگر گردشگری ها را می توان با کمک 
این دانشجویان به تبادل گذاشت و برای ایجاد زیست بوم 
گردشـــگری از آن اســـتفاده کرد.« دکتر طهرانچی با اشاره به 
راه اندازی دانشـــکدگان فرهنگ و تمدن در معاونت علوم 
انسانی و هنر دانشگاه آزاد اظهار کرد: »این دانشکده ها به 
دنبال تقویت رشته هایی همچون ادبیات و فرهنگ ملل، 
جغرافیا، تاریخ و زبان و ادبیات فارســـی توجه دارند و احیا 
ایـــن رشـــته ها یک مولـــد می خواهد تا آنها را از رشـــته پایه به 
شغل برساند. بنابراین تلاش داریم تا دانشجویان را به گونه ای 
تربیت کنیم که هم نسبت به آینده امیدوار بوده و هم بتوانند 
در آن چه ســـرمایه ایرانی اســـت، تحصیل کنند. مجموعه 
دانشکده های فرهنگ و تمدن نگاه جدی ماست تا بتوانیم 
در عرصه گردشگری، حرکت کنیم. همان طور که بیمارستان 
محل عرصه برای رشته های علوم پزشکی است، گردشگری 
نیز محل عرصه این رشته هاست تا بتوانیم از این طریق به 
رونق رشته های میراث فرهنگی و گردشگری بپردازیم.« رئیس 
دانشگاه آزاد خاطرنشان کرد: »گردشگری حوزه جدی است 
و درآمد برخی از کشورها از این حوزه بیشتر از درآمد صادرات 
نفتی ماســـت. همان طور در صادرات نفت، خام فروشـــی 
می کردیم از دانش و پیشـــرفت های علمی نیز جز مقاله به 
حوزه های دیگر نپرداختیم، گردشگری سلامت محلی برای 
بالا بردن ارزش افزوده علمی در حوزه پزشـــکی و رشـــته های 

دیگر گردشگری است.« 

دربارهنقدهایغیرواقعیارگانصداوسیما

چرا با فحش دادن به منتقدان دانشگاهی 
مخاطب تلویزیون زیاد نمی شود؟

ارگان رسمی رسانه ملی پنجشنبه گذشته نقدی بر عملکرد دانشگاه آزاد اسلامی نوشته و در یادداشتی کوتاه 
ادعا کرده که »کارنامه دانشگاه آزاد در این سال ها مقابل طرح توسعه کشور بوده و به لحاظ جامعه شناسی 
سیاسی به محل تولید ناراضی در داخل کشور بدل شده است.« ساده ترین و کامل ترین نحوه مواجهه با 
این گزاره همان سوال و لحن و لبخند احمد امجدزاده در برنامه شبکه خبر است: »جدی می فرمایید؟« و سپس با همان 
لحن ادامه داد که پس این ورودی های دانشگاه آزاد در سال های اخیر که از ۹۵۰ هزار نفر در سال های پایانی دهه ۹۰، امسال 
به یک میلیون و ۳۵۰ هزار نفر رسیده از کجا آمده اند؟ واقعیت این است که گزاره های کوتاه و غیرمتقن مطالب اخیر جام 
جم در نقد دانشگاه آزاد را می توان مورد به مورد بررسی کرد اما تقریبا اغلب آنها را می توان با همین کلیشه پرتکرار شبکه های 
اجتماعی در این ایام پاسخ و نشان داد تا چه میزان جهان نویسنده این مطالب دور از واقعیت های امروز دانشگاه آزاد و 
همگام و هم لهجه با ادبیات کسانی است که تا همین چندی قبل با به خطر افتادن مطامع سیاسی خود، همین جنس 

انتقادات را با کلیدواژه ها و برچسب های دیگری نثار دانشگاه می کردند. مثلا؟
دال مرکزی یادداشـــت برمســـاله نظارت تکیه کرده اما نویســـنده حتما از نحوه مراودات بین شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
وزارت علوم با دانشگاه آزاد اطلاعات کافی نداشته و احتمالا بی اطلاع از حضور وزرای علوم و بهداشت در هیات امنای 
دانشگاه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در هیات عالی تجدیدنظر دانشگاه آزاد یا ارائه گزارش های مرتب رئیس دانشگاه 
در صحن شورا و کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس یا حسابرسی مستقل صورت گرفته در حوزه مالی توسط مفید راهبر 
که برای نخستین بار در دانشگاه آزاد از ابتدای تاسیس در سال های اخیر صورت گرفته، صحبت از عدم نظارت به میان 
آورده است. درحالی که با راه اندازی سامانه های مختلف دانشگاه که امکان مدیریت آن را در قالب یک شبکه واحد فراهم 

می کند، امکان نظارت دقیق تر و به لحظه از حوزه های آموزشی و پژوهشی تا مالی را ممکن کرده است.
یادداشت اخیر جام جم یکی از نشانه های انحراف علمی دانشگاه را تحلیل محتوای تریبون های رسانه ای آن عنوان کرده 
است و ادعا کرده که مسائل علمی در اولویت این رسانه ها نیست. به نویسنده محترم صرفا باید پیشنهاد کرد پیش از نگارش 
نقد بعدی لااقل سری به رسانه های دانشگاه زده و لااقل مروری بر ۴ صفحه ویژه دانشگاه در روزنامه »فرهیختگان« داشته 
باشد که به صورت روزانه مسائل مختلف حوزه علم و فناوری را مورد بررسی قرار می دهد. جام جم در مطلب پیشین خود از 
قول مدیران دانشگاه به مباحث مالی پرداخته و از بودجه ۳۳ هزار میلیاردی سخن گفته که هدف گذاری سال مالی فعلی 
دانشگاه آزاد است و بدنه دانشگاه برای تحقق آن در وجوه مختلف تلاش می کنند. درواقع عدد هدف گذاری سال جاری 
است و نه بودجه فعلی دانشگاه. یا مثلا از منابع درآمدهای غیرشهریه ای و نحوه هزینه کرد آن پرسیده است. البته طبیعی 
گهی ها هم شفافیت چندانی ندارد، اصل رشد اقتصاد یک  است در نهادی وابسته به بودجه نفت که درآمدهای آن نظیر آ
مجموعه غیردولتی یا تغییر رویکرد دانشگاه در میزان اتکا به شهریه سوال نباشد! عجیب بود؟ نبود! چون نگارنده اطلاعی 
از صرف بیش از ۹۴ درصد بودجه دانشگاه های دولتی به حقوق و دستمزد نداشته است. البته که این عدد در دانشگاه 
آزاد حدود ۵۹ درصد است و صدالبته که کار در حوزه پژوهش و فناوری نیازمند سرمایه گذاری است. از همین رو بزرگترین 
صندوق پژوهش غیردولتی کشور امروز با اندوخته ای ۸۰۱ میلیارد تومانی در کنار فناوران دانشگاه آزاد قرار دارد تا از ایده های 
آنها حمایت کند.می توان سیاهه نقدهای بی مبنا و منطق را باز هم ادامه داد اما به نظر همین چند مورد هم برای نشان دادن 
بی اطلاعی و در نظر داشتن اهداف سیاسی در پس نگارش مطالب اینچنین، کافی است. عجیب آنکه رسانه مجموعه ای 
داعیه دار نظارت و شفافیت شده که امروز در افکار عمومی به واسطه عملکرد خود با سوالات جدی مواجه است و دقیقا از 
همین یکه تازی بدون وجود نظارت دقیق نان می خورد! مطالبه شفافیت البته بد نیست اما اگر فقط برای همسایه نباشد.
جور دیگری هم می توان به موضوع نگریست. دانشگاه آزاد و رسانه ملی هر دو در این سال ها با چالش مخاطب دسته وپنجه 
نرم کردند. شرایط جدید آموزشی نیازمند تغییر مدل فعالیت دانشگاه است و از سوی دیگر پر و بال گرفتن فضای مجازی 
بر فعالیت هر دو تاثیر گذاشته است. با این وجود بد نیست برای بررسی نتیجه تحولات اخیر هر دو مجموعه تغییرات 
مخاطبان آن را مقایسه کرد. رسانه ملی که با افت ۲۳ درصدی مخاطب در سال اخیر مواجه شده موفق عمل کرده است یا 
دانشگاه آزادی که با افزایش قریب به ۴۰۰ هزار نفری دانشجو حدود ۴۰ درصد تعداد دانشجویان خود را افزایش داده است؟ 
بنا به صحبت از نارضایتی باشـــد کدام یک اولی ترند؟ همه آن تفاســـیر دور از واقعیتی که در مطالب اخیر ارگان رســـمی 
صداوسیما به آن پرداخته شده را درست هم در نظر بگیریم مرهمی برای افت ۲۳ درصدی مخاطب صداوسیما نخواهد 
شد. چاره کار را باید در تحولی واقعی یافت که متناسب با اقتضائات و نیاز روز جامعه باشد. غافل از اینکه حتی در انتقاد 
گاهی که پیش زمینه آن است هم در محتوا دیده نمی شود و نمی تواند  نه فقط جانب انصاف که حتی کسب اطلاعات و آ
از ذی نفعان دفاعی کند. مثلا در مورد دانشگاه، قطعی چندساعته دسترسی آموزشیار قطعا سوژه بهتری است؛ شاید این 
، کمکی هم کمی نزدیک تر به واقعیت کردید و هدف خودتان را دنبال و به جلوگیری  بار با شمایل دفاع از حقوق دانشجو

از کاهش مخاطب تلویزیون هم کمک کردید! 

معاونفرهنگیودانشجوییدانشگاهآزاد
درگفتوگوبا»فرهیختگان«
جزئیاتراهاندازی»کادا«راتشریحکرد

نتایج افکارسنجی 
به حرکت حکمرانان 
جهت می دهد
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 گرانی و اشتغال 
مهم ترین دغدغه از نگاه دانشجویان



گاه
ش
دان

گاه
ش
دان

شنبه  ۲8 بهمن ۱۴۰۲ 

شماره  ۴۰8۲

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۴

معاونـــت فرهنگی و دانشـــجویی دانشـــگاه آزاد به تازگـــی کانون »افکار 
پژوهی« یا همان »کادا« را تاسیس کرده است تا با یک روش متعادل و 
قابل اطمینان علمی مجموعه نیازها و تقاضای جامعه را بررسی کرده و 
به مسئولان مربوطه به طور غیرمستقیم فشار آورد. فرزاد جهان بین معاون 
فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره 
کانون افکار پژوهی دانشـــگاه آزاد یا همان »کادا« گفت: »نظرســـنجی از 
چند جهت مهم است؛ اول اینکه اگر می خواهیم طرح یا اقدامی انجام 
کم بر ذهنیت مخاطب اشـــراف داشـــته  دهیم باید بر فضای عمومی حا
باشـــیم. به عبارت بهتر لازمه آن که متوجه شـــویم این طرح باید در چه 

بستری انجام شود، اشراف بر ذهنیت مخاطب است.« 

جهان بیـــن اضافـــه کـــرد: »در مرحله بعد وقتی این اقدام انجام شـــد باید 
کـــم بر ذهنیـــت مخاطب چقـــدر متاثر از آن  ببینیـــم فضـــای عمومـــی حا
گر این اتفاق نیفتد مصداق ضرب المثل »تیری  اقدامات شـــده اســـت. ا
یزی و اقدام ابتری خواهد  یکی انداختن« اســـت و اساســـا برنامه ر در تار
بـــود. بنابرایـــن مـــا به صورت »پســـینی« و »پیشـــینی« به افکارســـنجی نیاز 
ن فرهنگـــی و دانشـــجویی دانشـــگاه آزاد بـــا بیـــان اینکـــه  یـــم.« معـــاو دار
کید کرد: »ســـرمایه های بســـیار قوی  دانشـــگاه مجمع نخبگان اســـت، تا
یـــم کـــه می تواننـــد در قالب دانشـــگاه  و برجســـته ای در دانشـــگاه آزاد دار
اجتماعـــی تـــاش کـــرده تـــا بخشـــی از نیازهـــا را مرتفع کننـــد. یکی از این 
ی و راهبری اســـت. طبیعتا با این ســـه  نیازهـــا تـــاش بـــرای تصمیم ســـاز
نکته ای که گفتم ضرورت ایجاب کرد که یک مجموعه افکار پژوهی قوی 
و برجســـته را در دانشـــگاه ایجـــاد کنیـــم.« جهان بین در ادامه اظهار کرد: 
»در بســـته های مختلف ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه و از آن جمله در 
بســـته دوم، راهکنش اول اقدام 1 و 2، صراحتا انجام این اقدام از ســـوی 
معاونت فرهنگی و دانشـــجویی دانشـــگاه آزاد درخواســـت شـــده است. 
بر این اســـاس ســـال گذشـــته یکی از اعضای هیات علمی دانشـــگاه را با 
ن در  یاســـت دانشگاه به عنوان مشاور معاو مشـــورت، حمایت و تشـــویق ر

امور افکار ســـنجی منصوب کردم.« 

   نتایجپیمایشسیمایزندگیبهزودیاعلاممیشود
او بیان کرد: »در ادامه راه شـــورای افکار ســـنجی ایجاد شد، یعنی جمعی از 
اعضای هیات علمی برجســـته و متخصص دانشـــگاه را در این شورا عضو 
یاســـت محترم دانشـــگاه صادر شـــد. این شـــورا  کرده و احکام آنها توســـط ر
در اولیـــن اقـــدام طرح ســـیمای زندگی را راهبـــری کرد که الان در مراحل آخر 
اســـت و نتایج مهم ســـیمای زندگی که ســـاحت های زندگی دانشجویان را 
در هفت ساحت و براساس آمایش در هفت اقلیم طبقه بندی خواهد شد 
یج به این نتیجه رســـیدیم  بـــه زودی اعـــام می شـــود.« او اضافه کرد: »به تدر
ن اینکه بر  کـــه این شـــورا یک مجموعه جاافتاده و ســـازمان یافته شـــود بـــدو
ی  ســـاختار چیـــزی تحمیـــل کـــرده و حتـــی از نظر مالی به دانشـــگاه فشـــار
تحمیل کند. همچنین می تواند در اســـتان ها نیز ادامه پیدا کرده و امتداد 
ی کانون افکار پژوهی  داشـــته باشـــد که این تصمیم گیری منجر به راه انداز
دانشـــگاه آزاد اســـامی )کادا( شد و درنهایت در هیات رئیسه دانشگاه هم 
ن فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد خاطرنشان کرد:  مصوب شد.« معاو
ی وارد نمی کند چون  »کانـــون افکار پژوهـــی از نظـــر مالی به دانشـــگاه فشـــار
ن دانشـــگاه اخذ خواهد شـــد که بخشـــی از درآمد آن به  پروژه هایی از بیرو
ن فرهنگی و دانشـــجویی  هیات مدیـــره )به جز رئیس هیات مدیره که معاو
اســـت( اختصـــاص پیـــدا می کنـــد و متناظر این نیز در اســـتان ها تشـــکیل 
خواهد شـــد و آنها می توانند هم پروژه های داخل را در بحث افکارســـنجی 
انجام دهند و هم از خارج دانشـــگاه ســـفارش بگیرند که در »پیشـــینی« و 
»پسینی« و با نگاه دانشگاه اجتماعی بتوانند در جمع دانشگاه و همچنین 

ینی کنند.«  خارج دانشـــگاه نقش آفر

   کانونافکارپژوهیدانشگاهچگونهفعالیتمیکند؟
جهان بیـــن در ادامـــه درخصـــوص اعضـــای ایـــن کانـــون نیز گفـــت: »کانون 
ن فرهنگی  افکار پژوهـــی یک هیات مدیره دارد کـــه رئیس هیات مدیره معاو
دانشـــجویی دانشـــگاه آزاد اســـت و مدیرعامـــل کانـــون نیـــز بـــه پیشـــنهاد 
هیات مدیـــره و تاییـــد رئیس هیات مدیره و حکم رئیس دانشـــگاه منصوب 
می شـــود. اعضـــای کانـــون نیز 9 نفـــر از اعضای هیات علمی دانشـــگاه آزاد 
هستند که در جنبه های مختلف تخصص دارند. این اعضا جامعه شناس، 
ی اطاعات و ... هستند، یعنی متناسب با جوانب مختلفی  کارشناس فناور
که نیاز اســـت افکار ســـنجی درخصوص آنها انجام شـــود افرادی انتخاب و 

پیشـــنهاد شـــده و درنهایت با حکم رئیس دانشگاه منصوب شدند.« 
او در ادامـــه درخصـــوص اولویت های این کانون نیز صحبت به میان آورد و 
یم که یکی از آنها بحث ســـیمای زندگی  توضیح داد: »بحث های ثابت دار
اســـت؛ ســـالانه درخصوص ســـیمای زندگی نظرســـنجی انجام خواهیم داد 
که پروژه بســـیار ســـنگینی اســـت. بحث دیگر نیز بحث های افکار ســـنجی 
و افکار پژوهـــی مـــوردی اســـت. در بحث هـــای افکار پژوهـــی الان موضـــوع 
انتخابـــات مطرح و موضوع روز اســـت، یعنـــی در ابتدا خودمان در معاونت 
بـــه ایـــن جمع بندی رســـیدیم که باید تاش کنیم بحـــث افکار پژوهی انجام 
شـــود و هم می توانیم از جاهای مختلف ســـفارش گرفته و این کار را انجام 
داده و بـــه ســـامان برســـانیم. در حـــال حاضـــر فعـــا بـــه موضـــوع انتخابات 
پرداخته شـــد. در این افکارســـنجی به نوع نگاه دانشـــجویان دانشـــگاه آزاد 
ن  ... پرداخته شـــد.« معاو شـــهر تهران به مســـاله انتخابات، نگاه به آینده و
فرهنگـــی و دانشـــجویی دانشـــگاه آزاد درخصـــوص تاثیـــر نظر ســـنجی ها بر 
علمکـــرد و برنامه هـــای فرهنگی دانشـــگاه نیز گفت: »وقتی گفته می شـــود: 
»درصد قابل توجهی از جوانان امید به آینده ندارند.« باید برای این موضوع 
تاش کرده و امید را افزایش دهیم. در افکار ســـنجی اخیری که انجام شـــده 
86.8 درصد از مصاحبه شـــوندگان مهم ترین دغدغه ذهنی مردم کشـــور را 
ینه های بالای زندگی« عنوان کرده اند،  در موضـــوع »گرانی هـــا، اشـــتغال و هز
ن  یعنـــی دغدغه اول آنها بحث اشـــتغال اســـت. بنابرایـــن من به عنوان معاو
ی  فرهنگی و دانشجویی دانشگاه نمی توانم نسبت به بحث های مهارت آموز
- یک  بی تفاوت باشم. مسیری که ما در بحث صنایع خاق و هر دانشجو
مهارت طی کردیم، نشـــان می دهد مســـیر درســـتی را رفته و باید آن را تقویت 
 » کنیم.« او خاطرنشـــان کرد: »ما به عنوان »دانشـــگاه« به عنوان »تصمیم ساز
به بدنه تصمیم گیر کشـــور و بدنه دانشـــگاه می گوییم: »اینها مســـائل مردم 
است.« به طور مثال بالای 40 درصد از کسانی که گفته اند ما رای نمی دهیم 
عنوان کرده اند: »احساس می کنیم رای ما بی تاثیر است.« شاید این جمله 
بیشـــتر از اینکه ناشـــی از واقعیت باشـــد ناشـــی از »احساس افراد« باشد. ما 
ی و حکمرانی وجود دارند که مردم  باید بدانیم چه خلأیی در سیاســـتگذار
چنین احساســـی دارند. ما می توانیم بهره بردار این نظر ســـنجی ها باشـــیم و 
متناسب با آن جهت های خود را تنظیم کنیم و درنهایت به حکمرانان جهت 
یرا ما برای مردم کار می کنیم  ی به آنها کمک کنیم ز دهیم و در تصمیم ساز
« خواهد ماند.«  و مخاطب ما آنها هستند و در غیر این صورت کار ما »ابتر

»کادا« در جدیدترین اقدام خود به بررسی نگاه دانشجویان واحدهای 
دانشـــگاه آزاد در شـــهر تهران در ارتباط با مســـائل روز پرداخته اســـت. 
کید بر  بـــرای شـــناخت نظر دانشـــجویان درخصوص مســـائل روز بـــا تا
»انتخابات«، محورهای پرسشنامه نظرسنجی توسط استادان رشته های 
علوم سیاســـی، جامعه شناسی، روان ســـنجی و مطالعات رسانه معرفی 
و با همفکری آنان به پرســـش تبدیل شـــده اســـت. در این نظرسنجی از 
، ۳۸۵ دانشـــجو با اســـتفاده از جدول اعداد  حدود ۳۰۰ هزار دانشـــجو
به صـــورت تصادفـــی انتخاب شـــدند و نظرات آنهـــا از طریق مصاحبه 

تلفنی به صورت کاملا محرمانه از ١٤ تا ۱۷ بهمن اخذ شد. 

   چهکسانیدرنظرسنجیانتخابات»کادا«
مشارکتکردند؟

چهـــار مصاحبه گـــر حرفـــه ای و آموزش دیـــده در قالـــب همیـــار دانشـــجو با 
پژوهی دانشـــگاه آزاد مصاحبه با دانشـــجویان منتخب را انجام  کانون افکار
داده اند. تمام مصاحبه گرها نیز شاغل به تحصیل در دوره دکتری تخصصی 
رشـــته های جامعه شناســـی و مشـــاوره در واحدهای علوم وتحقیقات تهران 
و تهـــران جنـــوب بوده اند. در این پژوهش ویژگی های مصاحبه شـــوندگان از 
نظر جنســـیت، ســـن مقطع تحصیلی و وضعیت اشـــتغال مورد پرسش واقع 
شـــده و 172 نفـــر یعنی 44.7 درصد خانـــم و تعداد 213 معادل 55.3درصد 

»آقا« شرکت کرده اند. 
همچنیـــن 32 نفـــر یعنـــی 8.3 درصد از دانشـــجویان مقطـــع کاردانی، ٢٥١ نفر 
معادل 65.2 درصد کارشناســـی، ٦٣ نفر معادل 16.4درصد کارشناسی ارشـــد 
یـــا دکتـــری حرفـــه ای و 39 نفر معادل 10.1 درصـــد در مقطع دکتری تخصصی 
در این پژوهش شـــرکت کرده اند. در این افکار ســـنجی 237 نفر معادل 61.6 
درصد از دانشجویان »تا ٢٤ ساله«، 39 نفر معادل 10.1 درصد دانشجویان »25 
تا 29 ســـاله«، ٤٩ نفر معادل 12.7درصد دانشـــجویان »30 تا 39 ســـاله« ٤٣ نفر 
معادل 11.1 درصد »40 تا ٤٩ ساله« و تعداد 12 نفر معادل 3.1 درصد 50 سال 
به بالا بوده اند. البته پنج نفر یعنی 1.3 مصاحبه شوندگان نیز سن خود را اعام 
نکرده اند. در این پژوهش همچنین 212 نفر 55.1 درصد از دانشجویان شاغل 
و تعداد 165 نفر معادل 42.9درصد غیرشـــاغل بوده اند. هشـــت نفر یعنی 1.1 
درصد از دانشجویان مورد مصاحبه وضعیت اشتغال خود را اعام نکرده اند. 

   گرانیواشتغال؛مهمتریندغدغهمردم
در ایـــن پژوهـــش از دانشـــجویان پرســـیده شـــده که براســـاس شـــناختی که از 
وضعیت جامعه دارند این روزها مهم ترین موضوعی که ذهن مردم را به خود 
در گیـــر کـــرده اســـت، چیســـت که تعداد ٣٣٤ نفر یعنی بیـــش از 86 درصد از 
مصاحبه شوندگان مهم ترین دغدغه ذهنی مردم کشور را در موضوع »گرانی ها، 

اشتغال و هزینه های بالای زندگی« عنوان کرده اند. 

   فضایمجازیمعتبرترینمنبعخبری
فضای مجازی و صداوسیما از دید مصاحبه شوندگان معتبرترین منابع خبری 
یافت اخبار انتخابات اســـت. در این مصاحبه از  قابـــل رجـــوع مردم بـــرای در
دانشجویان پرسیده شده درصورتی که فردی بخواهد اخبار مربوط به انتخابات 
یافت  را پیگیری کند معتبرترین خبرها در این زمینه را از کدام منبع می تواند در
کنـــد کـــه از تعداد 385 نفر شـــرکت کننده 146 نفر یعنـــی 37.9 درصد از افراد 
ی« را انتخـــاب کرده اند و 114 نفر معادل 29.6  شـــرکت کننده، »فضـــای مجاز

درصد نیز رای خود را به صداوسیما داده اند. 

   طیف»اصولگرایی«پیروزاحتمالیانتخابات
در این افکارپژوهی همچنین از مصاحبه شوندگان پرسیده شده که با توجه 
بـــه شـــرایط فعلـــی، نامزدهای کدام طیف سیاســـی برنـــده انتخابات مجلس 
خواهند شد؟ در پاسخ به این پرسش درحالی که 103 نفر معادل 26.7 درصد از 

مصاحبه شوندگان درمورد طیف سیاسی احتمالا پیروز در انتخابات پیش رو 
شـــناختی یـــا نظری ندارند اما از نظـــر نزدیک به 65 درصد دیگر از آنها رقابت 

انتخاباتی پیش رو را درون حزبی از طیف »اصولگرایی« حدس می زنند. 

   35درصدازدانشجویاندرانتخاباتشرکتمیکنند
؟ آیا تصمیم گرفته اید که در انتخابات پیش رو شـــرکت  »شـــما خودتان چطور
؟« این پرسشـــی اســـت که از 385 نفر از دانشـــجویان پرســـیده  بکنید یا خیر
؛ قطعا  شـــده اســـت کـــه تعداد 125 نفـــر معـــادل 32.5 درصد گفته انـــد: »خیر
شـــرکت نمی کنـــم« و 136 نفر معـــادل 35.5 درصد گزینه »قطعا در انتخابات 
شرکت خواهند کرد«؛ را انتخاب کرده اند. 53 نفر هم گفته اند:» تصمیم قطعی 

نگرفته ام اما احتمالا شرکت نکنم.«

   »وطندوستی«
دلیلبرایشرکتدرانتخابات

»مهم تریـــن دلایـــل شـــرکت مـــردم در انتخابـــات« از نظر مصاحبه شـــوندگان 
کتور دیگری اســـت که در این افکار پژوهشـــی به آن پرداخته شده است. از  فا
مصاحبه شـــوندگان پرسیده شده که: »هر شخصی برای اینکه در انتخابات 
شـــرکت بکنـــد یـــا نکند دلیل خـــاص خودش را دارد از دیدگاه شـــما، بیشـــتر 
اشـــخاص به چه دلیلی در این انتخابات شـــرکت خواهند کرد؟« از دیدگاه 
تعداد 85 نفر معادل 22.1 درصد از مصاحبه شـــوندگان بیشـــتر مردم به دلیل 
»حس وطن دوســـتی« در انتخابات شـــرکت خواهند کرد. تعداد 76 نفر یعنی 
19.7 درصد دیگر از آنها »ترس از عواقب عدم شرکت در انتخابات« را دلیل 

شرکت مردم در انتخابات قلمداد می کنند. 

   »بیتاثیربودن«دلیلعدممشارکتدرانتخابات
»خب حالا از دیدگاه شما، اشخاصی که در انتخابات شرکت نخواهند کرد 
چه دلایلی را ممکن است در نظر داشته باشند؟« این پرسش دیگری است 
که در این پژوهش از دانشـــجویان پرســـیده شـــده اســـت که بیشـــترین تعداد 
مصاحبه شـــوندگان، تعداد 159 نفر معادل 41.4 درصد، بر این باور هســـتند 
که اغلب مردم به دلیل »بی تاثیر بودن شرکت یا عدم شرکت در انتخابات در 
، شرکت نخواهند کرد. دلیل دیگری که  « در انتخابات پیش رو نحوه اداره کشور
به ترتیب از سوی مصاحبه کنندگان موجب عدم شرکت مردم در انتخابات 
نخواهد شد عبارتند از ناامیدی و اعتراض به وضعیت اقتصادی، نارضایتی 
از عملکرد انتخاب شدگان قبلی در انتخابات، تاثیرپذیری از تبلیغات منع 

ی مسئولان.  شرکت در انتخابات، عدم خوشبینی به صداقت و درستکار

دانشجویان دانشگاه آزاد در تهران مشارکت را بیش از 35 درصد پیش بینی کردند

گرانی و اشتغال؛ مهم ترین دغدغه از نگاه دانشجویان

معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« جزئیات راه اندازی »کادا« را تشریح کرد

نتایج افکارسنجی به حرکت حکمرانان جهت می دهد
ساراطاهری

خبرنگار گروه دانشگاه 

 نظرمصاحبهشوندگاندرمورد
 »مهمتریندغدغهذهنیمردمکشور«

 تصمیممصاحبهشوندگاندرمورد»شرکتدررأیدهیدرانتخابات« نظرمصاحبهشوندگاندرمورد»دلایلشرکتمردمدرانتخابات«

 نظرمصاحبهشوندگاندرمورد
 »معتبرترینمنبعخبریموردرجوعمردمدرموضوعانتخابات«

نظرمصاحبهشوندگاندرمورد»دلایلعدمشرکتمردمدرانتخابات« پیشبینیمصاحبهشوندگاندرمورد»طیفسیاسیپیروزدرانتخابات«

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان



   دولـت عزم خـود را برای اسـتفاده حداکثری از هوش 
مصنوعی جزم کرده اسـت

: با توجه به اهمیت هوش مصنوعی و توسعه آن، برای جلوگیری  سوال حضار
از جعـل تصویـر و ویدئوهـا و آسـیب هایی کـه بـه اشـخاص حقیقـی و حقوقـی 
یـد و اینکـه از نظـر مثبـت هـوش مصنوعی  ممکـن اسـت برسـد چـه برنامـه ای دار

چطور اولویت شماسـت؟ 
یـاد اسـت. همیـن امـروز کـه مـن در  در حـوزه هـوش مصنوعـی، دغدغه منـد ز
خدمـت شـما هسـتم، سـاعت 3 از مـا بـرای حضـور در شـورای راهبـری هـوش 
ی این موضوعات فکر کنند. برای اولین بار در  مصنوعی، دعوت شده تا رو
قانـون برنامـه هفتـم توسـعه نیـز یـک فصـل بـرای اقتصـاد دیجیتـال پیش بینـی 
شده است. این موضوع نویدبخش حرکت های خوبی در این حوزه خواهد 
بود. دولت عزم خود را جزم کرده که تمام ظرفیت های خود را پای کار بیاورد 
کثـر اسـتفاده از هـوش مصنوعـی صـورت گیـرد. رهبـری نیـز دسـتور  تـا حدا
فرمودنـد و امـر ایشـان اسـت تـا جـزء 10 کشـور برتـر در حـوزه هـوش مصنوعـی 
ی می طلبـد کـه شـورا و مرکـزی در راسـتای  باشـیم. ایـن موضـوع عـزم بسـیار
هـوش مصنوعـی شـکل گرفـت کـه دوسـت داشـتم در جلسـه آن حضـور پیـدا 
کنـم امـا شـما واجب تـر هسـتید. امیـدوارم کـه اتفاقـات بـه نسـبت خوبـی در 

حـوزه هـوش مصنوعـی بیفتـد. 
پیـروان از مازنـدران: مـن چندیـن سـوال می پرسـم و شـما هـر سـوالی کـه فکـر 
یان  می کنید، اهمیت بیشتری دارد را جواب دهید. سوال اول اینکه چرا جر
فیلترینگ در کشور ما همچنان بحثی حل نشده است. با اینکه چندماهی 
ینـگ وجود داشـت.  گذشـته و جـزء وعده هـای رئیس جمهـور نیـز بحـث فیلتر
ی را محـدود  ینـگ وجـود دارد و مـا فضـای مجـاز گـر فیلتر سـوال دوم اینکـه ا
کردیـم، چـرا ایـن فضـا بـرای مسـئولان محـدود نیسـت و اصطلاحـا آنهـا خـط 
سفید دارند؟ سوال بعدی این است که درخصوص گرانی اینترنت، اعضای 
کـه افزایـش نـرخ اینترنـت در ادامـه افزایـش  وزارت اطلاعـات اعـلام کردنـد 
پهنـای بانـد اتفـاق افتـاده اسـت. چطـور می شـود کـه یک شـبه، افزایـش بانـد 
ینـه اینترنـت را بـه دنبـال دارد؟ در  را داشـته باشـیم کـه 34 درصـد افزایـش هز
صورتـی کـه افزایـش بانـدی نداشـته ایم! یـا اینکـه ایـن حـرف درسـت نیسـت و 
ی مـا منتهی  در ازای پهنـای بانـد نبـوده اسـت. سـوال آخـر اینکـه ایـام پیـش رو
بـه روزهـای انتخابـات می شـود. بـا ایـن وضعیـت سـرعت اینترنـت، طبیعتـا 
ی  قشـر فعـال فرهنگـی و بـه قـول معـروف انقلابـی نمی تواننـد تبلیـغ اثرگـذار

یـد؟  ی دار ی داشـته باشـند، بـرای ایـن مشـکل چـه راهـکار در فضـای مجـاز

   تصمیم گیر فیلترینگ وزارت ارتباطات نیست
ینـگ و اینکـه چـه پلتفرمـی  مـن بارهـا گفتـم کـه اولا تصمیم گیـر دربـاره فیلتر
فیلتـر شـود و چـه پلتفرمـی نشـود، وزارت ارتباطـات نیسـت. در مـورد سیسـتم 
ینـگ دو جـا تصمیـم  می گیـرد. اول کارگـروه تعییـن مصادیـق محتـوای  فیلتر
مجرمانه که 13 عضو دارد و یک عضو آن وزیر ارتباطات است. بخش دیگر 
نیـز توسـط نهادهـای امنیتـی اسـت. سیاسـت مـا این طـور اسـت کـه کشـور بـه 
ی پلتفرم هـای خارجـی بـاز اسـت و می تواننـد بیاینـد. امـا یـک شـرط دارد  رو
که نسـبت به پلتفرم شـان مسـئولیت پذیر باشـند. کشـورهای دیگر نیز نسـبت 
ی خودشـان بسـیار حسـاس هسـتند. در ایـام اغتشاشـات  بـه فضـای مجـاز
گرام سـلاح می فروختنـد و آمـوزش کوکتل مولوتـف  سـال گذشـته، در اینسـتا
ینـگ را بـاز می کنیـم بـه شـرطی کـه پلتفرم هـا نماینـده  می گذاشـتند. مـا فیلتر
معرفـی کننـد و دفتـری بزننـد و حقـوق کشـورمان را بتوانیـم پیگیـری کنیـم. 
ینـگ اسـت چـرا  گـر فیلتر سـوالی کـه پرسـیده شـد بـرای مـا نیـز وجـود دارد کـه ا

مسـئولان در پلتفرم هـای خارجـی فعالیـت دارنـد؟

   تعرفه اینترنت 6 سال ثابت بود
یـر ارتباطـات کـره جنوبـی بـا افتخـار می گویـد آنچـه که بـه صورت لحظه ای  وز
چـک می کنـد، پلتفرم هـای داخلی شـان اسـت. اینجـا برخـی از مسـئولان را 
کانـت درسـت می کننـد.  گرام چنـد بـار بیـرون می انـدازد امـا بـاز هـم ا اینسـتا
مـن نیـز سـمت شـما هسـتم. همچنیـن بایـد بگویـم کـه خـط سـفیدی وجـود 
نـدارد. در مـورد موضـوع گرانـی اینترنـت نیـز بایـد اشـاره کنـم کـه تعرفـه اینترنت 
از سـال 1396 تـا دی مـاه 1402، تغییـری نکـرد. بخـش قابـل توجـه ای از ایـن 
شـبکه در اختیار بخش خصوصی اسـت. شـما خودتان را جای سـرمایه گذار 
ید. زمانی که دخل و خرج با هم همخوانی نداشته باشد اصلا به این  بگذار
ینه هـای اپراتورهـا چندیـن برابـر شـده اسـت. سـال 1396،  سـمت نمی آیـد. هز
دلار 4 هزار تومان بود اما الان دلار آزاد به 40 هزار تومان رسیده و 10 برابر شده 
اسـت. بخـش قابـل توجهـی از ایـن تجهیـزات نیـز خارجـی اسـت. همچنیـن، 
حداقل دستمزد 800 هزار تومان بود که الان به 8 میلیون تومان رسیده است. 
نتیجـه ایـن می شـود کـه اپراتورهـای موبایـل بـه ایـن دلیـل که دخل وخرج شـان 
ی در سال 1396، الان این  همخوانی ندارد، از یک میلیارد دلار سرمایه گذار
سـرمایه یک سـوم یا یک چهارم شـده اسـت. شـبکه ای که از نسـل 3 به نسـل 
5 رسـیده نیـاز بـه بودجـه دارد. دولـت یـا بایـد دسـت در جیـب خـودش کنـد و 
ی کند که برای بخش خصوصی اقتصادی باشد.  بودجه ای دهد یا باید کار
گر می خواسـتیم به نرخ تورم افزایش داشـته باشـیم، باید 3 یا 4 برابر می شـد  ا
و مـن از پارسـال پیگیـر بـودم کـه شـبکه آسـیب نبینـد. اوایـل کـه مـن به وزارت 
گـر بـا همیـن  ارتباطـات آمـده بـودم، بـزرگان ارتباطـات کشـور آمدنـد و گفتنـد ا
یـم، بـه ایـن دلیـل کـه دخل وخـرج بـا هـم هماهنگـی نـدارد، 6 ماه  رونـد جلـو برو

دیگـر در تهـران نمی تـوان زنـگ زد، چـه برسـد بـه اینترنـت! 
واقعـا شـرایط بحرانـی بـود. درنتیجـه مـا بـرای اولیـن بـار بعـد از سـال ها افزایـش 
یـر نـرخ تـورم امسـال بـود و بـرای شـبکه بین الملـل بـود و شـبکه  دادیـم. اولا کـه ز

داخلـی حتـی ارزان تـر هـم شـد. حتـی خـود اپراتورهـا بـه مـا می گفتنـد کـه 3 
یـا 4 برابـر و ایـن اواخـر می گفتنـد کـه 100 درصـد افزایـش داشـته باشـیم. امـا 
، حداقلـی افزایـش یافـت. امـا نکتـه مـا ایـن  نسـبت بـه تـورم یـک سـال اخیـر
یـد تجهیـزات  اسـت ایـن پولـی کـه افزایـش پیـدا می کنـد بایـد تمامـا صـرف خر
شـود و تعهـدی گرفتیـم. ایـن تعهـد در وزارت ارتباطـات بـه ایـن شـکل اسـت 
یمـه می شـوند و  گـر انجـام ندهنـد جر کـه تبدیـل بـه الحاقیـه پروانـه می شـود. ا
حتـی کیفیتـی بـرای آنهـا مشـخص کردیـم. حداقـل دو برابـر نیاز کشـور پهنای 
یـم همیشـه و مسـاله مـا پهنـای بانـد نیسـت بلکـه تجهیـزات اسـت. بانـد دار

 
   بـرای نامزدهـای انتخابات پلتفـرم ویژه ای پیش بینی 

کرده ایم 
بـران سـوال کـرد  چنـد وقـت پیـش ایسـپا نظرسـنجی داخلـی داشـت و از کار
گـر تلگـرام نباشـد، پلتفرم هـای داخلـی می آینـد؟ 80 درصـد گفتنـد کـه  کـه ا
ی  ی گوشـی خـود پلتفـرم داخلـی دارنـد و تنهـا 20 درصـد گفتنـد کـه فقـط رو رو
پلتفرم خارجی فعالیت دارند. برای نامزدهای انتخابات نیز بستر تبلیغاتی 
ویـژه ای را پیش بینـی کردیـم کـه از آن اسـتفاده کننـد. حضـور در پلتفرم هـای 
خارجی ها تصمیمی اسـت که باید گرفته شـود، یعنی سیاسـت کشـور را باید 
یـر ارتباطـات تـلاش خـودم را می کنـم کـه ایـن ظرفیـت  دیـد امـا مـن به عنـوان وز
را پلتفرم هـا داشـته باشـند و تقویـت شـوند. مـا از جوانـان نیـز اسـتفاده کردیـم 

و قائم مقـام بنـده متولـد 68 اسـت. 

   از بازارسیاه خرید و فروش VPN اطلاع دارید؟
، اول از شـما  سیدمحمدحسـین میرصادقـی از اسـتان کرمـان: جنـاب دکتـر
یان گفتیـد و خدمـات  کـه توضیحاتـی را خدمـت دانشـجو تشـکر می  کنـم 
ارزنـده ای کـه در بـازه مسـئولیت خودتـان انجـام می دهیـد و خواهیـد داد. 
سـوال بنـده برعکـس دانشـجویان ایـن اسـت کـه هـدف از فیلتـر کـردن برخـی 
گر رسیدیم، اطلاع  از پلتفرم ها چه بود؟ به هدف مطلوب رسیدیم یا خیر و ا
ید و فروش VPN چه گردش مالی صورت می گیرد و چه  ید که درباره خر دار
بازار سـیاهی شـکل گرفته و تمام این درآمد به جیب افراد دلال و رانت خوار 
مـی رود. پیامـد آن نیـز ایـن اسـت کـه طبـق گـزارش مجلـس، 64 درصـد مـردم 
از فیلترشـکن اسـتفاده می کنند و جوادنیک بین، عضو کمیسـیون فرهنگی 
مجلـس عنـوان کـرد کـه گـردش مالـی VPN هـا دسـت افـرادی اسـت کـه فیلتـر 
گـر در ایـن  می کننـد. توضیـح شـما دربـاره ایـن موضـوع چیسـت؟ همچنیـن ا
حـوزه نیـز بـه هدف تـان نرسـیدید، برنامـه شـما بـرای فیلترکـردن و ادامـه آن 
گـر فیلتـر کـردن بـرای تمـام جامعـه اسـت و همـان ایتایـی کـه بـه  چیسـت؟ ا
آن اشـاره شـد در نصـف روز قطـع اسـت، چـرا برخـی از مسـئولان ایـن قانـون را 

نقـض کردنـد و تنهـا بـرای مـردم عـادی اجـرا می شـود؟

   خوشـحال می شویم مسـتندات مربوط به بازار سیاه
VPN ارائه شود

مـن از آخـر شـروع می کنـم. واقعـا ایتـا نصـف روز قطـع اسـت؟ مـن فکـر می کنم 
کـه این طـور نیسـت. نمی تـوان انتظـار داشـت کـه پلتفرم هـای داخلـی کشـور 
گرام و تلگـرام بعـد از سـال ها  در ایـن دو سـال، بـه نقطـه ای برسـند کـه اینسـتا
رسـیده اند. قطعـا بـه ایـن صـورت نیسـت. دربـاره VPN هـم مـن بـا نیک بیـن 
بعد از مصاحبه تماس گرفتم و از قوه قضائیه خواسـتم تا مسـتندات ایشـان 
گـر ایـن مسـتندات ارائـه شـود.  را بگیرنـد و مـا خیلـی خوشـحال می شـویم ا
متاسـفانه هرقـدر کـه نزدیـک انتخابـات می شـویم، برخـی از دوسـتان در ایـن 
حـوزه اظهارنظـر می کننـد. مثـلا جایـی بـود کـه سیسـتم ثبـت احـوال مشـکل 
یس ها کـه  پیـدا کـرده بـود امـا در خبرهـا آنهـا بـه اینترنـت ربـط داده بودنـد. سـرو
ی کوتاه تـر  آنلایـن می شـوند، ایـن مشـکل نیـز بـه وجـود می آیـد. خلاصـه دیـوار

از وزارت ارتباطـات نیسـت. 
ینـگ را از طریـق حـوزه فنـی  هیـچ جـای دنیـا مقابلـه بـا ابزارهـای ضدفیلتر
کـه بـرای آن قانـون وضـع می کننـد. متاسـفانه مـا در  انجـام نمی دهنـد؛ چرا
یـم.  قانـون هیـچ بنـدی بـرای مقابلـه درسـت بـا مافیـای فیلترشـکن فـروش ندار
یابـی کـه  نکتـه دیگـر اینکـه گـردش مالـی آنچـه مطـرح می شـود، نیسـت. ارز
بانک های مختلف انجام دادند، شاید گردش آن به یک بیستم و یک سی ام 
یـال آن  آنچـه دوسـتان در رسـانه های می گوینـد، نمی رسـد؛ هـر چنـد یـک ر
هـم مسـاله اسـت و عـده ای از آن سوءاسـتفاده می کننـد، همیـن آقایـان جـزء 
طراحـان صیانـت بودنـد ولـی حـالا نزدیـک بـه انتخابـات می شـود کـه افـراد 
عوض می شوند. بنده به عنوان وزیر ارتباطات در همین شرایط و تصمیمی 
کـه نگرفتـه ام، کار می کنـم کـه مـردم بتواننـد بـرای ارتباطات شـان بـا مشـکلی 
دچـار نشـوند. مـا داخلی هـا را تقویـت کردیـم. ایـن داخلی هـا کـه امـروز بـه ایـن 
بـر 20 تـا 40 میلیـون در حـوزه داخلـی در حـال فعالیت  نقطـه رسـیدند کـه بـا کار
هسـتند، درسـت اسـت که اشـکال هم دارند، اما یکباره به اینجا نرسـیده اند 
بلکـه یـک عـده جـوان ماننـد شـما آسـتین بـالا زده و شـبانه روز کار کردنـد و 
وزارت ارتباطات نیز تمام نیازهایشان را در حال تامین کردن است و امروز به 
ایـن نقطـه رسـیدیم کـه می توانیـم نیازمـان را تامیـن کنیـم. بحـث تصمیم گیری 

یـم.  در موضـع بازگشـایی هـم بـا مـا نیسـت کـه بخواهیـم تصمیـم بگیر

با توجه به افزایش قیمت، وزارت ارتباطات اپراتورها را موظف کرده که شـبکه 
5G را توسـعه دهنـد ولـی هنـوز ایـن اتفـاق نیفتـاده و چـه زمانـی قـرار اسـت ایـن 

شـبکه بهره بـرداری سراسـری پیـدا کنـد؟
هر چه نسل اینترنت بالاتر می رود، برد ارتباطات کمتر می شود. نسل پنجم 
گر بخواهیم یک منطقه ای را با یک پی تی اس نسل  فرکانس بالاتری دارد و ا

سـوم پوشـش دهیـم، می تـوان آن را انجـام داد امـا وقتـی بحـث نسـل پنجـم 
یـم و تعـداد BTS های  می رسـد، نیـاز بـه سـه یـا چهـار پی تـی اس ایـن نسـل دار
یـم و آن  ایـن نسـل بایـد بیشـتر باشـد. یعنـی بایـد تجهیـزات بیشـتری بخر
نیازمنـد منابـع مالـی اسـت و آنچـه مـا فراهـم کردیـم، بـرای توسـعه 5G اصـلا 
عـددی نیسـت. بـا ایـن حـال مـا از آنهـا تعهـد گرفتیـم کـه تـا پایـان سـال 1403 
، ایـن میـزان 15 درصـد باشـد در حالی کـه امـروز پوشـش  یعنـی یک سـال دیگـر
این نسـل فقط 3 درصد اسـت، البته 800 تا 900 پایگاه نسـل پنجم در کشـور 
یـم در سـال آینـده منابـع مالـی بیشـتری در  ی شـده اسـت. امیدوار راه انـداز

اختیارمـان قـرار گیـرد کـه بتوانیـم ایـن کار را بیشـتر توسـعه دهیـم. 

کـرج: چـرا دسترسـی بـه  محدثـه محمـدی، دانشـجوی دانشـگاه آزاد واحـد 
کیفیت مشکل بوده و محیط های کسب وکار استارتاپ های  داده های کافی و با
هـوش مصنوعـی در کشـور مطلـوب نیسـت؟ چـه برنامه هایـی بـرای افزایـش 
دسترسـی بـه فناوری هـای و تجهیـزات لازم بـرای پیاده سـازی پروژه هـای هـوش 

مصنوعـی وجـود دارد؟
بـرای اولین بـار در قانـون برنامـه پنج سـاله توسـعه، فصلـی مجـزا بـرای ایـن 
موضوعـات پیش بینـی شـده و خوشـحالم کـه همـه ایـن مـوارد در ایـن قانـون 
پیش بینی شـده که نویدبخش آینده ای درخشـان اسـت. یکی از مشـکلات 
ی انسـانی خبـره در ایـن حـوزه اسـت و دولـت مکلـف شـده کـه 500  مـا نیـرو
هـزار نفـر را در ایـن حـوزه آمـوزش دهـد کـه معنایـش سـالی 100 هـزار نفـر اسـت 
ی متخصـص و ماهـر در حوزه هـای مرتبـط بـا اقتصـاد دیجیتـال و  تـا نیـرو

ی تربیـت کنـد.  هوشمندسـاز
گذشـته   نکتـه دیگـر اینکـه بحـث داده هـا، مقولـه ای جـدی اسـت. سـال 
قانونـی در مجلـس بـا پیگیـری مـا بـا عنـوان قانـون »داده و اطلاعـات ملـی« 
، داده مردم نزدیک دستگاه های دولتی  تصویب شد که در آن برای اولین بار
به عنـوان سـرمایه های ملـی شـناخته شـد و بـرای هیـچ دسـتگاهی نیسـت. 
برای آنکه دستگاه ها، این داده ها را در اختیار یکدیگر قرار دهند، سازوکار 
ی  یـف شـده و بـرای کسـانی کـه بـه آن سـازوکار تمکیـن نکننـد، جرم انـگار تعر
کـه اتفـاق مهمـی اسـت. امسـال در قانـون برنامـه هفتـم توسـعه بـرای  شـده 
 ... دادن داده هایـی کـه در راسـتای آمـوزش سیسـتم های هـوش مصنوعـی و
ی را بـا  کـه وزارت ارتباطـات سـازوکار نیـاز اسـت، هـم ایـن مهـم قیـد شـده 
ی دیگـر دسـتگاه ها پیشـنهاد دهـد تـا داده هـای مـورد نیـاز بـه شـبکه  همـکار
ی شـده در اختیـار شـرکت ها و اسـتارتاپ ها قـرار گیـرد. حتـی  بنیادی سـاز
در قانون برنامه هفتم هم قید شـده که دارایی های نامشـهود هم به رسـمیت 
یافـت کنـد، بانـک  شـناخته شـود یعنـی امـروز فـردی کـه می خواهـد وامـی در
گـر شـرکتی  یـد ملـک و زمینـش را به عنـوان وثیقـه قبـول می کنـد امـا ا می گو
مثـل اسـنپ و دیجـی کالا کـه چنـد همـت ارزش دارد، ایـن اختیـار بـه مـا داده 
کـه سـازوکار اعتباربخشـی بـه دارایی هـای نامشـهود کسـب وکارهای  شـده 
دیجیتال را به رسمیت بشناسیم. اتفاق مهم دیگر اینکه همه دستگاه های 
اجرایـی کشـور مکلـف شـدند ظـرف یک سـال برنامه شـان را بـرای اسـتفاده 
یـب دولـت برسـانند. مثـلا  از هـوش مصنوعـی در حـوزه خودشـان بـه تصو
ی بایـد ظرفیت هـای هـوش مصنوعـی، اینترنـت اشـیا  وزارت جهـاد کشـاورز
ی ارائـه داده و بـه تصویـب دولـت برسـاند. آینده  ... را بـرای بـالا بـردن بهـره ور و
کـه می خواهنـد در  کـه فراهـم شـده، بـرای افـرادی  یرسـاخت هایی  بـا ایـن ز
حـوزه هـوش مصنوعـی فعالیـت کننـد، بسـیار روشـن و درخشـان خواهـد بود. 

   بیـش از 100 کشـور دنیـا به دنبال جدا شـدن از آمریکا 
در بحـث مدیریت فضای مجازی هسـتند

ک نهـاد، دانشـجوی علـوم پزشـکی هرمـزگان: وعـده اتصـال یکپارچـه  پا
پیام رسـان های داخلـی ارائـه و محقـق هـم شـد، امـا اثـر آن ملمـوس نیسـت. 
مشکل دیگر تعدد پیام رسان های داخلی است و با توجه به عدم استقبال 
یم. امروز ما دو سیستم  از پیام های داخلی، نیاز به کاهش در این زمینه دار
یم که اسـنپ و تسـپی اسـت و این دو ابرهای داده شـان را به  حمل ونقل دار
گـر آزادی هـم داشـته باشـیم، مـردم سـمت  حـدی قدرتمنـد کردنـد کـه حتـی ا
اپ هـای جدیـد نمی رونـد. آبـان گفتیـد اینترنـت ثابـت سـرعت 80 برابـری 
پیدا می کند اما دی ماه با افزایش قیمت، سرعت 300 درصد کاهش یافت. 
بنده نگفتم فقط اسنپ و تپسی و دیجی کالا؛ هر چند گفتم بنده چهار پنج 
سـال اسـترالیا زندگـی کـرده ام و کشـورهای مختلـف هـم بـوده ام. یـک سـایت 
ید و فروش در اسـترالیا که یک قاره اسـت یکی هم مانند دیوار  اول برای خر
و شـیپور بـرای وسـایل دسـت دوم اسـت. یعنـی در آنجـا این طـور نیسـت کـه 
گـر پلتفـرم داخلـی وجـود داشـته باشـد، حتمـا رشـد می کنـد بلکـه آنهـا بـازار  ا
را در اختیـار می گیرنـد. مسـاله دیگـر اینکـه امـروز مگـر می توانیـد در توییتـر و 
گرام و دیگر فضاهای اینچنینی، درباره هر چه می خواهید صحبت  اینستا
گرام  کنیـد؟ سـال گذشـته حتـی هشـتگ آرتیـن و آرشـام هـم از سـوی اینسـتا
گرام اسـت کـه تصمیـم گرفتـه و  اجـازه پیـدا نکـرد تـا ترنـد شـود، اصـلا اینسـتا
یـت می کنـد. در همـه حوزه هـا هـم بحـث اسـتعمار دیجیتـال  فضـا را مدیر
وجود دارد و این هم تنها نگرانی ما نیست، بلکه نگرانی همه کشورهاست. 
امـروز ای. جـی.اف ایجـاد شـده و حتـی امـروز 120 تـا 130 کشـور اتحادیـه ای 
ی تـا  یـت فضـای مجـاز تشـکیل داده و سـالانه اجـلاس دارنـد بـرای مدیر
ی اسلامی  یکا جدا کنند و این تنها نگرانی جمهور بتوانند خودشان را از آمر
ی از کشورهاسـت. بحث قطعی اینترنت را هم  نیسـت، بلکه نگرانی بسـیار
بایـد بگویـم کـه گاهـی اوقـات مـا کم لطفـی می کنیـم در یـک سـال گذشـته، 
واتسـاپ و تلگـرام هـم قطعـی داشـته و دو یـا سـه مـاه پیـش تمـام ارتبـاط و 
اینترنـت یکـی از کشـورهای بـزرگ کـه 70 درصـد اینترنـت اسـترالیا را تامیـن 

می کنـد، بـرای یـک روز قطـع شـده بـود. نمی گویـم اینهـا همیشـگی اسـت، امـا 
می گویم این اتفاق می افتد و بخشی از آن طبیعی و بخشی هم غیرطبیعی 
ی کـه اصـلا چنیـن اختلالـی ایجـاد نشـود و در همیـن  اسـت. البتـه بایـد کار
کار می کنیـم. به صـورت شـبانه روز بچه هـای نخبـه ایـن حـوزه  مسـیر هـم 
کار می کننـد امـا عده شـان اصـلا قابـل قیـاس نیسـت ولـی درحـال فعالیـت 
کثـر کیفیـت و حداقـل اختـلال کار را پیـش ببرنـد  هسـتند تـا بتواننـد بـا حدا

و مـا هـم حامـی آنهـا هسـتیم. 

   چرا در حوزه ارائه دستاوردها تا این حد لنگ می زنیم؟
یم و باید کار بیشـتری در  حرف تان درسـت اسـت و ما در تبیین مشـکل دار
کـه بنـده  ایـن حـوزه انجـام دهیـم. ولـی بنـده هـم انتقـادی از شـما دارم؛ چرا
کـه می خواسـتم  اعتقـاد دارم وقتـی از اسـترالیا برگشـتم یـک خانـه داشـتم 
که معتقدم جوانان  ی کردم؛ چرا یدار ی کنم، همه وسایل را ایرانی خر نوساز
کردنـد و چنـد سـروگردن از خارجی هـا  مـا می تواننـد بهترین هـا را درسـت 
بهتـر هسـتند. در حـوزه داخلی هـا هـم بنـده بـا تمـام قـوا پشـت آنهـا بـوده و 
یـم و همه تـان  اسـتفاده می کنـم. امـروز مـا شـبکه اجتماعـی »ویراسـتی« را دار
را دعـوت می کنـم کـه بـه ایـن شـبکه بیایـد و بنـده هـر روز آنجـا پسـت تبیینـی 
می گـذارم. ویراسـتی فضایـی ماننـد توییتـر اسـت و امـروز هـم مرجعیت پیدا 
ی کـه وقتـی مطلبـی را آنجـا می گـذارم، در بخـش خبـری  کـرده اسـت. به طـور

پخـش می شـود. مـا مسـئولان هـر جـا باشـیم، رسـانه ها مـا را پیـدا می کننـد. 
یراسـتی  کـه انجـام دادیـم، اینکـه تمـام اعضـای دولـت را بـه و کار بزرگـی 
آورده و برخـی هـم بسـیار فعـال هسـتند. بنـده روزانـه 20 تـا 30 پیـام دایرکـت 
را جـواب می دهـم و از ابتـدای سـال تـا امـروز بیـش از شـش تـا هفـت هـزار 
ن پاسـخ نمی گـذارم. مـا بایـد  پیـام را جـواب داده ام و هیـچ پیامـی را بـدو
شـبکه های اجتماعـی داخلـی را بـه محـل اجتمـاع مـردم و حـل مشـکل مردم 
تبدیـل کنیـم. بنـده تمـام مدیـران کل را بـه شـبکه های داخلـی و به خصـوص 
ویراستی آورده ام و هر کسی در هر جایی مشکلی داشته باشد آنجا مطرح 
می کنـد و بلافاصلـه مدیـرکل اسـتان موضـوع را پیگیـری می کنـد. اتفاقـات 
بزرگـی هـم در حـوزه فضایـی کشـور رخ داده اسـت کـه 11 پرتـاب را در همیـن 

مـدت دوسـاله داشـته ایم. 

   رکـورد پرتـاب ماهـواره در تاریـخ کشـور را تـا 4 مـاه 
آینـده می شـکنیم

یخ  خوشبختانه نسل دانشمندان متخصص کشورمان برای اولین بار در تار
کشور به تصاویر با دقت بسیار خوب و یک متر و رنگی از هر جای کره زمین 
کـرده اسـت. در ایـن دو سـال خوشـبختانه انـدازه 11 سـال پیشـرفت  پیـدا 
کرده ایـم یعنـی از سـال 1389 تـا 1400، درمجمـوع 11 پرتـاب داشـتیم امـا طـی 
همین دو سال هم 11 پرتاب داشتیم. ما از سال 87 که کشور فضایی شدیم 
تـا تیـر 1400، 13 پرتـاب داشـتیم کـه ان شـاءالله تـا سـه چهـار مـاه آینـده، رکـورد 
پرتاب های فضایی کشور را خواهیم زد. شاید بپرسید پرتاب چه اثری دارد؟ 
پرتاب هـا نتیجـه کارهایمـان را در زمیـن مشـخص می کننـد. دانشـمندان مـا 
ماهواره طراحی و تست می کنند اما تا وقتی در شرایط فضایی قرار نگیرند، 
. از ایـن رو بـرای اولین بـار ماهواره برهـای  نمی دانیـم آنهـا کار می کننـد یـا خیـر
مـا در لایـه لئـو یعنـی 500 تـا 2000 کیلومتـری ثبـت رسـیده و در حال حاضـر 
ن 100 کیلوگـرم را می توانیـم در مـدار قـرار دهیـم، ولـی تـا  ماهواره هایـی بـا وز
پایـان دو سـه سـال آینـده می توانیـم ماهواره هـای نیم تنـی و چندتنـی را در 
مـدار قـرار دهیـم کـه در مسـیر ایـن حـوزه هـم قـرار گرفته ایـم. بزرگ تریـن پایـگاه 
ی اسـلامی درحـال سـاخت هسـتیم و ایـن  فضایـی غـرب آسـیا را در جمهـور
کار در همیـن دولـت شـروع و ان شـاءالله اولیـن پرتـاب هـم از ایـن پایـگاه در 

همیـن دولـت انجـام می شـود کـه افتخـار بزرگـی خواهـد بـود. 

گـر مسـیر سـال 92 کشـور در حـوزه فضایـی دنبال     ا
می شـد، امـروز فضانـورد ایرانی داشـتیم

یـم و شـاید بپرسـید چـرا ایـن تعـداد  مـا ده هـا ماهـواره در دسـت سـاخت دار
یـم کـه بایـد بگویـم اسـتارلینک چند صد تـا  ماهـواره را در دسـت سـاخت دار
گـر تاخیـر کنیـم، در ایـن حوزه عقب  چند صد تـا ماهـواره پرتـاب می کنـد. مـا ا
ی  کشـور برتـر در حـوزه فنـاور می مانیـم. البتـه خوشـبختانه امـروز جـزء 10 
یـل پرشـتاب خـودش برگشـته  فضایـی هسـتیم و صنعـت ایـن حـوزه بـه ر
یم، ماهواره بـر و پایـگاه پرتـاب هم برای  اسـت. مـا ماهـواره را خودمـان می سـاز
یافـت اطلاعـات ماهـواره ای را هـم در  خودمـان اسـت و ایسـتگاه زمینـی در
ی بایـد از ایـن داده ها برای افزایش  یـم. همچنیـن می دانیـم چطـور اختیـار دار
ی و ارتقـای بخش هـای مختلـف کشـور اسـتفاده کنیـم. شـاید ایـن  بهـره ور
سـوال ایجـاد شـود کـه ایـن حـوزه چـه ارتباطـی بـا وزارت ارتباطـات دارد کـه 
یرمجموعـه وزارت ارتباطـات  بایـد بگویـم سـازمان فضایـی ایـران سـازمانی ز
اسـت و هماهنگـی و راهبـری تمـام فعالیت هـای فضایـی کشـور بـا سـازمان 
فضایـی ایـران اسـت کـه ذیـل آن هـم پژوهشـکده فضایـی ایـران اسـت کـه 
ماهواره های اخیر پرتاب شده، عمدتا ساخت متخصصان این پژوهشکده 
یـم بتوانیـم  بـوده اسـت. امیـد بـه صنعـت فضایـی کشـور بازگشـته و امیدوار
یـم.  کـه پیش بینـی کردیـم را گام بـه گام جلـو ببر برنامـه 10 سـاله فضایـی ای 
گر همان مسیر  سال 91 و 92 میمون را سالم به فضا فرستاده و بازگرداندیم، ا
را دنبـال می کردیـم، امـروز در ایسـتگاه فضایـی مـا فضانـورد ایرانـی داشـتیم 
در حالی کـه 10 سـال ایـن حـوزه تعطیـل شـد، امـا خوشـبختانه دوبـاره حـوزه 
یم، ظرف پنج سـال  گر با همین شـتاب جلو برو یسـت در فضا احیا شـد و ا ز

آینـده می توانیـم فضانـورد ایرانـی بـا کپسـول ایرانـی در فضـا داشـته باشـیم. 

»فرهیختگان«ازحضوروزیرارتباطاتدرجمعدانشجویاندورهحامیمگزارشمیدهد

در حال مدیریت استعمار  دیجیتال هستیم
مرحلـــه کشـــوری حامیم )دوره توانمندســـازی دانشـــجویان 
فعال فرهنگی، سیاسی و اجتماعی( از چهارشنبه 25 بهمن 
ماه با حضور بیش از 500 نفر از دانشـــجویان دانشـــگاه های 
سراســـر کشـــور در اردوگاه سیدالشـــهدا آبعلی آغاز شـــده و 
در حال برگزاری اســـت. شـــخصیت های مختلف سیاســـی 
و اقتصـــادی و فرهنگـــی در ایـــن دوره بـــا حضـــور در جمـــع 
دانشـــجویان بـــه بیـــان دیدگاه هـــای خـــود می پردازند. یکی 
از نشســـت های پرحـــرارت ایـــن دوره هم با حضور عیســـی 
یـــر ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شـــد. او  ، وز زارع پـــور
پس از ارائه خود درخصوص دســـتاوردهای دولت در حوزه 
ارتباطات، یک ســـاعت به ســـوالات دانشـــجویان حاضر در 
این دوره پاســـخ داد. بخش های مختلفی از این نشســـت را 

در ادامه می خوانید.

عزم دولت سیزدهم استفاده حداکثری از ظرفیت هوش مصنوعی است 

کثری  ی اطلاعات با اشـــاره به اینکه عزم دولت ســـیزدهم اســـتفاده حدا ، وزیر ارتباطات و فناور عیســـی زارع پور
از ظرفیت هوش مصنوعی اســـت، گفت: »در این دولت به اندازه 11 ســـال گذشـــته پرتاب های فضایی داشتیم 
که یک رکورد در این حوزه محســـوب می شـــود و این پرتاب ها ادامه دارد.« او با اشـــاره به پیگیری بیش از یک 
دهه مقام معظم رهبری برای تحقق شـــبکه ملی اطلاعات، در تشـــریح فرآیند اجرای شـــبکه ملی اطلاعات، این 
پروژه را پروژه ای کلیدی و مهم برای کشـــور عنوان کرد و گفت: »شـــبکه ملی اطلاعات شـــبکه ای امن، ســـریع و 
کیفیت است که امکان ارائه خدمات متنوع را برای مردم دارد و یکی از اولویت های اصلی وزارت ارتباطات  با
ی منازل و کسب وکارها برای توسعه ارتباطات ثابت از یک سال و نیم  ی با بیان اینکه پروژه فیبر نور است.« و
پیش آغاز شـــده و در 100 شـــهر به اتمام رســـیده، افزود: »نســـل پنجم تلفن همراه نیز در این بســـتر انجام می شود 
یس وجود دارد و اطمینـــان دارم تا  و بـــر همیـــن بســـتر تا ســـرعت چندصـــد گیگابیت بر ثانیـــه امکان ارائه ســـرو
کنون بیش از  دهه های آینده توســـعه ارتباطات در شـــهرهای کشـــور را بیمه می کند.« زارع پور با اشـــاره به اینکه تا
شـــش میلیون پوشـــش در کل کشـــور ایجاد شـــده است، گفت: »براســـاس برنامه هفتم توسعه 20 میلیون پوشش 
ی تبدیل شـــود.« وزیر ارتباطات به توســـعه ظرفیت  باید به 20 میلیون اتصال خانه ها و کســـب وکارها به فیبر نور

کز تبادل ترافیک داخل در کشـــور اشـــاره کرد و گفت: »در مســـابقه آخر تیم ملی فوتبال، کشـــور رکورد ترافیک  مرا
کز تبادل  داخلی به 7.5 ترابیت بر ثانیه رســـید که بی ســـابقه بوده اســـت و 20 درصد از این ترافیک از طریق مرا
ترافیک در خارج از استان تهران مدیریت شد که در نوع خود یک رکورد جدید بود.«  زارع پور به راهبرد تعدادی 
ی »دارای دیجیتال« بومی  گر در آینده، کشـــور ی اشـــاره کرد و افزود: »ا از کشـــورها در حوزه مدیریت فضای مجاز
پایی نیز نسبت به مدیریت فضای  نداشته باشد، مستعمره دیجیتال محسوب می شود و حتی کشورهای ارو
ی قوانینـــی مصـــوب کرده اند و در حال توســـعه دارایی های دیجیتال و ســـکوهای بومی خود هســـتند.«  مجـــاز
وزیر ارتباطات در همین ارتباطات با اشـــاره به حمایت وزارت ارتباطات از پیام رســـان های بومی، تصریح کرد: 
»براساس تلاش جوانان متخصص کشور فعالیت در پیام رسان ها به روزانه بیش از 20 میلیون و ماهانه به بیش 
ی کیفیت پیدا کنند  از 40 میلیون نفر رســـیده اســـت و مطلوب ما این اســـت که پیام رســـان های بومی به قدر
ی گزارشی از دستاوردهای  که با وجود پیام رســـان های خارجی مردم از پیام رســـان های بومی اســـتفاده کنند.« و
فضایی در دولت سیزدهم ارائه کرد و افزود: »در این دولت به اندازه 11 سال گذشته پرتاب ماهواره داشتیم که 

یک رکورد در این حوزه محسوب می شود و این پرتاب ها ادامه دارد.« 
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یابی  میزان استنادها به مقالات محققان یکی از معیارهای سنجش و ارز
برتریـــن محققـــان به شـــمار مـــی رود، اما در ســـال های اخیر شـــواهدی 
به دست آمده که نشان می دهد برخی محققان با خرید استناد، تلاش 
می کنند حجم اســـتنادهای ارائه شـــده به مقالات خود را افزایش دهند. 
محققانـــی کـــه حتـــی در زمینـــه ای خاص مقالـــه ای ارائـــه نکرده اند اما 
اســـتنادهای بالایی در آن حوزه دارند؛ اتفاقی که صحت اســـتنادهای 
ارائـــه شـــده بـــه ایـــن مقالات را با شـــبهات جـــدی مواجـــه می کند. این 
بداخلاقـــی پژوهشـــی تنهـــا محـــدود به خارج از کشـــور نمی شـــود و در 
داخل کشور هم با آن دست به گریبان هستیم. پژوهشگران ایرانی هم 
در شبکه های اجتماعی از درخواست غیرعادی و سوءاستفاده داوران 
برخی مجلات علمی سخن گفتند؛ هرچند هنوز به شکل جدی به آن 

پرداخته نشده است. 

   استناد به مثابه رکن ضروری ارزیابی علمی
با وجود این هدف از اســـتنادها فراتر از این هدف اولیه تکامل یافته اســـت 
ی برای موفقیت  ی که هر چه باشـــد، میزان اســـتنادها را می توان معیار به طور
علمـــی تلقـــی کرد. تا امـــروز معیارهای مبتنی بر اســـتناد مانند شـــاخص اچ 
یابی مقالات، دانشـــمندان و مجلات تاثیر  ایندکس یا شـــاخص i-10 بر ارز
مستقیم داشته اند. یکی از دلایل استفاده از این معیارها را رقابت شدیدی 
می توان عنوان کرد که دانشمندان در هنگام رقابت برای منابع محدودی چون 
ینه انجام تحقیق و فضای آزمایشگاهی با آن مواجه هستند. در این  کمک هز
ی  فرآیند، داده های کتاب ســـنجی مانند تعداد اســـتنادها به یک جزء ضرور
یابی علمی در حداقل چهار دهه گذشته و به یکی از معیارهای اولیه  برای ارز
کثر رساندن آن هستند.  تبدیل شده اند که دانشمندان در تلاش برای به حدا
برخـــی این گونـــه اســـتدلال می کننـــد که ایجاد فضـــای رقابتی بیـــن محققان 
علاوه بر اینکه آنها را به تحقیق و کسب استناد ترغیب می کند،  انگیزه های 
ی  ی کنند؛ بسیار انحرافی برای دانشمندان ایجاد می کند تا با این سیستم باز
از آنها به روش های مختلفی برای افزایش تعداد اســـتنادهای خود متوســـل 
ی فهرست مرجع  ی های استنادی یا دستکار می شوند که در قالب دستکار

شناخته می شوند. 

   خرید و فروش ارجاع؛ چرا و چگونه؟
شاید به جرأت بتوان گفت یکی از شدیدترین بداخلاقی ها در مورد مقالات 
یـــد اســـتناد باشـــد. ماجراهایـــی از ایمیل های  ی اســـتنادها، خر و دســـتکار
ینه به مقاله ها اســـتناد  یافت هز نویســـندگانی که قصد داشـــته اند در ازای در
کنند، افشـــا شـــده که می تواند دلیلی بر مســـاله غیراخلاقی خرید اســـتناد به 
مقالات باشد. در این فرآیند دو نفر مقصر وجود دارد؛ یکی دانشمندان فعال 
ی می کند و دیگری کسی که  در حوزه های پژوهشـــی که اســـتنادها را خریدار
یافـــت پول، این اســـتنادها را در مقـــالات خود قرار می دهد. البته  در ازای در
مقصر ســـومی هم ممکن اســـت در این بین وجود داشـــته باشد که یک فرد یا 
شرکتی است که نقش کارگزار را در این معامله ایفا می کند. از این رو محققان 
یابی معیارها و نیز اعضای  درصدد شناخت پایگاه های داده ای که برای باز
هیات علمی در دانشـــگاه های رتبه بالا هســـتند که از معیارهای اســـتناد بالا 
به مقالات خود برای اســـتخدام یا ارتقا اســـتفاده می کنند. محققان در این 
یابی چنین اطلاعاتی  بررسی ها، گوگل اسکالر را محبوب ترین منبع برای باز
درنظر می گیرند که درمجموع تمام پایگاه های داده را شامل می شوند. به رغم 
محبوبیت این پایگاه، در مطالعاتی که دانشمندان و استنادات آنها را بررسی 
 ،Web of Science می کنند، در مقایســـه با پایگاه های اطلاعاتی دیگر مانند

توجه کمی به آن شـــده است. 

   ماجرای محقق فرضی که پراستناد شد!
یابی دانشـــمندان اهمیت بالایی دارد و  به گزارش science، اســـتنادها در ارز
بســـیار مـــورد توجه قرار می گیرد. به این ترتیـــب، همین میزان اهمیت ممکن 
است دانشمندان را تشویق کند تعداد استنادهای خود را بالا ببرند. در سال 
2023 یک نمایه جدید گوگل اسکالر به صورت آنلاین ظاهر شد که محققی را 
کنون نامی از آن شنیده نشده بود. درعرض چند ماه، این  نشان می داد که تا
دانشمند که در انتشار اخبار جعلی متخصص بود، از سوی پایگاه داده علمی 
به عنوان سی و ششمین محقق پراستناد حوزه خود معرفی شد و شاخص اچ 

ایندکس 19 را از آن خود کرد، به این معنی که 19 مقاله دانشگاهی منتشر کرده 
است که هر کدام از آنها حداقل 19 بار مورد استناد قرار گرفته اند. این اتفاق 
در نوع خود بسیار چشمگیر بود، اما چیزی که در این میان جلب توجه کرد، 
این بود که هیچ کدام از این اســـتنادها مشـــروعیت نداشـــتند و حتی محقق 
و موسســـه وابســـته به آن فرضی بودند که توســـط محققان دانشـــگاه نیویورک 
ابوظبـــی ایجـــاد شـــده بود که در حال بررســـی شـــیوه های انتشـــار غیرمعمول 
بودند. بررســـی هایی که پیرامون این مقالات انجام شـــد نشـــان داد تمام این 
مقالات با استفاده از نرم افزار هوش مصنوعی ChatGPT نوشته شده و تعداد 
اســـتنادها نیز جعلی بوده اند. برخی از این اســـتنادها حاصل خوداستنادی 
ی  بوده در حالی که 50 مورد دیگر هم به قیمت 300 دلار از فروشنده ای خریدار

شـــده بود که خدمات ارائه استنادها را عرضه می کرد. 

   افزایش ۱۰ برابری استنادها در یک سال
یکی از محققان فعال در دانشگاه سیدنی استرالیا که مقالات دارای مشکل 
را مطالعـــه می کنـــد، اظهار کرده اســـت ظرفیت خرید اســـتنادها در مقالات 
بســـیار نگران کننده و رو به رشـــد است. در دانشگاه، اچ ایندکس یک محقق 
و تعداد استنادهایی که محققان به دست می آورند، اغلب برای تصمیمات 
استخدام و ارتقای استادان مورد استفاده قرار می گیرد. نمایه های ساختگی  
ی استنادها  که در مطالعات انجام شده بررسی شده اند، حکایت از دستکار
دارد. این بررسی ها زمانی آغاز شد که یکی از دانشمندان کامپیوتر در دانشگاه 
ابوظبی و همکارانش متوجه الگوهای غیرعادی بین محققان واقعی شدند. 
آنهـــا پس از بررســـی نمایه های گوگل اســـکالر بیـــش از یک میلیون و 600 هزار 
یه و 200 اســـتاد، حدود  دانشـــمند و بررســـی نویســـندگانی با حداقل 10 نشـــر
1016 محقق را یافتند که طی حدود یک ســـال، افزایش 10 برابری اســـتنادها به 
مقالات را داشته اند. این افزایش میزان استنادها درحالی ایجاد شده است 
گهانی می شـــود،  که وقتی دانشـــمندی در نقل قول های خود دچار جهش نا
به طور قطع مشکلی وجود دارد. این گروه تحقیقاتی 114 محقق را شناسایی 
یافت کرده بودنـــد که علامتی  کـــرده کـــه بیـــش از 18 اســـتناد از یک مقالـــه در
که به ندرت حتـــی برای دانشـــمندان معتبر  مشـــکوک به نظـــر می رســـید؛ چرا
ی اســـتناد از یک منبع وجود دارد. در موردی  بیش از تعداد انگشـــت شـــمار
خاص، 90 درصد از مراجع در مقاله ای به مقالات یک دانشمند استناد شده 
است که به نظر می رسد این مقالات در ژورنالی منتشر شده اند که دانشمند 
ی از استنادهای  مشکوک سردبیر آن بوده است. محققان بر این باورند بسیار
مرتبط با 114 دانشـــمند مشـــکوک، حاصل از مقالات با کیفیت پایین شامل 
ی دقیق قرار نداشـــته اند.  مقـــالات پیش چـــاپ بوده انـــد که در معـــرض داور
برخی از مقالات استنادکننده حتی در متن اصلی مقالات هم مورد استفاده 

قرار نگرفته اند و صرفا به فهرســـت مراجع در پایان مقالات اضافه شـــده اند. 

   تبلیغ خرید استناد در سایتی معتبر
محققان در بررسی های خود متوجه شدند یکی از نویسندگان، استنادهای 
 Research یافت کرده است که توسط حساب کاربری در بالایی را از مقالاتی در
Gate ارائه می شـــد که یک ســـایت شـــبکه اجتماعی برای دانشـــمندان بوده 
یس خرید اســـتناد را تبلیغ می کرد. در آن زمان بود  اســـت. این ســـایت، ســـرو
کـــه محققـــان تصمیم گرفتند نمایه ســـاختگی گوگل اســـکالر را ایجاد کرده و 
ی کنند. آنها از  یـــدار مشـــاهده کننـــد که آیا می توانند اســـتنادهای خود را خر
نرم افزار ChatGPT خواستند تا 20 مقاله تحقیقاتی درباره موضوع اخبار جعلی 
ی از خوداســـتنادی ها را هم دربرمی گرفت که توسط خود  بنویســـد که بســـیار
محققان به مقالات استناد شده و از این راه برای بالا بردن تعداد استنادهای 
خود اســـتفاده می کردند. ســـپس محققان مقالات را در ســـرورهای مختلف 
به صورت پیش چاپ منتشر کردند. گوگل اسکالر این مقالات را در بررسی آثار 
کادمیک شناسایی و تعداد این مقالات را به نمایه نویسنده غیرواقعی اضافه  آ
ی که مقالات پیش چاپ را به عنوان مقالات این نویسنده  کرده است به طور
افزوده و به این ترتیب به مقالات این محقق، اعتبار 380 خوداستنادی داده 
می شـــود که بخشـــی از استنادهای داده شده به مقالات او را دربرمی گیرند. 

   زنگ خطر برای جامعه دانشگاهی
ید اســـتنادهای  ید اســـتنادها بیانگر آن اســـت که خر بررســـی وضعیت خر
ی نیســـت. این گروه محقق با اســـتفاده از نام  اضافی خیلی هم کار دشـــوار
دانشـــمند فرضی، از طریق واتســـاپ با فروشـــنده تماس گرفتند و »بسته 50 
ی کردنـــد. طی 40 روز حدود پنج مقاله منتشـــر شـــد که  یـــدار اســـتناد« را خر
هر کدام شـــامل 10 اســـتناد به مقالات محقق فرضی بود. چهار مورد از پنج 

مقالـــه، در یـــک مجله شـــیمی منتشـــر شـــدند؛ این درحالی بـــود که مقالات 
این محقق فرضی هرگز در حوزه شـــیمی نبوده اســـت. این مطالعات نشـــان 
می دهـــد برخـــی محققان از روش هایی مشـــابه روش های به کار گرفته شـــده 
توســـط تیم دانشـــگاه نیویورک ابوظبی، برای افزایش رتبه استنادها استفاده 
بردی فعال در دانشـــگاه بوفالو که در  یاضیدان های کار می کننـــد. یکـــی از ر
زمینه استنادهای غیرمعمول مطالعاتی را انجام داده نیز بر این باور است 
یادی را شامل  ید استنادها که غالبا تعداد ز که شـــواهد به دســـت آمده از خر
می شـــوند، بســـیار قوی است اما به درســـتی نمی توان عنوان کرد این چالش 
ی  تا چه اندازه در مقالات دانشگاه گسترده شده است. بررسی هایی که رو
همان مجله شـــیمی انجام شـــده نشان می دهد ســـایر مقالات منتشر شده 
ی شده باشند. حدود  یدار در این مجله ممکن است شامل استنادهای خر
11 دانشـــمند دیگر حداقل 10 اســـتناد از مقاله ای منتشـــر شده در این مجله 
یافـــت کـــرده بودنـــد. بررســـی ها حکایت از آن دارد که بـــا توجه با بالا بودن  در
میزان اســـتنادهای جعلی که به مقالات داده می شـــود، جامعه دانشـــگاهی 
ی ها باشـــند. مشـــکل بزرگ تر اینجاســـت که  باید نگران این قبیل دســـتکار
این روند رو به رشـــد از ســـال های اخیر یعنی از 10، 15 ســـال قبل آغاز شده و 
به ســـرعت نیز درحال افزایش اســـت. گوگل اسکالر و سایر پایگاه های داده 
باید به این مشـــکل رســـیدگی کنند. این پایگاه ها قدرت لازم برای بررســـی 
این معضل در اختیار دارند و باید برای از بین بردن این آشـــفتگی از منظر 

اســـتنادهای ساختگی اقدام کنند. 
مشـــکل اســـتنادهای اشـــتباه تنها به گوگل اســـکالر محدود نمی شود، بلکه 
ی از پلتفرم های شناســـایی شـــده در فرآیند  محققـــان از درگیـــر بودن بســـیار
اختصاص استنادهای جعلی به مقالات محققان فرضی خبر می دهند که 
یافتند  این روند هر ســـاله بیشـــتر می شـــود. به عنوان مثال گروه تحقیقاتی در
استنادها در گوگل اسکالر حتی پس از حذف مقالات استناد شده از سرور 
پیش چـــاپ، همچنـــان ادامـــه دارد. بـــرای شناســـایی آن دســـته از الگوهای 
اســـتنادی که بالقوه مشکل ســـاز هستند، نویســـندگان معیار جدیدی به نام 
شاخص بالا بودن استنادها را پیشنهاد کردند که تعداد مقالاتی را منعکس 
می کند که حداقل چند بار به محقق استناد کرده اند. محققان به منظور بررسی 
یافت استناد، شاخص جدید c2 ایندکس  ســـبکی از الگوهای نادرســـت در
را معرفی کرده اند. به عنوان مثال در نمونه ای واقعی، شـــاخص c2 برابر با 45 
در یک محقق به این معناست که 45 مقاله وجود دارد که هر کدام حداقل 

45 بار به محقق استناد کرده اند. 

   هوش مصنوعی و تولید مقالاتی که وجود خارجی ندارند
تحقیقـــات در مـــورد هـــوش مصنوعـــی مولـــد در مقیاس بزرگ در حال رشـــد 
اســـت و نتایج به دســـت آمده گاه حکایت از پیشـــرفت افسارگســـیخته این 
ی دارد کـــه حتـــی زنگ خطر را برای آموزش عالـــی نیز به صدا درآورده  فنـــاور
اســـت. از یک ســـو وجود چنیـــن توانمنـــدی می تواند امیدوارکننده باشـــد؛ 
ی از سیاســـت های عمومی مفید واقع شـــده و به  کـــه در اجـــرای بســـیار چرا
ی ارتبـــاط بـــا شـــهروندان کمـــک می کند. از ســـوی دیگر  دولت هـــا در برقـــرار
ی می توانـــد زمینه را بـــرای نوعی بداخلاقی فراهـــم کند. به عنوان  ایـــن فنـــاور
ی شـــده،  مثـــال هـــوش مصنوعـــی مولد می تواند با تولید متن شخصی ســـاز
ی هایی در آن انجام دهد که از آن جمله می توان به تولید مقالات  دستکار
ی به عنوان یک  ســـاختگی و غیرواقعی برای محققان اشـــاره کرد. دســـتکار
یح مقـــررات هوش مصنوعی شناســـایی  بی ارزشـــی و درنتیجـــه هـــدف صر
ی  می شـــود. در این میان حجم وســـیعی از مقالات در دنیا نگران دســـتکار
توسط هوش مصنوعی هستند. همان طور که در تحقیق بالا نیز اشاره شد، 
برای محققانی که وجود خارجی ندارند و کاملا فرضی هســـتند، مقالاتی در 
گوگل اســـکالر ذکر شـــده و به تبع آن، اســـتنادهایی نیز به آنها صورت گرفته 
که ســـاختگی بودن مقالات توســـط هوش مصنوعی مشـــخص شد که نوعی 
ی در بی اخلاقی پژوهشـــی به شـــمار می رود. این یکی از مهم ترین  دســـتکار
ی کارآمدن نرم افزار  خطراتی بود که در یکی دو ســـال گذشـــته با توجه به رو
ی از محققان مدعی  هوش مصنوعی ChatGPT مطرح شـــده بود، اما بســـیار
شـــدند این نرم افزار نمی تواند خطری برای آموزش عالی داشـــته باشـــد. اما 
ی شـــده و ساختگی، شاهد  امروزه با توجه به حجم بالای مقالات دســـتکار
نفوذ بیش از حد تصور این نرم افزار در فرآیند تولید مقالات توسط محققان 
ی هوش مصنوعی مولد و نگرانی  هســـتیم. با توجه به روند رو به رشـــد فناور
ی، هنوز مشخص نیست دنیای علم  ن این فناور محققان از توسعه روزافزو
ی های پژوهشی  و پژوهش در سال های پیش رو بار دیگر شاهد چه خرابکار

باشـــد که به بدن علمی دنیا ضربه وارد می کند. 

»فرهیختگان«ازرواجیکبداخلاقیپژوهشیدراستناداتمقالاتعلمیگزارشمیدهد
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گهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی آ
نظر به دســـتور مواد 1و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســـاختمان های 
فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای14026031001301۷۷82 مورخ 21 / 09 
/ 1402 هیات قانون تعیین تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور مســـتقر در واحد 
ثبتی چمســـتان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم محمدجواد 
زارع پور فرزند قاسم نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
ک 16۷ فرعی از 4 اصلی واقع در قریه بریکلا بخش 1  160/32 مترمربع به شـــماره پلا
خریداری شده از آقای / خانم حسن روستا مالک رسمی محرز گردیده است. لذا به 
موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
گهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از  ســـند رســـمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آ
طریق این روزنامه و محلی / سراســـری در شـــهرها منتشـــر و در روســـتاها رای هیات 
الصاق تا درصورتی که اشـــخاص ذینفع به آرای اعلام شـــده اعتراض داشته باشند 
یخ الصاق در محل تا دو ماه  گهی و در روســـتاها از تار یخ انتشـــار اولین آ باید از تار
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض 
یخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه  باید ظرف یک ماه از تار
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و درصورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست را به 
دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 

و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/14
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/11/28
ک چمستان میم الف: 1658875   -    عین الله تیموری - رئیس اداره ثبت اسناد و املا

آگهی مناقصه عمومی دومرحله ای)همراه با ارزیابی کیفی(                                         
نوبت اول    : موضوع مناقصه : خرید لوازم مورد نیاز

(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گذار یال/ارز مبلغ برآورد )ر
ی ایران 0234461P/F: ABB ACS MULTIDRIVE42.000.000.000شرکت ملی حفار

روش ارزیابی کیفی مناقصه گران:
براساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد. )حداقل امتیاز 50(روش ارزیابی 

نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه:

یافت اسناد توسط شرکت در
یافت یخ شروع در گهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتار یع اسناد از یک روز پس از چاپ آ توز

یافت از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.irمحل در
تلفن تماس 34148۷۷۷-061 سرکار خانم رعیت زاده

تحویل اسناد به شرکت

یافت اسناد              آخرین مهلت 14روز پس از آخرین روز در

محل تحویل
- بلوار  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir و اصل ضمانتنامه به آدرس اهواز

ی ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B– اتاق  پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفار
10۷- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 34148569 – 061-34148580

 :) تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار
یال مبلغ تضمین 000/000/ 2/100        ر

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیربانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 40011140063۷6636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده 

شرکت ملی حفاری ایران
 )IR 3501000040011140063۷6636 :شماره شبا(

-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

90روز )برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد.(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

ی وزارت نفت مبنی بر به کارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان حضور در  : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناور تذکر
ی ایران در پایگاه www.setadiran.ir  الزامی می باشد.  مناقصات، مزایدات شرکت ملی حفار

www.nidc.ir        http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
»اداره مناقصات و قراردادهای تدارکات کالا«  -  شماره شناسه1665419
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23 آذر مـاه بـود کـه گزارشـی بـا عنـوان »گـزارش یـک تخلـف در بـازار موبایـل« از 
صفحه نقد روز منتشر شد. در آن روزها از تخلف و شیوه عجیب خریدوفروش 
کـه در بـازار موبایـل آنقدرهـا خوش نـام نبـود و  آیفـون توسـط شـرکتی گفتیـم 
هم صنفی هایش مردم را از پیش خرید گوشی برحذر می داشتند. این شرکت 
با وعده فروش آیفون13 تنها با 20 میلیون تومان، افراد بسیاری را برای پیش خرید 
آیفون جذب کرده بود. در آن روزها یکی از کاربران توییتر قصه اعتماد به این 
شـرکت را نوشـته و گفته بود در قرارداد اولیه این شـرکت متعهد می شـود پس از 
60 روز یک دستگاه آیفون13 پیش خرید شده را تحویل خریدار دهند. وقتی به 
سراغ این شرکت در بازار چارسو رفته بودیم، یک روز از فک پلمب آن گذشته 
بود. ظاهرا کارکنان شعبه چارسو به هم صنفی هایشان گفته بودند که شرکت 
به دلیل عدم رعایت شئونات در روز جمعه سیاه توسط مقام قضایی پلمب 
یـان را  شـده اسـت. امـا بـاز هـم هـم صنفی هایشـان ایـن ادعـا را بـاور نکـرده و جر

جدی تر از یک پلمب برای عدم رعایت شـئونات می دانسـتند.
وقتی سراغ شعبه چارسو را از دیگر هم صنفی هایشان گرفتم؛ گفت وگوی جالبی 
میان من و یکی از مغازه داران فعال در چارسو شکل گرفت. چند باری پرسید 
کـــه بـــا چه منطقی قرار اســـت اعتماد کنم و چه تضمینی وجـــود دارد که واقعا 
 ، گوشـــی وعده داده شـــده تامین شـــود؟ چند مرتبه ای در جریان این گفت وگو
مرا از پیش خرید گوشـــی آیفون توســـط کوروش کمپانی برحذر کرد و درنهایت 
هم گفت پول خودت است اما اعتماد به شرکتی که ادعا دارد زیرقیمت بازار 
کالا را تامین می کند، عاقلانه نیست! در آن گزارش، از این گفتیم که بسیاری 
از مردم از طریق تبلیغ ســـلبریتی ها به این شـــرکت اعتماد کرده بودند و برخی 
یـــداری می کنند و در  هـــم از روی طمـــع، بـــا ایـــن خیال که آیفون زیر قیمت خر
، می توانند آیفون ها را بفروشند به سراغ این شرکت رفته بودند.  زمان گرانی دلار
دو ماه پیش، حواشی این شرکت آنقدرها فضای مجازی را پر نکرده بود، برای 
همین ترجیح دادیم تا با احتیاط بیشتر از فعالیت این شرکت بگوییم و عنوان 

شرکت کوروش کمپانی را در آن گزارش»ک.ک« یاد کرده بودیم.

   دوباره نام کوروش کمپانی بر سر زبان ها افتاد
چند روزی می شـــود که دوباره نام این شـــرکت بر ســـر زبان ها افتاده اســـت اما 
وضعیـــت از دو مـــاه گذشـــته، به مراتب بدتر اســـت و آنگونه که معلوم اســـت 
مدیرعامل کوروش کمپانی از کشور خارج شده است. سردار حسین رحیمی، 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا درباره پرونده تشکیل شده برای این شرکت 
گفته است: »با بررسی های صورت گرفته مشخص شد که اعضای این شرکت با 
تبلیغات گسترده و سوءاستفاده از برخی چهره های شناخته شده )سلبریتی ها( 
یافت مبالغی با وعده  با تبلیغ فروش گوشـــی تلفن همراه به قیمت پایین با در
تحویل ۴۵ روزه اقدام به ثبت نام از شهروندان کرده اند. با اقدامات صورت گرفته 
یکی از اعضای اصلی این شرکت بازداشت شده و دو نفر دیگر تحت تعقیب 
هستند و با هماهنگی دستگاه قضایی تمام اموال متهم اصلی پرونده توقیف 
شد. افرادی که اقدام به ثبت نام گوشی از این شرکت کرده اند با به همراه داشتن 
مدارک و مســـتندات خود به منظور تشـــکیل پرونده و انجام اقدامات بعدی 
پلیس امنیت اقتصادی فراجا واقع در ابتدای مرزداران مراجعه کنند. راه اندازی 
پلیـــس امنیـــت اقتصـــاد دیجیتال به ما این امـــکان را می دهد که با رصدهای 

صورت گرفته مانع از فعالیت مجرمان در این حوزه شویم.«

   مردم، تبلیغ و جای خالی نهادی نظارتی؛ ســـه ضلع 
یک مثلث

واکاوی فعالیت کوروش کمپانی و آنچه که رخداده است، سه جنبه وجود دارد. 
البته که پیش فرض تمام این سه جنبه؛ سوءاستفاده و شیادی صاحبان این 
گاهی مردم به نحوه فعالیت این  شرکت است. جنبه اول اعتماد بی مورد و ناآ
شرکت است. کلاهبرداری پانزی شیوه ای از کلاهبرداری است که به فرد وعده 
داده می شـــود که ســـرمایه اولیه او با ســـود چند برابر به او عودت داده می شود. 
معمولا سود سرمایه گذاران اولیه با پول سرمایه گذاران دوم پرداخت می شود و از 
طریق این روش، اعتماد سایر افراد جلب می شود. شکل فعالیت این شرکت 
نیز شـــبیه به کلاهبرداری پانزی بود. درســـت اســـت که سرمایه ای در کار نبود 
و افراد با ثبت نام و دادن 20 میلیون پول منتظر تحویل گوشـــی می ماندند اما 
خرید گوشی های هر دوره ثبت نام شده، با پول دوره بعدی صورت می گرفت؛ 
تا جایی که اعتماد افراد جلب شود و افراد بیشتری برای ثبت نام اقدام کنند. 
تامیـــن گوشـــی برخی افـــراد نیز برای اعتمادســـازی صورت گرفته بـــود. بعد از 
ی از راه تامین گوشی و البته تبلیغ از طریق چهره ها و بیلبوردهای  اعتمادساز

یخی، تامین گوشی برای ثبت نام کنندگان متوقف  ؛ درنهایت در یک تار شهر
می شود و پول مردم به جیب زده می شود!

شـــاید بی راه نیســـت که قدیمی ترها گفته اند: »هیچ ارزانی  بی علت نیســـت.« 
کوروش کمپانی اولین و آخرین شـــرکتی نیســـت که فعالیتش شائبه دار است. 
اما براســـاس چه عقل و منطقی مردم دســـتگاهی که در بازار بالای 3۵ میلیون 

تومان است، باید 20 میلیون تومان عرضه شود؟
در چند روز گذشته، بسیاری ادعا کردند پیش از برملا شدن کلاهبرداری این 
شرکت، عجیب بودن نحوه فعالیت آن را به آشنایان شان اطلاع داده  بودند. یک 
کاربر در توییتر نوشته بود یکی از دوستانش هرچه سرمایه داشت را فروخته و 93 
دستگاه گوشی آیفون را از شرکت کوروش کمپانی پیش خرید کرده بود و برای 
شب عید منتظر بود این دستگاه ها را وارد بازار کند. پیش خرید 93 دستگاه 
یعنی دادن بالای یک میلیارد تومان پول به صاحبان شرکت. یعنی دقیقا آنچه 
صاحبان شرکت به دنبالش بودند؛ اعتماد بالای مردم برای پرداخت پول های 
هنگفت و درنهایت کلاهبرداری از آنها. کار به جایی رسیده بود که مردم روی 
تامین آن دستگاه ها از سوی کوروش کمپانی، سرمایه گذاری کرده بودند و تنها 
برای تامین یک دســـتگاه به سراغ شـــان نمی رفتند، بلکه سرمایه شـــان را تمام و 
کمال در اختیار این شـــرکت قرار دادند تا از طریق گوشـــی های تامین شـــده از 

سوی این شرکت به سودآوری برسند.
آذرماه وقتی برای تهیه گزارش میدانی به سراغ این شرکت رفتم، افراد بسیاری را 
دیدم که با وجود اینکه با مشقت و حضور ضابط قانون، گوشی شان را تحویل 
گرفته بودند اما باز هم برای ثبت نام یک دستگاه گوشی دیگر به شعبه صادقیه 
شرکت مراجعه کرده بودند. با این استدلال که از طریق خرید گوشی زیرقیمت 
، هم پول و سرمایه شان باقی می ماند و هم به سود قابل ملاحظه ای می رسند. بازار
شاید بتوان گفت وقتی کوروش کمپانی به خود اجازه فعالیت و حضور گسترده 
برای کلاهبرداری داد که مردم بدون هیچ تحقیق و بی هیچ منطقی ســـرمایه 
و پول های هنگفت شـــان را به آن ســـپردند. یعنی صاحبان و مالکان کوروش 

کمپانی روی اعتماد بی جا حساب باز کرده بودند.
جنبـــه دوم امـــا حضـــور ســـلبریتی ها و چهره هـــا بـــرای تبلیغ این شـــرکت بود. 
کوروش کمپانی برای اعتمادسازی به سراغ چهره ها و سلبریتی ها رفته بود. این 
یعنی از یک سو خود کوروش کمپانی برای حضور این سلبریتی ها هزینه مادی 
کرده بود و از سوی دیگر هم سلبریتی ها برای تبلیغ این شرکت هزینه معنوی 
کرده و از اعتبارشان برای جلب و جذب خریداران استفاده کرده بودند. این 
جنبه از ماجرا اما برای سلبریتی ها دوسرباخت است. اگرچه پول تبلیغ شان 
را گرفته انـــد امـــا در جریان کلاهبرداری کوروش کمپانی بازنده هســـتند؛ چرا که 
یادی به اعتبار تبلیغ و حضورشـــان در شـــرکت کوروش کمپانی، به این  مردم ز

شرکت اعتماد کرده بودند.
جنبـــه ســـوم در تحلیل ماجـــرای کوروش کمپانی، ضعـــف نهادهای نظارتی 
اســـت. بـــا وجـــود اینکـــه دو مـــاه گذشـــته، برخی از مـــردم از طریق شـــکایت 
توانســـته بودند به دســـتگاه های وعده داده شـــده برسند و ضابط قضایی نیز 
از ثبت نامی های جدید جلوگیری می کرد اما مالکان و صاحبان این شرکت 
تحـــت پیگـــرد قضایـــی قرار نگرفتنـــد و البته این شـــرکت همچنان از طریق 
گرامی و بیلبوردهای تبلیغی در سطح شهر به تبلیغات خود  حساب اینستا
ادامه داد. بدیهی و منطقی این بود که دو ماه گذشـــته پس از مراجعه مردم 
ی  بـــه نهادهـــای نظارتی و امنیتی، صاحبان این شـــرکت به دلیل کلاهبردار
ممنوع الخروج شوند یا لااقل به طور کل فعالیت این شرکت متوقف شود اما این 
گرام و شعب کوروش کمپانی  اتفاق نیفتاد و همچنان سایت، صفحه اینستا
فعال بودند. پرســـش اصلی در بررســـی این مســـاله این اســـت که دلیل عدم 
نظـــارت نهادهـــای مربوطـــه در دوماهی کـــه فعالیـــت کوروش کمپانی به طور 

واضحی شائبه دار بود، چیست؟

   کوروش کمپانـــی اولین و آخرین کلاهبرداری پانزی 
نخواهد بود

بـــدون شـــک کوروش کمپانی اولین و آخرین شـــرکتی نخواهـــد بود که از طریق 
اعتمادســـازی و هزینه تراشـــی برای چهره ها و ســـلبریتی ها، کلاه از ســـر مردم 
بر می دارد. اما نقش نهادهای نظارتی در جریان فعالیت چنین شـــرکت هایی 
چیســـت؟ آیا تنها به این بســـتگی دارد که در ابتدا مردم برای از دســـت دادن 
کی شـــوند و پس از اینکه کار از کار بگذرد به سراغ صاحبان  ســـرمایه خود شـــا
چنین شـــرکت هایی می روند؟ سهم ســـلبریتی ها و چهره ها در از دست رفتن 
پول مردم چقدر است و آیا نباید از طریق قانون به سراغ چهره هایی رفت که در 
اعتمادسازی چنین شرکت هایی دخیل بودند و پرسش اصلی این است که 
نهادهای نظارتی چرا پس از وقوع حادثه باید ورود کنند و در تمام این مدت، 

به شرکتی مانند کوروش کمپانی اجازه فعالیت دهند؟

از سوژه های پرســـروصدا و جنجالی چند روز اخیر رسانه ها موضوع شرکت 
کلاهبرداری است که با تبلیغات گسترده برخی چهره ها و سلبریتی ها توانست 
خود را به سرعت در فضای تجاری مطرح کند. این امر در کشورهای مختلف 
دنیا کاملا مرسوم است و اتفاقا یکی از مهم ترین شریان های کسب درآمد برای 
افراد مشهور همین تبلیغات است. یک دوربین، اجرای اکت های ساده و بیان 
چند جمله کوتاه و مبالغه آمیز در وصف یک شرکت درآمدی برابر چندین ماه 
کار مداوم را به همراه دارد و سخت می شود از چنین فرصت های وسوسه انگیزی  

چشم پوشی کرد. 

رونالدو و کارداشیان هم قربانی شده اند
کلاهبرداری شرکت های فعال در زمینه های مختلف همواره مورد توجه بوده و همین 
مساله باعث شده است که سرمایه گذاران حساسیت و دقت زیادی درخصوص 
فعالیت های خود داشـــته باشـــند. البته همچنان عده ای هســـتند که در نتیجه 
سهل انگاری، چوب حراج به اموال و اعتبار خود بزنند. یکی از همین عوامل باعث 
، ستاره فوتبال در معرض شکایت یک میلیارد دلاری قرار  شد تا کریستیانو رونالدو
گیرد. رونالدو که در صفحات مجازی خود اقدام به تبلیغات برای صرافی بایننس، 
بزرگ ترین صرافی رمزارز در جهان کرده بود پس از محکومیت این شرکت به نقض قوانین 
پولشویی در آمریکا، انتقال غیرمجاز پول و نقض تحریم ها عده ای از مالباختگان 
علیه او شکایت کرده و خواهان پرداخت غرامت شده  اند. شاکیان مدعی اند که 
رونالدو در کلاهبرداری شرکت بایننس همکاری داشته است. آنها معقتدند که او 
می توانست با استفاده از تجربیات سرمایه گذاری و امکانات خود برای استفاده از این 
مشاوران و جلوگیری از این اتفاق موثر باشد. علاوه بر این کیم کارداشیان هم با تبلیغ 
برای یک شرکت ارز دیجیتال که بعدا به کلاهبرداری محکوم شد به پرداخت 1.26 
میلیون دلار غرامت محکوم شد و موظف شد که از انجام هرگونه تبلیغ مشابه برای 

یک دوره سه ساله خودداری کند. 

قهر با راستی آزمایی
پشت پرده سیستم سیاه مارکتینگ کوروش کمپانی برای تبلیغ کنندگان آن پوشیده 
بود، حتی دستگاه های نظارتی هم از آنچه که در قلب تهران در حال رخ دادن بودن 
بی خبر بودند. طبق گزارش ها در ابتدای ماجرا این کمپانی در راستای اعتمادسازی 
میان مردم تعدادی از سفارشات را با موفقیت ثبت کرده بوده است. بنابراین نمی توان 
سلبریتی ها را از اساس مورد ســـرزنش قرار داد. اما مسئولیت اجتماعی که متوجه 
آنهاست نباید فراموش شود. روزگاری مسئولیت تبلیغات شرکتی به عهده رامبد 
جوان و برنامه خندوانه بود. جوان در فرآیند این اسپانسرینگ از خط تولید این شرکت 
بازدید کرده بود و تصاویری از آن منتشر شد. هرچند این کار هم در راستای تبلیغات 
برای آن برند بوده اما این دقیقا همان درس پذیرش مســـئولیت اجتماعی اســـت. 
سلبریتی هایی که دنبال کنندگان آنها به چندین میلیون  نفر می رسد باید خود را 
مسئول در برابر مسائل اجتماعی بدانند. چه بسا که مساله ای در نتیجه اقدام همان 

سلبریتی به وجود آمده باشد. 
در این مساله جای خالی یک موضوع دیگر نیز حس می شود و آن هویت سنجی و 
راستی آزمایی است. چهره های مشهور معمولا به دلیل پیوندهای زیادی که برقرار 
می کنند افرادی را تحت عنوان مدیربرنامه یا مشاور در خدمت می گیرند تا ارتباطات 
آنها با دقت و سهولت بیشتری صورت گیرد. در ماجرای کوروش کمپانی و حدود 

3۵سلبریتی که پایشان میان ماجراست، مدیربرنامه های متخصص و تجربیات شان 
در تبلیغات متعددی که تاکنون انجام داده اند چرا یک نفر از آنها متوجه خللی در 

این سیستم سراسر مشکوک نشد؟
کوروش کمپانی رفت؟ به من چه!

الهام حمیدی، یکی از تبلیغ کنندگان ضمن عذرخواهی از مردم اعلام کرد: »بابت 
اتفاق پیش آمده بسیار متاسفم و من هم مثل شما فریب خوردم. قبل از معرفی این 
شرکت توسط مدیربرنامه و دوستانم به صورت حضوری تحقیقاتی انجام شد بابت 
احراز هویت، سلامت کالاها و تحویل به موقع به مشتریان که در اون تایم همه چیز 
بدون مشکل انجام می شد و مدارک کتبی هم برای ما ارســـال کردن. متاسفانه در 
حال حاضر این اتفاق ناراحت کننده به وجود آمده. بنده به همراه وکیل خود پیگیر 
این موضوع هستیم و تا انتها کنار شما عزیزان حضور داریم.« این واکنش همان چیزی 
است که مسئولیت اجتماعی افراد را موظف به انجام دادن آن می کند. حمیدی ابتدا 
از اتفاق رخ داده ابراز تاسف می کند و توضیحاتی می دهد. سپس با مالباختگان 
همدردی می کند و به عنوان یکی از اضلاع ماجرا می گوید که پیگیر ماجرا خواهد بود. 
در نقطه مقابل محسن افشانی هم به عنوان یکی دیگر از تبلیغ کنندگان با ادبیاتی 
طلبکارانه و در بحبوحه فشار بر افکار عمومی می گوید که اگر آنها جمع کردند و رفتند 
به ما ربطی ندارد! آقای افشانی نمی داند که این واکنش عجولانه و گستاخانه او افکار 

عمومی را بیش از پیش درگیر این موضوع می کند. 

حداقل از اعتبار خودتان دفاع کنید
سلبریتی هایی که دست به تبلیغ این کمپانی زدند طبیعتا هم دستمزد خوبی 
دریافت کردند و هم یک موبایل آخرین مدل هدیه گرفتند اما در فرامتن این ماجرا 
آنها جزء مالباختگان هستند. پلیس امنیت اقتصادی از دستگیری همدستان 
مدیر این کمپانی و توقیف اموال او خبر داده، یعنی این امید وجود دارد که وجوه 
مشتریان به حساب آنها بازگردد. اما اعتبار سلبریتی ها چگونه به آنها بازخواهد 
گشت؟ تا لحظه نگارش این یادداشت تنها دو نفر از آنها به این موضوع واکنش 
نشان دادند که به هر دوی آنها پرداخته شد. اما ســـکوت دیگر چهره ها از هیچ 
جهت پذیرفتنی نیست. از جهت مســـئولیت اجتماعی ممکن است برخی از 
آنها مثل محسن افشانی درکی از چنین مولفه ای نداشته باشند؛ اما تلاش برای 
بازگرداندن اعتبار از دست رفته چه می شود؟ کاش کسی از نزدیکان این افراد به 
آنها گوشزد کند که اگر مسئولیت اجتماعی برایتان مهم نیست حداقل بیایید و 

از آبروی خود دفاع کنید. 

بنیانگذاران دیوار کج
درنهایت اما سوالی که ایجاد می شود این است که چطور کوروش کمپانی این تعداد 
افراد سرشـــناس را مجاب کرد تا براش تبلیغ کنند و این هزینه گزاف را از کجا آورده 
بود؟ اولین سلبریتی که حاضر شد برای این کمپانی تبلیغ کند شاهین صمدپور بود، 
همان شخصی که مستند »شوک« را ساخت و در آن به انواع و اقسام کلاهبرداری ها 
پرداخت، یعنی تنها هزینه کردن برای این فرد کافی است تا دیگران یقین پیدا کنند که 
این کمپانی پاک و بی نیاز از هر راستی آزمایی است. بدین ترتیب عوامل این شرکت 
به سراغ چهره های سرشناس دیگر مثل هادی چوپان، اکبر عبدی، هادی ساعی، 
سیدجواد هاشمی و... بروند و پاسخ مثبت همکاری را دریافت کنند. محسن افشانی 
در ویدئوی تبلیغاتی خود برای این شرکت می گوید: »من برای تبلیغ به اینجا نیامده ام 
چون قبل از من خیلی از بزرگان آمده اند و تبلیغات شان را کرده اند.« این دقیقا همان 
تفکر خطرناکی است که باعث می شود سلبریتی ها و مردم از تحقیقات لازم برای 

تبلیغ و خرید محصولات کمپانی مذکور صرف نظر کنند. 

مراقب مثلث خواب خرگوشی عجیب دستگاه های نظارتی
طمع مشتری و ضربه های سلبریتیسم باشیم

کوروش کمپانی های جدید
در راهند؟

دیوار کج سلبریتسیم
و کلاهبرداری جدید

علی ملکی
خبرنگار گروه نقد روز

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز
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بـه دنبـال اخـراج  یم صهیونیسـتی  ژ ر کـه  کسـی پوشـیده نیسـت  بـر 
فلسـطینیان و انتقـال آنهـا بـه کشـورهای دیگـر به ویـژه شـبه جزیره سـینا 
یم منتشـر شـد که در  اسـت. در اواخر اکتبر سـندی از وزارتخانه های رژ
ک مصـر بـه وضوح مشـخص شـده  آن اخـراج فلسـطینی های غـزه بـه خـا
بود. نتانیاهو به سـرعت محتوای آن را کم اهمیت جلوه داد. چند هفته 
پیـش هنگامـی کـه اعضـای جامعـه شهرک نشـینان اسـرائیل در اورشـلیم 
برای کنفرانسـی که خواسـتار اسـکان مجدد در غزه بود گرد هم آمدند، 
این یک رویداد سیاسی حاشیه ای نبود. این کنفرانس که توسط نهالا، 
یک سازمان رادیکال طرفدار شهرک نشینان سازماندهی شد، با حضور 
یر کابینه و حداقل 15 عضو کنست به عنوان سخنران برگزار شد و  12 وز
همگـی برنامه هـای خـود را بـرای شهرک سـازی در غـزه بـا تشـویق شـدید 
یـر امنیـت ملـی دربـاره  ، وز اعـام کردنـد. در آن کنفرانـس ایتامـار بـن گویـر
بیش از 2 میلیون فلسـطینی در غزه گفت: »ما باید مهاجرت داوطلبانه 
را تشـویق کنیـم.« وی اعـام کـرد کـه »تنهـا راه حـل انسـانی غـزه، اخـراج 
کنان آن است.« در میان دیگر مقامات دولت اسرائیل  دسته جمعی سا
یـر ارتباطـات و یکـی از اعضـای  کـه صحبـت کردنـد، شـلومو کرهـی، وز
حـزب لیکـود بـه رهبـری بنیامیـن نتانیاهـو بـود. او بـه جمعیـت گفـت: 
»»داوطلبانـه« گاهـی اوقـات حالتـی اسـت کـه شـما ]بـه کسـی[ تحمیـل 
می کنید تا زمانی که او به این کار رضایت دهد.« حمله به رفح و اجبار 
بیـش از یـک میلیـون آواره فلسـطینی در رفـح بـه تخلیـه مجـدد بـدون در 
یابی  نظـر گرفتـن مکانـی امـن بـرای رفتـن، در همیـن چهارچـوب قابـل ارز
ی  اسـت. بـر پایـه قوانیـن بین المللـی بشردوسـتانه جابه جایـی اجبـار
غیرنظامیـان ممنـوع اسـت و ایـن موضـوع در قالـب جنایـت جنگـی قابـل 
یم صهیونیسـتی  پیگیـری اسـت امـا در میـان سـکوت جامعـه جهانـی، رژ

همچنـان بـه جنایت هایـش در غـزه ادامـه می دهـد.

بازهزمانیونسبتجمعیتی
هیـچ تردیـدی وجـود نـدارد کـه هـدف نهایـی صهیونیسـت ها اخـراج کامـل 
فلسـطینی ها اسـت. بـا ایـن وجـود دربـاره بـازه زمانـی ایـن اخـراج، دفعـی بـودن 

یجـی بـودن آن اختلافاتـی وجـود دارد.  یـا تدر
گهانی  1. اخراج نا

ی  به نظر می رسد صهیونیست ها جنگ کنونی را یک فرصت برای عملی ساز
کنان غـزه می داننـد امـا علی رغـم ایـن نـگاه،  گهانـی تمـام سـا اخـراج دفعـی و نا
امکان اجرای آن با وجود تخریب گسترده با تردید روبه روست. به زعم تل آویو 
کنان  کنان غزه می تواند شرایط را برای سرایت آن به اخراج سا اخراج همه سا
فلسطینی کرانه باختری و سرزمین 1948 فراهم آورد و در مدت کوتاهی سرزمین 

ی تنها در کنترل صهیونیست ها قرار گیرد.  فلسطین به شکل انحصار
یجی  2. اخراج تدر

گام طـی  گام بـه  یجـی صهیونیسـت ها مراحلـی را بـه شـکل  در اخـراج تدر
می کننـد. در ایـن طـرح، تنهـا بخشـی از جمعیـت نـوار غـزه بـا دلایـل بـه ظاهـر 
مشروع از این منطقه اخراج می شوند. این بهانه، حمایت از مقاومت است. بر 
این اساس بخشی از جمعیت غزه که از تفکرات مقاومتی حمایت می کنند، 
بـا یـک بررسـی و پالایـش سـطحی مشـخص شـده و از غـزه اخـراج می شـوند. 
ایـن اتفـاق می توانـد رونـد اخـراج فلسـطینی ها کـه بـرای چندیـن دهـه متوقـف 

شـده بـود را مجـددا آغـاز کنـد. 

نحوهاسکان
اهـداف غـرب و امکان هـای موجـود تعیین کننـده نحوه اسـکان فلسـطینی ها 

در خارج از فلسـطین اشـغالی اسـت. 
کنده 1. پرا

کنان غزه به شـکل آواره در صحرای سـینای متعلق به مصر  در این مدل سـا
کن می شـوند. احتمـال  و آوارگان کرانـه باختـری و سـرزمین 1948 در اردن سـا
ک اردن به استان انبار عراق منتقل  دارد بخشی از جمعیت در مجاورت خا
ی  کنان فلسـطین و آواره سـاز کنده تر سـا شـوند. با این حال امکان اسـکان پرا

آنها در مناطق وسـیع تری از جهان اسـلام نیز وجود دارد. 
2. مجتمع

احتمـال تجمـع دادن فلسـطینی ها در اردن و تبدیـل ایـن کشـور بـه کشـور 
یرسـاخت های  فلسـطینی یـا کشـور مشـترک اردن-فلسـطین وجـود دارد. ز
کنون دوسوم جمعیت  ی این سناریو نیز فراهم هستند چه اینکه هم ا نرم افزار
ی فلسطینی دارد و می تواند  اردن فلسطینی تبار بوده و ولیعهد اردن نیز مادر

در آینده شـاه مشـترک دو ملت شـود. 

جهتگیریاخراج
کنان فلسـطین  کان مشـخص نیسـت طرح هـای غـرب بـرای اخـراج سـا کمـا
معطـوف بـه کـدام هـدف اسـت. پیگیـری هـر روش مزایـا و محدودیت هـای 

خـود را دارد. 
1. پایان ملت فلسطین

ی ملت فلسطین در کشورهای اسلامی و حتی کشیدن موج آوارگان  آواره ساز
بـه دیگـر مناطـق جهـان می توانـد هـدف غـرب و صهیونیسـت ها بـرای اتمـام 
موجودیت ملت فلسطین باشد. شاید این طرح بیشتر از همه مورد حمایت 
صهیونیست ها باشد که نگرانند کشور فلسطینی در هرکجا تشکیل شود به 
سـمت برنامه ریزی برای بازگشـت به سـرزمین اجدادی خود بازگردد. درحال 
حاضـر ایـن هـدف تـا حـدی محقـق شـده اسـت و میلیون هـا فلسـطینی بـه 
صـورت آواره در جهـان اسـلام حضـور دارنـد. بخشـی از فلسـطینی تباران نیـز 
یـکای لاتیـن رفته انـد. ایـن طـرح  بـه خـارج از جهـان اسـلام و به طـور خـاص آمر

کنده پیگیری خواهد شـد.  با اسـکان پرا
2. تداوم ملت فلسطین

یقـا  کشـور فلسـطینی در بخشـی از جهـان اسـلام، مناطقـی از آفر تشـکیل 
یـا حتـی ایجـاد جزیـره مصنوعـی بـرای آنهـا بیشـتر از همـه مدنظـر طراحـان 
غربـی قـرار دارد. آنچـه به عنـوان هـدف در ایـن طـرح پیگیری می شـود، تبدیل 
فلسـطینی ها بـه ملتـی بـدون کشـور و سـرزمین هماننـد یهودیـان اسـت تـا این 

پدیـده عادی تـر بـه نظـر برسـد. ایـن اقـدام بـرای توجیـه اسـکان صهیونیسـم در 
فلسـطین اشـغالی برنامه ریـزی شـده اسـت. از سـوی دیگـر بـا تاسـیس کشـور 
، فلسـطینی ها خـود بـه اشـغالگر  ی دیگـر ک کشـور فلسـطین در بخشـی از خـا
سـرزمین دیگـران و به ویـژه بخشـی از جهـان اسـلام و عـرب تبدیـل می شـوند. 
این گونـه آنهـا فلسـطینی ها را اشـغالگر دیـده و نگاه شـان از صهیونیسـت ها 

منحـرف می شـود. 

مسیرهایپیگیری
یم سیاست اخراج را از چند مسیر دنبال می کند که در ادامه آمده  است.  رژ

1. جنایات گسترده
کنان اصلی فلسـطین  با تخریب زیرسـاخت ها، محاصره و کشـتار مردم، سـا
ی قرار گرفته و حاضر به خروج از سـرزمین خود می شـود  در وضعیت دشـوار
و همزمـان در فضـای عاطفـی ایجـاد شـده، کشـورهای دیگـر ازجملـه مصـر 

کنان غـزه می شـوند.  ، مجبـور بـه پذیـرش سـا تحـت فشـار
2. توطئه

غـرب پیـش از ایـن توطئه هایـی بـزرگ بـرای ایجـاد کشـور فلسـطین و تکمیـل 
ک اصلـی فلسـطین بـه اجـرا درآورده اسـت. یکـی از اهـداف توطئـه  کامـل خـا
یه و حتی سـرایت اشـغالگری  یه از سـال 2011، اشـغال جنوب سـور علیه سـور
بـه غـرب عـراق بـود تـا ایـن مناطـق بـه همـراه اردن بـه سـرزمینی بـرای تشـکیل 

کشـور فلسـطین تبدیـل شـوند. 
3. لابی

واشـنگتن و تل آویـو قصـد دارنـد بـا لابی گـری در کشـورهای غربـی حمایـت 
یـح و تمام عیـار بـرای طـرح اخـراج  سـران عالی رتبـه آنهـا را بـرای حمایـت صر
 ، یـم افشـا کـرد تونـی بلـر بـه دسـت آورنـد. چنـدی پیـش شـبکه 12 تلویزیـون رژ
نخسـت وزیر سـابق انگلیـس سرپرسـتی تیمـی را برعهـده خواهـد گرفـت کـه 
پایـی بـرای پذیـرش پناهجویـان از غزه  وظیفـه آن متقاعـد کـردن کشـورهای ارو
پایـی در کنـار  کـردن مقامـات ارو خواهـد بـود. صهیونیسـت ها بـرای فعـال 
لابی گـری، حربـه دیگـری نیـز بـه کار گرفته انـد. آنهـا در لابـی خـود قصـد دارنـد 
پـا تـلاش کننـد کـه اقدامـی فریبکارانـه بـرای  بـرای انتقـال فلسـطینی ها بـه ارو
پایـی در طرح هـای انتقـال و اسـکان فلسـطینی ها  فعـال کـردن مقامـات ارو

در دیگـر نقـاط جهـان اسـت. 
4. تشدید تنگنای معیشتی

اسـتفاده از جنایـت بـرای ایجـاد فشـار مسـتقیم بـه جمعیـت فلسـطینی در 

کنون  همه جا و همه زمان ها امکان پذیر نیست. از این رو حتی در غزه که هم ا
ی  امـکان جنایـت فراهـم اسـت، صهیونیسـت ها قصـد دارنـد بـا فشرده سـاز
، فشارهای  یک در کنار ساحل و ایجاد شهرک با چادر ی بار جمعیتی در نوار
معیشـتی را به اندازه ای برسـانند تا آنها ناچار از خروج شـوند. ماه قبل »بزالل 
اسموتریچ« وزیر امور مالی کابینه نتانیاهو در مصاحبه با رادیو ارتش اعلام 
کنان غـزه در فقـر و تنگنـا زندگـی می کننـد و بـه همیـن دلیـل باید  کـرده بـود سـا

آنهـا را بـرای مهاجـرت و تـرک ایـن منطقـه ترغیـب کرد. 

اهدافاخراج
1. راهبردی و بلندمدت

بـدون اخـراج فلسـطینی ها، صهیونیسـت ها در سـرزمین های اشـغالی قابـل 
تثبیـت نبـوده و همـواره بـا ناآرامی هایـی بـزرگ روبـه رو خواهنـد بـود. در ایـن 
یـم درگیـر داخـل سـرزمین فلسـطین بـوده و نمی توانـد به طور موثری  صـورت، رژ
یقـا بـرای جلوگیـری از خیـزش  وظایـف محولـه اش در غـرب آسـیا و شـمال آفر

کشـورهای مسـلمان را بـه خوبـی انجـام دهـد. 
کتیکی و کوتاه مدت 2. تا

گـر صهیونیسـت ها قـادر بـه اخـراج همـه یـا حتـی بخشـی از جمعیـت غـزه  ا
کتبـر را تـا حـدی  شـوند، آنـگاه می تواننـد شکسـت سـنگین خـود در 7 ا

کننـد.  جبـران 

آیا»اخراج«امکانپذیراست؟
یـم صدهـا هـزار فلسـطینی را  صهیونیسـت ها در همـان ابتـدای تاسـیس رژ
کن شـدند امـا  آواره کردنـد. هرچنـد بخشـی از آنهـا در سـرزمین های 1967 سـا
یه و لبنـان شـدند. از ایـن رو پیگیـری سیاسـت  برخـی دیگـر راهـی اردن، سـور
اخـراج امکان پذیـر بـوده و در سـطح نسـبی موثـر واقـع شـده اسـت. امـروزه 
7 میلیـون فلسـطینی در داخـل فلسـطین و 7 میلیـون دیگـر در کشـورهای 
پیرامونـی آن قـرار دارنـد. ایـن درحالـی اسـت کـه تعـداد صهیونیسـت ها بـه 7 
گر 7 میلیون فلسطینی حاضر در کشورهای پیرامونی  میلیون نفر می رسد. ا
فلسطین اشغالی اخراج نشده بودند، امکان اسکان 7 میلیون صهیونیست 
وجـود نداشـت. بـا ایـن وجـود ملـت فلسـطین بـا مقاومـت در برابـر سیاسـت 
کام گذاشـته اند.  اخراج، تلاش صهیونیسـت ها برای تکمیل اشـغالگری را نا
کارگیـری خشـونت تمام عیـار نتوانسـتند در  صهیونیسـت ها علی رغـم بـه 
یـم تمـام جمعیـت فلسـطینی را از سـرزمین 1948 اخـراج  ابتـدای تاسـیس رژ
کثریت جمعیت را در شمال فلسطین تشکیل داده و سهم  کنند. آنها امروزه ا
قابل توجهی در جنوب و حتی منطقه مرکزی در مجاورت تل آویو دارند. در 
کنان غـزه مقاومـت مناسـبی از خـود نشـان داده انـد  یـان جنـگ کنونـی سـا جر
و بـا وجـود محاصـره و جنـگ، حاضـر بـه تـرک ایـن منطقـه نیسـتند. مقاومـت 
لبنـان نیـز اعـلام کـرده تشـدید حمـلات را بـا تشـدید حمـلات، جابه جایـی 
جمعیـت غـزه را بـا جابه جایـی جمعیـت غـزه و اخـراج جمعیـت ایـن منطقـه 
یم در  را با اخراج شهرک نشـینیان پاسـخ می دهد. از این رو با گام برداشـتن رژ
کنان غزه، مقاومت لبنان بخش بزرگ تری از صهیونیست ها  مسیر اخراج سا
را از مناطق شـمالی فلسـطین اشـغالی به سـمت نواحی جنوبی خواهد راند. 
از آنجایـی کـه اسـتقرار کامـل صهیونیسـت ها در سـرزمین فلسـطین باعـث 
یـم در سـطح  نهایـی شـدن مسـاله قـدس و افزایـش اشـغالگری و تهاجـم رژ
منطقـه ای خواهـد شـد، محـور مقاومـت حاضـر اسـت بـرای جلوگیری از وقوع 
چنین پدیده ای وارد جنگ شود. دبیرکل مقاومت لبنان در سخنرانی هفته 
کیـد کـرده بـود حاضـر اسـت بـرای حمایـت از غـزه تنش هـا را  گذشـته خـود تا
تشـدید کـرده و آن را بـه جنـگ تبدیـل کنـد. ایـن موضع گیـری نشـان می دهـد 
یابی را دارند که صهیونیست ها پس از نهایی کردن  گروه های مقاومت این ارز
امور در محیط فلسـطین به شـکلی پرشـدت وارد سیاسـت های تهاجمی در 

محیـط پیرامونـی خـود می شـوند. 

یـــخ« را ارائـــه داد و نظام  ســـه دهـــه قبـــل وقتـــی فرانســـیس فوکویاما نظریـــه »پایـــان تار
لیبرال دموکراســـی را بـــه عنـــوان جریان غالب و نظام سیاســـی برتـــری که هیچ بدیل 
بهتری برای آن وجود ندارد، مورد توصیف قرار داد؛ بنابر شرایط موجود آن زمان که با 
فروپاشی شوروی و اضمحلال اندیشه های مارکسیستی مقارن شده بود، بسیاری از 
این اندیشه و نظریه سیاسی استقبال کرده و نسخه نظام لبیرال دموکراسی را برای همه 
مردم در اقصی نقاط دنیا قابل تجویز دانستند. اما به نظر می رسید که پیروزی دربرابر 
یک رقیب ایدئولوژیک سنتی و بی بدیل شدن نظام لیبرال دموکراسی موجب این نگاه 
ایده آلیستی به آن و نادیده گرفتن ضعف ها و کاستی های بنیادین آن شده بود. در آن 
هنگام گویا کسی به خاطر نمی آورد که نازیسم و فاشیسم از دل و درونمایه نظام های 
دموکراســـی ســـر بر آورده و جهان را به سوی جنگ ها و رویدادهای تکان دهنده قرن 
بیستم سوق داده بودند. در این شرایط به نظر می رسد ظهور و قدرت یابی فردی مانند 
ترامپ در ایالات متحده به عنوان مهد لیبرال دموکراسی جهان، یک بار دیگر نواقص و 
کاستی های لیبرال دموکراسی را به رخ همگان کشید. وقتی ترامپ پس از ناکامی در 
دومین دور ریاست جمهوری دست به یاغی گری زد و همراه با طرفدارانش وقایع 6 ژانویه 
را رقم زدند و به کنگره حمله کردند، بسیاری مهار ترامپ و عبور آمریکا از این بحران 
را نشانه توانمندی و قابلیت های دموکراسی آمریکایی دربرابر معضلات و چالش ها 
ارزیابی کردند. اما اکنون بازگشت ترامپ به صحنه سیاسی آمریکا و نامزدی مجدد 
او برای انتخابات ریاست جمهوری، یک بار دیگر ضعف نظام لیبرال دموکراسی و 
ناتوانی آن در برابر رشد پوپولیسم و تحقق شرایط پدیده  هایی چون فاشیسم و نازیسم 
را به رخ کشید. دقیقا به همین دلیل است که دادگاه »صلاحیت ترامپ« برای نامزدی 
انتخابات نه تنها برای مردم و نظام سیاســـی آمریکا، بلکه برای اعتبار و بقای نظام 
لیبرال دموکراسی در سراسر جهان بسیار با اهمیت به نظر می رسد. در همین راستا 
»پراتاب بانو مهتا« یکی از تحلیلگران برجسته هندی در مقاله ای در روزنامه معتبر 
ایندین اکسپرس هند به بررسی جوانب مختلف دادگاه ردصلاحیت ترامپ و تنگنای 

شدید کنونی که دموکراسی آمریکا گرفتار آن شده است، می پردازد.

پروندهردصلاحیتترامپدردادگاهعالیآمریکا
دادگاه عالی ایالات متحده در حال رسیدگی به پرونده ای است که احتمالا یکی از 
مهم ترین پرونده های قضایی در تاریخ دموکراسی خواهد بود. این مورد سوال ساده ای 

را در بر می گیرد: »آیا می توان دونالد ترامپ را از نامزدی مجدد برای ریاست جمهوری 
ایالات متحده ردصلاحیت کرد؟«

در قلب این پرونده تفسیر بخش سوم از اصلاحیه 14 قانون اساسی آمریکا قرار دارد؛ بر 
این اساس که هر فردی را که برای حمایت از قانون اساسی آمریکا سوگند یاد کرده و 
پس از آن در وقوع شورشی مداخله داشته است، می توان از کسب هر گونه سمتی در 
مناصب ایالتی و یا فدرال سلب صلاحیت کرد. تفسیر این ماده یک منطقه خاکستری 
جذاب در قانون اساسی ایالات متحده محسوب می شود که حقوقدانان قانون اساسی 
را نیز غالبا در امتداد خطوط حزبی دچار تقسیم بندی می کند. اخیرا یک دادگاه فدرال 
حکمی صادر کرد مبنی بر این که ترامپ نمی تواند به واسطه اقداماتش در جایگاه یک 
، تحت مصونیت کامل قرار داشته باشد. اعطای چنین مصونیت کلی  رئیس جمهور
به معنای در نظر گرفتن رئیس جمهور در جایگاهی بالاتر از قانون خواهد بود؛ درواقع 

همان چیزی که جوهره تعریف از استبداد را شکل می دهد.

مهمترینمباحثموجوددراینپرونده
دادگاه عالی مجبور به صدور حکم در مورد تعدادی از مباحث خواهد بود که هر یک از 
آنها می تواند یک سابقه و رویه قضایی سنگین ایجاد کند. نخستین مورد ارائه تفسیری 
از بخش سوم اصلاحیه)متمم(14 قانون اساسی است. هدف و نیت این اصلاحیه 
چه بوده است؟ آیا نقش آن به طور عمده به پیامدهای جنگ داخلی محدود می شود؟ 
و یـــا در قالـــب فنی تـــر و برمبنای مقصود این ماده قانونی، آیا رئیس جمهور نیز در زیر 
مجموعه این مناصب قرار می گیرد؟ صدور حکمی مبنی بر این که ریاست جمهوری 
یک منصب دولتی ]یا مامور دولت[ منظور نظر این ماده، محسوب نمی شود در واقع 
این نتیجه را در پی خواهد داشت که رئیس جمهور می تواند در چیزی همانند شورش 
مشارکت کند و در عین حال همچنان معاف از تعقیب قضایی باشد.                                                                                          
بحث دوم این اســـت که آیا شـــورش 6 ژانویه، حقیقتا یک شـــورش به شمار می آید یا 
می توان آن را چیز دیگری دانست؟ آیا یک آستانه عینی برای آنچه شورش خوانده 
می کشود، وجود دارد؟ یا اینکه استفاده های معنایی از این اصطلاح بر اساس تعلقات 
حزبی انجام می گیرد؟ و در نهایت بحث بر سر این است که اگر این رخداد در حقیقت 
یک شورش بوده، ترامپ در آن چه نقشی ایفا کرده است؟ دادگاه باید از یکی از این 

مباحث در طرح استدلال به منظور رد حکم عدم صلاحیت ترامپ استفاده کند.

جدالیبرسرآیندهدموکراسیدرآمریکا
اما آنچه این پرونده را تا بدین حد هیجان برانگیز می کند، فقط مشاجره بر سر تفسیر 

قانون و حقایق نیست. این مورد از آینده دموکراسی در ایالات متحده ، آن هم از جهات 
مختلـــف صحبـــت به میان می آورد. مورد اول یک بحث مفهومی اســـت. هواداران 
ترامپ و البته نه فقط هواداران وی، از این ایده که یک رهبر محبوب به وسیله یک 
دادگاه ردصلاحیت شود، احساس ناراحتی می کنند. او باید در انتخابات مغلوب 
شود. هر اقدامی برای رد صلاحیت قانونی، غصب یک روند دمو کراتیک توسط وکلا 
و قضات خواهد بود. حتی اگر او استحقاق ردصلاحیت را داشته باشد، با این کار از 
اعمالش مشروعیت زدایی نخواهد شد. این کار فاقد اعتبار دموکراتیک خواهد بود.                                                                                                
اما برای کسانی که فکر می کنند درصورت وجود مدارک محکمه پسند، ترامپ باید 
ردصلاحیت شود، مساله مهم این است که هیچ رهبری فراتر از قانون دیده نشود. این 
نیز جوهره دموکراسی است. علاوه بر این ایده ای که رد صلاحیت ترامپ-اگر واقعا او 
در شورش درگیر باشد- را ضد دموکراتیک می داند، تا حدی عجیب و غریب به نظر 
می رسد. در هر حال اتهام ترامپ این است که از تبعیت نسبت به نتیجه انتخابات 
خودداری کرده و در نتیجه دموکراسی را زیر پا گذاشته است.                                                                                    
اما بحث فقط در رابطه با تفسیر حقوقی و یا چگونگی تفسیر گذشته نیست، بلکه نشانه 
نگرانی نسبت به آینده است. برای آنها که فکر می کنند ردصلاحیت ترامپ صحیح 
است، عمل ردصلاحیت تنبیهی برای وی به خاطر دموکراسی است. اگر او یک بار 
دیگر بر سر کار آید، دموکراسی آمریکایی را زیر و رو خواهد کرد؛ کما این که پیشاپیش 
مخالفانش را به تبعید دسته جمعی و انتقام تهدید کرده است. اما از منظر حامیان 
رئیس جمهور سابق ، درواقع این ردصلاحیت یک نوع انتقام گیری محسوب می شود.

دیوانعالیآمریکاوترسهاینهفته
در پس پرده تمام این بحث ها دو ترس پنهان وجود دارد. اول این که هر نتیجه ای 
که از این روند قانونی حاصل می شود، نه تنها باید عادلانه باشد، بلکه باید عادلانه 
نیز به نظر برســـد. با این همه به طور فزاینده ای برای قانون دشـــوار اســـت که امتیاز 
بی طرفی را حفظ کند. ترامپ مدعی است تمامی دادرسی ها علیه وی جناحی و با 
انگیزه]سیاسی[ بوده و قضات تاکنون سیاسی و حزبی عمل کرده اند. دیوان عالی 
ایالات متحده طی سال های اخیر از نظر ایدئولوژیکی عمیقا دچار اختلاف شده 
است. یک مسیر که از طریق آن ممکن است حکمی از امتیاز بی طرفی بهره مند 
شود، این خواهد بود که تصمیمی متفق القول گرفته شود. این تضمین مشروعیت 
محسوب نمی شود اما احتمال دارد راهی طولانی به سوی آن باشد. در یک رخداد 
غیرمحتمل که طی آن دادگاه ترامپ را ردصلاحیت کند، تنها راه نجات این خواهد 
بود که حداقل دو قاضی منصوب شده از سوی جمهوریخواهان با ردصلاحیت 

او همراهی کنند. اما یک رای مســـتقیم حزبی بحران مشـــروعیت دیوان عالی را 
عمیق تر از قبل خواهد کرد.              

در عین حال برای دیوان عالی ترس عمیق تری هم وجود دارد که این مورد را وهم برانگیز 
می کند؛ ترس از خشونت. یک احساس ترس ملموسی وجود دارد که ردصلاحیت 
ترامپ به طور بالقوه منجر به خشونت خواهد شد. چه این مساله رخ دهد چه ندهد، 
در حال حاضر این واقعیت که دادرسی زیر سایه چنین ترسی برگزار می شود، زمینه 
خدشه دار شدن  حکم احتمالی را فراهم خواهد کرد. پیش بینی پتانسیل خشونت به 
همان اندازه سخت است. ترامپ محبوبیت دارد. او کاملا مالک حزب جمهوری خواه 
است و ردصلاحیتش به عنوان عملی در جهت سلب حق رای میلیون ها رای دهنده 
تلقی خواهد شد. از سوی دیگر ترامپ تا کنون اجتماعات خشونت بار را بسیج نکرده 
اســـت. اما آیا این رویکرد با صدور یک تصمیم قانونی تغییر خواهد کرد؟ آیا حزب 
جمهوری خواه از این موضوع به عنوان بهانه ای برای برای خلاصی از وی اســـتفاده 
خواهد کرد؟ یا این که آنها از واکنش بدتری که در نتیجه عدم ایستادن در کنار وی 
در انتظارشان خواهد بود، بیمناک هستند؟ تصمیم گیری سختی است. سناریوی 
بالقوه دیگری نیز وجود دارد که در آن مقامات ایالت های جمهوری خواه به سادگی از 
احترام گذاشتن به تصمیم دادگاه عالی امتناع کنند و دربرابر دموکرات ها که تحت 
این شرایط متهم به سرقت انتخابات خواهند شد، واکنشی قوی به وقوع بپیوندد. در 
هر صورت نا امیدی بالقوه تعداد زیادی از رای دهندگان نســـبت به فرآیند سیاســـی 

تقریبا قطعی به نظر می رسد.

تقابلنهاییقانونودموکراسی
دموکراسی آمریکایی در تنگنای سختی گرفتار آمده است. یک ردصلاحیت قانونی 
اگـــر بـــا اکثریت محدود اتفاق بیفتد، از مشـــروعیت عمومی کافی برخـــوردار نبوده و 
جمهوری خواهان را آزرده خواهد کرد. اگر ترامپ از صلاحیت خارج نشده و تقسیم 
آرای دیوان جناحی باشد، به عنوان غلبه دیدگاه مصونیت رئیس جمهور تلقی خواهد 
شد. این موضوع را هم نباید نادیده گرفت که پیروزی ترامپ چه معنایی می تواند برای 
آینده دموکراسی آمریکا داشته باشد. حرکت در جنگل انبوه به ظرافت های فوق العاده 
قانونی، فصاحتی متقاعد کننده و اجماع در دیوان عالی نیاز دارد. اما شواهدی در 
دست نیست که ما را نسبت به قابلیت دادگاه برای عبور از این موقعیت متقاعد 
کند. نکته اخلاقی داســـتان در اینجا شـــکل می گیرد؛ وقتی یک کشـــور برای نجات 
دموکراسی به دادگاه نیاز دارد، دادگاه به هر شکلی که حکم کند، ممکن است به از 

دست رفتن دموکراسی منتهی شود. 

رژیم صهیونیستی با تحمیل کوچاندن مردم غزه به خارج از فلسطین مرتکب جنایت جنگی شده است

نعل به نعل فاشیسم

آیا دادگاه عالی آمریکا می تواند ماشین جنگی دونالد ترامپ را از انتخابات 2024 دور کند

نجات دموکراسی آمریکا با حکم دادگاه؟

سیدمهدیطالبی
خبرنگارگروهجهانشهر

میراحمدرضامشرف
پژوهشگرمسائلبینالملل
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نکونام: گفتم اورونوف و 2 بازیکن ایرانی را با هم می خواهم که به کارم بیایند

اینها دشمنی با من را به استقلال کشاندند

هاشم حیدری: مهم نتیجه است که استقلال خوب می گیرد

صدرنشینی نکونام 
با این نفرات شاهکار است

رجاییان: حسینی انتخاب درستی بود؛ برای او از دل و جان مایه می گذاریم

برابر پرسپولیس اگر ناداوری هم بود علیه ما بود
ترکیبی که باز هم شب قبل از مسابقه لو رفت

زاهدی می رود یا نبیل؟

در بین دو نیمه بازی تاریخی با ژاپن چه گذشت؟

فریادهای سرمربی تیم ملی بر سر کنعانی

اوضاع فقط در زمین خوب استاوضاع فقط در زمین خوب است
استقلال در شروع نیم فصل دوم نفت آبادان را برد اما اختلافات بروز جدی تری داشت
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آلومینیوم اراک در آغاز دور برگشت رقابت های لیگ برتر موفق شد در دیداری 
که برای اولین بار در مقابل پرسپولیس از وجود هوادارانش بهره می برد، این تیم 
را شکست داده تا هر اندازه نیم فصل دوم برای اراکی ها شیرین آغاز می شود 
 ، برای رقیب پرطرفدار این تیم با ناامیدی همراه شود. درخصوص این دیدار
نتیجه به دست آمده و اتفاقات بازی آلومینیوم و پرسپولیس دقایقی با محمد 
رجاییان، مدیرعامل نماینده اراک در لیگ برتر به گفت وگو پرداختیم که متن 

آن را در ادامه می خوانید. 

صحبت را از بازی با پرسپولیس آغاز کنیم. 
بردن تیم هایی مانند اســـتقلال و پرســـپولیس در هر شـــرایطی به خصوص برای 
تیم های شهرســـتانی لذتبخش و ارزشـــمند است. مضاف بر اینکه فرق تیم ما با 
یک سری تیم های بالانشین و مدعی تفاوت ثروت و قدرت هم هست. ما از لحاظ 
ســـرمایه گذاری در این فصل تیم ســـیزدهم یا چهاردهم لیگ برتر هستیم. در این 
خصوص اگر به ابتدای فصل برگردیم خوشبختانه با انتخاب حسینی، انتخاب 
درستی را برای نیمکت آلومینیوم داشتیم. ایشان در نیم فصل اول شرایطی را فراهم 
کرده که تیمی یکدست و دور از حاشیه و بازیکن سالاری داشته باشیم. از سوی 
دیگر پشتیبانی ای که از سوی سهامداران و مسئولان باشگاه انجام می شود، با توجه 
به رویکرد و عملکرد حسینی، شفاف و منطقی بوده و این مسیر همچنان ادامه دارد. 

به نظر می رسد پرداخت بدهی بازیکنان روز بازی با پرسپولیس در ایجاد روحیه تیمی 
و بردی که به دست آمد تاثیر بسزایی داشته باشد. 

درست است. ما تعهداتی که به بازیکنان و کادر داشتیم را پرداخت کردیم که این هم 
برمی گردد به رفتار و عملکرد خوب سرمربی و مجموعه کادرفنی و بازیکنان در این 
فصل از رقابت ها. این در صورتی هست که حمایت های سیستم مدیریتی شرکت 

و سهامداران آلومینیوم نیز در این مدت همواره وجود داشته است. 

با همه این تفاسیر توانستید از این بازی بزرگ، سربلند بیرون بیایید. 
به عنوان مدیرعامل آلومینیوم قبل از برد و باخت چیز دیگری برایم مهم بود. با توجه 
به اینکه اراک با وجود نواقصی که از لحاظ استانداردها در ورزشگاه وجود دارد به 
چرخه استفاده از میزبانی همزمان از بانوان در کنار آقایان اضافه می شود، به نظرم 
همدلی و وحدتی که در این فضا به وجود آمد باعث شد این پیروزی ارزشمند به 
دست بیاید. اگر شما بخش سکوهای بانوان را می دیدید، توانستیم از بیشترین 
ظرفیت تماشاگر بانو که حدود 3 هزار نفر بود در ورزشگاه مان استفاده کنیم، این 
در شرایطی است که چنین فضایی، دشواری های خاص خود را دارد. به هر ترتیب 
در هر لحظه می تواند اتفاقاتی بیفتد که موجبات سوءاستفاده را فراهم کند. بنابراین 
باید به بانوان تماشاگرمان هم تبریک گفت که با کمترین حاشیه در ورزشگاه حاضر 
شدند ضمن اینکه این مساله هم نوبرانه بود که توانستیم در همین بخش و در کنار 
بانوان، هواداران پرسپولیس را هم جانمایی کنیم که بدون اینکه اتفاق حاشیه ای 
خاصی بیفتد توانستیم با کمک لیدرها و ناظرانی که بودند این مساله را مدیریت 
کنیم. بنابراین قبل از برد و باخت به این فکر می کردم که این 10، 15 هزار نفری که 
به داخل استادیوم می آیند، بدون اینکه اتفاقی برای هرکدام از آنها بیفتد در پایان 
ورزشگاه را ترک کنند. جالب اینکه این اولین باری بود که در بازی با پرسپولیس 

توانستیم از وجود هواداران مان بهره مند شویم و باید از آنهایی هم که به دلیل تکمیل 
بودن گنجایش ورزشگاه نتوانستند بازی را از نزدیک تماشا کنند، عذرخواهی کنم. 

بعد از این بازی چه اتفاقاتی افتاد؟
به شخصه برای من شب لذتبخشی بود ضمن اینکه بعد از این پیروزی شهر اراک 
هم یک حالت دیگر پیدا کرده بود و مردم در ســـطح شـــهر ضمن ابراز شـــادمانی 
همـــه از ایـــن دیدار و این پیروزی صحبت می کردند. مردم اراک آرام آرام دارند به 
تیم شهرشان اعتقاد پیدا کرده و به اسم آلومینیوم احترام می گذارند. این کارکردی 
بوده که از ابتدا مدنظر سهامداران و شرکت آلومینیوم بوده است. در این بخش 
مدیران آلومینیوم در بحث مســـئولیت اجتماعی ورود کرده و هدفی جز شـــاد 

کردن دل مردم ندارند. 

قبل از این بازی فکر می کردید پرسپولیس را شکست دهید؟
چون به حسینی اعتقاد پیدا کرده ام به حرف هایی که می زند هم اعتقاد دارم. او 
همیشه به من می گوید خیالت راحت باشد که ما داخل زمین بازی پایاپای، برابر 
و مردانه ای را به نمایش می گذاریم. حتما دیدید تیم ما از لحاظ فنی هم هیچ گاه به 
بازی بکش زیرش یا دفاع همه جانبه و پارک کردن اتوبوس روی نیاورد. فقط نمی دانم 
پرسپولیسی ها به چه صحنه هایی اعتراض کردند و از ناداوری در کدام صحنه 
صحبت می کنند. دوستان اگر یک بار دیگر صحنه ای که مدنظرشان هست را 
ببینند متوجه می شوند که نزدیک بود در آن صحنه گل بخوریم و خدا به ما رحم 
کرد. در این صحنه مهاجم حریف در آفساید بود و در ادامه به دو بازیکن ما برخورد 
کرده و هر دوی آنها را مصدوم کرد. شاید اگر زودتر به نشانه آفساید سوت می زدند 
این مصدومیت ها هم پیش نمی آمد. یک پنالتی هم که در دقایق پایانی برای ما 
نگرفتند و من صحنه دیگری ندیدم، یعنی اگر اشتباه داوری هم بوده اگرچه به 

ضرر ما بود اما خدا را شکر تاثیرگذار نبود. 

درباره این دیدار صحبتی باقی می ماند؟
در صحنـــه گل هـــم کاپیتان ما 
که از بومی های آلومینیوم 
اســـت یک لحظـــه دروازه 
حریف را می بیند و زمانی 
کـــه می بینـــد بیرانوند جلو 
آمـــده ضربـــه را می زنـــد. در 

دقایـــق پایانـــی هـــم به خاطر 

حفظ نتیجه شاید مجبور بودیم دست به بازی دفاعی زده و استراتژی مان را تغییر 
دهیم. خود حسینی هم تاکید کرد پرسپولیسی ها تا آوردن توپ به یک سوم دفاعی 

ما اگرچه موفق بودند اما در خلق موقعیت و استفاده از آنها خیلی موفق نبودند. 

در پایان بازی هم متاسفانه حواشی به وجود آمد که متن مسابقه را زیر سوال برد. 
خیلـــی نمی خواهـــم درباره این مســـاله صحبت کنم فقط معتقـــدم هرکدام از ما 
ازجمله کنعانی زادگان به عنوان فوتبالیست حرفه ای که منبع درآمدمان و بزرگی مان 
را از وجود تماشاگران گرفته ایم؛ باید در این طور مواقع خویشتن داری به خرج داده 
و رفتاری نداشته باشیم که تبعات داشته باشد. بالاخره جاهایی باید یک سری 
مسائل را نشنیده گرفت، در هر صورت از فیلمی که منتشر شده جز کنایه و شوخی 
به رفتار قبلی این بازیکن ما حرف زشتی نمی شنویم. اما جالب اینکه این بازیکن 
در استوری که گذاشته هم با وجود عذرخواهی مسائل دیگری را عنوان کرده که 
می تواند حواشی دیگری را هم در پی داشته باشد. وقتی کنعانی زادگان می گوید 
هوادار اراکی به من فحاشی کرده این خودش می تواند حواشی بیشتری را ایجاد 
کند. در هر صورت هواداران فوتبال امروز از لحاظ شعور و ادراک، جایگاه بالایی 
دارند، این ما هستیم که باید طوری رفتار کنیم اتفاق خاصی نیفتد که شأن فوتبال 

با این رفتارها زیر سوال برود. 

در ابتدای صحبت به انتخاب درستی برای نیمکت آلومینیوم در ابتدای فصل اشاره 
کردید تا این نتایج برای این تیم به دست بیاید. 

شک نکنید که همین است. تمام فکر و ذکر حسینی به مستطیل سبز است. 
او کمتر موضوعی را در باشگاه مطرح می کند. شاید خیلی مسائل ریز که از دید 
ما پنهان مانده باشد را می گوید. وقتی همکاران من هم در بخش های مختلف 
پشتیبانی و فنی، چنین رفتاری را می بینند برای او و موفقیت آلومینیوم از جان 
و دل مایه می گذارند و برایش کار کرده و سعی می کنند بهترین ها را برای این تیم 
رقم بزنند. حسینی اگر مربی بهانه جویی بود با توجه به اینکه می دانست پنجره ما 
بسته است، در نیم فصل به من فشار می آورد تا بابت جذب نفراتی که می خواهد 
از مـــن امتیـــاز بگیـــرد، اما بـــه جرأت می گویم او اصلا لیســـتی 
بـــه مـــن نـــداده و فقط خروجی ها را معرفی کـــرد. این برگ 
برنـــده یک مربی اســـت 
که از 8 صبح تا 12 
شـــب تمام فکر و 
ذکرش موفقیت 
تیمش است. 

محمدرجاییاندرگفتوگوبا»فرهیختگان«:حسینیانتخابدرستیبود؛برایاوازدلوجانمایهمیگذاریم

گر ناداوری هم بود علیه ما بود برابر پرسپولیس ا
نهبکشزیرشداشتیمنهاتوبوسپارککردیم عذرخواهیکنعانیحواشیجدیددیگریرابهوجودآورد!

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

هاشمحیدریدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:
مهمنتیجهاستکهاستقلالخوبمیگیرد

 صدرنشینی نکونام 
با این نفرات شاهکار است

وقتیخطیرمیگفتپنجمیهمخوباست
حقداردحالاذوقزدهشود!

ی دربــاره دیــدار تیم هــای اســتقلال و نفــت آبــادان کــه  هاشــم حیــدر
گردان نکونــام همــراه شــد، گفــت: »بعــد  بــا برتــری یــک بــر صفــر شــا
ی دور بودنــد نتیجــه خوبــی بــرای  از مدتــی کــه تیم هــا از شــرایط بــاز
یــاد  ی از ســوی دو تیــم ز اســتقلال بــه دســت آمــد امــا کیفیــت بــاز
جالــب نبــود. البتــه تــا حــدودی اســتقلال بهتــر بــود امــا از تیمــی کــه 
صــدر جــدول هســت و داعیــه قهرمانــی دارد توقــع نمایشــی بهتــر و 
ی  ــرد.« و ــر مــی رود. البتــه در هــر صــورت خــوب نتیجــه می گی زیبات
ــد،  ــال ش ــور دنب ــی چط ــاد فن ــاظ ابع ــدار از لح ــن دی ــه ای ــاره اینک درب
ی در نیمــه دوم بهتــر شــد امــا اشــتباهات  یــادآور شــد: »شــرایط بــاز
ــود. یــک مشــکل ایــن تیــم  ــاد ب ی اســتقلالی ها در ایــن نیمــه بســیار ز
ینگرهــای ایــن تیــم کار خاصــی نمی کننــد. بلانکــو  ایــن اســت کــه و
ی دســتش  تــوپ نگــه مــی دارد امــا یــک نفــر از ایــن هافبک هــا رو

نمی آینــد. 
ایــن نفــرات بایــد در هنــگام حملــه اضافــه شــوند. بــرای الهــلال هــم 
ــد. الان فوتبــال روز  ــا می کردن ینگره ــا را و ــه کاره ــپاهان هم ــل س مقاب
دنیــا همیــن اســت چــون بــه مهاجــم اجــازه چرخــش نمی دهنــد و 
ی را بــاز می کننــد امــا در اســتقلال متاســفانه از ایــن  ینگرهــا گــره بــاز و
خبرهــا نیســت و ایــن تیــم هنــوز هــم کســی را نــدارد کــه پشــت مهاجــم 

ی کنــد.«  به عنــوان یــک پاســور خــلاق در خدمــت تیــم بــاز
یکــن،  کــرد: »بــه جــز یکــی دو باز کیــد  مهاجــم اســبق اســتقلال تا
یکنــان تیــم معمولــی هســتند و بــه نظــر مــن بــا ایــن  ی از باز بســیار
نفــرات، نکونــام شــاهکار کــرده کــه تیمــش را تــا ایــن جــای کار در 
صــدر جــدول قــرار داده اســت. ایــن هنــر نکونــام اســت کــه بــا وجــود 
ــود  ــش وج ــه برای ــیه هایی ک ــل دارد، حاش ــا مدیرعام ــه ب تی ک ــکلا مش
یکنانــی کــه می خواهــد و نمی گیرنــد تیــم را جمــع و جــور  دارد و باز
کــرده و بــه صــدر رســانده اســت. در غیــر ایــن صــورت کســب نتیجــه 
ــد  ــام برمی آی ــا ایــن نفــرات فقــط از عهــده نکون ی و ب ــاز ــوع ب ــا ایــن ن ب
ــرد.  ــه بگی ــت نتیج ــز نمی توانس ــود هرگ ــری ب ــی دیگ ــر مرب گ ــاید ا و ش
ــا نکونــام اســت.  البتــه در بیــن دعــوای مدیریــت و ســرمربی، حــق ب
بــه هــر حــال بایــد خواســته های او را به عنــوان ســرمربی تیــم اجابــت 
کننــد. وقتــی اول فصــل می گوینــد پنجــم هــم شــویم، خــوب اســت؛ 
حــالا کــه جــواد تیــم را بــه صــدر رســانده اینهــا یــک مقــدار ذوق زده 
ی کــه  شــده اند دیگــر و توقع شــان رفتــه بــالا. امــا نکونــام بــا آن اعتبــار
دارد، کارش را انجــام می دهــد. در هــر صــورت بــه نظــر مــن کادرفنــی 
ی ضمــن انتقــاد  دارد کارش را خــوب انجــام می دهــد.« هاشــم حیــدر
بــه مدیریــت علــی خطیــر افــزود: »خطیــر چــه مدیــری بــوده کــه او را 
بــرای تیــم بــزرگ اســتقلال گذاشــته اند؟ کجــا بــوده؟ نــه ســن و ســالی 
دارد کــه بگوییــم تجربــه داشــته نــه مدیرعامــل جایــی بــوده. اصــلا چــه 
ی داد،  کاره بــوده اســت؟ جــز آن کــه در آن ســال اســتراماچونی را فــرار
اصــلا نمی دانــم کجــا بــوده و بــا چــه کارنامــه ای آمــده اســت؟ الان 
یکــن جــذب کــرده اســت؟  پــول آورده، یــا مدیریــت قــوی دارد یــا باز
چــه کار مثبتــی تــا اینجــا بــرای اســتقلال کــرده اســت؟ یکــی مدیریــت 
بلــد نیســت ولــی منابــع مالــی جــور می کنــد و یکــی هــم برعکــس امــا 
خطیــر نــه مدیریــت درســتی دارد و نــه منابــع مالــی جــور کــرده و بــه 

نظــرم الان فقــط دارد چــوب لای چــرخ جــواد می گــذارد.« 

اخبار کوتاه

سپاهانباوجودارائهنمایشیقابلقبولدرخانهبهالهلالباخت

تاواناخراجناشیانه
سپاهان تنها نماینده فوتبال ایران در مرحله حذفی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا که با قرعه ای بسیار دشوار در این مرحله روبه رو شده است 
در دیدار رفت خود که پنجشنبه شب برگزار شد برابر الهلال در خانه تن به شکست 3 بر یک داد تا صعودش از این مرحله بسیار سخت شود. 
ی برابر الاتحاد  ی باز ی نخست خانگی خود در مرحله گروهی با اتفاقات عجیبی روبه رو شده و درنهایت بدون برگزار طلایی پوشان که در باز
عربستان 3 بر صفر بازنده شدند این بار بالاخره توانستند در این فصل از امتیاز میزبانی خود استفاده کنند و اتفاقا استقبال خوبی هم از این 
ی  ی در دقیقه 37، با پیروز ی فرار رامین رضاییان از پشت مدافعان الهلال و گلزنی و گردان ژوزه مورایس در این دیدار رو مسابقه انجام شد. شا
ی کشاند و در ادامه اخراج محمد دانشگر کار را برای سپاهان سخت کرد و در  یلی کار را به تساو به رختکن رفتند. در نیمه دوم اما مالکوم برز
ی با برتری 3 بر یک تیم قدرتمند عربستانی  یافت کردند تا باز دقیقه 4+90 بود که مقاومت این تیم شکست و گل دو و متعاقب آن سوم را نیز در
به پایان برســـد.  ژوزه مورایس، ســـرمربی ســـپاهان در پایان این دیدار گفت: »اولین ضعفی که داشـــتیم در خط دفاعی بود که کارت قرمز گرفتیم، 
در غیر این صورت ضعفی نمی بینم. البته گلی که خوردیم ربطی به خط دفاعی ندارد و به ســـازمان تدافعی تیم ارتباط دارد. گل دوم را دقت 
ی داشـــتیم و باید  یکن الهلال! ما مقابل تیمی خیلی خوب باز یکن ســـپاهان برابر پنج باز ی خوردیم که تعجب برانگیز اســـت، 9 باز کنید، طور
یکن کمتر باید چالش یک سری ظرفیت ها را داشته باشیم. ما فشردگی را از دست داده ایم که شما اسمش  متوجه این موضوع باشید. با یک باز
یکنی اخراج نشـــده بود عملکرد خیلی خوبی  را ســـازماندهی گذاشـــته اید. در برخی مواقع متأســـفانه تصمیم درســـت نگرفته ایم. تا زمانی که باز
یکنانم افتخار می کنم. باید جزئیات را  یکن کمتر مقابل بهترین ترکیب آســـیا باید ســـختی بکشـــید. در کل به باز داشـــتیم. باید بدانید با یک باز

درست می کردیم تا الان درباره نتیجه دیگری صحبت کنیم. اشتباهات کوچکی داشتیم که به آن جزئیات می گویند.«

دربیندونیمهبازیتاریخیباژاپنچهگذشت؟

فریادهایسرمربیتیمملیبرسرکنعانی
تیــم ملــی فوتبــال ایــران در مرحلــه یک چهــارم نهایــی جــام ملت هــای آســیا 2023 قطــر در حالــی طــی یــک دیــدار تماشــایی و جــذاب از ســد ژاپــن 
گردان قلعه نویــی بــه معنــای واقعــی دو نیمــه متفــاوت را ســپری کردنــد. درواقــع تیــم ملــی هــر انــدازه در نیمــه اول  گذشــت کــه در ایــن دیــدار شــا
ایــن دیــدار نمایــش نه چنــدان خوبــی را ارائــه داد در نیمــه دوم ورق بــرای ایــن تیــم برگشــته و ملی پوشــان کشــورمان بــا ارائــه یــک نمایــش دیدنــی 

در ایــن نیمــه نســخه ســامورایی ها را پیچیــده و راهــی مرحلــه نیمه نهایــی شــدند.
یــادی مطــرح شــده مبنــی بــر اینکــه در  نکتــه قابــل توجــه ایــن کــه پیــش از ایــن دربــاره اتفاقــات بیــن دو نیمــه ایــن دیــدار حــرف و حدیث هــای ز
15 دقیقــه اســتراحت دیــدار بــا ژاپــن چــه گذشــت کــه موجــب شــد تیــم ملــی بــرای نیمــه دوم بــه طــور کلــی متحــول شــده و بــه قــول فوتبالی هــا 

ی برگــردد. بــه بــاز
پیــش از ایــن البتــه از ایــن موضــوع یــاد کردیــم کــه علاوه بــر اعــلام برخــی مســائل فنــی از ســوی قلعه نویــی، بیشــتر مــوارد بــه مــوارد روحــی و روانــی 
و انگیزشــی مربــوط شــده تــا جایــی کــه ســرمربی و کادرفنــی تیــم ملــی ســعی می کننــد از ایــن جهــت تیــم را مهیــای حضــور در نیمــه دوم ایــن 

دیــدار از مرحلــه یک چهــارم نهایــی کننــد.
گردانش دســت  بــا ایــن حــال طبــق اطلاعــات جدیــد رســیده بــه خبرنــگار »فرهیختــگان« امیــر قلعه نویــی بــه محــض ورود بــه رختکــن ابتدا برای شــا
زده و آنهــا را تشــویق مــی کنــد امــا بلافاصلــه بــا خطــاب قــرار دادن مدافــع پرحاشــیه تیــم ملــی یعنــی محمدحســین کنعانــی زادگان و تذکــر نســبت بــه 
یکــن از برخــی  یــاد بلنــد و داد و بیــداد بــر ســر ایــن باز یکــن در نیمــه اول مرتکــب شــده بــود در کمــال تعجــب ســایرین، بــا فر اشــتباهاتی کــه ایــن باز

یکــن مــی خواهــد تــا اشــتباهات نیمــه اول را تکــرار نکــرده تــا تیــم ملــی در نیمــه دوم امیــدوار بــه بازگشــت باشــد. نفــرات تیمــش ازجملــه ایــن باز
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مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـامی

گهی فقدان سند مالکیت آ
آقای مختار فرج الله نژادخردمردی به وکالت از شرکت هرمس انرژی ایرانیان با ارائه 2 برگ استشهادیه 
المثنی که در دفترخانه 312 بابل تصدیق امضاء شده و طی درخواست 140221710004049715 
ک 1852 فرعی از 48۶1 اصلی بخش دو غرب ثبت  مورخ 11/11/ 1402 اعلام نمود ششدانگ پلا
بابل ذیل دفتر الکترونیکی13922031000401134۶ به نام فاطمه قربانیان کریمی صادر و تسلیم و 
سپس برابر سند قطعی194083 مورخ 1400/12/03 دفترخانه 3۶ مشهد استان خراسان رضوی به 
شرکت هرمس انرژی ایرانیان منتقل گردید. سپس در اثر جابه جایی اعلام مفقودی نموده اند. 
در اجرای ماده 120- اصلاحی آیین نامه قانون ثبت و تبصره های ذیل آن در صورتی که تا 10 روز 
گهی اعتراضی نرسیده یا درصورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه  تا انتشار آ
نشده باشد نسبت به صدور سند المثنی اقدام خواهد شد. )برابر نامه 1402۶8990005085579 
مورخ 1402/02/10 شعبه دوم اجرای احکام قضایی شهید بهشتی تهران بازداشت می باشد و برابر 
سند رهنی194084 مورخ 1400/12/03 دفترخانه 3۶ مشهد استان خراسان رضوی در رهن بانک 

رفاه کارگران می باشد.( شماره سریال مفقودی074521 می باشد.
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره( جهت استحضار
: 1402/11/28   -   میم الف: 1664683 تاریخ انتشار
ک بابل سیدمهدی حسینی کریمی- رئیس اداره ثبت اسناد و اما

گهـــی موضـــوع مـــاده 3 قانـــون و مـــاده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیـــت ثبتی اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 15295 / 1402 مورخ 1401/10/2۶ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بهشهر تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی به نام آقای علی نصیری خلیلی فرزند محمد نسبت ششدانگ یک قطعه باغ 
ک 1279 فرعی از 49 - اصلی به شماره کلاسه 1402/1002  به مساحت 39۶ مترمربع قسمتی از پلا
واقع در اراضی خلیل شهر بخش 17 ثبت بهشهر مستند مالکیت خریداری شده مع الواسطه از 
مالک رسمی یحیی خندان خلیلی برگه استشهادیه ارائه شده محرز گردیده است. لذا به منظور 
گهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت  اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی  به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آ
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســـلیم و پس از اخذ رســـید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/12

ک بهشهر  میم الف: 1661114   -  محمدحسن صادقی - سرپرست اداره ثبت اسناد و اما

گهـــی موضـــوع مـــاده 3 قانـــون و مـــاده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیـــت ثبتی اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 13333 / 1402 مورخ 1401/09/27 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بهشهر تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی به نام آقای احمد پروانیا فرزند زین العابدین نسبت ششدانگ اعیان و 230 
ک 44 - اصلی به شماره  سیر از عرصه یک قطعه زمین به مساحت 32۶/18مترمربع قسمتی از پلا
کلاسه 1400/22 واقع در اراضی علی تپه بخش 17 ثبت بهشهر مستند مالکیت خریداری شده 
مع الواسطه از مالک غیررسمی عباس یعقوبی برگه استشهادیه ارائه شده محرز گردیده است. لذا 
گهی می شود درصورتیک ه اشخاص  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
گهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از  آ
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/12
ک بهشهر میم الف: 1659334  -   محمدحسن صادقی- سرپرست اداره ثبت اسناد و اما

گهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  آ
 نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 
20 / 9 / 1390 و برابر رای 1 و 1402۶0310013019۶۶0 مورخ 1۶ / 10 / 1402 هیات قانون تعیین تکلیف موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی چمستان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم فاطمه 
یامی و الناز اترک فرزند محمدرضا نسبت به دو دانگ و چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با 
ک 323 فرعی از 22 اصلی واقع در قریه دارکلا بخش  بنای احداثی به مساحت 02 / 313 مترمربع به شماره پلا
1 خریداری شده از آقای / خانم یاسر احمدی مالک رسمی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این 
گهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / سراسری در شهرها منتشر و در روستاها  آ

رای هیات الصاق تا در صورتی که اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
گهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع  انتشار اولین آ
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاریخ انتشار نوبت اول : 28 / 11 / 1402  -   تاریخ انتشار نوبت دوم: 12 / 12 / 1402
ک چمستان میم الف: 1668242   -   عین اله تیموری -  رئیس اداره ثبت اسناد و اما

صدای نخبگان، نگاه جوانان
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پرســـپولیس در اولین بازی خود با مربیگری اوســـمار ویرا با نتیجه یک بر صفر 
مقابل آلومینیوم اراک شکســـت خورد تا نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر را 
گردان اوســـمار درحالی به مصاف تیم خوب و  با باخت آغاز کرده باشـــد. شـــا
کیفیت آلومینیوم رفتند که تا روز مسابقه مشخص نبود تازه واردهای این تیم  با
می تواننـــد در ایـــن بـــازی به میدان بروند یا نه. ایـــن درواقع بدترین چیزی بود که 
باعث شده بود اوسمار و دستیارانش تمرکز لازم را برای انتخاب ترکیب اصلی 
نداشته باشند. البته شب قبل از مسابقه در جلسه فنی اوسمار به نوعی ترکیب 
مدنظرش را مشخص کرد اما از سوی باشگاه پرسپولیس جواب روشنی به وی 
نمی دادند که می تواند از عبدالکریم و آل کثیر استفاده کند یا نه. هرچند شواهد 
امر نشان می داد که با صدور مفاصا حساب مالیاتی رادوشوویچ در اداره مالیات 
قرار نیست 24 ساعته همه مراحل اداری آن طی شده و پنجره نقل و انتقالات 
باشگاه باز شود و بهتر بود مسئولان این باشگاه یک روز قبل از مسابقه به اوسمار 
اطمینان می دادند که روی نفرات جدید در بازی با آلومینیوم حســـاب نکرده 

و اصلا آنها را به اراک نبرد. 

 باز هم ترکیب لو رفت! 
پرسپولیس در نیم فصل اول، شب قبل از بازی با استقلال خوزستان بود که ترکیب 
اصلی اش لو رفت و این درحالی بود که یحیی در این بازی برای اولین بار در این 
فصل تیمش را با ترکیب سه دفاعه به میدان فرستاد. در همین راستا نیز کادرفنی 
استقلال خوزستان طوری نفرات تیم شان را ارنج کرده بودند که نشان می داد کاملا 
گاهی دارند و در همان 15 دقیقه ابتدایی بازی هم به  از تاکتیک جدید یحیی آ
گل رسیدند و چند فرصت مسلم گلزنی را از دست دادند. همین مساله باعث 
شد یحیی در همان 20 دقیقه اول تغییر تاکتیک دهد. اما این بار هم همان اتفاق 
به نوعی تکرار شد و شب قبل از مسابقه آلومینیوم و پرسپولیس ترکیب مدنظر 
اوسمار در فضای مجازی وایرال شد. اتفاقی که دقیقا بعد از جلسه فنی اوسمار 
با بازیکنان رخ داد. در چنین جلساتی بازیکنان و اعضای کادرفنی سرخپوشان 
حضور دارند و قدر مسلم ترکیب توسط یکی از آنها می توانسته به بیرون درز پیدا 
کند. بدون شـــک لو رفتن ترکیب یک تیم می تواند کمک زیادی به تیم حریف 
کند، مخصوصا اگر آن تیم برای اولین بار توسط سرمربی جدیدش ارنج شود. لو 
رفتن ترکیب سرخپوشان در شب قبل از مسابقه، دو امتیاز حساس را از این تیم 
در بازی با استقلال خوزستان گرفت و سه امتیاز هم در بازی روز پنجشنبه این 
تیم از دســـت رفت. ناگفته نماند ترکیب پرســـپولیس در هر دو مورد توســـط یک 

کانال تلگرامی لو رفت، کانالی که توســـط چند ایجنت ســـازماندهی می شـــود و 
ارتباطاتی هم با سایت های شرط بندی دارد. 

 پرسپولیس 5 امتیاز کمتر از سال قبل
پرســـپولیس فصل قبل در پایان هفته شـــانزدهم موفق شده بود 35 امتیاز کسب 
کند اما در حال حاضر 30 امتیاز از این تعداد بازی به دســـت آورده اســـت. البته 
پرسپولیس فصل گذشته در هفته هفدهم بود که مقابل فولاد در اهواز شکست 
خورد و روند ناکامی این تیم از همان مسابقه آغاز شد و تا هفته بیستم با شکست 
مقابل سپاهان در تهران ادامه پیدا کرد. اما از این هفته به بعد بود که پرسپولیس 
همـــه بازی هـــای خـــود تا پایان فصل را برد و درنهایت قهرمان لیگ و جام حذفی 
شد. در شرایط فعلی اوضاع پرسپولیس به شکلی نیست که بتوان خیلی به آینده 
این تیم امیدوار بود، از این جهت که به نظر می رسد نه اوسمار توانایی مدیریت 
ایـــن تیـــم پرســـتاره را دارد و نـــه بازیکنان اتحاد و یکدلی قبـــل را دارند. وضعیت 
مدیریت این باشگاه هم اصلا مساعد نیست تا حدی که هر روز احتمال برکناری 

درویش وجود دارد. 

 جنجال کنعانی از کجا کلید خورد؟
اعضای تیم پرسپولیس بعد از بازی این تیم با آلومینیوم قصد خروج از رختکن 
را نداشـــتند، از این جهت که بی نظمی زیادی در بیرون در خروجی حاکم بود و 
بارها افشین پیروانی از ماموران یگان ویژه خواست که به این مساله رسیدگی شود 
تا بازیکنان و دیگر اعضای تیمش بدون مشکل به سمت اتوبوس تیم بروند. اما 
بعد از گذشت دقایق طولانی هیچ تلاشی برای سازماندهی هواداران و دور کردن 
آنها از اطراف اتوبوس نشد تا سرخپوشان مجبور شوند با تلاش زیاد از بین جمعیت 
رد شده و سوار اتوبوس شوند. در این میان کنعانی زادگان نیز موقع رفتن به سمت 
اتویوس با شعارهایی از سوی هواداران مواجه شد و درنهایت با یکی از آنها درگیر 

شد. این مدافع ملی پوشان که فصل پرحاشیه ای را در پرسپولیس سپری کرده 
با این اقدام ناپسندش باید منتظر احضار به کمیته اخلاق باشد و چه بسا 

مدتی هم محروم شود. 

 سکوت در اتوبوس سرخپوشان 
ک شـــده بودند برای برگشـــت  اعضای تیم پرســـپولیس که با اتوبوس راهی ارا

به تهران هم شـــبانه با همان دســـتگاه اتوبوس حرکت کردند. در اتوبوس تیم 
یکنان نشد و بزرگ ترهای تیم هم  هیچ صحبت خاصی از سوی کادرفنی با باز
یکنان  ترجیح دادند سکوت اختیار کنند. در این میان فقط یک سری از باز

از ادعای بیرانوند مبنی بر اینکه مدعی شده تا پایان فصل مصاحبه نخواهد 
کرد، خنده شـــان گرفته و به نوعی او را ســـوژه کردند. به اعتقاد این دســـته از 

سرخپوشـــان کافی است باشـــگاه تا یک هفته دیگر به آنها پرداختی نداشته 
باشد، آن وقت بیرانوند مجبور خواهد شد سکوتش را بشکند!

 خبری از حضور مظاهری نیست
خیلی ها اعتقاد دارند علیرضا بیرانوند اگر در پرســـپولیس رقیب بهتری 

داشته باشد هرگز چنین اشتباهی که در بازی با آلومینیوم مرتکب شد 
را انجام نخواهد داد. در همین راســـتا نیز خبرهایی مبنی بر پیوســـتن 

رشـــید مظاهری به پرســـپولیس مطرح شده اســـت. در این مورد یکی از 
مسئولان باشگاه پرسپولیس گفت: »مظاهری برای حضور در پرسپولیس 

اعلام آمادگی کرده اما هم لیست تیم پر است و هم اینکه خود بیرانوند خیلی 
از حضور این گلر در تیم استقبال نمی کند. در این مورد اوسمار نیز درخواستی 

مبنی بر جذب این دروازه بان نداشته است.«

 مطهری به اوسمار پیشنهاد شد
پرسپولیس طی امروز و فردا یکی از مهاجمانش را به طور قطع از لیست خارج خواهد 
کرد تا بتواند یک بازیکن خارجی دیگر که اورونوف باشد را به لیستش اضافه کند. 
در این مورد نبیل باهویی گزینه مدنظر اوسمار برای خروج از لیست است اما برخی 
در باشگاه پرسپولیس دوست ندارند این اتفاق رخ دهد و به نوعی موافق جدایی 
شهاب زاهدی هستند. خود شهاب نیز تمایل دارد که راهی فوتبال ژاپن شود و 
در چند روز اخیر بارها پیگیر این قضیه شده است. در این میان باید دید چه 
اتفاقی رخ خواهد داد. اگر زاهدی جدا شود باید منتظر واکنش اوسمار باشیم. در 
این میان ارسلان مطهری که با دریافت رضایتنامه از استقلال جدا شده، بدش 
نمی آید سرخپوش شود. او از طریق ایجنتش به باشگاه پرسپولیس معرفی شده 
و مسئولان این باشگاه هم اوسمار را در جریان این موضوع قرار داده اند. باید دید 
درنهایت داستان جدایی یکی از مهاجمان پرسپولیس و جذب بازیکن جدید در 
این پست به کجا خواهد 

کشید. 

ی و نخ نما  ید به یک ماجرای تکرار داستان انتقال کیلیان امباپه به رئال مادر
تبدیل شده و سال هاست که در هر پنجره نقل و انتقالاتی این شایعه مطرح 
می شود که این ستاره فرانسوی بالاخره به جمع کهکشانی ها ملحق می شود اما 
باز هم در پاری سن ژرمن ماندنی می شود. این بار اما ظاهرا موضوع حضور او در 
ی در آن را داشته بسیار  ی باز تیمی که از کودکی هوادارش بوده و همیشه آرزو
جدی است و شاید در تابستان آینده شاهد حضور امباپه در برنابئو باشیم. 

آخرین فصل در پاریس؟
رســـانه های فرانســـوی و اسپانیایی در روزهای اخیر اخبار متعددی از نهایی 
ید منتشـــر کرده و می گویند که این مهاجم  شـــدن حضور امباپه در رئال مادر
ملی پـــوش کـــه قهرمانی جهان را نیز در کارنامه دارد به ناصر الخلیفی، مالک 
یســـی اعلام کرده که این آخرین فصل حضورش در این  و رئیس باشـــگاه پار
باشگاه است و در انتهای فصل و با پایان قراردادش با این باشگاه به عنوان 
یکن آزاد راهی رئال خواهد شد. رئال و در راس آن فلورنتینو پرز مدت هاست  باز
تلاش دارند تا این ســـتاره مســـتعد و گلزن را به جمع نفرات خود اضافه کنند 
یسی ها یا برخی دخالت ها از سوی افراد  اما هر بار پیشنهاد وسوسه کننده پار
مختلف، درنهایت باعث شده تا این جابه جایی صورت نگیرد. با این حال 
به نظر می رســـد او که حالا در 25 ســـالگی در روزهای اوج فوتبالش قرار دارد 
قرار اســـت رقمی بین 120 تا 130 میلیون یورو بابت حضور در رئال از این تیم 
یافت کرده و با آنها قرارداد امضا کند. البته با توجه به توافقی که در قرارداد  در
یسی ها خواهد رسید.  او با تیم فرانســـوی وجود دارد بخشـــی از این مبلغ به پار
البته هنوز مشخص نیست این جابه جایی چه زمانی رسما اعلام خواهد شد 
یک هرمال، خبرنگار رسانه RMC اسپورت اسپانیا معتقد است که تا  اما فدر
قبل از شروع تابستان باید منتظر نهایی شدن این جابه جایی و اعلام رسمی 
آن باشـــیم. او می گویـــد: »مـــن مدت ها قبل اعلام کردم که ایـــن انتقال تقریبا 
نهایی شده و رئالی ها می خواهند در ماه آوریل یا می)فروردین یا اردیبهشت 
ســـال آینده( آن را رســـمی کنند. باشـــگاه اســـپانیایی نمی خواهد تا قبل از آن 
ی لیگ قهرمانان و  یخ این موضوع را رســـانه ای کند چون معتقد اســـت رو تار

روند عملکرد تیم تاثیرگذار خواهد بود. از سوی دیگر رئال نمی خواهد این 
ی سن  موضوع در بین عموم جا بیفتد که این باشگاه امباپه را از پار

ژرمـــن جـــدا کـــرده و بـــه نوعـــی او را دزدیده اســـت. بلکه آنها 
می خواهند داســـتان این گونه تعریف شـــود که خود 

کید داشته و پس  امباپه بر این جابه جایی تا
ی در این تیم می خواهد  از 7 سال باز

یکن آزاد راهی رئال  به عنـــوان باز
شود. رئال پیش از این دو بار 
از منتفی شدن انتقال امباپه 
ضربه خورده است و این بار 

نمی خواهـــد دوباره در چنین 
موقعیتـــی قـــرار گیرد و بـــه همین 

ی این موضوع کار  دلیـــل محتاطانـــه رو
می کند.« امباپه احتمالا در المپیک 2024 که در 

یس برگزار خواهد شـــد به میدان خواهد رفت و یکی  پار
کید  از دلایلی که مســـئولان ورزشـــی و حتی سیاسی این کشور تا

داشـــتند او حداقل تا تابســـتان در این باشـــگاه بماند، همین موضوع 
یخ  بود. این مهاجم از ســـوی دیگر دوســـت داشت عنوان بهترین گلزن تار

باشـــگاه را نیـــز تصاحب کند و احتمـــالا از فصل بعد باید چالش جدیدی را 
در برنابئو آغاز کند. 

گران ترین بازیکن رئال
حضور امباپه در رئال نه تنها از نظر ورزشی بلکه از لحاظ مالی هم تغییراتی 
را در این باشـــگاه به وجود خواهد آورد. قرارداد او تا ســـال 2030 بســـته خواهد 
یکن این باشگاه شود.  شـــد و گفته می شـــود قرار است تبدیل به گران ترین باز
ی سن  عنوانی که در حال حاضر در اختیار جود بلینگام انگلیسی است. پار
ژرمن دو سال پیش برای تمدید قرارداد او عددی در حدود 180 میلیون یورو 
یکن آزاد با او قرارداد  هزینه کرد و درحالی که رئالی ها قرار اســـت به عنوان باز
ببندند، بعید است کسی به اینکه او دستمزد بالایی در تیم می گیرد اعتراضی 
داشـــته باشـــد. در کنار این موضوع رئالی ها قرار اســـت بندهای پاداشی را نیز 
ینی چون توپ طلا یا کفش  در قرارداد او بگنجانند که در صورت کسب عناو
یافت کند. او همچنین حق پخش تصاویرش را  طلا، امباپه پول بیشتری نیز در
نیز در اختیار خواهد داشت که باعث می شود از این طریق نیز پول خوبی به 
جیب بزند. البته پرز نشان داده که به خوبی بلد است پولی را که بابت خرید 
ستاره های فوتبال هزینه می کند از طرق مختلف برگرداند و به خدمت گرفتن 
آنها نه تنها از نظر ورزشی به موفقیت آنها کمک می کند بلکه از بعد مالی هم 
یادی برای باشـــگاه داشـــته باشـــد. امباپه پیش از دیدار برابر  می تواند آورده ز
رئال سوسیداد در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان به الخلیفی گفته 
یس هم این باور  ی نخواهد کـــرد و حالا در پار یس باز بـــود کـــه ســـال بعد در پار
به وجود آمده که باید فکری به حال عصر پساامباپه کنند و دیگر قرار نیست 
این ستاره فرانسوی در این باشگاه حضور داشته باشد. البته امباپه و مادرش 
کـــه نقـــش مدیربرنامـــه و همه کاره او را دارد نشـــان داده اند که با پیشـــنهادات 

اغوا کننـــده مالکان قطری باشـــگاه ممکن اســـت در 

آخریـــن دقایـــق نظرات شـــان تغییـــر کند و تا زمانی که او رســـما با رئال قرارداد 
امضا نکند، نمی توان از این جابه جایی بزرگ با اطمینان صحبت کرد. 

جانشینان احتمالی
ی ســـن ژرمن وجود دارد که چه  از ســـوی دیگر این نگرانی در بین هواداران پار
کســـی جانشـــین امباپه خواهد بود و این باشـــگاه پس از جدایی این ســـتاره 
می تواند موفق باشد یا نه. از سوی دیگر نباید فراموش کرد که مالکان قطری با 
صدها میلیون یورو هزینه ای که در این باشگاه انجام دادند، به دنبال قهرمانی 
پا بودند اما این باشـــگاه تنها موفق شـــد به فینال لیگ قهرمانان برســـد و  در ارو
، امباپه و لئو مسی هم نتوانست طلسم  حتی در حضور ستاره هایی چون نیمار
پا را بشـــکند. برخی بر این عقیده اند که رفتن امباپه شـــاید  کامی اش در ارو نا
بتواند توازن را به این باشگاه برگرداند و آنها با تیمی یکدست تر شاید شانس 
پا داشته باشند. البته دیدارهای این فصل لیگ  بیشتری برای موفقیت در ارو
قهرمانان تازه به مراحل حذفی خود رسیده و شاید این بار امباپه بتواند تیم را به 
یخی با هواداران تیمش  پا رسانده و وداعی تار یای خود برای قهرمانی در ارو رو
داشته باشد. البته با توجه به رقبایی که این تیم در این تورنمنت دارد این کار 
یسی جست وجو برای  بسیار سخت خواهد بود. گفته می شود مدیران تیم پار
یافتن جانشین امباپه را آغاز کرده اند و حتی در این میان  نام هایی نیز مطرح 
یکنان و باشگاه هایشان منفی بوده است.  شده که فعلا در دو مورد جواب باز
ی ســـن ژرمن منتشر  کیپ فرانســـه فهرســـتی از ســـتاره های مدنظر پار روزنامه ا
کرده که در میان آنها نام محمد صلاح ستاره مصری لیورپول، برناردو سیلوا 

یکتور اوسیمن گلزن نیجریه ای ناپولی دیده می شود.  از منچسترسیتی و و
ی،  با این حال یکی از نفراتی که لوئیس انریکه، سرمربی تیم مدنظر دارد گاو
ستاره جوان بارسلونا است که البته فعلا به دلیل پارگی رباط صلیبی خانه نشین 
یسی ها به دقت شرایط او را زیر  است و ادامه فصل را از دست داده اما ظاهرا پار
یکن را به خدمت بگیرند. غیبت او در نتایج  نظر دارند تا شاید بتوانند این باز
ی تاثیرگذار بوده و کارشناسان معتقدند بخشی از  بارسا در فصل جار
ی ها در این فصل به نبود او برمی گردد. با این حال  افت آبی وانار
یکن آینده دار را  بارسا به هیچ عنوان دوست ندارد این باز
، فصل بعد  از دست بدهد و امیدوارند با بازگشت او
کس اسپورت« رسانه معتبر  را بهتر آغاز کنند. »فا
دیگری اســـت کـــه در این زمینـــه اظهارنظر 
یســـی ها برای خرید  کرده و از تمایل پار
لئوتـــارو مارتینـــز از اینترمیلان خبر 
می دهند که البته به نوشته این 
رســـانه، خـــود مارتینز تمایلی 
بـــه ایـــن جابه جایی نـــدارد و 
ترجیح می دهد همچنان در 
ایتالیـــا به فوتبالش ادامه دهد. 
این مهاجم 26 ساله یکی از بهترین 
مهاجمان سال های اخیر سریA بوده و در 
یادی در صدرنشـــینی تیمش  این فصل هم نقش ز
در لیگ داشـــته اســـت. از قرارداد او با اینتر دو ســـال 
دیگر باقی مانده و با وجود اینکه گفته می شود این تیم مهدی 
طارمی را نیز در تابستان به خدمت خواهد گرفت اما فعلا که مارتینز 

ی به فوتبالش ادامه دهد.  می  خواهد همچنان با نراتزور

ترکیبی که باز هم شب قبل از مسابقه لو رفت

زاهدی می رود یا نبیل؟
مهاجم مازاد به پرسپولیس پیشنهاد شد

امباپه- رئال؛ نزدیک تر از همیشه

طلسم انتقال جنجالی شکسته می شود؟
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مارتینز؛ خوشبخت ترین مربی لیگ برتر

یحیی نشد، فولاد سراغ ربیعی رفت
باشگاه فولاد خوزستان در چند سال اخیر یکی از باشگاه های خبرساز 
و بســـیار پرهزینه لیگ برتر بوده اســـت. از این جهت که در هر فصل از 
نقل و انتقالات این باشگاه بیشتر جابه جایی را در زمینه بازیکن و مربی 
داشته و دارد. باشگاه فولاد بعد از برکناری علیرضا منصوریان با مارتینز 
اسپانیایی برای دو فصل به توافق رسید اما این مربی بیشتر از 11، 12 بازی 
فرصت نشســـتن روی نیمکت این باشـــگاه را پیدا نکرد و با نظر بهرام 
رضاییان از سمت خود کنار گذاشته شد. درمورد جدایی مارتینز باخبر 
شـــدیم که او کل مبلغ قرارداد 540 هزار دلاری این فصل خود را دریافت 
کـــرد و 20 درصـــد هـــم از قرارداد 720 هـــزار دلاری فصل بعدش را گرفت تا 
رضایـــت به جدایی دهد. درحقیقت مارتینـــز در 3،4 ماه حضورش در 
فوتبال ایران 700 هزار دلار درآمد داشت تا به نوعی خوشبخت ترین مربی 
این فصل لیگ لقب بگیرد! مدیرعامل باشگاه فولاد خیلی امیدوار بود 
که خواسته هواداران تیمش را برآورده ساخته و یحیی گل محمدی را به 
این تیم بیاورد. او حتی به توافقات خوبی هم با مدیر برنامه های یحیی 
رسید اما در نهایت قراردادی بین طرفین امضا نشد. از قرار معلوم برخی از 
اعضای هیات مدیره باشگاه فولاد که اتفاقا ورزشی هم نیستند به شدت 
مخالف حضور یحیی در اهواز بودند. به این ترتیب پرونده حضور یحیی 

در فولاد فعلا بسته شد.

 چراغ سبز ربیعی به فولاد و استعفا از ذوب
تابســـتان هیات مدیره فولاد در نظر داشـــت محمد ربیعی را جایگزین 
علیرضا منصوریان کند اما ســـرمربی وقت فولاد لابی های زیادی کرد تا 
جایگاهش را حفظ کند. از این رو ربیعی راهی اصفهان شد و قرار بر این 
شد که برای فصل بعد به اهواز برود. اما با منتفی شدن انتقال یحیی به 
فولاد، مدیربرنامه های مشـــترک این دو مربی با فولادی ها در مورد ربیعی 
صحبت کرد. اواسط هفته گذشته این پیشنهاد به ربیعی مطرح شد و 
او نیز به نیما نکیسا مدیرعامل باشگاه ذوب آهن اعلام کرد بازی با ملوان 
آخرین حضور او در باشگاه ذوب آهن است.  سرمربی ذوب آهن  همان طور 
که به نکیسا از قبل اعلام کرده بود بعد از بازی تیمش با ذوب آهن تصمیم 
گرفت به صورت شفاهی از سمت خود در این باشگاه استعفا دهد. در 
این میان ربیعی برای جدایی اش تیم ذوب دلایلی دارد و اگر همچنان این 
مخالفت ها ادامه داشته باشد او با استعفای کتبی از ذوب جدا خواهد 
شد. ربیعی با این هدف راهی ذوب شد که بتواند این باشگاه را به روزهای 
اوجش برگرداند و در این راه هم تا حد زیادی موفق بود. در ادامه او در نیم 
فصل خواهان تقویت تیمش شـــد تا بتوانند شـــانس خود را برای کســـب 
سهمیه افزایش دهند اما متوجه شد در این باشگاه اصفهانی مدیرانش 
ترجیح می دهند در همان حد یک تیم معمولی هزینه کرده و دنبال کسب 
سهمیه نباشند. به طور نمونه ربیعی در تعطیلات نیم فصل قید دریافتی 
5 میلیاردی خود را زده و به مدیریت باشگاه ذوب اعلام می کند پول او 
را بعدا بدهند اما درعوض برای دریافت رضایتنامه 5 میلیارد تومانی علی 
آزادمنش بازیکن شمس آذر اقدام کنند و نکیسا علی رغم قولی که در این 
زمینه به ربیعی می دهد درنهایت این پول را در تیم بسکتبال باشگاهش 
هزینه می کند.  مدیرعامل باشگاه ذوب آهن روز پنجشنبه راهی اصفهان 
شد تا بتواند بعد از یک مذاکره موفقیت آمیز رضایتنامه محمد ربیعی را 
برای انتقال به اهواز بگیرد. اما هیات مدیره باشگاه ذوب آهن و رئیس این 
کارخانه برخلاف نظر نیما نکیسا با جدایی سرمربی تیم شان مخالفت 
کردند. در همین راستا قرار بر این شد که مدیران دو کارخانه با یکدیگر بر 
سر این انتقال مذاکره کرده و به نتیجه برسند. این در شرایطی است که 
ربیعی اعلام کرده دیگر قصد ادامه کار را در ذوب آهن ندارد و می خواهد 

خیلی دوستانه از این باشگاه جدا شود.

اخبار کوتاه
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در وضعیتی که رسانه ملی همچنان در اعلام تعداد مخاطبانش محتاطانه 
عمل می کند، پیدا کردن شـــاخص ها برای  ارزیابی و شـــناخت وضعیت 
اقبال به برنامه های تلویزیونی، کار ساده ای نیست. تلاش برای دستیابی 
به اطلاعات آماری، به رسانه ها و مردم کمک می کند تا به شناختی نسبی از 
یک پدیده برسند. روزنامه »فرهیختگان« ضمن دسترسی به بخشی از آمار 
بینندگان تلویزیون در یک ماه گذشـــته، تلاش دارد به درک آن چیزی که بر 
رسانه ملی عارض شده کمک کند. آمارهای جدول پیش رو مختص یک 
ماه گذشته است که با تورنمنت فوتبالی جام ملت های آسیا مصادف شده 
بود و به طور طبیعی اقبال مخاطبان تلویزیون به برنامه های ورزشی بیشتر 
بود. علی رغم اینکه دایره وفاداران تلویزیون در حال تنگ شـــدن اســـت اما 
همچنان برنامه های ورزشی در رتبه های بالای رجوع مخاطب عمومی قرار 
دارد. با تکیه به همین ظرفیت است که باید از مدیران تلویزیون پرسید که چه 
تدابیری برای مدیریت و تربیت نیروی انسانی ویژه تولید برنامه های ورزشی 
دارند و این مطالبه به حقی از جانب طرفداران فوتبال است که مسابقات و 
برنامه های ویژه این ورزش پرطرفدار جایگاه ویژه ای در قاب تلویزیون داشته 
باشد. جدول پیش رو حاوی این نکته اساسی است که این روزها تلویزیون 
تنها با دوپینگ فوتبال توانسته سرپا بایستد و در دنیای فرضی اگر فوتبال 
از برنامه های صداوسیما حذف شود، باید پرسید که بینندگان قرار است 
به خاطر چه چیزی پای تلویزیون بنشینند؟ اگر درصد بینندگان برنامه های 
غیرفوتبالی که در جدول آمده را به نسبت آماری که پیش از این منتشر شده، 
مقایسه کنیم متوجه خواهید شد که همچنان این برنامه ها با معضل جذب 
مخاطب حداکثری مواجه هســـتند. دکورهای ســـنگین و هزینه های گزاف 
تولید هم نتوانستند از مخاطبان تلویزیون دلربایی کنند و کم شدن درصد 

بینندگان، نشانه های خوبی برای آینده رسانه ملی نیست.

   چهکردیداعجوبهها؟
تلویزیون در ســـال 1398 دوره درخشـــانی از برنامه ســـازی را نداشـــت و در آن زمان 
هم عمده آثار با نقدهای فراوانی در فرم و اجرای ایده ها مواجه بود اما با این حال 
در نســـبت با آن چیزی که امروز شـــاهدش هســـتیم، در جذب مخاطب جلوتر از 
وضعیت فعلی بود. روند نزولی تعداد مخاطبان را در بازه چهارساله گذشته در مورد 
چند برنامه بررسی کردیم تا بهتر ببینیم که این روزها تلویزیون چه مسیری را در حال 
طی کردن است. در آذرماه 1398 آمار 10 برنامه پرمخاطب تلویزیون منتشر شد که 
درصد مخاطب اعجوبه ها در آن روزها، 29.7 درصد بود. این عدد در آذرماه 1400 به 
عدد 19.8 درصد رسید و حالا بعد از گذشت دو سال و در ادامه روند نزولی تعداد 
مخاطب، درصد بینندگان اعجوبه ها به عدد حدودی 17 درصد بیننده رسیده 
است. با وجود چنین افت مخاطبی، این برنامه جزء پرمخاطب های فعلی تلویزیون 

است و باید دید وضعیت مابقی برنامه ها چگونه است؟

برنامه سمت خدا که جزء برنامه های شاخص مذهبی تلویزیون است، در آذرماه 
1398 عددی حدود 26.2 درصد مخاطب داشت و آذرماه 1400 به عدد 18.2 درصد 
مخاطب رسید و روند نزولی تعداد مخاطبان برنامه سمت خدا در دو سال گذشته، 
ادامه دارد و حالا به حدود 15 درصد رسیده است. برنامه میدون که جزء برنامه های 
راهبردی و گران تلویزیون محسوب می شود؛ در آذرماه 1398 با 17.8 درصد مخاطب 
جزء 10 برنامه پرطرفدار تلویزیون بود. آمار مخاطبان این برنامه در حال حاضر با تمام 
تبلیغاتی که در فضای مجازی دارد، توانسته به حدود 7 درصد بیننده برسد. این 
شکستی تمام عیار برای یک برنامه تلویزیونی است که احتمالا جزء سوگلی های 
مدیران است و پخش آن ادامه خواهد داشت. این روند نزولی تعداد بیننده شامل 
همه برنامه ها نمی شود و برخی از برنامه های تلویزیون توانسته اند مخاطب وفادار 
خود را حفظ کنند. مثل برنامه طبیب که یک برنامه گفت وگو محور در حوزه سلامت 
است. این برنامه در آذرماه 1398 رقم 10.2 درصد مخاطب را کسب کرده بود و در 
سال های بعد این عدد نوسان چندانی نداشت و در آذرماه 1400 به 11.7 درصد رسید 
و در حال حاضر هم برنامه حدود 10 درصد مخاطب دارد. همچنین آماری که در 
مورد مخاطبان برنامه سلام صبح بخیر در آذرماه سال 1398 منتشر شده بود 10.5 
درصد بود. این عدد در آذرماه 1400 به 8 درصد رسید و در حال حاضر این رقم در 

یک ماه گذشته به عدد حدودا 7 درصد بیننده رسیده است.
افت مخاطب بر برنامه های با پشتوانه چندین سال تولید و پخش، آوار شده است و 
از آن تاسف بارتر اینکه برنامه های ابداعی دوره جدید مدیران تحول خواه هم اوضاع 
مساعدی در جذب مخاطب حداکثری ندارند. آمار چند نمونه از این برنامه ها را 
مرور کنید: »سیدخندان« با حدود 7 درصد مخاطب، »پاورقی« با حدود 7 درصد 
مخاطب، »بگو بخند« با حدود 8 درصد، »سرنخ« با کمتر از دو درصد و »خوش 
نمـــک« بـــا حدود 6 درصد جزء شکســـت خورده های تلویزیون در جذب بیننده 
هستند. در میان اینها، فقط »خودمونی« با حدود 14 درصد مخاطب، وضعیت 

مطلوبی نسبت به دیگر برنامه های این دوره دارد.

   چهمیکنداینفوتبال؟
برنامه های فوتبالی در همه جای دنیا طرفداران خاص خودشان را دارند. بعضی  
از فوتبـــال، دعـــوا و حاشـــیه و کل کل می خواهنـــد و برخـــی دیگر دنبـــال بالابردن 
گاهی هایشان از داوری و تاکتیک های روز هستند. بارها ثابت شده که این برنامه ها  آ
در هر بسته  و فرم بصری تولید و برای پخش از تلویزیون آماده شوند، ظرفیت لازم برای 
سرگرم کردن مخاطبان را خواهند داشت. در روزگاری که صداوسیما برای سرگرمی 
مخاطب کار ســـاده ای ندارد، برنامه های فوتبالی توانســـته اند در مقایســـه با دیگر 
برنامه  ها وضعیت مطلوبی در جذب مخاطب پیدا کنند. فوتبال برتر از مهم ترین 
و پربازدیدترین برنامه های زنده فوتبالی صداوسیما است. بر اساس  آماری که در 
آذرماه سال 1398 منتشر شد، این برنامه 20.1  درصد بیننده داشته است و جزء 10 
برنامه پرمخاطب تلویزیون قرار گرفت. این برنامه بعد از گذشت دو سال با رشد 
قابل توجهی مواجه شد و درصد مخاطبان فوتبال برتر در آذرماه سال 1400 به عدد 
26.8 رسید. فوتبال برتر در یک ماه گذشته در دو بخش ویژه جام ملت های آسیا و 
کارشناسی فوتبال به ترتیب به اعداد حدودی 24 درصد و 14 درصد مخاطب رسید. 

فوتبال 120 از برنامه های فوتبالی تلویزیون است که پنجشنبه  شب ها از شبکه ورزش 
پخش می  شـــود. این برنامه در قالب های مختلف گزارش، گفت وگو و دعوت از 
مهمان به تحلیل رویدادها و حواشی فوتبال جهان می پردازد. اولین قسمت فوتبال 
120، فروردین ماه 1392 پخش شد و 11 فصل آن به تهیه کنندگی عادل فردوسی پور 
روی آنتن شبکه ورزش رفت. بر اساس آماری که آذرماه 1400 منتشر شد، این برنامه 
15.4 درصد مخاطب داشته است. جالب است که حتی در سال های قهر عادل با 
گزارشگری در تلویزیون، او همچنان تهیه کنندگی این برنامه را بر عهده داشت تا اینکه 
در خرداد ماه امسال، از ادامه همراهی با برنامه انصراف داد. فردوسی پور در روزهای 
افت عجیب تعداد بینندگان این برنامه با فوتبال 120 خداحافظی کرد و این برنامه 
را با 8 درصد مخاطب تحویل تلویزیون داد. به نظر می رسد که عدد حدودی 13 
درصد مخاطب فعلی این برنامه نشانه  خوبی برای بهبود وضعیت این برنامه باشد. 
این عدد در دی ماه 1402 همزمان با برگزاری جام ملت های آسیا و تمرکز فوتبالی ها 

روی آن، اندکی افت مخاطب برای این برنامه داشته است. گزارش ورزشی )فوتبال( 
هم یکی دیگر از برنامه هایی است که البته مشخصا بر مسابقات جام ملت های 
آسیا متمرکز نبود و این برنامه هم در یک ماه گذشته حدودا 14 درصد مخاطب 
داشت که به نسبت ماه های گذشته افت داشته است. یکی دیگر از برنامه های 
فوتبالی که در یک ماه اخیر از شبکه ورزش پخش شد، ویژه برنامه جام آسیا 2023 

بود. این برنامه هم توانست حدودا 17 درصد مخاطب کسب کند.
عجیب ترین آمار برای برنامه های فوتبالی تلویزیون، مربوط به برنامه جام آرزوها است 
که کمتر از دو درصد مخاطب داشته است. جام آرزوها ازجمله برنامه های ابداعی 
شبکه نسیم ویژه ایام جام ملت های آسیا به حساب می آید. این برنامه از روز  شنبه 
23 دی ماه، در 52 قسمت 70 دقیقه ای آماده شد و تا پایان جام ملت های آسیا ادامه 
داشت. تولید پرهزینه این برنامه که با دعوت از چهره های مشهور سینمایی و فوتبالی 

همراه بود، نتوانست مخاطب چندانی به همراه داشته باشد.

»فرهیختگان«آخرینیافتههایتعدادمخاطبانبرنامههایصداوسیمارامنتشرمیکند

دوپینگ با فوتبال

بحرانجذبمخاطبازنگاهمدیرانصداوسیما
مخاطب شناسی اصل مهمی در سنجش میزان موفقیت یک برنامه است 
و باعث می شود که ارتباط دو سویه صورت موثرتری پیدا کند. مطالعات و 
پژوهش های وسیعی در تعریف مخاطب و توصیف ارزشمندی او انجام 
شـــده اســـت اما در فرآیندهای اجرایی، نقطه نظرات مدیران به جایگاه و 
اعتبار مخاطب، اهمیت ویژه ای در طراحی سازوکارهای تولید و عرضه 
محتوا در رسانه دارد. از مهرماه سال 1400 که سرآغاز آمدن مدیران جدید 
یادی شـــده و از  صداوســـیما بود، درباره  کاهش مخاطب گفت وگوهای ز
سمت مدیران نظراتی مطرح شده است، در ادامه بخشی از آن را می خوانیم. 
پیمـــان جبلـــی در دیداری که اردیبهشـــت ماه 1401 با هنرمندان داشـــت، 
با پذیرفتن این موضوع که مخاطب صداوســـیما کم شـــده اســـت، گفت: 
»همه ما، چه شما به عنوان هنرمند، چه ما به عنوان مسئولان صداوسیما 
باید از خودمان بپرسیم چرا احساس علاقه ای که مخاطب به هنرمندان 
و آثارشـــان داشـــت، کاهش یافته اســـت؟ چرا بعضی آثار که در گذشته با 
هزینه های کمتر ساخته می شد، ماندگارترند؟ همه ما مقصریم و نمی توانیم 

خودمان را تبرئه کنیم.«
ایـــن نگاه کـــه تلویزیون در وضعیت بحران جذب مخاطب قرار دارد را در 
صحبت های دیگر مدیران تلویزیون می شد پیدا کرد. مساله مشخص بود 

اما راه حل ها متفاوت. وحید جلیلی، قائم مقام رئیس سازمان صداوسیما 
هم در مصاحبه با ماهنامه  ســـوره، درباره  کمبود مخاطب گفت: »موقعی 
که صداوسیما را تحویل گرفتیم، متوسط بیننده سریال ها 24 درصد بود. 
نتفلیکس که تحویل نگرفتیم. طوری حرف می زنند که یک جریان رسانه ای 
متنوع، رنگارنگ، پررونق و پرمخاطب داشـــتیم و یک باره افول کرد! دلیل 
اینکه تحول لازم و ضروری شد این بود که شما گفتید به ما اجازه دهید از 
آرمان ها کوتاه بیاییم و خط سبزی اداره نکنیم تا می توانیم به سلبریتی ها 
میدان دهیم که اینها برای ما مخاطب بیاورند تا نظام قوی شود. بعد از 20 
سال چه شد؟ هم مخاطب به شدت ریزش و افت کرد، هم سر بزنگاه ها 

کسانی که برکشیدید، از جبهه دشمن سر برآوردند.«
یخ 10 خرداد 1402 به  پیمان جبلی، رئیس ســـازمان صداوســـیما که در تار
دانشگاه امام صادق رفته بود، با اشاره به وضعیت امروز صداوسیما گفت: 
»صداوســـیما در رونـــد نزولی 10 ســـاله قرار گرفته و فرآینـــد نزولی مخاطبان 
صداوســـیما از ســـال92-91 شروع شده بود. در کل دنیا از زمانی که پخش 
اینترنتی و شبکه های اجتماعی و رقبای برودکست به وجود آمدند، روند 
مخاطبان تلویزیون در جهان نزولی شد. چه در انگلیس و آمریکا و چه در 

منطقه ما، فرقی نمی کند.« 

یکـــی از مـــواردی که می توانـــد مخاطب برای تلویزیون بیاورد، اســـتفاده از 
چهره های شناخته شده و اصطلاحا سلبریتی است، اما با اتفاقاتی که در 
پاییز 1401 رخ داد و همچنین واکنش هایی که از سمت برخی از هنرمندان 
پیش گرفته شد، باعث شد که جبلی در دانشگاه امام صادق بگوید: »از 
ید برای اینکه پرمخاطب شوم خواهش و التماس کنم که او  من انتظار دار
بیاید؛ یعنی چشم پوشی کنیم؟ شما و مردم اجازه این کار را می دهید؟ آیا 
یم بدون  التماس و پذیرش ذلت در برابر  می توانســـتیم برنامه هایی را بســـاز
یخ این کشور پشت پا زدند؛ آن هم کسانی که  کسانی که به اعتقادات و تار
از این نظام ارتزاق کرده بودند و به این نقطه رسیدند و حال به آن پشت پا 
می زدند؟ ما نمی توانیم و نخواهیم توانست که این کار را انجام دهیم. پس 
کار کمـــی نبـــود وقتی شـــب عید نوروز بدون التمـــاس از برخی چهره های 
اینچنینی برنامه ساختیم. اگر با ذره بین تحولی  نگاه کنیم، ولو در نشانه ها 
جزئی، باید بگویم که کار کمی نبود بتوانیم اثبات کنیم صداوسیما وابسته 

به چهار سلبریتی وطن فروخته نیست.«
در مراســـم آیین نکوداشـــت هفته پژوهش که 22 آذر ماه 1402 برگزار شـــد، 
رئیس صداوسیما گفت: »رسانه ملی قطعا باید به دنبال جذب مخاطب 
و تولید برنامه های پرمخاطب باشد اما باید توجه کرد که برنامه پرمخاطبی 

کـــه غـــذای آلوده می دهد قطعـــا پرضررتر از برنامه کم مخاطبی اســـت که 
کید به افکارســـنجی گفت: »رســـانه  غذای ســـالم می دهد.« جبلی در تا
زمانی اثرگذار است که صرفا به دنبال اندازه گیری مخاطب نباشد، در این 
صورت برنامه سازی ما را تک بعدی می کند. در کنار آن باید افکارسنجی 
دقیق صورت گیرد و برنامه ساز ببیند که چقدر به اهداف تعیین شده اش 

دست یافته است.«
پیمان جبلی، رئیس ســـازمان صداوســـیما در 16 بهمن ماه 1402 بار دیگر 
به صـــورت تلویحـــی پذیرفت که برنامه هـــای تلویزیونی با بحران مخاطب 
مواجه است و در این باره گفت: »آیا رسانه هایی که اعتقاد دارند صداوسیما 
مخاطب ندارد، جرأت دارند مخاطب امســـال خودشـــان را با مخاطب 10 
؟ این وظیفه عمومی  ســـال پیش یا تیراژ خودشـــان را مقایســـه کنند یا خیر
همه دستگاه هاســـت که به وظایفی که برایشـــان مشـــخص شـــده است، 
عمل کنند.« جبلی بعد از مثال زدن مجموعه  »آقای قاضی« که جزء آثار 
کم هزینه بود، گفت:  »توجه به نیاز جامعه و مخاطب الزاما وابسته به هزینه 
یاد و اســـتفاده از چهره های سرشـــناس نیست، بلکه ما باید بتوانیم  پول ز
درک صحیحی از نیاز های جامعه و مخاطبان داشـــته باشـــیم تا بتوانیم 

متناسب با آن نیاز ها در زمان مناسب تولید محتوا کنیم.«

ایده ای خوب که به شکل بدی اجرا شد

فالشخوانیدرجوادیه

یکی از اتفاق هایی که در جشنواره سی ونهم موسیقی فجر رخ داد، گسیل 
خوانندگان محبوب و پرمخاطب به فرهنگسرای بهمن بود. در این اتفاق 2 
خواننده در سالن میلاد نمایشگاه به اجرای برنامه می پرداختند و خوانندگان 
پرمخاطب تر طی 2 سانس در فرهنگسرای بهمن برای مردم می خواندند. 
آنچـــه دربـــاره علت این حرکت عنوان شـــد دسترســـی طبقـــات دیگری از 
مخاطبان معمول کنسرت ها بود، اما برگزاری این جنس رویداد نقایصی را 

هم به خود دید که در ادامه به هر یک از آنها خواهیم پرداخت.
فرهنگســـرای بهمـــن از قدیم الایـــام ســـالنی بوده کـــه پذیـــرای اجراهای اول 
خوانندگان گمنام بوده اســـت، مثلا علیرضا عصار نخســـتین اجرای خود 
را در ایـــن ســـالن تجربـــه کـــرد، در ادامه اما این ســـالن از رونـــق افتاد و حتی 
کنسرت خوانندگان گمنام نیز در آن برگزار نمی شد. متعاقب چنین روندی 
زیرساخت های سمعی و بصری این سالن نیز تجهیز نشد تا سالنی که در 
همان دهه 70 و 80 مکان مناسبی برای کنسرت نبود حالا پذیرای 12 سانس 

اجرا برای 6 خواننده پر مخاطب باشد.
در نخستین گام، نبود تجهیزات حرفه ای در این سالن ذهن ها را به سمت 

ایـــن گمانـــه ســـوق داد که اساســـا این خوانندگان پرمخاطـــب چگونه قادر 
خواهند بود در سالنی که تجهیزات صوتی و تصویری حرفه ای ندارد و اساسا 
صحنه آن چندان فراخ نیست، بتوانند به اجرای برنامه بپردازند. بر مبنای 
این نگرانی شـــاهد آن بودیم که صدای تمام خوانندگانی که در این ســـالن 
بـــه اجـــرای برنامه پرداختند مشـــکلات عدیده         ای داشـــت که مخاطب در 
مقاطعی از فهم کلماتی که از زبان خواننده جاری می شد عاجز بود و این 
اتفـــاق در اجراهـــای معین زنـــدی و آرمین زارعی که ریتم خواندن آنها تندتر 

است، بیشتر احساس شد.
طبیعی اســـت در زمان انتخاب فرهنگســـرای بهمن به عنوان اصلی ترین 
محل اجرای خوانندگان پاپ، فرصت و ســـرمایه کافی برای تجهیز ســـالن 
فراهم نبود، بنابراین با همین اســـتدلال ســـاده می توان عنوان کرد انتخاب 
این سالن برای اجرای خوانندگانی چون آرمین، علیرضا طلیسچی معین 

زندی، علی یاسینی، محسن یگانه و حامیم چندان هوشمندانه نباشد.
گفته می شود علت انتخاب فرهنگسرای بهمن برای اجرای این کنسرت ها 
بهره مندی طبقاتی از جامعه اســـت که سال هاست از حضور خوانندگان 
مشـــهور بهره ای نبرده اند. ظاهرا ایده مطلوبی به نظر می رســـد تا مخاطبان 
وســـیع تری با کنسرت های موســـیقی درگیر شوند. اما چرا باید همسایگان 
فرهنگسرای بهمن در یک سالن غیراستاندارد به تماشای این کنسرت ها 

بنشینند؟ ضمن اینکه مشکل بزرگ مردمی که پایشان از کنسرت بریده شده 
است، گران بودن بلیت ها است، نه مکان اجراها.وقتی مسئولان جشنواره 
توانسته اند با شهرداری تهران به تعاملی برسند که فرهنگسرای بهمن را در 
اختیـــار آنهـــا قرار دهد، آیا بهتر نبود دیگر مکان تحت ملکیت شـــهرداری 

یعنی برج میلاد به این مهم اختصاص پیدا می کرد؟ 
در حـــال حاضـــر 3 ســـالن، میـــلاد نمایشـــگاه بیـــن المللـــی، رویال هـــال 
اسپیناس پالاس و مرکز همایش های برج میلاد کانون برگزاری کنسرت در 
پایتخت هســـتند. اماکنی چون ســـالن وزارت کشـــور یا سالن برج آزادی دو 
بازوی کمکی ســـالن های اصلی هســـتند که در این بین، تنها سالن میلاد 
نمایشگاه و رویال هال اسپیناس پالاس از استانداردهای نسبی برای برگزاری 
کنسرت بهره مند هستند. بنابراین فرهنگسرای بهمن انتخاب اشتباهی برای 
اجرای کنســـرت بود و حتی در فهرســـت رزرو سالن های کنسرت پایتخت 

نباید قرار می گرفت.
بارها دیده شده که اقشار مختلف جامعه استقبال بسیار خوبی از برنامه های 
بـــرج میـــلاد بـــه عمل آورده اند، بنابراین وقتی قیمت بلیت در ســـالن میلاد 
نمایشگاه و فرهنگسرای بهمن به یک اندازه است چه منطقی دارد که یک 
سالن غیراستاندارد با همان قیمت را انتخاب کنند؟ ای کاش برنامه ای اتخاذ 
می شـــد تا خوانندگان حاضر در ســـی ونهمین دوره جشنواره موسیقی فجر 

میزبان اقشار مختلف در سالن های استاندارد و بهتری بودند تا به این ترتیب 
احترام و شأنیت بیشتری برای طبقات مختلف جامعه قائل می شدند.

برای ســـال آینده قرار اســـت شـــاخه پاپ به صورت جشـــنواره ای مســـتقل 
برگـــزار شـــود و قطعـــا اســـتقبال از اجراهای این شـــاخه به مراتب بیشـــتر از 
دیگر شـــاخه های موسیقی اســـت. بنابراین فرصت بسیاری وجود دارد تا 
با یک برنامه ریزی درست، هم بر تعداد خوانندگان حاضر در این رویداد 
اضافـــه شـــود و هـــم در تصور ســـالن های حرفه ای تر برای ایـــن اجراها بود. 
هم اکنون کنســـرت به کالای لوکســـی تبدیل شـــده که استقبال از آن حتی 
برای طبقات مرفه نیز نســـبتا دشـــوار شده است. بنابراین اگر عزمی راسخ 
در جهـــت بهره منـــدی طبقات مختلف جامعه از این شـــاخص نشـــاط 
اجتماعی وجود دارد باید به فرمولی رســـید که طی آن، قیمت بلیت برای 
تمـــام طبقـــات منصفانه باشـــد وگرنه اینکـــه بخواهیم بلیـــت ردیف های 
آخر ســـالن را به قیمت 95 هزار تومان بفروشـــیم و بگوییم این تصمیم در 
راســـتای عدالت محوری اتخاذ شده سخن چندان سنجیده       ای نیست. 
یم این رویکرد برای ســـال آینده که احتمالا قیمت بلیت کنســـرت  امیدوار
از یک میلیون تومان تجاوز خواهد کرد لحاظ شود تا مخاطب حداکثر با 
همین نرخ هایی که در جشنواره موسیقی امسال رونمایی شد به کنسرت 

خواننده مورد علاقه خود برود.

مجتبی اردشیری
خبرنگار گروه فرهنگ

مریم فضائلی
خبرنگار

درصد بینندگان در یک ماه اخیرنام برنامه
حدود  17 درصداعجوبه ها

حدود  15 درصدسمت خدا

حدود  14 درصدکودک شو

حدود 8 درصدبگو بخند

حدود 6 درصدخوش نمک

حدود 2 درصدسرنخ

حدود 7 درصدسلام صبح بخیر

حدود 7 درصدمیدون

کمتر از 2 درصدجام آرزوها

حدود 14 درصدخودمونی

حدود 10 درصدطبیب

حدود 7 درصدپاورقی

حدود 7 درصدسیدخندان

حدود 7 درصدستاره ساز

حدود 17 درصدجام آسیا 2023 )شبکه ورزش(

فوتبال برتر
)ویژه برنامه جام ملت های آسیا( حدود 24 درصد

)کارشناسی( حدود 14 درصد

حدود 14 درصدگزارش ورزشی )فوتبال(

حدود 10 درصدشب های فوتبالی

حدود 13 درصدلذت فوتبال

حدود 13 درصدفوتبال 120

لیست برنامه های یک ماه گذشته تلویزیون نشان می دهد برنامه های فوتبالی همچنان در جذب مخاطب بهتر از برنامه های دیگر هستند. اعداد 
این جدول برای دو برنامه »فوتبال ۱۲۰« و »لذت فوتبال« مختص آذرماه اســـت و به دلیل اینکه در دی ماه ۱۴۰۲ تمرکز شـــبکه ورزش بر برگزاری 

جام ملت های آسیا بود، میزان مخاطب آذرماه را بررسی کردیم.

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان
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شـــاید باید این گزارش را این طور شـــروع کنم، »برای تویی که نمی شناختمت«، 
هـــر بـــار که می گوییم این دفعه دیگر شـــناخت مان کامل شـــد امـــا باز غافلگیر 
می شـــویم، این دقیقا کاری اســـت که مســـتندهای غیررســـمی با مخاطبانش 
انجام می دهد. وقتی از کتاب و کتابخوانی حرف به میان می آید، حتما اســـم 
آیت الله خامنه ای از آن اسم هایی است که زیاد درموردش می شنویم و دقیقا این 
مستند روایتگر همین موضوعات شده است. مستند »غیررسمی 6« با موضوع 
کتاب ساخته شده؛ موضوعی که آیت الله خامنه ای همیشه به آن اهتمام دارند. 
علی صدری نیا در مستند غیررسمی 6 به سراغ موضوعی رفته است که هم در 
نگاهی آســـان اســـت، هم سخت. تا مخاطب را با زوایای دیگری از کتابخوانی 
ایشان آشنا کند. اینکه خیلی ها می توانند از کتاب خواندن ایشان ساعت ها 
بگویند شاید قسمت راحت و آسان ساخت مستند باشد اما همین هم وقتی 

یاد می شود کار را سخت می کند و انتخاب را برای کارگردان مشکل.  منابع ز
صدری نیا درمورد ســـختی های ســـاخت این مســـتند، می گوید: »شخصیتی 
مثل حضرت آقا نوجوانی و جوانی غنی ای دارند و در آن مقطع کتاب هایی را 
یاد  یاد مطالعه کرده اند که این، هم عمق و هم تنوع را ز بـــا تنـــوع و تعـــدد خیلی ز
می کند. وقتی شما می خواهید این مساله را روایت کنید، هم روایت شما به خاطر 
جزئیات و داستان هایی که وجود دارد نسبت به برخی حوزه های دیگر جذاب تر 
خواهد بود و هم در نقطه مقابل سختی هایش بیشتر خواهد شد. چون شما وارد 
یایی از موضوعات می شوید. وقتی شما می خواهید وارد موضوع ارتباط آقا  در
با نویسندگان شوید، می بینید این ارتباط یکی یا دو مورد نبوده و در سال های 
مختلف با شـــخصیت های مختلف بوده که پشـــت هر کدام یک داســـتان و 
فلسفه ای وجود دارد. طبیعتا همین موضوع این کار را برای تیم سازنده سخت 
می کرد. اینکه بخواهیم همه نکات و ملاحظات و ظرایف در زمان محدود یک 

مستند گفته شود، کار را سخت تر می کرد.« 
اواخر آبان ماه امسال این مستند در کتابخانه ملی رونمایی شد و روز گذشته 
از شبکه سوم سیما پخش شد، در گفت وگویی که با علی صدری نیا، کارگردان 
این مســـتند داشـــتیم درمورد چرایی موضوع کتاب پرســـیدیم و گفت: »زمانی 
کـــه تولید قســـمت ششـــم را آغاز کردیم، در آســـتانه نمایشـــگاه کتـــاب و قبل از 
اردیبهشت ماه امسال بود و تلاش اولیه این بود مستند به ایام نمایشگاه کتاب 
برسد ولی وقتی سراغ موضوع ارتباط آقا، کتاب و انس ایشان با کتاب و اهالی 
یایی از موضوعات شدیم که عمق  فرهنگ و نویسندگان رفتیم، گویی وارد در
یادی داشت. راحت نمی شد از کنار موضوعات گذشت  و تنوع موضوعات ز
و همین وســـواس در بیان جزئیات باعث شـــد مستند به ایام نمایشگاه کتاب 
نرســـد و قرار شـــد باقی مانده روایت، تولید انجام شـــود و به هفته کتاب برســـد و 

در همان ایام رونمایی شد.« 
در گزارش قبلی که درمورد این مســـتند نوشـــتیم، مدیران فرهنگی را مخاطب 
اصلی این مستند عنوان کردیم، چیزی که در نگاه خود کارگردان هم بوده است. 
گاه دوربین را جایی قرار است که نگاه فرهنگی رهبر انقلاب  غیررسمی 6 ناخودآ
در حوزه کتاب و کتابخوانی مشخص می شود و انگار تلنگری می زند به مدیران 
فرهنگی که فقط از یک دایره بسته فرهنگ و خصوصا حوزه کتاب را می بیند. 
یا برخی که در بالا گفتیم با نگاه این مستند مشکل دارند و این روایت را روایت 
درست نمی دانند؛ کارگردان مستند اما مخاطب این مستندش را بیشتر مدیران 
فرهنگی می داند و می گوید: »برای خودم اینکه عموم مردم این مستند را ببینند 
خیلی مهم است اما به صورت خاص باید بگویم که مدیران فرهنگی و رسانه ای 

کشور مخاطب اول این مستند هستند.« 
غیررسمی در قسمت های مختلف، همیشه سعی کرده است نگاهی واقعی 
از آیـــت الله خامنـــه ای ارائـــه بدهد، نگاهی که حتما در جلســـات غیررســـمی 
ی نیا درمورد این نگاه در مســـتند غیررســـمی  بیشـــتر نمود پیدا می کند، صدر
6 می گوید: »چیزی که در مســـتند غیر رســـمی برای ما دارای اهمیت اســـت، 

ایـــن اســـت کـــه بتوانیم تصویر واقعی آقا را نشـــان دهیـــم و این تصویر با گفتن 
برخی جنبه ها و نگفتن برخی جنبه ها، تصویر تحریف شده یا غلطی نباشد. 
بنابرایـــن تـــلاش اصلـــی مـــا بر این اســـت که در هـــر حوزه ای کـــه کار می کنیم 
تصویر واقعی از ایشان ارائه دهیم؛ اینکه تلاش مان بر این است تمامی ابعاد 
و جوانب را نشـــان دهیم، طبیعتا همین تصویری اســـت که در قسمت ششم 

مستند غیر رسمی می بینید.« 
ارتباطـــات آیـــت الله خامنـــه ای محدود به کســـانی که همفکر با ایشـــان بودند، 
نمی شود در همان زمان قبل از انقلاب با نویسندگان مختلف ارتباط داشتند 
و در بخش هایی از این مستند این موضوع را می بینیم. جایی از مستند ایشان 
وقتـــی کتـــاب جبران خلیل جبران را می بینند، می گویند در ســـال 1339 چند 
شعری را از او ترجمه کردم. همه اینها نشان دهنده نگاه وسیع و روشن ایشان در 
حوزه ادبیات و کتاب است. صدری نیا در گفت وگویی با او داشتیم می گوید: 
»ارتباطاتی آقا با گروه های مختلف، جریان های مختلف، نویسندگان با نگاه ها 
و عقیده هـــای مختلـــف دارنـــد، چه پیش از انقلاب چه بعـــد از انقلاب چه در 
روزهای ابتدایی انقلاب و ماه هایی که شاید خیلی از انقلابیون و شخصیت های 
درجه یک انقلاب لزوما حواس شان نیست یا وقت و فرصت این را ندارند که به 
امور نویسندگان و اهالی فرهنگ رسیدگی کنند؛ ولی آقا این نگاه را دارند و در 
دوره هایی که مسئولیت های مختلف داشتند این نگاه همیشه استمرار داشته 
است. همان طور که گفتم چیزی که برای ما اهمیت داشت، همین ارائه تصویر 
واقعی بود که مســـتلزم نشـــان دادن همه ابعاد یک تصویر بود و اینکه یک طرفه 
روایـــت نکنیـــم و بعضی از جنبه ها را نادیده نگیریم. در کنار این همه تلاش ها 
برای نشـــان دادن تمام ابعاد و جنبه های شـــخصیتی ایشـــان، همه ارتباطات 
و نگاه هایشـــان بود. در عین حال ایشـــان اصول، نگاه و نظر مشـــخصی هم به 
مسائل دارند، اما مدلی از ارتباط که جلو می برند به هیچ وجه نگاه انحصارگرایی 
و یک طرفه نیســـت و هر چقدر که به ســـمت تصویر واقعی از آقا برویم، همین 

تصویر از آن استخراج می شود.« 

حضـــور رهبـــر انقـــلاب در نمایشـــگاه های کتاب و صحبت با ناشـــران یکی از 
بخش های این مســـتند اســـت که نشان می دهد نگاه کتابخوانی ایشان چقدر 
عمیق است که ناشر و مدل کتاب هایی که منتشر می کند را می شناسند و یاد 
می کنند از کسانی که دیگر در دنیا نیستند. علی لاریجانی، غلامعلی حدادعادل، 
، سیدعباس صالحی، محمدحسین صفارهرندی، محسن  محمدرضا سرشار
مومنی شـــریف و علیرضا مختارپور از جمله کســـانی هستند که صدری نیا به 
سراغ شان رفته و در این مستند صحبت می کنند. علی لاریجانی، صفار هرندی 
و سیدعباس صالحی خاطرات شان را به نمایشگاه های کتابی می برند که در 
زمان وزارت شان بر مسند فرهنگ با ایشان داشته اند و همین روایت ها باز هم 

نشان می دهد که ایشان چقدر بر این حوزه مسلطند. 
یکی از سوالاتی که از علی صدری نیا پرسیدیم، درخصوص فاصله رونمایی تا 
پخش عمومی این مستند بود که در مورد این موضوع گفت: »قرار بود رونمایی 
در ایام هفته کتاب باشد، برای همین با وجود اینکه ضبط مصاحبه ها تا قبل 
از رونمایی ادامه داشـــت، مســـتند را به مراســـم رســـاندیم. اما فرآیند اکران های 
خصوصی و بازخوردهایی که از مراسم رونمایی و اکران ها گفتیم را در مستند 

اکران کردیم و درنهایت نسخه تلویزیونی روز گذشته منتشر شد.« 
حتما یک قسمت از مستندهای غیررسمی برای کسی که سال هاست در حوزه 
کتاب نوشته و خوانده، کم است، برای همین علی صدری نیا حوزه ادبیات دفاع 

مقدس را جدا کرده و قرار است در یک قسمت مجزا به این موضوع بپردازد. 
آیت الله خامنه ای ارتباطات شان با اهالی فرهنگ و ادب را به یک بخش و یک 
گروه به خصوص منحصر نمی کنند. اتفاقا تلاش شان همیشه این بوده که نسبت 
به اهالی فرهنگ و ادب و هنر جایگاه پدری را داشته باشند، ولو اینکه فردی 
بیاید نقد هم بکند یا اینکه به لحاظ اعتقادی، نگاه متفاوتی نسبت به شخص 
رهبری داشته باشد. همین می شود که بعد از دیدن این مستند جمله مرتضی 
سرهنگی در ذهنم ماندگار می شود، آنجا که می گوید: »ادبیات و فرهنگ و هنر 

نه وزیر می خواهد، نه وکیل؛ پدر می خواهد!« 

مســـتند »غیررســـمی 6« وجـــوه مختلفی از رهبر انقـــاب را بازگو می کند 
که شـــاید برای برخی از مخاطبان آن ناشـــناخته باشد. مسعود رضایی، 
یخ معاصر در گفت وگویی که با او داشـــتیم از این مستند  پژوهشـــگر تار

گفته است. 

مستندهای غیررسمی تصویری را از رهبر انقاب نشان می دهد که شاید قبل از 
این مخاطب با آن خیلی آشـــنا نبوده اســـت، برای همین اســـت که بعد از دیدن 

هر قسمت انگار مخاطب شگفت زده می شود. 
حضـــرت آیـــت الله خامنـــه ای مســـئولیت رهبری انقـــلاب را به عهـــده دارند و 
طبیعتا این یک مســـئولیت رســـمی بسیار سنگین و خطیری است. ایشان با 
اساسی ترین، جدی ترین و مهم ترین مسائل جامعه و نیز با مسئولان عالی رتبه 
رســـمی و کلیه کســـانی که در کار حل و فصل مســـائل مهم کشـــور هســـتند در 
ارتباطند. این افراد خدمت ایشان می رسند گزارش هایی را می دهند و ایشان 
توصیه و رهنمودهایی دارند. یا بعضا برخی مسائل را کتبا می نویسند. ایشان 
ی  هر آنچه در حوزه مســـئولیت رســـمی رهبری انقلاب و رهبری نظام جمهور
اسلامی هست رسیدگی می کنند و طبیعی است که در این موقعیت رسمی 
یک وجه از شخصیت رهبری در دیدگاه جامعه وجود دارد و معمولا هم همین 
وجه از شـــخصیت ایشـــان اســـت که در رســـانه های مختلف دیده می شود. 
حتما این تنها وجه شـــخصیت ایشـــان نیســـت و آیت الله خامنه ای جدای 
از آن کارها مســـئولیت ها، وظایف و دیدارهایی که در حوزه کارها و وظایف 
، اصناف و طبقات مختلف، مرتب در ارتباط  رسمی خودشان دارند با اقشار
هســـتند. مشاهده کردیم که ایشـــان خودشان به ملاقات برخی اقشار جامعه 
می روند. مثلا به دیدار جانبازان در آسایشگاه ها می روند. با خانواده شهدا در 
مناسبت های مختلف دیدار می کنند یا حتی به منزل خانواده های شهدای 
اقلیت های مذهبی سر می زنند. اینها یک وجه دیگر اقدامات ایشان است که 
این دیدارها را باید از آن دست کارهای به اصطلاح غیررسمی دانست، یعنی 
به هر حال این در نظر ایشـــان مهم اســـت که با اقشـــار مختلف دیدار داشـــته 
باشـــند و این رفت وآمدها، تبادل نظرها و ارتباطات باید وجود داشـــته باشد. 
، گفتار و ارتباطات هم متفاوت از  طبیعی است که در این دیدارها نوع رفتار

حالت رسمی خودش خواهد بود. 
در قســـمت های مختلف غیررســـمی که تا به الان پخش شـــده است؛ دیدیم 
کـــم هســـت و دیدارها خیلی  کـــه اساســـا یک فضـــای متفـــاوت و دیگری حا
صمیمانه و با مهر و عطوفت و ارتباطات عاطفی قوی همراه اســـت و بســـیار 

هم دلچسب است. 

قسمت ششم مستند غیررسمی به سراغ کتاب رفته است و تقریبا همه می دانند 
که ایشان بسیار کتابخوان هستند، به نظر شما وجه تمایز مستند غیررسمی 6 با 

دیگر مستندهای غیررسمی در چیست؟
در هر قســـمت از این مســـتندهای غیررسمی سعی شده به یک موضوع کلی 
پرداخته شود؛ مثلا یک بخش دیدار با خانواده شهدا را داشتیم که این دیدار 
بســـیار عاطفی و دلچسب اســـت. خانواده شهدا صحبت می کنند. مسائل 
خودشان را مطرح می کنند و رهبری هم جملات شان را با عواطفی که در آن 
نهفته است بیان می کنند. بچه ها خیلی راحت نزد ایشان می آیند و صحبت 
ی که با هنرمندان داشـــتند هنرمنـــدان خیلی راحت،  می کننـــد. یـــا در دیدار
صریح و صمیمانه مسائل و حتی انتقادات خودشان را مطرح کردند، رهبری 
شـــنیدند و با آنها تبادل فکری داشـــتند و دیدارها خیلی خوب و صمیمانه 
بود. درمورد مســـتند غیررســـمی 6 که با موضوع کتاب و کتابخوانی و ملاقات 
با اهل قلم و اهل کتاب شـــاهد آن بودیم آن بخش از شـــخصیت حضرت آقا 
را نشان داد که اهتمام به این امر بسیار مهم دارند و آن را یکی از اصلی ترین 
کارهایی می دانند که همه آحاد جامعه باید به آن اهتمام داشته باشند. البته 
این دیدارها و صحبت ها مشوق جامعه بود تا به نحو بیشتر و بهتری به موضوع 
مطالعـــه و کتابخوانـــی بپردازنـــد و حتی با توجه بـــه گرانی ها و کمبودهایی که 
در حوزه نشـــر وجود دارد، درمورد رفع مشـــکلات این حوزه اشـــارات و مطالبی 
هم عنوان شـــده بود. ناشـــران مشـــکلات خودشـــان را مطرح کردند و طبیعتا 
یـــه حضـــرت آقا این اســـت که وقتی اهل یک موضـــوع حالا در هر حوزه ای؛  رو
ی و صنعت، مشکلات شـــان را مطرح  ، چه نگارش و نشـــر چه فناور چه هنر
می کنند ایشـــان حتما توصیه هایی به مســـئولان رسمی دارند برای اینکه این 

مسائل پیگیری و حتی المقدور مشکلات رفع شود. 
ما در این مســـتند غیررســـمی مجموعه ای از مســـائل مربوط به نشر و مطالعه 
و نوشـــتن و اینها را دیدیم که نشـــان می داد حضرت آقا نســـبت به این حوزه ها 
اهتمام ویژه ای دارند. مثلا بازدید هایی که ایشان در طول سال های مختلف 
ی که با مسئولان انتشارات مختلف  از نمایشگاه های کتاب داشتند و دیدار

داشتند و صحبت هایی که بین شان رد و بدل می شود. 
ی از ناشران است  یکی از نکات جالب در این مستند آشنایی ایشان با بسیار
و در کنارش شناخت کتاب هایی که در نمایشگاه عرضه شده است، حتی 
بعضی از صاحبان انتشارات های قدیمی را به اسم می شناختند و احوالپرسی 
می کردند. اینها همه نشـــان دهنده آن انســـی اســـت که ایشان از دوران جوانی 
با مساله کتاب و کتابخوانی داشتند و طبیعتا به واسطه این ارتباط قدیمی، 
ی از کتاب ها را مطالعه کرده اند و نویسنده ها  جدی و عمیق است که بسیار

ی از کتاب ها را می دانند که کدام انتشارات برای اولین  را می شناسند. بسیار
بار چاپ کرده است و گاهی در سال های جوانی و بعد از آن با آنها ملاقات 
داشـــتند و این نشـــان می دهد که رهبری آن وجه شـــان درمورد مساله کتاب و 
کتابخوانی بسیار پربار و غنی است و این را ما در این مستند کاملا دیدیم. 

چیزی که در این مستند پررنگ دیده می شود، صحبت کردن ایشان از آدم هایی 
است که به قول آقای صفار هرندی که در مستند هم می گویند؛ شاید این آدم ها 
در منظومه فکری ایشان هم نباشند. اما با آنها ماقات کرده، در موردشان صحبت 
می کنند و کتاب ها را می خوانند؛ این چه پیامی برای مخاطب این مستند دارد؟

آیـــت الله خامنـــه ای از دوران جوانـــی هـــم اهتمام خیلی جدی بـــرای مطالعه 
داشـــتند و در کنارش ارتباطات گســـترده ای با نویســـندگان، اهل فکر و اهل 
اندیشـــه و اهـــل کتاب. این گونه نبود کـــه یک تعداد کتاب ها را در زمینه های 
مختلف مطالعه کنند. ایشان در جمع هایی که حضور داشتند یا ارتباطاتی 
که داشـــتند در قبل از انقلاب هم با طیف روحانی و هم طیف روشـــنفکر آن 
زمان ارتباط داشتند؛ شخصیت هایی مثل مهندس بازرگان، دکتر سحابی، 
اخوان ثالث حتی جلال آل احمد، دکتر شریعتی و طیف گسترده ای از این 
شـــخصیت ها این ارتباط را داشـــتند. چون اهل کتاب و کتابخوانی بودند با 

نویسندگان مختلفی هم آشنا می شدند. 
ایشـــان در محافل شـــعر و شـــاعری حضور پر رنگی داشـــتند هم در مشـــهد 
هـــم در تهـــران. یـــا در محافلـــی کـــه جمعی از اندیشـــمندان و روشـــنفکران و 
روحانیـــون حضـــور داشـــتند یکی از شـــخصیت هایی که در ایـــن جمع بود 
آیـــت الله خامنه ای بـــود. می خواهم بگویم؛ صحبت هایی که در نمایشـــگاه 
می بینیم؛ یا احوالپرسی دارند یا خاطره ای را نقل می کنند، به دلیل آن سابقه 
طولانی اســـت که ایشـــان در این زمینه داشـــتند و آنچه با دیدن این مســـتند 
برای ما روشـــن می شـــود این است که روش فکری آیت الله خامنه ای در حوزه 
مطالعه یک مطالعه وسیع و عمیق بوده است؛ این نبوده که ایشان فقط یک 
مطالب خاصی را مطالعه کنند. شـــما مثلا طیف داســـتان ها و رمان هایی 
که ایشـــان مطالعه کردند را درنظر بگیرید طیف بســـیار گســـترده و وســـیعی 

است. با توجه به اینکه می توان این تعبیر را به کار گرفت که ایشان یک 
رمان خـــوان حرفـــه ای در دوره قبل از انقلاب بودند، شـــاید بشـــود گفت 
کمتر رمان قابل توجه، معروف و به اصطلاح ارزشمندی بوده است که 
در ایران چاپ شده چه از نویسنده ایرانی چه از نویسنده خارجی که 
ایشـــان نخوانده باشـــند. همه اینها را مطالعه کردند. باید گفت پیامی 

که مســـتند دارد گســـترش حوزه مطالعه و گسترش حوزه دید است البته 

با دقت و توجه. یعنی ایشـــان با این وســـعت مطالعه ای که داشتند در مسیر 
مســـتقیم و صحیـــح فکـــری و اعتقادی خودشـــان باقی ماندنـــد. مثل برخی  
نبودنـــد کـــه با خواندن چند کتاب مارکسیســـتی مارکسیســـت شـــوند. یعنی 
وسعت مطالعه باید همواره با دقت نظر باشد و ما را از مسیر اصلی خودمان 

و مســـیر صحیح اسلامی جدا نکند. 
مـــن فکـــر می کنـــم این را باید باز تکـــرار کنم که این اهتمـــام حضرت آیت الله 
خامنه ای به حوزه کتاب، کتابخوانی و نشر برای همه مردم این پیام را دارد که 
ما باید بیش از پیش به این حوزه توجه کنیم و بر سطح و عمق مطالعات مان 
بیفزاییم و البته این پیام را برای مسئولان هم دارد که آنها هم باید دقت و همت 
تی که  بیشـــتری در این زمینه داشـــته باشند و با تمام توان سعی کنند مشکلا

در این زمینه وجود دارد را برطرف کنند. 

گفت وگوی »فرهیختگان« با  مسعود رضایی درباره یک مستند

پیام »غیررسمی 6« گسترش حوزه دید است

عاطفه جعفری
خبرنگار گروه فرهنگ

مستند »غیررسمی6« ناگفته های مهمی از سلوک فرهنگی رهبر انقلاب دارد، کارگردان مستند از ابعاد مختلف آن می گوید
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آلوف بن، سردبیر روزنامه هاآرتص رژیم صهیونیستی در مقاله ای با عنوان 
»خودتخریبی اسرائیل، نتانیاهو، فلسطینی ها و بهای غفلت«  که در نسخه 
مارس/آوریل نشریه فارن افرز منتشر شده به تحلیل وضعیت جامعه اسرائیل 
و سیر تحولات جهت گیری های سیاسی آن پرداخته است. البته روشن است 
کـــه تاثیـــر عملیات نیروهای مقاومت در عملیات »طوفان الاقصی«  آنقدر 
چشمگیر بوده که تحلیل های او درباره موارد پیش گفته شده را تحت الشعاع 
خود قرار داده است. شاید یکی از اصلی ترین نکاتی که خواندن این مقاله 
آن را روشـــن می کند، عمق شـــکاف های موجود در جامعه اسرائیل است؛ 
 طوری کـــه نویســـنده اذعـــان دارد حملـــه نیروهـــای مقاومت به اســـرائیل در 
متفرق ترین وضعیت این جامعه رخ داده است. اشاره به این نکته خالی از 
لطف نیست که خود این مقاله هم به نوعی موید همین شکاف ها به شمار 
می رود، زیرا سردبیر روزنامه هاآرتص که بلندگوی جناح چپ اسرائیل است 
به تندترین وجه ممکن به نتانیاهوی راست گرا تاخته و حتی میانه گراهای 
اســـرائیل، مانند لاپید را نیز از تیغ تیز خود مصون نگذاشـــته اســـت. نکته 
مهم بعدی که اذعان به آن از زبان یک صهیونیست بسیار جالب به نظر 
می رسد، اعتراف به این نکته است که ریشه همه عملیات های مقاومت 
به تصرف سرزمین فلسطین از سوی اسرائیلی ها و نادیده گرفتن حقوق آنان 
بازمی گردد. درحقیقت تلاش صهیونیست ها برای کنار زدن موضوع فلسطین 
از زندگی روزمره، ســـبب کنار رفتن این موضوع نشـــده بلکه فلسطینی ها را 
برای مقاومت تشجیع کرده است. درعین حال مولی به این مساله مهم هم 
اشاره می کند که شکاف های موجود در جامعه اسرائیل از عرصه سیاسی 
و مذهبـــی نیـــز فراتـــر رفته و اکنون شـــاهد آن هســـتیم که یکـــی از مهم ترین 
شکاف های موجود در جامعه صهیونیستی، مابین ارتش و دولت نتانیاهو 
شکل گرفته و نخست وزیر اسرائیل بر این گمان است که ارتش به دنبال 
کنار زدن اوست. عملیات 7 اکتبر تنها عرصه سیاست داخلی در اسرائیل را 
دچار دگرگونی نساخته بلکه پیامدهای بین المللی مهمی نیز داشته است 
که شاید برجسته ترین آنها توقف یا حداقل به تأخیر افتادن عادی سازی 
روابط بین رژیم صهیونیســـتی و عربســـتان ســـعودی است. مولف نهایتا به 
این نکته هم اشـــاره دارد که اســـرائیل و جامعه صهیونیستی از رخدادهای 
پیشین و اشتباهات گذشته خود مبنی بر نادیده گرفتن حقوق فلسطینی ها 
درس نگرفتـــه و در بـــر همان پاشـــنه قبلی خواهد چرخیـــد؛ اتفاقی که البته 

سبب خواهد شد اسرائیلی ها هرگز روی صلح و آرامش را به خود نبینند.

یک روز روشن در آوریل 1956، موشه دایان، رئیس تک چشم ستاد ارتش اسرائیل 
«، کیبوتصی که همان اواخر در نزدیکی  به جنوب این کشور و به مقصد »نهال اوز
مرز نوار غزه تاســـیس شـــده بود، حرکت کرد. دایان به آنجا می رفت تا در مراســـم 
تشـــییع جنـــازه روی روتبـــرگ 21 ســـاله کـــه صبح روز قبل توســـط فلســـطینی ها و 
درحالی که سوار بر اسب مشغول گشت زنی در مزارع به قتل رسیده بود، شرکت 
نماید. قاتلان جسد روتبرگ را به آن سوی مرز کشاندند. پیامد این اتفاق شوک و 
درد سراسری بود. اگر دایان در اسرائیل امروزی صحبت می کرد، از مصیبت نامه 
ک قاتلان روتبرگ استفاده می کرد  خود تا حد زیادی برای محکومیت ظلم وحشتنا
اما سخنرانی او در بافتار دهه 50 میلادی، حاوی همدردی چشمگیری نسبت 
کسپاری روتبرگ  به مرتکبین این اتفاق بود. دایان در سخنان خود در مراسم خا
اظهار داشـــت: »اجازه دهید قاتلان را مقصر ندانیم. هشـــت ســـال است که آنها 
در اردوگاه های آوارگان غزه نشســـته اند و ما در مقابل چشـــمان آنها ســـرزمین ها و 
روستاهایی را که ایشان و پدران شان در آن زندگی می کردند را به اراضی خود تبدیل 
می کنیم.« اشاره دایان به ]یوم[ النکبه بود؛ زمانی که بیشتر اعراب فلسطینی در 
پی پیروزی اسرائیل در »جنگ استقلال« 1948 به تبعید رانده شده و بسیاری از 
کنان سرزمین هایی که درنهایت  آنها به اجبار به غزه منتقل گشتند، ازجمله سا
بـــه شـــهرها و روســـتاهای یهـــودی در امتداد مـــرز با غزه مبدل شـــدند. دایان را به 
ســـختی می توان حامی آرمان فلســـطین نامید. کما اینکه در ســـال 1950 و پس از 
پایان نبردهای آن موقع، اخراج فلســـطینیان باقی مانده در شـــهر مرزی مجدل را 
که امروز شهر اسرائیلی اشکلون نامیده می شود، سازمان دهی نمود. با این حال 
دایان متوجه نکته ای بود که بسیاری از یهودیان اسرائیلی اکنون نیز از پذیرش آن 
امتناع می ورزند: فلسطینی ها هرگز نکبه را فراموش نمی کنند و از رویای بازگشت 
به خانه های خود دســـت نمی کشـــند. دایان در سخنرانی خود اعلام کرد: »نباید 
کن در اطراف مان نســـبت به ما دارند و  از توجه به نفرتی که صدها هزار عرب ســـا
زندگی آنها را از خود مملو و مشـــتعل کرده، غافل شـــویم. این انتخاب زندگی ما 
اســـت که همیشـــه آماده، مســـلح، قوی و مصمم باشیم تا مبادا شمشیر مچ ما را 

زده و زندگی مان را پایان دهد.« 
در 7 اکتبر 2023 آنچه دایان نسبت به آن هشدار داده بود، به خونبارترین شکل 
، رهبر حماس که  ممکن عملی شـــد. براســـاس طرحی که از ســـوی یحیی سنوار
خانواده او مجبور به ترک المجدل شده بودند، طراحی شد، شبه نظامیان فلسطینی 
از نزدیک به 30 نقطه در امتداد مرز غزه به اســـرائیل حمله کردند. آنها با غافلگیر 
نمودن کامل اسرائیلی ها، از دفاع ضعیف اسرائیل عبور کرده و به یک جشنواره 
موســـیقی، شـــهرهای کوچک و بیش از 20 کیبوتس حمله کردند. فلســـطینی ها 
حدود 1200 غیرنظامی و ســـرباز را کشـــتند و بیش از 200 نفر را به گروگان گرفتند. 
نوادگان همان هایی که به تعبیر دایان از خانه های خود بیرون رانده شدند- و از 
، آموزش دیده تر  همان نفرتی که او توصیف می کرد، تغذیه شده اما اکنون مسلح تر
و سازماندهی شده تر بودند - برای انتقام بازگشته بودند. 7 اکتبر بدترین فاجعه 
یخ اســـرائیل به شـــمار می رود و یک نقطه عطف ملی و شـــخصی برای هر  در تار
کســـی اســـت که در این کشـــور زندگی کرده یا با آن ارتباط دارد. ارتش اسرائیل که 
در توقف حمله حماس شکست خورده بود با قدرتی قاطع پاسخ داده و هزاران 
فلسطینی را کشته و کل محله های غزه را ویران کرده است اما در عین بمباران غزه 
توسط خلبان ها و پمپاژ آب به تونل های حماس از سوی کماندوهای اسرائیل، 
دولت اســـرائیل به دشـــمنی منتج به این حمله و سیاســـت هایی که می توانند 
مانع حمله ای دیگر شوند، نپرداخته است. امتناع از اظهارنظر درباره این مساله 
، نخست وزیر اسرائیل مربوط می شود که از ارائه نظم  به دستور بنیامین نتانیاهو
یا دیدگاه مطلوب خود درباره دوران پســـاجنگ خودداری کرده اســـت. نتانیاهو 
قـــول داده کـــه حمـــاس را »نابود کنـــد« اما او به جز نیروی نظامـــی، هیچ راهبردی 
بـــرای از بیـــن بـــردن ایـــن گروه و هیچ برنامه روشـــنی برای جایگزینـــی آن در قالب 
کتو پس از جنگ ندارد. عدم ارائه راهبرد از سوی او تعمدی نیست.  دولت دوفا
درعین حـــال، ایـــن اقدام یک کنش مصلحت آمیز سیاســـی برای حفظ ائتلاف 
راســـت گرای او نیز به شـــمار نمی رود. اســـرائیل برای زندگی در صلح باید بالاخره 
با فلســـطینی ها کنار بیاید و این چیزی اســـت که نتانیاهو در طول دوران کاری 
خود با آن مخالف بوده اســـت. او دوران نخســـت وزیری خود را که طولانی ترین 
یخ اسرائیل به شمار می رود، به تضعیف و به حاشیه  دوره نخست وزیری در تار
راندن جنبش ملی فلســـطین اختصاص داده اســـت. او به مردم خود وعده داده 
که بدون صلح می توانند به موفقیت نایل شوند. نتانیاهو مردم اسرائیل را با این 

ایده به خود جذب کرده که آنها می توانند با هزینه اندک داخلی یا بین المللی به 
اشغال سرزمین های فلسطینی برای همیشه ادامه دهند. او حتی اکنون و در پی 
حمله 7 اکتبر نیز در این پیام خود تغییری نداده است. تنها کاری که نتانیاهو 
گفتـــه اســـرائیل پس از جنگ انجام خواهـــد داد، ایجاد یک »محیط امنیتی«  در 
اطراف غزه اســـت. یک تعبیر مودبانه برای اشـــغال طولانی مدت، ازجمله ایجاد 
یک حلقه در امتداد مرز که بخش بزرگی از سرزمین های محدود فلسطینی ها را 
نیز از بین خواهد برد. اما اسرائیل دیگر نمی تواند چشمان خود را روی حقیقت 
ببندد. حملات 7 اکتبر ثابت کرد که وعده نتانیاهو توخالی بوده زیرا علی رغم از 
حیز انتفاع ساقط شدن فرآیند صلح و از دست رفتن علاقه کشورهای دیگر به 
این موضوع، فلسطینی ها آرمان خود را زنده نگه داشته اند. فیلم هایی که توسط 
دوربین های نصب شـــده روی بدن اعضای حماس در روز 7 اکتبر گرفته شـــده 
نشان می دهد که مهاجمان در هنگام عبور از مرز برای حمله به کیبوتس ها فریاد 
می زنند: »اینجا سرزمین ماست.« سنوار هم عملیات 7 اکتبر را علنا یک کنش 
مقاومتی توصیف کرده و خود نیز حداقل تا حدی ملهم از نکبه بوده اســـت. او 
22 ســـال را در زندان های اســـرائیل گذرانده و گفته می شـــود که به طور مداوم به 
هم سلولی های خود اظهار می داشته که اسرائیل باید شکست بخورد تا خانواده 

او بتوانند به روستای خود بازگردند. 
، اسرائیلی ها را از روی اجبار مجددا متوجه این نکته کرد که درگیری  ترومای 7 اکتبر
با فلسطینی ها برای هویت ملی آنها حیاتی بوده و تهدیدی برای رفاه آنها نیز به 
شمار می رود. نمی توان این مساله را نادیده گرفت یا از آن چشم پوشی نمود. ادامه 
اشغال، گسترش شهرک های اسرائیلی در کرانه باختری، محاصره غزه و امتناع از 
هرگونه سازش ارضی )یا حتی به رسمیت شناختن حقوق فلسطینی ها( سبب 
به ارمغان آوردن امنیت پایدار برای کشور اسرائیل نخواهد شد. با این حال، بهبود 
شرایط پس از جنگ جاری و تغییر مسیر قطعا بسیار دشوار است؛ امری که دلیل 
آن تنها عدم تمایل نتانیاهو به حل مناقشـــه فلســـطین نیست. این جنگ شاید 
یخ اسرائیل بر این کشور نازل شده است. در سال های  در متفرق ترین شرایط تار
منتهی به این نبرد، اسرائیل در پی تلاش های نتانیاهو برای تضعیف نهادهای 
دموکراتیک خود و تبدیل آن به یک حکومت خودکامه دین سالار و ناسیونالیستی 
دچار ترک شـــده بود. لایحه ها و اصلاحات مطرح شـــده از ســـوی او اعتراضات و 
اختلافات گسترده ای را برانگیخت که کشور را قبل از جنگ در آستانه تفرق قرار 
داده بود و پس از پایان نبرد نیز همچنان بر آن سایه خواهد افکند. درواقع مبارزه 
بر سر بقای سیاسی نتانیاهو حتی شدیدتر از قبل از 7 اکتبر خواهد شد و این 
امر نیل به صلح را برای اسرائیل دشوارتر خواهد کرد. اما فارغ از هر اتفاقی که برای 
نخست وزیر بیفتد، بعید است که در اسرائیل گفت وگویی جدی برای مصالحه با 
فلسطینی ها به وجود بیاید. افکار عمومی اسرائیل در کل به سمت راست چرخش 
کرده اســـت. ایالات متحده هم به طور فزاینده ای درگیر انتخابات سرنوشت ساز 
ریاست جمهوری خود است. بنابراین انرژی یا  انگیزه چندانی برای احیای مجدد 
یک روند صلح معنادار در آینده نزدیک وجود نخواهد داشت. 7 اکتبر هنوز هم 
یک نقطه عطف به شمار می رود اما این به اسرائیلی ها بستگی دارد که تصمیم 
گر آنها به هشدار دایان توجه  بگیرند که این روز چه نوع نقطه عطفی خواهد بود. ا
کنند، می توانند گرد هم بیایند و راهی برای صلح و همزیســـتی شـــرافتمندانه با 
کی از آن هستند که اسرائیلی ها  کنون حا فلسطینیان ترسیم کنند اما نشانه ها تا
به جنگ بین خود ادامه خواهند داد و اشغال فلسطین را به طور نامحدود حفظ 
یخ اسرائیل  یکی در تار خواهند کرد. این شرایط می تواند 7 اکتبر را به آغاز عصر تار
تبدیل کند که با خشونت بیشتر و فزاینده مشخص خواهد شد. این حمله یک 

رویداد یکباره نیست، بلکه نشانه ای است از آنچه در آینده خواهد بود. 

   خلف وعده
در دهه 1990، نتانیاهو یک ستاره در حال ظهور در صحنه جناح راست اسرائیل 
به شمار می رفت. او پس از تصدی مسئولیت سفارت اسرائیل در سازمان ملل 
، طرحی که در سال  از 1984 تا 1988، توانست با رهبری مخالفان توافقنامه اسلو
1993 برای آشتی اسرائیل و فلسطین از سوی دولت اسرائیل و سازمان آزادی بخش 
یادی دست یابد. پس از ترور نخست وزیر  فلســـطین امضا شـــده بود، به شهرت ز
اســـحاق رابین در نوامبر 1995 توســـط یک متعصب راســـت افراطی اســـرائیلی و 
یستی« از سوی فلسطینیان در شهرهای اسرائیل،  انجام موجی از حملات »ترور
، معمار کلیدی توافقنامه صلح اسلو را با اختلافی  نتانیاهو موفق شد شیمون پرز
بسیار اندک در رقابت های نخست وزیری سال 1996 شکست دهد. او به محض 
رسیدن به قدرت قول داد که روند صلح را کند کند و »با جایگزین کردن نخبگان«  
کـــه از منظـــر او نـــرم و مایل به تقلید از لیبرال های غربـــی بودند، با محافظه کاران 
اجتماعی و سیاسی، جامعه اسرائیل را اصلاح کند. با این حال، جاه طلبی های 
افراطی نتانیاهو با مخالفت نخبگان قدیمی و همچنین دولت کلینتون مواجه 
شد. جامعه اسرائیل که در آن زمان هنوز عموما از توافق صلح حمایت می کرد، 
به سرعت به برنامه های نتانیاهو روی ترش نشان داد. سه سال بعد ایهود باراک 
لیبرال، نتانیاهو را سرنگون کرد و متعهد شد که روند اسلو را ادامه دهد و مساله 
فلســـطین را به طور کامل حل کند. اما باراک و جانشـــینانش شکســـت خوردند. 
زمانی که اســـرائیل در بهار ســـال 2000 عقب نشـــینی یک جانبه خود را از جنوب 
لبنان تکمیل کرد، در معرض حملات فرامرزی قرار گرفت و با افزایش گســـترده 
توان حزب الله احساس تهدید کرد. سپس با آغاز انتفاضه دوم توسط فلسطینیان 
، روند صلح با شکست مواجه شد. پنج سال بعد هم در پی عقب نشینی  در پاییز
اسرائیل از نوار غزه راه برای حماس هموار شد تا مسئولیت این منطقه را برعهده 
بگیرد. مردم اسرائیل که زمانی از ایجاد صلح حمایت می کردند، اشتهای خود 
را بـــرای صلـــح از جهـــت خطرات امنیتـــی مترتب بر آن از دســـت دادند. یکی از 
جملات رایج در آن زمان این بود: »ما به آنها ماه و ستارگان را پیشنهاد دادیم اما 
در مقابل بمبگذاران انتحاری و موشک دریافت کردیم« )اما این استدلال متقابل 
که اســـرائیل امتیازات بســـیار کمی ارائه داد و هرگز با یک کشـــور فلسطینی پایدار 
موافقت نخواهد کرد طرفدار چندانی نداشت(. بنابراین در سال 2009، نتانیاهو به 
قدرت بازگشت. آن هم درحالی که احساس می کرد محق است، زیرا هشدارهای 
او دربـــاره خطـــرات اعطای امتیازات ارضی به همســـایگان اســـرائیل درســـت از 
آب درآمده بود. زمانی که نتانیاهو به قدرت بازگشـــت به اســـرائیلی ها جایگزین 
مناســـبی برای فرمول »اعطای ســـرزمین در برابر صلح«  که اکنون بی اعتبار شده 
بود، ارائه داد. او معتقد بود که اسرائیل می تواند مانند یک کشور به سبک غربی 
پیشـــرفت کند - و حتی با کل جهان عرب ارتباط برقرار کند؛ آن هم درحالی که 
«  بود.  موضوع فلسطین را کنار گذاشته است. کلید این راهبرد »تفرقه و تسخیر
در کرانه باختری، نتانیاهو همکاری امنیتی با تشکیلات خودگردان فلسطین را 
کتو پلیـــس و خدمات اجتماعی  حفـــظ کـــرد؛ نهـــادی که عملا به پیمانکار دوفا
اســـرائیل تبدیل شـــد. او درعین حال قطر را تشـــویق کرد تا دولت حماس در غزه 
را تامین مالی کند. نتانیاهو در جمع پارلمانی حزب خود در ســـال 2019 گفت: 
»هرکسی که مخالف یک کشور فلسطینی است باید از ارائه کمک های مالی به 
غزه حمایت کند؛ زیرا حفظ جدایی بین تشکیلات خودگردان در کرانه باختری 
و حماس در غزه مانع از تشـــکیل یک کشـــور فلســـطینی خواهد شـــد.« این گزاره 

هنوز هم بر اندیشه او سایه افکنده است. 

یایـــی و اقتصادی،  نتانیاهـــو بـــر ایـــن باور بـــود که می تواند از طریـــق محاصره در
موشک های تازه مستقرشده و سامانه های دفاعی مرزی و حملات نظامی متناوب 
به رزمندگان و زیرساخت های حماس، توانایی های این گروه را کنترل کند. این 
کتیک که »چمن زنی«  نامیده شده بود، همراه با »مدیریت درگیری«  و  آخرین تا
حفظ وضعیت موجود به دکترین امنیتی اســـرائیل تبدیل شـــد. نتانیاهو معتقد 
، این راهبرد بهینه نیز بود؛ حفظ یک درگیری  کم پایدار است. ازنظر او بود نظم حا
در ســـطح بســـیار پایین ازنظر سیاســـی کمتر از یک توافق صلح هزینه داشـــت و 
هزینـــه مـــادی آن نیـــز کمتر از یک جنگ بزرگ بود. بـــرای بیش از یک دهه به نظر 
می رســـید که راهبرد نتانیاهو کارســـاز بوده اســـت. خاورمیانه و شـــمال آفریقا در 
انقلاب هـــا و جنگ هـــای داخلی ناشـــی از بهار عربی غرق شـــده بودند و همین 
یستی به  مســـاله از برجستگی موضوع فلســـطین به شدت کاست. حملات ترور
پایین ترین حد خود رسید و شلیک موشک های متناوب از غزه عمدتا متوقف 
شد. اسرائیلی ها به استثنای یک جنگ کوتاه علیه حماس در سال 2014، رویارویی 
چندانی با شبه نظامیان فلسطینی نداشتند. برای اکثر مردم و در بیشتر اوقات 
درگیری با حماس از دیده و ذهن بیرون بود. اســـرائیلی ها به جای نگرانی درباره 
فلسطینی ها، روی زندگی با رویای رفاه و آرامش غربی متمرکز شدند. بین ژانویه 
ک و مستغلات در اسرائیل بیش از دوبرابر شد؛  2010 و دسامبر 2022، قیمت املا
زیـــرا تل آویـــو مملـــو از آپارتمان های بلندمرتبـــه و مجتمع های اداری شـــده بود. 
شـــهرهای کوچک تر هم برای وفق دادن خود با این رونق گســـترش یافتند. تولید 
«  بیش از 60 درصد رشد کرد؛ زیرا کارآفرینان فناورانه  ناخالص داخلی این »کشور
کسب وکارهای موفقی را راه اندازی کردند و شرکت های انرژی نیز موفق به کشف 
ذخایر گاز طبیعی فراساحلی در آب های اسرائیل شدند. توافقنامه های آسمان 
، ســـفرهای خارجی را که یکی از جنبه های اصلی ســـبک  باز با دولت های دیگر
زندگی اســـرائیلی بود به کالایی ارزان تبدیل کرد. آینده روشـــن به نظر می رســـید. 
ظاهرا اسرائیل موفق شده بود از فلسطینی ها عبور کند و این کار را بدون قربانی 
، منابع، بودجه – برای رسیدن به توافق صلح انجام داده  کردن هیچ چیز - قلمرو
بود. اسرائیلی ها در حقیقت موفق شده بودند خدا و خرما را با هم داشته باشند. 
در سطح بین المللی نیز اسرائیل در حال شکوفایی بود. نتانیاهو در مقابل فشار 
-دولتی و توقف ساخت  باراک اوباما، رئیس جمهور آمریکا برای احیای راه حل دو
شهرک در کرانه باختری با موفقیت ایستادگی کرد؛ مقاومتی که تا حدی با ایجاد 
اتحـــاد بـــا جمهوری خواهان حاصل شـــده بود. اگرچه نتانیاهو نتوانســـت اوباما 
را از انعقـــاد توافـــق هســـته ای با ایران بازدارد، اما پس از پیـــروزی دونالد ترامپ در 
یاست جمهوری، واشنگتن از این پیمان خارج شد. ترامپ همچنین سفارت  ر
آمریکا در اسرائیل را از تل آویو به قدس منتقل کرد و دولت او هم بلندی های جولان 
ک اسرائیل به رسمیت شناخت. در دوران ترامپ، ایالات متحده  را به عنوان خا
همچنین به اسرائیل کمک کرد تا توافقنامه های ابراهیم را منعقد کند و در قالب 
آنها روابط خود را با بحرین، مراکش، سودان و امارات متحده عربی عادی سازی 
کند - اتفاقی که زمانی بدون توافق صلح اســـرائیل و فلســـطین غیرممکن به نظر 
می رســـید. هواپیماهـــای متعـــددی حامل مقامات اســـرائیلی، روســـای ارتش و 
«  شروع به عزیمت به مقصد هتل های شیک کشورهای  گردشگران اهل این »کشور

شیخ نشین حاشیه خلیج فارس و بازارهای مراکش کردند. 
نتانیاهو درحالی که مســـاله فلســـطین را کنار گذاشـــت، برای بازســـازی جامعه 
گهانی در انتخابات مجدد  داخلـــی اســـرائیل نیز تلاش کرد. او پـــس از پیروزی نا
در ســـال 2015، ائتلافـــی را بـــرای احیای رویـــای قدیمی خود مبنی بر رقم زدن یک 
انقلاب محافظه کارانه تشکیل داد. او بار دیگر شروع به انتقاد از »نخبگان« کرده 
و جنگی فرهنگی را علیه نظام دولتی ســـابق آغاز کرد؛ زیرا آن را خصمانه برای 
خود و بیش ازحد لیبرال برای حامیان خود می دید. در سال 2018، او قانون کلان 
و بحث برانگیزی را به تصویب رســـاند که اســـرائیل را به عنوان »دولت-ملت قوم 
یهود«  تعریف می کرد و در آن اعلام شده بود که یهودیان از حق »منحصربه فرد«  
»اعمال حق تعیین سرنوشـــت«  در قلمرو اســـرائیل برخوردار هستند. مطابق این 
قانون، اکثریت یهودیان اسرائیل از تفوق و ارجحیت برخوردار بوده و غیرشهودیان 
تابع به شمار می روند. در همین سال ائتلاف نتانیاهو فروپاشید. اسرائیل پس از 
این اتفاق در یک بحران سیاســـی طولانی غرق شـــد و طی بین ســـال های 2019 و 
2022 دست به برگزاری پنج انتخابات زد که هر یک از آنها یک همه پرسی درباره 
حکومت نتانیاهو به شمار می رفتند. شدت نبرد سیاسی با باز شدن یک پرونده 
فساد علیه نخست وزیر تشدید شد؛ پرونده ای که منجر به صدور کیفرخواست 
کمه ای شد که هنوز هم ادامه دارد. اسرائیل  برای وی در سال 2020 و همچنین محا
بین »بی بیست ها« و »اردوگاه فقط نه به بی بی«  تقسیم شد. )»بی بی » نام مستعار 
نتانیاهو است(. سرانجام در چهارمین انتخابات در سال 2021، رقبای نتانیاهو 
« به رهبری نفتالی بنت جناح راستی و یائیر لاپید میانه رو  موفق شدند »دولت تغییر
، ائتلاف حاکم شامل یک حزب عربی هم بود.  را جایگزین او سازند. برای اولین بار
بـــا ایـــن حـــال مخالفـــان نتانیاهو هرگز پیش فـــرض اصلی دولـــت او را به چالش 
نکشـــیدند؛ این باور که اســـرائیل می تواند بدون پرداختن به مســـاله فلســـطین 
پیشرفت کند. بحث بر سر صلح و جنگ که به طور سنتی یک موضوع سیاسی 
حیاتی برای اســـرائیل به شـــمار می رفت به مســـاله ای دســـت چندم تبدیل شد. 
بنت که کار خود را به عنوان دستیار نتانیاهو آغاز کرده بود، درگیری با فلسطین 
را »ترکشـــی در نشـــیمنگاه«  تل آویو می دانســـت که اسرائیل می تواند با آن زندگی 
کنـــد. او و لاپیـــد بـــه دنبال حفـــظ وضعیت موجود در برابر فلســـطینی ها و صرفا 
کنار زدن نتانیاهو از سمت خود بودند. البته این معادله غیرممکن بود. »دولت 
«  در سال 2022 و پس ازاینکه نتوانست مفاد قانون مبهمی را که مطابق با آن  تغییر
شهرک نشینان کرانه باختری از حقوقی برخوردار بودند که مشتمل بر همسایگان 
غیراسرائیلی آنها نمی شد تمدید کند، سقوط کرد. برای بعضی از اعضای ائتلاف 
بنت-لاپید، موافقت با این قانون یک عقب نشینی بیش ازحد به شمار می رفت. 
سقوط دولت برای نتانیاهو که در آستانه محاکمه قرار داشت، دقیقا همان چیزی 
به شمار می رفت که مدت ها نسبت به وقوع آن امیدوار بود. همزمان با آماده شدن 
، او پایه رأی خود را در بین راست گرایان،  « برای برگزاری یک انتخابات دیگر »کشور
یهودیـــان افراطـــی ارتدکس و یهودیان محافظه کار ازنظـــر اجتماعی تقویت کرد. 
برای کسب مجدد قدرت، او حساب خاصی روی شهرک نشینان کرانه باختری 
باز کرد؛ یعنی افرادی که هنوز هم درگیری اسرائیل و فلسطین را فلسفه وجودی 
خود می دانستند. این صهیونیست های مذهبی کماکان به رویای یهودی سازی 
ک اسرائیل متعهد بودند.  سرزمین های اشغالی و تبدیل آنها به بخشی رسمی از خا
آنها امید داشتند که در صورت فراهم شدن فرصت بتوانند اهالی فلسطین را از 
سرزمین های خود بیرون کنند. البته آنها نتوانسته بودند مانع تخلیه شهرک نشینان 
اسرائیلی از غزه در دوران نخست وزیری آریل شارون در سال 2005 شوند؛ اما در 
سال های بعد موفق به کسب مناصب کلیدی در ارتش اسرائیل، ادارات دولتی 
و رســـانه ها شـــده بودند؛ دقیقا در همان زمانی که سکولارها روی پول درآوردن در 

بخش خصوصی متمرکز شده بودند. 
تندروهـــا دو خواســـته اصلـــی از نتانیاهو داشـــتند. اولین و بارزترین درخواســـت 
ایـــن گروه، گســـترش بیشـــتر شـــهرک های یهـــودی بود؛ امـــا درخواســـت دوم آنها 
یخی که معبد یهودیان و  حضور چشمگیرتر یهودیان در »کوه معبد« ، مکان تار
مســـجد الاقصی مســـلمانان در بخش شرقی اورشلیم در آن مستقر است، بود. از 

زمانی که اسرائیل موفق شد در جنگ شش روزه 1967 کنترل این مناطق را برعهده 
بگیرد، از بیم شعله ور شدن درگیری مذهبی، اداره آن را به صورت »شبه- مستقل« 
در اختیار فلسطینی ها گذاشته است؛ اما راست افراطی اسرائیل مدت هاست 
که به دنبال تغییر این وضعیت می باشد. هنگامی که نتانیاهو برای اولین بار در 
سال 1996 به عنوان نخست وزیر انتخاب شد مجوز حفر تونلی باستان شناسی 
در جوار مسجدالاقصی را صادر کرد تا از طریق آن بتوان به آثار باستانی متعلق 
به دوران »معبد دوم«  دست یافت؛ این اقدام نتانیاهو سبب انفجار اعتراضات 
خشـــونت آمیز اعراب در اورشـــلیم شـــد. انتفاضه دوم فلسطین هم در پی بازدید 
یســـیون و رئیس وقت حزب لیکود، از کوه معبد رخ داد.  آریل شـــارون، رهبر اپوز
در مـــه 2021، خشـــونت دوبـــاره در اســـرائیل شـــکل گرفت. محرک اصلـــی این بار 
، سیاستمدار دست راستی افراطی بود که در سوابق خود تجلیل  ایتامار بن گویر
یســـت های یهـــودی را نیـــز دارد. بن گویر یک »دفتـــر پارلمانی« را در  علنـــی از ترور
منطقه فلسطینی نشـــین اورشـــلیم شـــرقی باز کـــرده بود؛ یعنی همـــان منطقه ای 
کـــه در آن شهرک نشـــینان یهـــودی با اســـتفاده از اســـناد قدیمی ملکـــی برخی از 
کنان فلســـطینی را از خانه های خود بیرون رانده بودند؛ فلســـطینی ها نیز در  ســـا
پاســـخ تظاهرات گســـترده ای برگزار کردند. پس از تجمع صدها تظاهرکننده در 
مسجد الاقصی پلیس اسرائیل به محوطه مسجد یورش برد. در نتیجه درگیری بین 
اعراب و یهودیان آغاز شد و به سرعت به شهرهای مختلف در سراسر اسرائیل 
گســـترش یافـــت. حماس از ایـــن حمله به عنوان بهانه ای برای هـــدف قرار دادن 
اورشلیم با موشک استفاده کرد؛ اتفاقی که خشونت بیشتری را در اسرائیل و دور 
دیگری از اقدامات تلافی جویانه تل آویو در غزه را به همراه داشت. با این حال زمانی 
که اسرائیل و حماس با سرعتی تکان دهنده به  آتش بس جدیدی دست یافتند، 
کان به تامین پول برای غزه ادامه داد و اسرائیل  درگیری ها متوقف شد. قطر کما
نیز برای بهبود اقتصاد نوار غزه و کاهش تمایل مردم این منطقه به درگیری، مجوز 
کنان این منطقه صادر کرد. هنگامی هم که اسرائیل در بهار  کار برای برخی از سا
2023 به یکی از متحدان شبه نظامی حماس- جهاد اسلامی- حمله کرد، حماس 
کم در امتداد مرز غزه به ارتش اسرائیل اجازه داد  مداخله نکرد. آرامش نسبی حا
تـــا نیروهـــای خود را از این منطقه جابه جا کرده و بیشـــتر گردان های رزمی خود را 
به کرانه باختری منتقل کند؛ جایی که آنها می توانستند از شهرک نشینان در برابر 
یست ها« محافظت کنند؛ اما حملات اکتبر نشان داد که این جابه جایی  »ترور

دقیقا همان چیزی بوده که سنوار می خواسته است. 

   کودتای بی بی
در انتخابات نوامبر 2022 اسرائیل نتانیاهو دوباره قدرت را به دست آورد. ائتلاف 
او 64 کرســـی از 120 کرســـی پارلمان اسرائیل را تصاحب کرد که با استانداردهای 
، یک پیروزی چشمگیر به شمار می رفت. چهره های کلیدی در دولت جدید  اخیر
بزالل اسموتریچ، رهبر یک حزب مذهبی ملی گرا به نمایندگی از شهرک نشینان 
، اسموتریچ و بن گویر با همکاری احزاب  کرانه باختری و بن گویر بودند. نتانیاهو
افراطی ارتدکس، طرحی برای پی ریزی اســـرائیلی خودکامه و دین ســـالار طراحی 
کردند. مثلا دســـتورالعمل های کابینه جدید اعلام می کرد که »مردم یهود دارای 
حق انحصاری و مســـلم نســـبت به کل ســـرزمین اسرائیل هســـتند«؛ گزاره ای که 
هرگونه ادعای فلسطینی ها بر سرزمین های ارضی حتی در غزه را نیز رد می کرد. 
اسموتریچ در کابینه نتانیاهو به وزارت دارایی رسید و مسئولیت کرانه باختری را 
برعهده گرفت و در آنجا برنامه عظیمی را برای گسترش شهرک های یهودی آغاز 
کرد. بن گویر هم به عنوان وزیر امنیت ملی منصوب شد و کنترل پلیس و زندان ها 
به او تفویض شـــد. او از قدرت خود برای تشـــویق یهودیان برای بازدید بیشـــتر از 
کوه معبد )الاقصی( استفاده کرد. بین ژانویه و اکتبر 2023، حدود 50 هزار از این 
مکان بازدید کردند - آماری که بیش از هر دوره مشـــابه دیگری به شـــمار می رود 
)در ســـال 2022، 35 هـــزار بازدیدکننده یهودی بـــه این مکان آمده بودند.( دولت 
جدید رادیکال نتانیاهو خشـــم لیبرال ها و میانه روهای اســـرائیلی را برانگیخت؛ 
اما باوجوداینکه تحقیر فلسطینی ها در دستور کار دولت نتانیاهو قرار داشت، 
منتقدان او همچنان در محکومیت کابینه، سرنوشـــت ســـرزمین های اشغالی و 
الاقصی را نادیده می گرفتند. در عوض آنها عمدتا بر اصلاحات قضایی نتانیاهو 
تمرکز کرده بودند. این قوانین پیشـــنهادی که در ژانویه 2023 اعلام شـــده بودند، 
استقلال دادگاه عالی اسرائیل -حافظ حقوق مدنی و حقوق بشر در کشوری که 
فاقد قانون اساسی رسمی است- را محدود می کرد و نظام مشاوره حقوقی را که 
کنترل و تعادل قدرت اجرایی را فراهم می کند، از بین می برد. اگر این اصلاحات 
تصویـــب می شـــدند ایجـــاد یک حکومت خودکامـــه برای نتانیاهو و شـــرکای او 
کمه به جرم فساد در امان بماند.  بسیار آسان می شد و حتی ممکن بود او از محا
ک بودند. آنها بحق موج  لوایح اصلاحات قضایی بدون شک فوق العاده خطرنا
عظیمی از اعتراضات را با شرکت صدها هزار اسرائیلی در هر هفته برانگیختند؛ 
اما در رویارویی با این کودتا، مخالفان نتانیاهو دوباره طوری رفتار کردند که گویی 
اشغال سرزمین های فلسطینی موضوعی نامرتبط به شمار می رود. باوجوداینکه 
این قوانین تا حدی برای تضعیف هرگونه حمایت حقوقی دادگاه عالی اسرائیل 
از فلسطینیان تهیه شده بودند، اما تظاهرکنندگان از بیم اینکه غیروطن پرست 
خوانـــده شـــوند، از ذکر اشـــغال یا روند متوقف شـــده صلح اجتنـــاب می کردند. 
درواقع، سازمان دهندگان این اعتراضات تلاش می کردند تا تظاهرکنندگان علیه 
اشغالگری اسرائیل را به حاشیه برانند و از نمایش پرچم های فلسطین در تظاهرات 
کتیک موفق شد و تضمین کرد که جنبش اعتراضی براثر  جلوگیری کنند. این تا
آرمان فلسطین »آلوده« نشده است: اعراب اسرائیلی که حدود 20 درصد جمعیت 
یادی از پیوستن به تظاهرات خودداری  « را تشکیل می دهند تا حد ز این »کشور
کردند؛ اما این امر موفقیت جنبش را دشوارتر کرد. با توجه به جمعیت اسرائیل، 
« شریک  یهودیان چپ و میانه در هنگام تشکیل دولت باید با اعراب این »کشور
شوند؛ اما تظاهرکنندگان با مشروعیت زدایی از نگرانی های اعراب اسرائیل مطابق 

با راهبرد نتانیاهو عمل کردند. 
بـــا خـــروج اعـــراب از زمین بازی، نبرد بر ســـر اصلاحات قضایـــی به عنوان امری 
درون یهـــودی ادامـــه یافـــت. تظاهرکنندگان پرچم   های آبی و ســـفید و منقش به 
ســـتاره داود اســـرائیل را حمل می   کردند و بســـیاری از رهبران و ســـخنرانان آنها از 
افسران ارشد نظامی بازنشسته بودند. معترضان مدارک نظامی خود را به نمایش 
می   گذاشـــتند؛ امـــری کـــه تغییری در روند کاهش اعتبـــار ارتش که از زمان حمله 
اسرائیل به لبنان در سال 1982 آغاز شده است، به شمار می   رفت. خلبانان ذخیره 
که برای آمادگی و قدرت رزمی نیروی هوایی بســـیار مهم هســـتند، تهدید کردند 
در صورت تصویب لایحه اصلاحات قضایی از خدمت نظامی خارج خواهند 
شد. در نمایشی از مخالفت نهادی هم رهبران ارتش اسرائیل زمانی که نتانیاهو 
از آنها خواست نیروهای ذخیره خود را تنبیه کنند، با او مخالفت کردند. انقطاع 
نیروهای ]موســـوم به[ دفاعی اســـرائیل از نتانیاهـــو تعجب   برانگیز نبود. نتانیاهو 
در طول دوران طولانی حرفه ای خود بارها با ارتش درگیر شـــده اســـت و قوی ترین 
رقبای او هم ژنرال های بازنشسته ای بوده اند که سیاستمدار شده اند؛ یعنی افرادی 
مانند شارون، رابین و باراک، تازه بدون در نظر گرفتن بنی گانتز که نتانیاهو او را 
در کابینه جنگ اضطراری خود به کار گرفته اما ممکن است درنهایت منصب 
نخســـت   وزیری را برعهده گرفته و جانشـــین او شـــود. نتانیاهو مدت هاســـت که 

نتانیاهو، فلسطینی ها و بهای غفلت
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دیدگاه ژنرال ها مبنی بر اسرائیلی را که از نظر نظامی قوی اما از نظر دیپلماتیک 
 ، انعطاف پذیر بوده، رد کرده است. او همچنین شخصیت  آنها را که به زعم او ترسو
فاقد خلاقیت و حتی مخرب هستند، مورد تمسخر قرار داده است؛ بنابراین اصلا 
جای تعجب نداشت که پس  از اینکه یوآف گالانت، وزیر دفاع در مارس 2023 
« را آسیب   پذیر کرده  در تلویزیون اظهار داشت شکاف   های اسرائیل این »کشور

و در آستانه جنگ قرار داده است، نتانیاهو عذر او را خواست. 
اخـــراج گالانـــت به اعتراضات خیابانی خودجوش بیشـــتری انجامید و نتانیاهو 
مجبور شـــد او را در ســـمت خود ابقا کند )آنها هنوز هم با وجود اینکه جنگ را 
بـــا هـــم اداره می کنند، اما رقبای سرســـختی برای یکدیگر هســـتند(؛ اما نتانیاهو 
هشـــدار گالانت را نادیده گرفت. او همچنین وقعی بر هشـــدار دقیق تری که در 
ماه ژوئیه توســـط تحلیلگر ارشـــد اطلاعات نظامی اســـرائیل ارائه شده و احتمال 
حمله دشـــمنان به اســـرائیل را مطرح کرده بود، ننهاد. نتانیاهو ظاهرا معتقد بود 
چنین هشـــدارهایی با  انگیزه سیاســـی بوده و منعکس کننده اتحاد ضمنی بین 
فرماندهان نظامی فعلی مســـتقر در مقر ارتش اســـرائیل در تل آویو و فرماندهان 

سابقی است که در خیابان   ها به تظاهرات مشغول هستند. 
البته مطمئنا هشدارهایی که نتانیاهو دریافت کرده بود بیشتر بر شبکه متحدان 
منطقـــه ای ایـــران و نـــه حماس، متمرکز بود. اگرچه نقشـــه حملـــه حماس برای 
اطلاعات اســـرائیل شـــناخته شـــده بود و حتی با وجود اینکه این گروه در مقابل 
پســـت های دیده بانـــی ارتـــش اســـرائیل مانور مـــی داد، مقامات ارشـــد نظامی و 
اطلاعاتـــی تصـــور نمی کردند که دشـــمن غزه   ای آنها واقعا قـــادر به اجرایی کردن 
آن باشـــد و اظهـــارات خـــلاف این تصـــور را کنار می   زدنـــد. درحقیقت حمله 7 
اکتبر تا حدی شکست دیوان   سالاری اسرائیل به شمار می رود. با این حال این 
یافت کرده بود،  واقعیـــت کـــه نتانیاهو هیچ بحث جدی درباره اطلاعاتی که در
ترتیب نداد و همچنین امتناع او از سازش جدی با مخالفان سیاسی و التیام 
، غیرقابل دفاع اســـت. درعوض او تصمیم گرفت  شـــکاف موجود در این کشـــور
بـــدون توجـــه به هشـــدارهای جدی و پیامدهـــای احتمالـــی، کودتای قضایی 
خود را ادامه دهد. او متکبرانه اظهار داشـــت: »اســـرائیل بدون چند اســـکادران 
نیروی هوایی می تواند کار کند، اما بدون دولت نه.« در ژوئیه 2023، اولین لایحه 
اصلاحات قضایی توســـط پارلمان اســـرائیل تصویب شد که نقطه اوج دیگری 
برای نتانیاهو و ائتلاف راســـت افراطی او به شـــمار می   رفت )البته این مصوبه 
درنهایت در ژانویه 2024 از ســـوی دادگاه عالی اســـرائیل رد شـــد(. نخســـت وزیر 
معتقد بود به زودی با انعقاد یک توافق صلح با عربستان سعودی، ثروتمندترین 
و مهم ترین کشـــور عربی، به عنوان بخشـــی از یک توافق سه گانه در قالب پیمان 
دفاعی بین آمریکا و عربستان، جایگاه خود را ارتقا خواهد داده و نتیجه پیروزی 
نهایی سیاست خارجی اسرائیل خواهد بود؛ اتحاد آمریکایی، عربی و اسرائیلی 
، این دستاوردی بزرگ  علیه ایران و نیروهای نیابتی آن در منطقه. برای نتانیاهو
بود که سبب محبوبیت او می   شد. نخست   وزیر آنقدر از خود مطمئن بود که در 

22 سپتامبر در جریان سخنرانی خود در مجمع عمومی سازمان ملل، نقشه   ای از 
»خاورمیانه جدید« را نشان داد که اسرائیل در مرکز آن قرار داشت. این عبارت 
کنایه   ای تعمدی به پرز فقید، رقیب پیشین نتانیاهو به شمار می   رفت که مبدع 
اصطلاح خاورمیانه جدید پس از توافق اســـلو به  شـــمار می رود. او در سخنرانی 
خود اظهار داشت: »گمان می   کنم ما در آستانه یک پیروزی چشمگیر هستیم؛ 
یخی با عربستان ســـعودی.« او تصریح کرد فلســـطینی   ها هم برای  یک صلح تار
اســـرائیل و هم برای کل منطقه تبدیل به یک موضوع گذشـــته شده   اند. نتانیاهو 
ادامـــه داد: »ما نباید به فلســـطینی ها حق وتـــوی معاهدات صلح جدید را عطا 
کنیم. آنها تنها دو درصد از جهان عرب را تشکیل می دهند.« اما دو هفته بعد، 

حماس حمله کرد و نقشه های نتانیاهو را در هم شکست. 

   پس از انفجار
نتانیاهو و حامیانش تلاش کرده اند تا خود را از سرزنش   های مربوط به 7 اکتبر مبرا 
کنند. آنها مدعی هستند نخست وزیر از سوی روسای امنیتی و اطلاعاتی که در 
آخرین لحظه هشدارهای لازم مبنی بر وقوع عملیات در غزه را صادر نکرده   اند، 
گمراه شـــده   اند )اگرچه حتی این هشـــدارها به عنوان نشـــانه هایی از یک حمله 
کوچک یا صرفا سروصدا تعبیر می شد(. چند هفته پس از حمله، دفتر نتانیاهو 
در توییتر نوشـــت: »تحت هیچ شـــرایطی و در هیچ مرحله ای، به نخســـت وزیر 
یابی کل  نتانیاهو درباره اهداف جنگی حماس هشدار داده نشده بود، بلکه ارز
رده های امنیتی ازجمله رئیس اطلاعات نظامی و رئیس شـــین بت، این بود که 
در برابـــر حمـــاس بازدارندگـــی ایجاد شـــده و این گروه به دنبال توافق اســـت.« )او 
بعدا بابت این پست عذرخواهی کرد(. اما هرچند بی کفایتی نظامی و اطلاعاتی 
تأسف آور به شمار می رود، اما نمی تواند نخست   وزیر را تبرئه کند؛ آن هم نه تنها 
فقط به این دلیل که او به عنوان رئیس دولت مسئولیت نهایی آنچه را در اسرائیل 
رخ می دهد برعهده دارد. سیاست بی پروای او قبل از جنگ برای ایجاد تفرقه بین 
اسرائیلی ها، کشور را آسیب پذیر کرده و متحدان ایران را وسوسه کرد تا به جامعه ای 
درهم شکسته ضربه بزنند. به علاوه، تحقیر فلسطینی ها توسط نتانیاهو به رشد 
رادیکالیسم کمک کرد. تصادفی نیست که حماس نام عملیات خود را »طوفان 
الاقصی« گذاشـــت و این حملات را راهی برای محافظت از مســـجد الاقصی در 
برابر تصرف یهودیان به تصویر کشید. حفاظت از این مکان مقدس مسلمانان 
گوار ضد  گزیر و نا به عنوان دلیلی برای حمله به اســـرائیل و مواجهه با عواقب نا

حمله ارتش اسرائیل تلقی می شود. 
مردم اســـرائیل نتانیاهو را از مســـئولیت 7 اکتبر مبرا نکرده اند. محبوبیت حزب 
نخست وزیر و میزان محبوبیت خود او در نظرسنجی ها به شدت کاهش یافته اما 
دولت اکثریت پارلمانی را حفظ کرده است. تمایل مردم برای تغییر از نظرسنجی   ها 
نیز فراتر رفته است. نظامی گری دوباره توسط احزاب مختلف مورد استقبال قرار 
گرفته اســـت. تظاهرکنندگان ضد نتانیاهو علی رغم اعتراضات خود، به انجام 

، به جای  وظایف خود در قالب نظامیان ذخیره پرداختند و تظاهرات ضد نتانیاهو
کارآمد اسرائیل، مسئولیت مراقبت از آوارگان شهرهای شمالی و جنوبی  دولت نا
را برعهده گرفتند. بســـیاری از اســـرائیلی ها با کمک کمپین بن گویر برای تسهیل 
مقررات تملک اســـلحه های کوچک شـــخصی، خود را به تفنگ و اســـلحه   های 
یجی، انتظار می رود بودجه  تهاجمی مســـلح کرده اند. پس از دهه ها کاهش تدر

دفاعی هم تقریبا 50 درصد افزایش یابد. 
البته این اقدامات اگرچه قابل درک هستند اما تغییر به شمار نرفته و فقط تسریع 
هستند. اسرائیل همچنان همان مسیری را دنبال می کند که نتانیاهو سال ها آن 
را هدایت کرده اســـت. هویت این کشـــور اکنون کمتر لیبرال و برابری خواهانه و 
بیشتر قوم گرایانه و نظامی گرایانه است. شعار »متحد برای پیروزی« که در هر گوشه 
خیابان، اتوبوس   های عمومی و کانال   های تلویزیونی در اسرائیل دیده می شود، 
با هدف متحد کردن جامعه یهودی این کشور مطرح شده است. اقلیت عرب 
این کشـــور که بیشـــتر آنها از آتش بس سریع و تبادل زندانیان حمایت می کردند، 
بارها توسط پلیس از انجام اعتراضات عمومی منع شده اند. ده ها شهروند عرب 
به دلیل پست های خود در رسانه های اجتماعی که در آن با فلسطینی های غزه 
ابراز همبستگی شده بود، مورد پیگرد قانونی قرار گرفته   اند؛ حتی اگر این پست ها 
از حملات 7 اکتبر حمایت نکرده باشـــند. در همین حال بســـیاری از یهودیان 
لیبرال اســـرائیلی احســـاس می کنند که از ســـوی همتایان غربی که از نظر آنها در 
کنار حماس قرار گرفته اند، به آنها خیانت شده است. آنها درحال تجدیدنظر در 
تهدیدات قبل از جنگ خود برای مهاجرت از اسرائیل زیر یوغ استبداد مذهبی 
ک و مستغلات اسرائیلی نیز درحال پیش بینی  نتانیاهو هستند؛ شرکت های املا
مـــوج جدیـــدی از مهاجران یهودی هســـتند کـــه به دنبال فرار از یهودی ســـتیزی 
فزاینده موجود در ورای مرزها، به اســـرائیل مهاجرت خواهند کرد. درســـت مانند 
دوران قبل از جنگ، تقریبا هیچ یهودی اسرائیلی به این فکر نمی کند که چگونه 
مناقشه فلسطین می تواند به طور مسالمت آمیز حل شود. چپ اسرائیلی که به طور 
سنتی به صلح علاقه مند بود، اکنون تقریبا منقرض شده است. به نظر می رسد 
احزاب میانه روی گانتز و لاپید که نسبت به دوران خوب پیش از نتانیاهو حس 
نوســـتالژیک دارند، نســـبت به جامعه جدید نظامی گرا احســـاس راحتی دارند و 
تمایلی ندارند تا محبوبیت خود را با تایید مذاکرات زمین در برابر صلح به خطر 
بیندازند. جناح راست نیز بیش از هر زمان دیگری با فلسطینیان دشمنی دارد. 
نتانیاهو تشکیلات خودگردان را با حماس مترادف دانسته و تا زمان نگارش این 
کم پس از جنگ غزه را رد  مقاله، پیشنهادهای آمریکا برای تبدیل این گروه به حا
کرده است؛ زیرا می داند چنین تصمیمی راه حل تشکیل 2دولتی را احیا خواهد 
کرد. دوستان راست افراطی نخست وزیر می خواهند غزه را خالی از سکنه کرده 
کن آن را به کشورهای دیگر تبعید کنند و نکبه دومی را ایجاد  و فلسطینیان سا
کنند که نتیجه آن خالی شـــدن زمین   ها برای ســـاخت شهرک   های جدید باشد. 
برای تحقق این رویا، بن گویر و اســـموتریچ از نتانیاهو خواســـته اند هرگونه بحث 

درباره ترتیبات پسا جنگ در غزه را که نتیجه آن مسئولیت فلسطینی   ها در این 
سرزمین باشد، رد کند. آنها همچنین از دولت خواسته اند از مذاکره بیشتر برای 
آزادی گروگان های اسرائیلی خودداری کند. این دو همچنین تضمین کرده اند 
اســـرائیل هیچ اقدامی برای توقف حملات جدید شهرک نشـــینان یهودی علیه 

کنان عرب کرانه باختری انجام نخواهد داد.  سا
البته اگر گذشـــته را چراغ راه خود قرار دهیم، اســـرائیل کاملا هم ناامید نیســـت. 
یخ نشـــان می دهد احتمال بازگشـــت ترقی گرایی وجود دارد و محافظه کاران  تار
ممکن است نفوذ خود را از دست دهند. پس از حملات بزرگ قبلی افکار عمومی 
اســـرائیل ابتدا به ســـمت راســـت تغییر جهت داده اما سپس دوباره مسیر خود را 
تغییر داده و مصالحه ارضی را در ازای صلح پذیرفته است. جنگ یوم کیپور در 
سال 1973 درنهایت به صلح با مصر انجامید. انتفاضه اول که در سال 1987 آغاز 
شده،  منجر به توافق اسلو و صلح با اردن شد. انتفاضه دوم هم که در سال 2000 
رخ داد، با خروج یک جانبه از غزه پایان یافت. اما احتمال تکرار این پویایی کم 
است، هیچ گروه یا رهبر فلسطینی مانند مصر و رئیس جمهور آن پس از سال 1973 
مورد قبول اسرائیل نیست. حماس متعهد به نابودی اسرائیل بوده و تشکیلات 
خودگردان هم ضعیف است. اسرائیل نیز ضعیف است؛ وحدت زمان جنگ آن 
درحال شکسته شدن است و این احتمال وجود دارد که درصورت کاسته شدن 
از شدت جنگ، اسرائیل بیشتر متفرق شود. مخالفان نتانیاهو امیدوار هستند 
با موافقت طرفداران ناامید او امسال انتخابات زودهنگام برگزار کنند. نتانیاهو 
هم در مقابل احساس ترس کرده و جایگاه خود را محکم تر خواهد چسبید. در 
ژانویه، بستگان گروگان ها به زور وارد یک جلسه  پارلمانی شدند تا از دولت بخواهند 
اعضای خانواده آنها را آزاد کند، اتفاقی که بخشی از نبرد بین اسرائیلی ها بر سر 
اولویت شکست حماس یا توافق با این گروه برای آزادی گروگان   ها به شمار می رود. 
شاید تنها ایده ای که روی آن وحدت وجود دارد، مخالفت با توافق زمین در برابر 
صلح باشـــد. پس از 7 اکتبر اکثر اســـرائیلی های یهودی موافق هســـتند هرگونه 
واگذاری بیشتر اراضی، سکوی پرتابی را برای ستیزه جویان فراهم خواهد کرد تا 

کشتار بعدی را انجام دهند. 
یخ اخیر آن باشد.  بنابراین درنهایت آینده اسرائیل ممکن است بسیار شبیه به تار
، »مدیریت درگیری« و »چمن   زنی« سیاســـت های دولتی باقی  یا بدون نتانیاهو
خواهد ماند؛ سیاست هایی که به معنای اشغال، شهرک سازی و آوارگی بیشتر 
است. این راهبرد ممکن است کم خطرترین گزینه به نظر برسد؛ حداقل برای مردم 
اسرائیل که از وحشت 7 اکتبر آسیب دیده   اند و نسبت به پیشنهاد های جدید 
صلح گوش  شنوایی ندارند، اما این اتفاق فقط منجر به فاجعه بیشتر خواهد شد. 
اسرائیلی ها اگر فلسطینی ها را نادیده بگیرند آرمان   ها، روایات و حتی حضور آنها 
را رد کنند، نمی توانند انتظار ثبات داشـــته باشـــند. این درسی است که اسرائیل 
باید از هشـــدار دیرینه دایان فرا بگیرد. اســـرائیل باید با فلسطینی ها ارتباط برقرار 

گر از نظر آنها همزیستی قابل ادامه و محترمانه است.  کند؛ البته ا

تربیت هویتی با حق و تربیت حق محور پیوند دارد و مقدمه ضروری آن این است 
که جامعه هدف آموزش و پرورش خود را با حق عجین ببینند، یعنی حق داشته 
باشند در امور مربوط به خود و مدرسه مشارکت داشته باشند؛ حق داشته باشند 
ســـخن بگویند؛ حق داشـــته باشند دیده شـــوند؛ حق داشته باشند سوال کنند؛ 
حق داشته باشند اعتراض کنند؛ حق داشته باشند عضوی از مجموعه ای باشد 
همانند گروه نشـــریه دیواری مدرســـه یا گروه سرود یا کمک نظافت یا کمک معلم. 

خلاصه حق داشتن را تمرین کنند. 
هدف این حق ، حق حضور آنان در زیســـت جمعی اســـت. کودک در مدرســـه و 
دبســـتان  ـو البته جدیدا در مهدکودک و پیش دبســـتانی ـ اســـت که از خانه جدا 
می شود و جز محیط خصوصی و خانوادگی، بودن با همسالان خود را در محیطی 
عمومی تجربه می کند. این زمان دقیقا زمان شکل گیری شخصیت و شکوفایی 
اســـتعدادهای او اســـت. بنابراین در چنین وضعیتی به اجتماع و قلمرو عمومی 
پا می گذارد و قوانین و مقررات و تزاحم ها و درگیری ها و محبت ها و دوستی ها و 
خلاصه آنچه لازمه زیست اجتماعی و سیاسی و حضور در جامعه و مدینه است، 
تجربه می کند. کودک در این دوره مفاهیمی چون مالکیت یا ریاست یا خدمت 
و به خدمت گرفتـــن و عدالـــت و محدودیت و رهاشـــدنی و امثـــال آن را در تجربه 
زیستی خود تجربه می کند. بنابراین او با امر سیاسی و امر عمومی آشنا می شود. 

ضمن اینکه نباید حریم خصوصی و خانوادگی او مخدوش شود، زیرا در این صورت 
امنیت روانی وی مخدوش می شود و تربیت اثر لازم را نخواهد داشت؛ لازم است او 

با قلمرو سیاسی و حیطه اجتماعی در تجربه زیستی خود، یعنی عمل در موقعیت 
نه در لابه لای کتاب های درسی، آشنایی عینی و عملی پیدا کند. او باید عدالت 
عملی، راستی و صداقت عملی، همکاری عملی، قانون مداری عملی و هر آنچه 
را بر او قابل تعلیم و تربیت اســـت، به صورت عملی فرا گیرد. از ســـوی دیگر درک 
کند ستم و فریب و دروغ گویی و قانون گریزی و بی هویتی و بطالت و بطلان گرایی 
و امثال آنها نارواست. اگر چنین شود، این علم که در کودکی آموخته است همواره 
با او خواهد بود و جامعه را اینچنین بیمه می کند. جامع این مفاهیم »حق« نام دارد 
که نمود عینی آن در دو حوزه »حکمت« و »عدالت« تجلی و سریان دارد. بنابراین 
هدف تربیت، باید تربیت بر مدار حق و حکمت و عدالت باشد، به گونه ای که 
فرد ایرانی از کودکی حق خود را بشناسد و در عین حال بداند که در دایره حق باید 
حرکت کند، پس باید حق دیگران را هم به رسمیت بشناسد و حق خود را همراه با 
مسئولیت بداند و تصور نکند که حق برای او مطلق است، بلکه محدودیت های 
حق داشتن خود را هم در روند زندگی جمعی در مدرسه پیدا کند و این گونه با زیست 
سیاسی و اجتماعی آشنا شود و هنجار یابد. لذا محور همه این امور یعنی آنچه به 

زیست سیاسی و اجتماعی برمی گردد، حق است. 
منظور ما از حق، مفهوم آن نیست، بلکه حقیقت عینی حق در سیاست و اجتماع 
است. برای مثال نباید سیاست با فریب و دروغ عجین باشد، بلکه پایه سیاست 
بر حق و راستی است تا اعتماد و اطمینان مردم و مشارکت عمومی را جلب کند 
و دولت و حاکمیت اقتدار خود را از قدرت مردم بگیرد. این امر نیازمند آموزش از 
دوران کودکی و تمرین و پیاده سازی در جان و عمل کودک تا جوانی است. البته 
، سنین کودکی و نوجوانی از اهمیت بسزایی برخوردار است، زیرا تربیت  در این امر
و تعلیم امری گام به گام است و باید طی سالیان متمادی به صورت مستمر در جان 

دانش آموز بنشیند. پس باید با مفهوم و حقیقت حق آشنا شوند، آن هم نه به صورت 
انتزاعی، بلکه در عمل و در موقعیت عملی. 

یکی از راههای تحقق آن، به رسمیت شناختن حق او در حضور جمعی در امور 
مدرســـه و هر آنچه مربوط به خود اوســـت، تا در این امر زندگی جمعی و زیســـت 
اجتماعی و سیاســـی و قانون مداری، عدالت، راســـت گویی، همکاری و تعاون، 
دوســـتی و محبت و احســـان و ایثار و هویت جمعی و امثال آن را آموزش ببیند و 

تمرین کند که »کار نیکوکردن از پرکردن است« 
متاســـفانه ما اگر به کارهای فرهنگی دســـت می زنیم، به لباس و ظواهر فرهنگی 
اهمیت می دهیم که در واقع اهمیتی ندارند. اما باید به محتوا و سیرت فرهنگی 
توجه داشت و فرهنگ را به جان و عمل داوطلبانه مخاطب کودک خود تبدیل 
کرد که حقیقت آن هویت و بروز و ظهور هویت فردی و جمعی است و حضور در 
عالمی است که ناچار باید به آن وارد شود، عالمی که محور آن حق است و خیر 

آدمی در تطابق با حق. 
در وهله نخســـت این جهان برای او ناآشـــنا و نامأنوس اســـت و مدرســـه و معلم 
موظف هســـتند که این جهان را برای او مأنوس کنند. اگر بناســـت که آینده به او 
تعلق داشته باشد و بار مسئولیت های سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی 
کشور بر دوش آنان باشد باید این دوش تقویت شود و این امر در کودکی میسر است 
که استعدادهای بروز و ظهور پیدا می کنند. این گونه روند تکاملی او طبیعی طی 
می شود. در این راستا او باید با آزادی نیز مشیء کند و آزادی و آزادگی را تمرین کند. 
، آزادی مطالبه،  آزادی اندیشه، آزادی اجتماعی، آزادی سیاسی، آزادی اظهارنظر

حق دفاع مشروع و از همه مهم تر آزادی معنوی. 
پیش از این هم گفتیم که اهداف انقلاب اسلامی به یکباره تحقق نمی یابد و باید 

در روندی مستمر و در تربیت نسل های متمادی به آن برسیم و لازمه آن حق مداری 
و آزادی اســـت کـــه از کودکـــی بایـــد به آنان انتقال یابد و در عمل آنان پیاده شـــود. 
کودک باید وارد جهانی شود که ناچار از آن است و چه بهتر که با آمادگی پیشین 
وارد آن شود. این گونه ما نسل انقلابی تراز انقلابی اسلامی را تربیت می کنیم. این 
یعنی آموزش و تقویت عقل عملی و حکمت عملی در سنین کودکی تا جوانی. 

اما مشکل آنجاست که نظام آموزش وپرورش با این مسائل بیگانه است و به این 
دلیل درگیر صورت شـــده و از ســـیرت فاصله گرفته اســـت. حکمت و عدالت و 
حق و هویت  حق محورانه در آن جایی ندارد. کل ســـند تحول آموزش وپرورش را 
ببینیـــم، چـــه نشـــان بـــارزی از هویت و حکمت و عدالـــت و حق و عقل عملی و 

عمل فضیلتی می بینیم؟
مشـــکل وقتی مضاعف می شـــود که متولیان امور اعم از دولت و آموزش وپرورش 
قیافه انقلابی می گیرد، یعنی صورت آن انقلابی است اما سیرتش تهی از آن است. 
در این صورت خود را نماینده انقلاب اسلامی در حوزه تربیت و تعلیم می پندارد 
درحالی که در محافظه کاری خیالبافانه غرق است. زیرا در این حالت کمتر حاضر 
می شود حرف گوش دهد و کارهای خود را مصداق کار انقلابی می پندارد و مخالفت 
با خود و کارهای خود را نوعی مقابله با انقلاب می داند. بنابراین ما در وضعیت 
بغرنجی قرار می گیریم. زیرا از سویی نظام آموزش وپرورش شدیدا انعطاف ناپذیر و 
صعب و سخت است و از سوی دیگر خود را انقلابی و اسلامی می داند که لازمه 
آن تحرک و تحول است و این تناقض کار را مشکل تر می کند و تربیت حق مدارانه 
به محاق می رود، ضمن آنکه نظام تربیتی و آموزشـــی تناســـبی با تربیت نیروهای 

آینده ساز نخواهد داشت و بحران را مضاعف می کند. 
ادامه دارد
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کبـــر با کد ملی  مـــدرک فارغ التحصیلـــی اینجانب راضیـــه لکـــزا فرانـــی فرزند علی ا
2122796911   متولـــد گـــرگان صـــادره از دانشـــگاه آزاد اســـلامی گـــرگان در مقطـــع 
کارشناســـی رشـــته راهنمایی و مشـــاوره مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشـــد. از 
یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به نشانی  گرگان –بزرگراه شهید کلانتری خیابان 
دانشـــگاه مجتمع دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد گرگان اداره  امور دانش آموختگان 

ارسال نماید. 

ی مدل 84 به رنگ سفید شیری روغنی  برگ سبز و سند کمپانی خودرو پراید سوار
ک  به شماره موتور 01137510و به شماره شاسی S 1412284516637 و به شماره پلا
ی خضیری فرد مفقود گردیده و از درجه اعتبار  24 – 246 ب 57 بـــه نـــام عبدالبـــار

ساقط می باشد.

ی سایپا 131 مدل 95 به رنگ سفید روغنی  برگ سبز و سند کمپانی خودرو سوار
به شـــماره موتور M 13/5771716 و به شـــماره شاسی NAS 411100 G 3579588 و 

ک 14 – 444 ن 65 به نام عبدالحســـین کعبی عمیری مفقود گردیده  به شـــماره پلا
و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

یـــن مـــرادی فرزنـــد میرزامـــراد دارای شناســـنامه بـــه شـــماره  مـــدرک موقـــت روژ
ی صـــادره از دانشـــگاه آزاد  0590392174صـــادره ســـاوه رشـــته کاردانـــی امـــور ادار
اســـلامی واحد ســـاوه مفقود گردیده و فاقد اعتبار اســـت. از یابنده تقاضا می شـــود 
گواهینامه مذکور را به آدرس: استان مرکزی- ساوه-کیلومتر 4جاده نورعلیبیک- 
شهرک دانشگاهی خاتم الأنبیاء)ص( دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه به صندوق 

پستی39187-366  ارسال نماید.

برگ سبز خودرو سواری پراید مدل 87 به رنگ سفید روغنی دوگانه سوز به شماره موتور 
ک 14 – 388 م 67   2309293 و به شماره شاسی S 1412287704798 و به شماره پلا

به نام روح الله آغر مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مزایده عمومی
شماره 1402-2-43

دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد علوم وتحقیقات در نظـــر دارد برای تخصیص 
مکان جهت استقرار دستگاه های فروش اتوماتیک نوشیدنی )وندینگ( به 
گذار نماید. تعداد 10 دستگاه را از طریق مزایده عمومی به واجدین شرایط وا

گهی به  از اشخاص حقیقی یا حقوقی دعـوت به عـمل می آید از تاریخ درج این آ
مدت 10 روز کاری  با ارائه فیش واریزی به مبلغ 1.000.000 ریال)غیر قابل استرداد( 
 )IR 24 0190 0000 0011 5860 8230 08 به شماره حساب 0115860823008 )شماره شبا
با شناسه واریز 41920200000000253 نزد بانک صادرات به نام دانشگاه آزاد اسلامی 
واحـــد علوم وتحقیقات بـــه همراه معرفی نامه کتبی )برای اشـــخاص حقوقی( و 
کارت شناســـایی معتبر برای خرید )دریافت( اســـناد مزایده در ســـاعات اداری 
به نشانی: تهران- انتهای بزرگراه شهید ستاری شمال- میدان دانشگاه –  بلوار 
شـــهدای حصارک – دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد علوم وتحقیقات -  ساختمان 
بلوک یک آموزشـــی – طبقه ششـــم - اتاق 601 )تلفن تماس: 44867606 داخلی 

3008( مراجعه نمایند.
کت های اسناد مزایده تا پایان  یافت اسناد و همچنین تحویل پا مهلت در

ی )ساعت:14:50( روز شنبه مورخ 1402/12/12 می باشد. وقت ادار
گهی در روزنامه ها به عهده برنده مزایده می باشد. هزینه درج آ

مزایده گذار در رد یا قبول پیشنهادات دارای اختیار تام می باشد.
گهی در روزنامه ها روز شنبه مورخ  1402/11/28 می باشد. یخ درج آ تار

   شرکت ملی گاز ایرانآگهی فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای یکپارچه
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

نوبت اول
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه سوم در نظر دارد اقام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل به صورت برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

2002096433000081 شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران

02/010 R3NIتقاضای 0200095 مناقصه شماره شماره مناقصه و تقاضا

به روزرسانی نرم افزار IFS  پالایشگاه سوم موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

یال 4/855/593/000ر مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار

تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت یکی از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران و مطابق شرایط مندرج در سامانه 
ی گردد. کت ها به صورت فیزیکی تسلیم خریدار شود و در سامانه نیز بارگذار یخ گشایش پا ستاد می باشد که می بایست قبل از تار نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار

یال 97/111/860/000 ر مبلغ برآوردی مناقصه

گهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد. 5 روز پس از درج نوبت دوم آ کت های مناقصه در سامانه ستاد یابی کیفی اسناد و سایر پا یافت اسناد ارز آخرین مهلت در

یافت اسناد می باشد. ظرف مدت 14 روز  پس از انقضای مهلت در آخرین مهلت بارگذاری و  ارسال مستندات ارزیابی کیفی، فنی، مالی و  سایر اسناد مناقصه  )رزومه( در سامانه ستاد

- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- پالایشگاه سوم- اداره تدارکات کالا - واحد خرید استان بوشهر آدرس مناقصه گذار

ی مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد و به پیشنهادهای خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب  بدیهی است کلیه فرآیند برگزار
یافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند. اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و در

روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی -شماره شناسه1667099

سیدسعید لواسانی 
 استاد دانشگاه
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توبی متیســـن، مدرس ارشـــد رشـــته »اســـام جهانی« در دانشـــگاه بریســـتول 
انگلستان، در مقاله   ای با عنوان »چگونه جنگ غزه دوباره خاورمیانه را متحد 
کرد؛ یک جبهه پان اسامی جدید می   تواند بزرگ ترین چالش آمریکا باشد« که 
در وب ســـایت فارن افرز منتشـــر شـــده، به تحلیل پیامدهای عملیات طوفان    
الاقصی از جنبه   ای جدید پرداخته است؛ شاید یکی از بزرگ ترین پیامدهای 
مثبـــت ایـــن عملیات که کمتر به آن پرداخته شـــده، ایجـــاد وحدت بین اهل 
تسنن و اهل تشیع است؛ درحقیقت عموم مردم کشورهای عربی که از عملکرد 
دولت   هـــای خود درباره جنگ غزه خشـــنود نیســـتند، ایده آل خـــود را در ایران 
و گروه   های شـــیعه محور مقاومت یافته   انـــد. مولف بزرگ ترین خطر پیش روی 

واشنگتن در سال   های آینده را نیز همین »محور پان اسامیستی« می   داند. 
جنگ در نوار غزه به وضوح دیگر محدود به اسرائیل و حماس نیست. در 25 
دسامبر طی حمله هوایی اسرائیل، یکی از مقامات ارشد سپاه پاسداران ایران، 
ینب دمشـــق کشته شد. در دوم  ســـیدرضی موســـوی، در محله شیعه سیده ز
ژانویه هم صالح العاروری، معاون رهبر حماس و یکی از بنیان گذاران شاخه 
نظامی این گروه، در حمله پهپادهای اسرائیلی به جنوب بیروت، پایگاه گروه 
شبه نظامی شیعه حزب الله، ترور شد. حزب الله و اسرائیل از 7 اکتبر تقریبا هرروز 
با یکدیگر تبادل آتش داشته اند و اسرائیل چندین تن از شخصیت های ارشد 
یای ســـرخ هم حوثی ها که پیروان گونه ای از  حزب الله را ترور کرده اســـت. در در
تشـــیع هســـتند، بی امان به کشـــتی های تجاری حمله کرده و ایالات متحده و 
بریتانیـــا را بـــرای حمله به اهداف خـــود در یمن تحریک کرده   اند. پس  از اینکه 
طی حمله پهپادی از سوی یک گروه جدید و در سایه شیعه به نام »مقاومت 
اســـامی عراق« در اواخر ژانویه ســـه نظامی آمریکایی در یک پایگاه نظامی در 
یه و عراق  اردن کشـــته شـــدند، ایالات متحده با حمله به ده   ها هدف در ســـور
دســـت به پاســـخ زد. این خطر واقعی هم وجود دارد که این فعل وانفعالات به 

درگیری مستقیم نظامی ایالات متحده با ایران منجر شود. 
همان طور که بسیاری اظهار داشته   اند، این درگیری   ها نشانگر وسعت روزافزون 
گروه   های موسوم به محور مقاومت است؛ گروهی از شبه نظامیان تحت حمایت 
ایران که به منافع اسرائیل و ایالات متحده در سراسر خاورمیانه حمله می کنند. 
بااین حـــال آنچـــه کمتـــر مورد توجه قرار گرفته این اســـت کـــه این درگیری   های 
گسترده تر توانسته شکاف های فرقه ای را که اغلب منطقه را در برگرفته بود، محو 
یه و یمن همگی  کند. به هرحال جنگ های داخلی وحشـــیانه در عراق، ســـور
دارای یک جزء شیعه- سنی بوده است. برای سال ها ایران و عربستان سعودی 
در رقابت طولانی مدت خود برای تســـلط منطقه ای به وفاداری فرقه ای تســـنن 
و تشـــیع متوســـل شـــده اند. بااین حال جنگ در غزه این وضعیت را به چالش 
کشیده است؛ فلسطینی ها عمدتا مسلمانان سنی هستند و حماس از درون 
یشه در مصر دارد،  اخوان المســـلمین، مهم ترین جنبش اسام گرای سنی که ر
ظهور کرده اســـت. پس چگونه اســـت که حماس قوی ترین متحدان خود را در 
یه و یمن یافته است؟ یم های شیعه در ایران، عراق، لبنان، سور میان گروه ها و رژ
یشـــه در جایگاه ویژه آزادی فلســـطین  چرایی این امر فراتر از محور مقاومت، ر
برای اهل ســـنت و شـــیعیان معمول شـــده و تبدیل این احساســـات به یک 
نیـــروی متحد کننـــده براثر جنگ اخیـــر دارد. درواقع حتی زمانی که تنش های 
فرقه ای بر ســـر موضوعات دیگر شـــعله   ور بوده، وضعیت اسفبار فلسطینی ها 
همیشـــه نقطه گردهمایی مشـــترکی در سراسر جهان اسام ایجاد کرده است. 
در چند ســـال گذشـــته نیز درحالی که رهبران عرب سنی به دنبال قراردادهای 
»عادی ســـازی« با اســـرائیل بوده و به طور فزاینده ای موضوع فلسطین را نادیده 
گرفته اند، دولت ایران و متحدان شیعه آن به حامیان اصلی مقاومت مسلحانه 
فلســـطین تبدیل  شـــده اند. تغییرات منطقه ای ازجمله نزدیک شـــدن ایران و 
کـــرات صلح حوثی- ســـعودی و بین  عربستان ســـعودی در مـــارس 2023، مذا
یمنـــی و تغییـــر پویایی   هـــای جـــاری در عراق و لبنان نیز به نوبـــه خود از میزان 

شکاف   های فرقه   ای کاسته است. 
اکنون و پس از نزدیک به چهارماه جنگ فاجعه بار حمله اسرائیل به غزه، یک 
جبهه پان اســـامی را بیدار کرده که مشـــتمل بر عموم اعراب سنی و گروه   های 
نظامـــی شـــیعه مبارزی اســـت که هســـته نیروهـــای مقاومت ایران را تشـــکیل 
می   دهند. این تحول برای ایالات متحده و شرکای آن چالشی راهبردی به شمار 
می رود که ابعاد آن بسیار فراتر از مقابله با شبه نظامیان عراقی و حوثی ها از طریق 
حمات هدفمند است. جنگ غزه با گرد هم آوردن منطقه   ای که مدت   ها دچار 
تفرقه بود، نفوذ ایالات متحده را بیشتر تضعیف کرده و در درازمدت می تواند 
یت هـــای نظامـــی ایالات متحـــده را غیرقابل دفـــاع کند. این  بســـیاری از مامور
اتحـــاد جدیـــد همچنین موانع مهمی را برای تاش های انجام گرفته به رهبری 
ایالات متحـــده بـــرای تحمیل یک توافق صلح از بالا به پایین که اســـام گرایان 

فلسطینی در آن نقشی ندارند، ایجاد می کند. 

   ساختههایاستعماری
اگرچه اختافات فرقه ای مدت هاســـت که نقش برجسته ای در درگیری های 
خاورمیانه ایفا کرده   اند، اما پیشـــران های این شـــکاف   ها اغلب به اشتباه درک 
می شـــوند. از نظر اعتقادی، انشـــعاب شـــیعه و ســـنی به جانشـــینی حضرت 
محمد )ص( مربوط می شود؛ سنی ها مدعی هستند که جانشینان او که به عنوان 
خلفا شناخته می شوند، باید از میان نزدیک   ترین پیروان و صحابه او انتخاب 
شـــوند اما شـــیعیان بر این باور هستند که جانشینان حضرت محمد)ص( یا 
یج تسنن و تشیع به دو شاخه  امامان باید مســـتقیما از نســـل او باشـــند. به تدر
اصلی اسام تبدیل شدند و اکثریت مسلمانان در سراسر جهان به گروه اول 
گرویدند. در مقابل تشیع در ایران- پس از گرویدن سلسله صفوی به آن در قرن 
شانزدهم- و در عراق، جایی که شیعیان اکثریت را تشکیل می دادند، متمرکز 
بـــود. عاوه بـــر ایـــن تعداد قابل توجهی از شـــیعیان در لبنان، یمن، کشـــورهای 
خلیج فارس و جنوب آســـیا زندگی می کردند. با این  حال فلســـطینی ها برای 
قرن   ها عمدتا تحت تاثیر این انشعاب قرار نگرفته بودند؛ آنها به عنوان رعایای 
امپراتوری سنی عثمانی، اهل سنت یا مسیحی بودند و با تشیع یا شکاف بین 

شیعه و سنی روبه   رو نشده بودند. 
تنها پس از جنگ جهانی اول و بر اثر اقدامات قدرت   های استعماری غربی 
برای سازماندهی مرزهای اراضی سابق عثمانی براساس خطوط قومی- فرقه   ای 
بود که هویت   های مذهبی از نظر سیاسی اهمیت بیشتری یافتند و با دولت- 
یه، هویـــت فرقه   ای را به  ملت   هـــا پیونـــد خوردند. فرانســـوی   ها در لبنان و ســـور
مبنای سیاست و حقوق تبدیل کردند )در لبنان دولت در دست اهل سنت 

و مسیحیان بود و شیعیان از قدرت بسیار کمی برخوردار بودند(. 

دولت بریتانیا در قیمومیت   های خود در عراق، فلسطین و منطقه ماورای اردن و 
حتی در مناطقی که تعداد قابل توجهی از شیعیان وجود داشت، حکومت هایی 
به رهبری سنی ها ایجاد کرد. در عراق، انگلیس به سیاست های عثمانی ادامه 
یادی جوامع شـــیعی و روحانیون شـــیعه را که آنها را بیش  از حد  داد و تا حد ز
خودمختار و از سلطه بریتانیا خشمگین می دانست، کنار گذاشت. حمایت 
کمیت بر  بریتانیا از مهاجرت یهودیان به فلسطین و سیاست این کشور در حا
اعراب و یهودیان به گونه ای متفاوت باعث تقویت بیشتر گروه های قومی مذهبی 
در منطقه، ازجمله در میان خود فلسطینی ها شد. به  عبارت  دیگر اختافات 
قومی- فرقه   ای به همان اندازه که ناشی از مباحث عقیدتی یا مذهبی بودند، از 
سیاست های استعماری و ظهور دولت- ملت   های مدرن نشأت می   گرفتند. 
اما سیاســـت ملت ســـازی طبیعتا در جهت   های متعـــددی پیش رفت. پس 
از ســـال 1948، اخراج مکرر فلســـطینیان توسط اســـرائیل منجر به ارتباطات و 
اتحادهای جدیدی از ســـوی آنان شـــد. در لبنان، هجوم آوارگان فلسطینی در 
ســـال های 1948 و 1967 مصادف با بیداری سیاســـی جامعه حاشیه نشـــین 
شیعی این کشور بود که به دنبال رهایی خود بودند. فلسطینی ها در دهه   های 
بعدی عاوه بر ایجاد روابط با شیعیان لبنان،  با برخی از فعالان ایرانی که بعدا 
انقاب 1979 ایران را که سبب سرنگونی محمدرضا شاه پهلوی متحد نزدیک 
اسرائیل و آمریکا شد رهبری کردند، ارتباط گرفتند. آیت   الله خمینی، رهبر انقاب 
یه در  ایـــران تقریبـــا بافاصله پس از بازگشـــت پیروزمندانه خود بـــه ایران در فور
شهر مقدس قم در سال 1979 از سازمان آزادی بخش فلسطین استقبال کرد؛ 
جایی که یاسر عرفات رهبر ساف از انقاب اسامی ایران به عنوان »پیروزی 
بزرگ برای مســـلمانان و همچنین روز پیروزی فلســـطین« یاد کرد. دو روز بعد 
سفارت اسرائیل در تهران به ساف تحویل داده شد. هیاتی از اخوان المسلمین 
نیز به همین ترتیب از ایران دیدار کردند؛ اتفاقاتی که نشان می   داد چگونه در 
روزهـــای اولیـــه انقاب، مخاطبان و جنبش های سیاســـی ســـنی آن را بیشـــتر 

از اینکه به عنوان شیعه ببیند، ذیل نگاه پان اسامیستی تفسیر می کردند. 
با این  حال بیشتر رهبران عربی خاورمیانه، جمهوری اسامی ایران و حمایت آن 
را از جنبش های انقابی در سراسر منطقه تهدیدی بزرگ برای خود می دانستند. 
این کشـــورهای تحت رهبری ســـنی   ها نگران آن بودند که انقاب ایران جوامع 
شیعی و جنبش های اسام گرا را در کشورهای آنها قدرتمند سازد و موقعیت 
مرکزی این کشـــورها را در جهان عرب و اســـام به چالش بکشـــد و روابط آنها با 
یم بعثی عراق در  ایالات متحـــده را دچـــار پیچیدگـــی کند. هنگامی هم کـــه رژ
سال 1980 به ایران حمله کرد، ساف و سایر گروه های فلسطینی در کنار بغداد 
قرار گرفتند و به این نتیجه رسیدند که روابط با عراق و کشورهای خلیج فارس 

بر ارتباط با تهران اولویت دارد. 
، مداخات نادرســـت ایالات متحده به شـــدت  پـــس از حمـــات 11 ســـپتامبر
درگیری های فرقه ای در سراسر خاورمیانه اضافه کرد و به  جرأت بخشیدن به 
بسیاری از گروه های مسلحی که دولت بایدن امروز با آنها درگیر است، کمک 
کرد. تهاجم به رهبری ایالات متحده به عراق، احزاب اســـام گرای شـــیعه را که 
یه تبعید بودند، به قدرت رســـاند.  از زمان انقاب ایران عمدتا در ایران و ســـور
همچنیـــن انرژی جدیدی به افراط گرایان ســـنی ماننـــد القاعده در عراق داد و 
جنگ داخلی خونین عراق را آغاز کرد که درنهایت منجر به پیدایش داعش 
و شـــبه نظامیان شـــیعه مورد حمایت ایران شـــد که امروز نیروهای آمریکایی را 

یه مورد هدف قرار می   دهند.  در عراق، اردن و سور
پس از دو دهه خشونت بین سنی ها و شیعیان و تاش های وحشیانه داعش 
برای ایجاد خافت، بسیاری در غرب انتظار داشتند که یک جنبش اسام گرای 
سنی مانند حماس از حمایت چندان مردمی در خاورمیانه برخوردار نباشد. 
 ، مطابـــق ایـــن دیـــدگاه، اخوان   المســـلمین دیگـــر در کشـــورهایی ماننـــد مصر
عربستان ســـعودی و امارات متحده عربی به عنوان یک گزینه سیاســـتی دیگر 
کنار گذاشته شده بود و نسلی از رهبران جدید در کشورهای حاشیه خلیج فارس 
به قدرت رسیده بودند که برای آنها فناوری نظارتی پیشرفته   ای که اسرائیل قادر 
، اهمیت بیشتری از موضوع  به ارائه آن بود و همچنین روابط تجاری با تل   آویو
کم بود که با توجه به شیعه بودن بیشتر  فلسطین داشت. به عاوه این تصور حا
جمعیت ایران و عراق، مردم این کشورها احتمالا در نبرد اسرائیل و فلسطین، 
نقش   آفرینی نخواهند کرد. همین مفروضات نادرست بود که سبب تاش های 
ایالات متحده برای واداشتن کشورهای پادشاهی حاشیه خلیج فارس و دیگر 
دولت   های عربی به عادی   سازی روابط با اسرائیل شد؛ آن هم در شرایطی که 
هیچ برنامه ممکنی برای پرداختن به مصائب میلیون   ها فلسطینی که تحت 
کنترل و تسلط نامحدود اسرائیلی   ها یا در قالب پناهنده در کشورهای منطقه 

زندگی می کردند، وجود نداشت. 
امـــا بـــرای نزدیـــک به یک قرن، حمایت از فلســـطینی ها چیزی بوده اســـت که 
یادی روی آن توافق داشته اند.  مسلمانان سنی و شیعه در سراسر جهان تا حد ز
کید بر وحدت مســـلمانان  مثا در مجمعی که در ســـال 1931 در قدس برای تا
در برابر صهیونیســـم تشـــکیل شده بود، شـــرکت   کنندگان سنی پیشنهاد اقامه 
نمازجمعه مسجدالاقصی از سوی یک روحانی معروف شیعه عراقی را مطرح 
کردند. 75 ســـال بعد، زمانی که حزب الله توانســـت از جنگ ســـال 2006 خود با 
اسرائیل جان سالم به در ببرد )و همچنین در سال 2000 که این گروه در بیرون 
راندن ارتش اسرائیل از جنوب لبنان نقش آفرینی کرد( به طور یکسان از سوی 
ســـنی ها و شـــیعیان مـــورد تمجید قرار گرفـــت. از زمان آغاز جنـــگ در غزه نیز 
حماس ســـطوح مشـــابهی از حمایت بین فرقه ای را به خود جلب کرده است. 
ایـــن پویایـــی مردمی فشـــار فزاینده ای را بـــر حکام خودکامه عـــرب وارد کرده و 
ســـبب شـــده است گروه های شـــیعی که فعالانه از حماس حمایت می کنند، 
نفوذ جدیدی در جهان ســـنی به دســـت آورند. بســـیاری از اعراب ســـنی که 
به دلیل حمایت حکومت   هایشـــان از غرب و روابط آنها با اســـرائیل از شـــرایط 
بیزار شده   اند، از جنبش های ستیزه جوی متحد ایران که از بیروت و بغداد تا 
یای سرخ به برجسته ترین کانال های مقاومت در برابر جنگ اسرائیل در غزه  در
تبدیل شده اند، تمجید می   کنند. این جنبش   ها همان گروه هایی هستند که 
محور مقاومت را تشکیل می دهند که اکنون تحت رهبری ایران به یک نیروی 

هماهنگ در سراسر منطقه تبدیل شده است. 

   محورومتحدان
قـــدرت فزاینـــده نیروهای مقاومت را نباید صرفا یا حتی در درجه اول به عنوان 
شکلی از بنیادگرایی مذهبی یا هویت فرقه ای درک کرد. این امر مدیون عوامل 
متعددی ازجمله ســـطوح پایدار بودجه، ســـاختار ســـازمانی متعهد و منظم، 
ایدئولـــوژی منســـجم و حمایت اجتماعی قابـــل توجه از این گروه   ها در جوامع 
یشه در پیامدهای ناخواسته مداخات  خود است. درعین حال، این محور ر

یم های عربی طرفدار غرب دارد. نکته  نظامی غرب و اسرائیل و سیاست های رژ
یجی حماس، به عنوان  مهـــم دیگر این اســـت که محور مقاومـــت از اتحاد تدر
قدرتمندترین جنبش اســـام گرای فلســـطینی، با متحدان شیعه ایران نشأت 
گرفته اســـت. محور مقاومت در ســـال های پس از حمات 11 ســـپتامبر شکل 
گرفته اســـت. رســـانه های منطقه ای این نام را با کنایه به جورج دبلیو بوش که 
در سخنرانی خود در سال 2002 از »محور شرارت« برای اشاره به پیوند سه گانه 
بعید ایران، عراق و کره شـــمالی اســـتفاده کرد بود، ابداع نمودند. چند ماه بعد 
یه را هم به این فهرست  جان بولتون، معاون وزیر خارجه بوش، کوبا، لیبی و سور
اضافه کرد. قرار گرفتن تهران در کنار دشمن خود، عراق، برای ایرانی   ها عجیب 
بود. ایرانی هایی که به تازگی روابط خود را با واشـــنگتن از ســـر گرفته و حتی به 
عملیات ایالات متحده علیه طالبان در افغانستان کمک کرده بودند. افزودن 
یه، یکی دیگر از دشمنان اصلی عراق هم به این ترکیب و تهدید همه آنها  سور
یستی که توسط  به مجازات به دلیل ارتکاب حمات یازده سپتامبر - حمله ترور
اعضای سعودی، اماراتی، لبنانی و مصری القاعده، گروه افراطی سنی، انجام 
یه  شده بود- چیزی بیشتر از یک توهین صرف تلقی می شد. بنابراین ایران و سور
از بیم اینکه ممکن اســـت هدف بعدی کمپین تحت رهبری ایالات متحده 
یم باشـــند، اتحادها و روابط خود را با گروه های مســـلح فعال در  برای تغییر رژ
لبنـــان، عـــراق و ســـرزمین های فلســـطینی تقویت کردند تـــا از هژمونی آمریکا و 
اسرائیل جلوگیری کنند. همزمان با حرکت منطقه به سمت خشونت فرقه ای، 
حمایت فزاینده  ایران از جنبش های اسام گرای فلسطینی به این کشور اجازه 
داد تا بخشی از مشروعیت پان اسامیک خود را حفظ کند. بااین حال، اتحاد 
ایران با حماس ســـال ها طول کشـــید و همیشـــه هم مســـیر حرکت آنها هموار 
یه که عمدتا شورشیان اسام گرای سنی را در  نبود. در طول جنگ داخلی سور
یه قرار داد، رهبری سیاســـی حماس که در آن زمان در دمشـــق  یم ســـور مقابل رژ
یه و ایران اختاف نظر داشـــت. پس ازاینکـــه اردوگاه های  مســـتقر بود، با ســـور
یه نیز درگیر جنگ شدند و بسیاری از فلسطینی ها  آوارگان فلسطینی در سور
جان خود را از دســـت دادند، رهبران حماس به قطر و ترکیه - کشـــورهایی که 
یم بشـــار  حامیان اصلی گروه های شورشـــی ســـنی بودند که قصد ســـرنگونی رژ
اســـد را داشـــتند- عازم گشـــتند. درنتیجه ایران حمایت خود از حماس را به 
میزان قابل توجهی کاهش داد. اگرچه این حرکت سبب ایجاد مشکل در نزد 
افکار عمومی نیز شد، زیرا حماس بهترین گواه تهران علیه ادعاهایی بود که 
محتـــوای آنهـــا ایجاد یک جبهه فرقه   ای از ســـوی تهران و حمایت صرف ایران 

از جنبش   های شیعی بود. 
تنها در اواخر دهه 2010 بود که حماس به طور کامل به جبهه ایران بازگشت. در 
آن مقطع، ایران تنها قدرتی در منطقه بود که مایل و قادر به تامین تسلیحات 
حماس به شکلی مستمر بود و از رویارویی مسلحانه با اسرائیل حمایت تام 
و تمام داشت )البته قطر به ارائه کمک   های سیاسی به حماس و کمک های 
مالی به غزه ادامه می   داد، اگرچه بیشتر این کمک   های مالی از طریق کانال های 
اسرائیل و با اطاع تل   آویو انجام می   گرفت(. حمایت ایران به ویژه برای رهبری 
سیاســـی حماس در داخل غزه و شـــاخه نظامی آن، گردان های قســـام، حائز 
اهمیت بود. یحیی ســـنوار که در ســـال 2017 به رهبری حماس در غزه رســـید، 
سعی کرد از دام رقابت بین قدرت های منطقه ای خاص شود و به ایجاد ارتباط 
یم اسد آشتی  مستقیم با ایران دست زد. حماس در سال 2022 نیز سرانجام با رژ
کرد و به این ترتیب موقعیت این گروه در محور مقاومت شـــد نمود و بر نقش 
کید شد. علی رغم این  یه در مبارزات مسلحانه فلسطین تا حیاتی ایران و سور
اتحاد، حماس تا حدودی در حاشیه اعضای اصلی شیعه محور باقی مانده 
اســـت؛ اعضایی که ایدئولوژی مشـــترک آنها به شدت بر الهیات آزادی بخش 
شیعی مرتبط با جمهوری اسامی ایران و مفهوم شهادت که به همین ترتیب 
دارای مفاهیم شـــیعی قوی اســـت، تکیه دارد. بنابراین روابط حزب الله با ایران 
بسیار گسترده تر از روابط حماس با تهران است، اگرچه حسن نصرالله دبیرکل 
پرســـابقه حـــزب الله بـــوده و این گروه دارای یک نهاد تصمیم گیر محلی اســـت 
کـــه عمدتا از روحانیون لبنانی تشـــکیل شـــده اما آیـــت الله خامنه ای همچنان 
رهبر مذهبی برتر حزب الله به شـــمار رفته و در تبلیغات این جنبش به شـــدت 
حضور دارد اما در مورد حماس این طور نیست. این مساله سبب شده است 
تا درباره میزان هماهنگی محور از سوی ایران سوالاتی ایجاد شود. کما اینکه 
ظاهرا نه نصرالله و نه آیت   الله خامنه   ای - و نه حتی رهبران خارج   نشـــین خود 
حماس- ظاهرا در جریان جزئیات حمله 7 اکتبر حماس نبوده اما از آن تمجید 
کرده   اند. اما مساله دیگری که وجود دارد، میزان آمادگی اعضای دیگر محور برای 
پیوستن به نبرد حماس علیه اسرائیل است. در سال های اخیر رهبران محور 
کید بر دکترین نظامی زده اند که از آن به عنوان »وحدت میادین«  دست به تا
گر یکی از اعضا مورد حمله قرار می گیرد، همه  یاد می شـــود. به این معنی که ا
یه، یمن و سرزمین های  »میدان   های« دیگر - ازجمله ایران، عراق، لبنان، سور
کنون در تمامی  فلسطینی - به دفاع از آن برخواهند خاست. اگرچه از 7 اکتبر تا
این جبهه   ها شـــاهد فعالیت های نظام بوده   ایم اما شـــایان ذکر اســـت که ایران 
مستقیما دست به مداخله نزده و حزب الله نیز به جای حمله زمینی یا تهاجم 
موشکی گسترده، عملیات خود را به شلیک منظم موشک به سمت اسرائیل 
از مرز لبنان محدود کرده است. بنابراین، کارشناسانی که تحولات محور را به 
دقت دنبال می   کنند، هنوز روی این نکته توافق ندارند که آیا دکترین »وحدت 
میادین« اکنون در حال اجرا بوده و جنگ فعلی هم مرحله   ای اولیه از گسترش 
احتمالی تنش منطقه   ای است یا اینکه اعضای اصلی شیعه محور و مخصوصا 
ایران و حزب   الله، سعی در حمایت از حماس بدون افتادن به ورطه یک جنگ 
همه جانبه را دارند. ســـخنرانی   های متعدد نصرالله و همچنین ســـیگنال   های 
ارسال شده از سوی ایران - از جمله در هنگام حمات آمریکا به شبه   نظامیان 
یه- موید حالت دوم بوده و نشـــانگر  مـــورد حمایـــت ایران در عراق در اوایل فور
عدم تمایل محور به افزایش تنش اســـت. به عاوه، نشـــانه   هایی هم وجود دارد 
که براســـاس آنها رهبران حماس در غزه انتظار پاســـخی قوی   تر از ســـوی محور 
مقاومت را داشـــته   اند- مخصوصا از ســـوی حزب   الله که خط ارتباطی طولانی 

در مرز با اسرائیل داشته و از زرادخانه موشکی مهیبی نیز برخوردار است. 
اجماع دانشـــگاهی عموما این بوده اســـت که اگرچه این محور دارای هســـته 
ایرانی اســـت و هماهنگی آن هم از ســـوی ایران انجام می شود، اما اعضای آن 
لزوما از ایران دســـتور نمی گیرند. آن دســـته از گروه هایی که ازنظر جغرافیایی، 
عقیدتی و اعتقادی فاصله بیشتری با ایران دارند، مانند حماس و حوثی ها، 
از استقال بیشتری برخوردارند. در مقابل برخی از گروه   های شبه نظامی شیعه 
دوازده امامی، ازجمله حزب الله و شبه نظامیان شیعه در عراق، مستقیما با دولت 
ایران و رهبری آن نه تنها ازنظر سیاسی و نظامی، بلکه ازنظر اعتقادی نیز مرتبط 
هستند؛ اما این گروه ها نیز منافع داخلی و منابع مالی خود را دارند؛ کما اینکه 

تی که علیه پایگاه های ایالات متحده توسط گروه تازه تاسیس  بسیاری از حما
»مقاومت اسامی عراق«  انجام شده که احتمالا متشکل از گروه   های قدیمی 
شـــبه نظامی شیعه می   باشد، ســـبب ایجاد ابهاماتی درباره سطوح هماهنگی 

این گروه ها با ایران شده است. 

   بازیایکهایرانمیتواندبرندهآنباشد
اگرچه بعضی در خاورمیانه شبه نظامیان عضو محور ایران را به دلیل گسترش 
جنگ مورد انتقاد قرار داده   اند، اما هم نظرسنجی ها و هم شبکه   های اجتماعی 
کـــی از حمایـــت قابل توجـــه اعـــراب از حماس و دکتریـــن مقاومت  عربـــی حا
مسلحانه آن هستند. همین نظرسنجی ها همچنین نشان می دهند که حمایت 
یم های نزدیک به آن، از جمله عربستان سعودی و امارات  از ایالات متحده و رژ
که بعضی از آنها روابط خود را با اســـرائیل در ســـال 2020 عادی ســـازی کردند، 
کی از آن است که  کاهش یافته است. در عربستان سعودی، نظرسنجی ها حا
بیش از 90 درصد جمعیت این کشور مخالف برقراری روابط با اسرائیل هستند. 
نظرسنجی »شاخص افکار عمومی جهان عرب«  نیز که در دوحه مستقر بوده 
و به افکارســـنجی 16 کشـــور عربی می پردازد، نشان می   دهد که نظرات بیش از 
سه چهارم پاسخ دهندگان درباره آمریکا از زمان شروع جنگ غزه منفی تر شد 
است. درک چگونگی شکل گیری این وضعیت دشوار نیست؛ زیرا درحالی که 
دولت های عربی طرفدار غرب تاش های بسیار اندکی برای توقف جنگ غزه از 
خود نشان داده اند، ایران و نیروهای عضو محور آن توانسته اند خود را به عنوان 
رهبران منطقه و حامیان اصلی فلسطینیان معرفی کنند. مثا حوثی ها را در نظر 
بگیرید. این گروه که قبا یک تشکیات شبه نظامی شورشی کمترشناخته شده 
در شـــمال یمن بود، اکنون توانســـته اســـت حمل ونقل تجاری از طریق تنگه 
باب المنـــدب را حتـــی علی   رغم مواجهـــه با بمباران مســـتمر ایالات متحده و 
بریتانیا متوقف کند. جنگ پراکنده حوثی ها ســـبب شـــناخته شـــدن آنها در 
میان اعرابی شده است که پیش تر حامی آنها یا حتی سیاست های گسترده   تر 
، جنگ غزه بیش از هر درگیری دیگری در  محور به شمار نمی   رفتند. از این نظر
دهه های اخیر وحدت بیشتری را در سراسر جهان اسام به ارمغان آورده است. 
 ، طنز ماجرا آنجاســـت که بزرگ ترین دشـــمنان محور مقاومت در حال حاضر
گروه هـــای تنـــدروی ســـنی ماننـــد داعش هســـتند؛ گروهی که برخـــی مقامات 
اســـرائیلی و آمریکایی پیش تر خود حماس را به آن تشـــبیه کرده اند. )این گونه 
مقایســـه ها به دلیل توحش موجود در حمات 7 اکتبر انجام شـــده اســـت اما 
داعـــش بارهـــا حماس را به دلیل ملی گرا بودن و به اندازه کافی جهان گرا نبودن 
یستی  محکوم کرده است.( در اوایل ژانویه، داعش مسئولیت بمب گذاری ترور
گسترده در مراسم یادبود سرلشکر قاسم سلیمانی، معمار ایرانی محور مقاومت 
را برعهده گرفت که در آن 94 نفر کشته و 284 نفر مجروح شدند. داعش مدعی 
بود که بازدیدکنندگان از مقبره سلیمانی مستحق مرگ هستند، زیرا آنها شیعه 
بوده و این بمب گذاری نیز یک حمله نمادین به سلیمانی و چیزی که او از آن 
دفاع می کرد، به شمار می   رود. به نظر می رسد این گروه جهادی سلفی با انجام 
این کار تاش ناامیدانه ای برای به دســـت آوردن اهمیت منطقه ای و احیای 
مجدد خشـــونت های فرقه ای شـــیعه و سنی انجام می   دهد؛ آن هم درست در 

یادی با هم متحد شده   اند.  لحظه ای که شیعیان و اهل سنت تا حد ز
ســـلیمانی در ســـال 2020 به دلیل ســـازمان دهی حمات علیه منافع آمریکا در 
منطقه از سوی دولت ترامپ ترور شد. بااین حال حقیقت ناراحت کننده این 
است که بین سال های 2015 تا 2017، سلیمانی به هماهنگ کردن شبه نظامیان 
عمدتا شیعه عراقی در مبارزه با داعش در کنار ائتاف شکل گرفته به رهبری 
ایالات متحده کمک کرد. پس از ترور ســـلیمانی ایران اعام کرد که با تشـــدید 
تاش های خود برای بیرون راندن نیروهای آمریکایی از منطقه به این ترور پاسخ 
خواهد داد. نکته جالب این است که اقدامات کنونی آمریکا در جنگ غزه، 
ازجمله حمایت بی قیدوشرط از اسرائیل و اقدامات نظامی و دیپلماتیک با 
«، ممکن است این هدف را تسریع  هدف خرید زمان بیشـــتر برای این »کشـــور
بخشـــد، زیرا اکنون حمایت گســـترده ای در ســـطح منطقه از مقاومت در برابر 
غرب و اسرائیل وجود دارد. در همین حال بسیاری از منتقدان داخلی نیروهای 
یه، چه حوثی ها،  یم ایران و سور محور مقاومت تا زمانی که این شبکه - چه رژ
چه حزب الله و چه شبه نظامیان شیعه متنوع در عراق - بتواند خود را به عنوان 
حامیان واقعی فلسطین در هنگامه مصائب و دشواری ها نشان دهند، شانسی 

برای داشتن دست بالاتر ندارند. 
اعضای محور مقاومت به صرف حمایت از حماس و ســـاماندهی مقاومت 
مســـلحانه در زمانی که بیشـــتر دولت   های عربی تنها تماشـــاچی هســـتند، 
یادی را در سراســـر خاورمیانه کســـب کرده   اند. فارغ از اتفاقات بعدی  نفوذ ز
به نظر می   رســـد ایران و متحدان آن در آینده از نفوذ و اهرم فشـــار بیشـــتری 
یادی نتیجه اشـــتباهات گذشـــته و  برخوردار خواهند شـــد؛ امری که تا حد ز
فعلی دشـــمنان ایران در اســـرائیل و آمریکاســـت. کشـــورهای عربی طرفدار 
غـــرب نیـــز بایـــد بـــه دنبال رفع شـــکاف بین سیاســـت های خـــود و تمایات 
شهروندان شـــان باشـــند. پس از ســـال   ها غفلت آنها باید برای دســـتیابی به 
راه   حلی عادلانه برای مســـاله فلســـطین فشار بیاورند تا مبادا با موج جدیدی 
از قیام   هـــای عربی روبه   رو شـــوند. بـــرای ایالات متحده، اثبات قدرت نظامی 
خـــود بـــا انجام حمات دقیـــق علیه اهداف متعلق به شـــبه نظامیان ممکن 
ینه رضایت بخش باشد اما یک نکته به طور فزاینده   ای در حال  است یک گز
آشکار شدن است؛ توقف تشدید تنش منطقه ای برای واشنگتن غیرممکن 
خواهد بود مگر اینکه بتواند آتش بس در غزه را تضمین کند، به اشغال پایان 
دهـــد و درنهایت یک کشـــور فلســـطینی پایدار ایجـــاد کند. در غیاب چنین 
کان به اســـتفاده از  گام هـــای معتبـــر و ملموســـی قدرت هـــای منطقـــه ای کما
مساله فلسطین برای منافع خود ادامه خواهند داد. بااین حال تصور تشکیل 
گر از سوی همه جناح های  یک کشـــور فلســـطینی چه برســـد به موفقیت آن ا
فلســـطینی و همه قدرت های بزرگ منطقه ای از جمله عربســـتان ســـعودی و 
دیگر کشورهای عربی و همچنین ترکیه، ایران و دیگر اعضای محور مقاومت 
حمایت نشـــود دشـــوار اســـت. در غیر این صورت فهرست »خراب کنندگان 
یکردی به ویژه با توجه  ی« به طور بالقوه   ای بی پایان است. موانع چنین رو باز
یاد است؛ اما  به موضع اعام شده خود دولت اسرائیل در این زمینه بسیار ز
بدون چنین راه حل گســـترده و عادلانه ای برای مســـاله فلســـطین خاورمیانه 
ی از  ی سیاســـی و اقتصادی که بســـیار هرگز به صلح پایدار یا آن نوع همکار
ی آن را داشـــته   اند، دســـت نخواهد یافـــت. بدیلی که در  مدت هـــا پیش آرزو
این میان وجود دارد، یک چرخه بی پایان خشونت، کاهش نفوذ و مشروعیت 
غرب و چیزی فراتر از خطر یک جنگ گسترده است؛ منطقه   ای که به شکل 

جدید همگرا می شـــود و از اســـاس با خود غرب خصومت دارد. 
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